
C a z n a m e  I I
Tunçel Gülsoy



C a z n a m e  I I
Tunçel Gülsoy

www.altkitap.com



altkitap - deneme 

Cazname II

Tunçel Gülsoy

Mart 2002

Yayýna Hazýrlayan: Özge Baykan

Düzelti: Yekta Kopan

Tasarým: Faruk Ulay

Tasarým Uygulama: Yekta Kopan

© 2002 altkitap ve Tunçel Gülsoy

Yapýtýn tüm yayýn haklarý saklýdýr. Tanýtým için yapýlacak kýsa alýntýlar

dýþýnda yayýncýnýn izni olmaksýzýn hiçbir yolla çoðaltýlamaz.

www.altkitap.com

editor@altkitap.com



Yazar Hakkýnda
O da herkes gibi doðdu. Bir farkla; büyük bir adam olacaðý belli idi. Vakit

kaybetmemek için doðduðu hastaneye onun adýný verdiler: Kamil.

Kýz doðuran analar isyan edince Kamil onlar için de bir isim seçti ve
hastahanenin adý "Zeynep Kamil" oldu. O hastahanede oðlan doðuran herkes
çocuðuna Kamil ismini vermek isteyince ailesi küçük Kamil'in ek bir isme
gereksinimi olduðunu farketti ve adý Kamil Tunçel Gülsoy oldu. Yýl galiba
1951 idi.

Ýyi bir burç olduðu için Terazi olmayý seçti ama hayatý boyunca Koç
burçlarý ile itiþti.

Okumayý kendi kendine öðrendi çünkü "Aslan Prens" çizgi romanýnýn
sadece resimlerine bakmaktan sýkýlmýþtý. Baðýmsýz bir karakteri vardý,
okuyabilmek için annesini veya babasýný bekleyemezdi, onlar okurken
duyduklarýný ezberledi, kitaba bakarken þekilleri sesler ile baðdaþtýrdý ve
sonunda okumayý baþardý.

Yazmayý ise gerçek anlamda 45 yaþýndan sonra bilgisayar kullanmaya
baþlayýnca öðrendi. Önce "Jazz" dergisinde, sonra "Yenibinyýl" gazetesinin
hafta sonu ekinde ve en sonunda da "Boðaziçi Mezunlar Derneði"'nin
dergisinde yazdý. "Açýk Radyo"'nun kapatýlmasý hakkýnda kaleme aldýðý
yazýda Sabah Grubu yazarlarýndan birisine dokundurunca gazete yazarlýðý
kýsa sürdü. O da kýzdý, gazeteyi kapattýrdý. Ýþsiz kalýnca radyo
programcýlýðýna baþladý ve Açýk Radyo'da "Cazname" adlý bir programý kaptý.
Halen bu iþlerle meþgul olurken, part-time olarak bir fabrikanýn yöneticiliðini
yapýyor. 

Bu ikisi arasýnda ise...

Kadýköy Maarif Koleji, Robert Academy, birazcýk ODTÜ, sonra Boðaziçi
Üniversitesi'nin iki ayrý bölümünde okudu. Yanlýþlýkla Mühendis oldu. Bir çok
deðiþik iþte çalýþtý, ayrýldý, zaman zaman kovuldu, ama yýlmadý. Hâlâ çok iyi
bir iþ arýyor...

Evlendi ama evden kovulmamayý baþardý, çok sevdiði bir eþi ve kýzý var.
Ama hâlâ spor bir BMW otomobil istiyor. ( Þimdilik eski bir Toyota'ya, sürüþü
ile ruh veriyor.)

Yemeklerden patlýcanýn her çeþidini, dolmanýn her çeþidini, köftenin her
çeþidini sever. Kerevizin ise hiç bir çeþidini sevmez.

Hi Fi aletlerine -özellikle CD Player'lara- ilgisi var.

Spor yapmayý, tanrýnýn kendisine verdiði yaratýcý enerjinin israfý olarak
görüyor. Boyuna göre en az 20 kilo fazlasý olduðunu, sabrýný kaybetmiþ bir
diyetisyenden öðrenmiþti.

Büyüyünce yazar olmak istiyor ama içindeki çocuk onu hiç terketmiyor. Bu
yüzden de çocuklara yakýn olabileceði bir yerde, güzel bir eðitim projesinde
iþ bulmak istiyor. Þimdilik Türkiye Eðitim Gönüllüleri Vakfýna bir takým katkýlar
yapmaya çalýþýyor.

Hayattaki en büyük beklentisi mezar taþýna þöyle yazýlmasý:

"Kamil Bir insandý, yazdý, okundu, anlaþýldý ve sevildi,

Arkasý yarýn sevgili dostlar, bir varmýþ bir yokmuþ..!"



Cazname-Ýki'den Özge Baykan'a kalan, 

küçük bir alýntý-önsöz 

Muammer Ketencioðlu, Cazname-Ýki'nin içinde,

" � Doðru söylüyorsunuz, hem kova hem de oðlak burcuyum,
inatçý bir tarafým var ama bu inatçýlýðýmý yaptýðým müziðe
yabancýlaþmamak, müziðimin tavrýndan ödün vermemek için
kullandým. Kimse istemlerim dýþýnda yaþamýma yön veremedi.
Bugüne kadar inadým iþe yaradý ki, çok þükür ayaktayýz. Türkiye'de
birçok baþýna buyruk ve bireyselleþmeye çalýþan insan
tecrübesizliklerinden ve toplumun onlarýn baþýný ezmesinden dolayý
bu isteklerini gerçekleþtiremiyorlar. Ama ben þanslýydým, ayakta
kalabildim. Kendi çabam olsun, tesadüfler olsun, birçok þey benim
yapmak istediðim þeyleri destekledi. � "

Feyza, Cazname-Ýki'den,

"� 'I'm New' benim albümdeki iki favori þarkýmdan birisi. Bana
göre Steive Wonder harika bir insan, onunla tanýþmak isterdim. Bu
parça sevginin insaný ne kadar deðiþtirebileceðini, her þeyin bittiðini
sandýðýnýz anda her þeyin yeniden baþlayabileceðini anlatýyor. Ayný
zamanda çift anlam taþýyor, biraz da beni anlatýyor. �" 

Görgün Taner, Cazname-Ýki, 

"� Bu iþe nasýl girdim diye soruyorsun, tesadüf diyebiliriz. Hayat
tesadüflerle dolu. �" 

Ayþe Tütüncü'den, Cazname-Ýki'de de yer alan,

" � Sonra Ýstanbul Erkek Lisesi'ne gittim. Sanýrým okulun adý artýk
deðiþmiþ, 'erkek' sýfatýný çýkartmýþlar. Almanca bilmem ve Alman
kültürüne olan yakýnlýðým oradan geliyor. �"

Bilgi Üniversitesi'nden Elif'in sorusu,

"Neden Jazz?"

Burhan Öçal, Tunçel Gülsoy ile yaptýðý bir röportajdan,

" � Özellikle Bach ve Scarlatti'yi seviyorum. Ama Glenn Gould da
dinlerim. �" 

Damakta kalan, insanca...

Özge Baykan 

iiÖnsöz - Özge Baykan
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MUAMMER KETENCOÐLU ÝLE 

DOYUM DÖKÜM BÝR SOHBET

Biri size kim olduðunuzu, yaþamýnýzýn gayesinin ne olduðunu

sorsaydý ve yarým dosya kaðýdý bir yazýyla cevap vermeniz gerekse idi

neler yazardýnýz. Gün geldi, mahkemede yargýlanan bir sanýðýn

kýsacýk savunmasýnda ben tüm bir insaný gördüm. Bakýn o kiþi kendini

nasýl anlatýyordu:

"Hayatýmý üniversite yýllarýndan itibaren müzik yaparak ve dünyanýn

ayýrt etmeksizin her yöresinden halk müzikleri üzerine bilgi toplayýp

çeþitli söyleþi, radyo programlarý ve konserler vasýtasýyla topluma

aktararak kazanýyorum.

Her zaman, hiçbir ulusu, hiçbir halký bir diðerinden ayýrmadan

dünyanýn bugüne devrettiði halk müziðini mirasýný gerisindeki bilgi

birikimiyle birlikte aktarmaya çalýþtým.

"Tuna'nýn Beri Yaný"adlý radyo  programýnda da ayný þekilde

Moðolistan'dan Latin Amerika'ya, Uygur Türklerinin klasik müziðinden

Karadað halk türkülerine kadar dünyanýn çeþitli halklarýnýn geleneksel

müziklerini gene gerisindeki bilgi birikiminin oluþum nedenleriyle

birlikte yýllardan beri sunuyorum.

Programýmda yakýn coðrafyalarýn müziði benim için son derece

önemli. Çünkü bu müzik, doðal olarak, Anadolu ile daha yakýn bir

etkileþim içinde. Bu çerçeve içinde, Ermeni folkloru da beni

ilgilendiriyor.

Söz konusu dava dosyasýnda zikredilen programýmda, Muþ'ta

yaþamýþ ve folklörlerinin  zenginliðiyle öne çýkan Ermeni toplumunun

türkülerini dinletmiþ ve bu türkülerin gerisindeki kültür birikimini, öne

çýkan karakteristiklerini, çeþitli konuklarýn da yardýmýyla anlatmýþtým.
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Bir sanatçý olarak, iddianamede deðinildiði gibi, halklarý bölmeye

deðil; türkülerin yardýmýyla onlarýn kendilerini birbirlerine çok daha

yakýn hissetmelerine vesile olmam gerektiðini düþünüyorum. Halklarý

birbirine kaynaþtýrmanýn bir sanatçý sorumluluðu olduðuna

inanýyorum."

Bu sözlerin sahibi Muammer Ketencoðlu'nu 94.9 Açýk Radyo'da

yaptýðý programlardan, çeþitli konserlerinden ve deðiþik albümlerinden

tanýyordum. Bu savunmayý da radyonun bir toplantýsýnda sevgili Þerif

Erol onun aleyhinde açýlan davayla ilgili olarak beraat ettiðini

anlatýrken duydum. O anda bir insaný tanýyorum diyebilmenin onun

kendi kendini anlatmasýný dinlemeden ne derece zor olabileceðini

düþündüm. Aslýnda hoþ bir tesadüf olarak ayný günün sabahý

yaptýðýmýz telefon konuþmasýnda Muammer ile okul dergimiz için

yapacaðýmýz sohbetin mekanýný da Açýk Radyo olarak seçmiþtik.

Güzel bir Ekim günü bir birimize açýldýk:

"Bir 20 Ocak 1964 günü Ýzmir'in Tire ilçesinde doðdum. Duygularý

ile yaþayan bir insaným, çok fazla hesap kitap bilmem. Doðru

söylüyorsunuz, hem kova hem de oðlak burcuyum, inatçý bir tarafým

var ama bu inatçýlýðýmý yaptýðým müziðe yabancýlaþmamak, müziðimin

tavrýndan ödün vermemek için kullandým. Kimse istemlerim dýþýnda

yaþamýma yön veremedi. Bugüne kadar inadým iþe yaradý ki, çok

þükür ayaktayýz. Türkiye'de birçok baþýna buyruk ve bireyselleþmeye

çalýþan insan tecrübesizliklerinden ve toplumun onlarýn baþýný

ezmesinden dolayý bu isteklerini gerçekleþtiremiyorlar. Ama ben

þanslýydým, ayakta kalabildim. Kendi çabam olsun, tesadüfler olsun,

birçok þey benim yapmak istediðim þeyleri destekledi.

Dayým Ali Rýza Su'da yaþamýmdaki þanslardan biri oldu.

Müzisyendi, ölünceye kadar Tire belediye bandosu þefi olarak çalýþtý.

Çocukluðumda ilk çaldýðým enstrüman davuldu ama bana ilk

akordeonumu dayým verdi, henüz 7 yaþýndaydým. Bu akordeon bir

zamanlarýn Halk Evlerinin kapatýlmasý sýrasýnda dayýmýn eline düþmüþ

bir enstrümandý." 

Gözleri doðuþtan görmüyordu, ama onlarý kapatmak için kullandýðý

koyu renk gözlüklerle bir müzisyenden çok bir pilota benzediðini

düþündüm. Kahve teklifime "lütfen bol sütlü olsun" diye cevap verdi.
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Vakit geç olmaya baþlamýþtý, bir þeyler atýþtýrma teklifimi onu evde

bekleyen çok hoþ bir yemek olduðunu söyleyerek geri çevirdi, biz de

sütlü kahve ile yetinerek Açýk Radyo'nun son derece hareketli

ortamýnda baþka dünyalara yelken açtýk: 

"Ben doðuþtan beri göremiyorum. Aslýnda görmeyiþimi de bir þans

olarak kabul ediyorum. Görmeyiþim beni öncelikle duygularýyla

yaþayan bir insan yaptý. Ýçimde olan þeyler beni çok etkiliyor, içimde

hissettiðim þeyler yaþamýmda öne çýkýyor. Duyduðum þeylerin

peþinden gittim.

Cumhuriyetin ilk döneminde 20 bin nüfuslu Tire'de tam 3 tane

bando varmýþ. CHP bandosu, DP bandosu, ve Halk Evleri bandosu.

Bu üç bando arasýnda güzel bir rekabet yaþanýrmýþ. 1940'larýn

baþýnda Tire'ye Yahudi asýllý bir müzisyen gelmiþ. Halk ona papaz

anlamýnda despot derdi. Bando hocasý o imiþ. Birçok insana deðiþik

enstrümanlarý çalmayý o öðretmiþ. O adamýn Tire insanlarý üzerinde

derin bir etkisi olmuþ. Ýkinci dünya savaþýnda Almanya'dan kaçan, Çek

asýllý bir Yahudi müzisyendi. Tire'de yaþarken Türkçe de öðrenmiþti.

Çocukluðumda ben ondan ders almadým ama sesini hala hatýrlýyorum.

Þimdi halk evleri kapandý, Tire'deki müzik hayatýnýn da o parlak devri

bitti. Gene bir bando var ama ufak bir bando. Tire tarihsel açýdan

önemli bir yer. Aydýnoðullarý beyliðinin baþkenti. Birçok kervansaray,

türbe, tarihi bina var. Hala korumaya çalýþtýðýmýz çok güzel bir doðasý

var. Zeytinyaðlý yemek ve ot kültürü var. Mübadele sonrasý Girit'ten

birçok insan buraya gelmiþ. Zaten Tire'nin çevresinde de birçok Rum

köyü var. Tütün, pamuk, tarým yapýlýrdý ama þimdi bunlar bir bir yok

oluyor, yerlerini fabrikalar alýyor. Annem ben çocukken tütüncülük

yapardý."

Biz sohbet ederken Açýk Radyo'ya gerek prodüksiyon, gerek de

canlý yayýn için birçok insan girip çýkýyordu. Onu gören birçok dostu

yanýmýza gelip konuþmamýza katýldý, sýk sýk konuþmamýz bölünüyordu

ama bu arada onun ne derce sevilen ve popüler bir insan olduðunu da

yakýndan izleme fýrsatým oldu, bir yandan da onun yaþamýnýn

gerilerine gittik geldik: 
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"Ýlkokulu Ýzmir Bornova Körler Okulu'nda okudum. 1977-80

arasýydý, üzerimde çok iz býraktý. Körler okulunda okuyabilmek çok

büyük bir þans. Özellikle kör olan kýzlar aileleri tarafýndan okullara da

yollanmýyorlar ve eðitimsiz kalýyorlar. Ýzmir'den sonra Antep'teki bir

körler okuluna devam ettim. Her iki okulda da çok iyi müzik

öðretmenlerim oldu. Ýlkokul müzik öðretmenim Bayram Þimþek'ten

enstrüman bilgimin temellerini aldým ve müzik teorisinin ana hatlarýný

ondan öðrendim. Okula baþlamadan önce akordeon çalýyordum,

okulda da org ve bateri çaldým, þarký söyledim. Bateri için dýþardan bir

hoca bulduk. Sevgili Uður abi bana öðretti. Ortaokula ise Gaziantep'te

devam ettim, orada da Naim Çavuþ adlý aslen Ýskeçe göçmeni bir

müzik hocam oldu. Aramýzda çok sýcak bir iliþki oldu. Bana piyano

çalmayý öðretti, üç sene beraber çalýþtýk. Yatýlýydýk. O nöbetçi

öðretmen olduðu akþamlar bize piyano çalardý, sohbet ederdik. Mikis

Teodorakis ve Yorgo Dallaras'ý ilk kez ondan öðrendim. Ama seslerini

duymam için yýllarýn geçmesi gerekti. Fakat 1996'da Teodorakis'le iki

ayrý konserde sahneyi paylaþma onurunu yaþadým.�

Bu sözleri söylerken gururlandýðýný hissettim, kýsa bir an sessizleþti,

Teodorakis sohbetimizin ortasýndan bir yýldýz kaymasý gibi gelip

geçmiþti, sonra tekrar Antep günlerine döndük. 

"Antep kebabýný düþündüðünüz gibi doyum-döküm yiyemedim. Çok

ekonomik sýkýntým vardý. Sýnýrlý bütçem vardý. Doyum-döküm sýnýrsýz

demektir. Evet, þu anda doyum-döküm bir sohbet yapýyoruz. Bu

yazýmýzýn baþlýðý doyum döküm bir sohbet olabilir." 

Gerçekten de doyum döküm konuþmaya baþlamýþtýk. Onun orta

okuldan sonra liseye tekrar Tire'ye döndüðünü, Naim Çavuþ'la

baðlantýsýnýn kopmadýðýný, 1997'de vefat edinceye kadar Muammer'e

yoðun bir þekilde elektrik vermeye devam ettiðini öðrendim.

"Tire'de okuduðum lise körler için özel bir okul deðildi. Bazý þeyler

çok zor, bazý þeyler de çok kolay oldu. Çalýþma yöntemleri zordu ama

ben dýþadönük bir insandým. Az bir çabayla gerekenleri yapabilirdim.

Kýsa zamanda tanýndým. Tire'de bir düðün orkestrasýnda da org

çalýyordum. Her þeyi çalýyorduk. 'Autumn Leaves' ve 'You Mean

Everything To Me' yi çalar üstüne Ümit Besen'le devam ederdik. Bir

yandan da bol bol kitap okudum. Okudum derken, insanlar bana bu
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kitaplarý okuyordu demek istiyorum. Bir çok edebiyat, felsefe, sosyoloji

konusunda kitabý bu þekilde tanýdým. Bir yandan da düðünlerde avam

þarkýlar söylemeye devam ediyordum. 

Lise ve sonrasý benim için zor oldu. Dört yýl beni hüzünlendiren bir

aþkým oldu. Sýnýf arkadaþýma aþýk oldum ama o olmadý. 'Malum'...

lütfen aynen bu þekilde yazýn. Ama hayatýn devam etmesi gerekiyordu

ben de devam ettim. Ýçimdeki coþkuyu saklamaya çalýþtým ama bir

taraftan da aþk hüznü benim enerjimi tüketiyordu. Þansýma okulda

piyano da vardý onu çalýyordum. Düðün orkestrasýnda da çaldýðým için

Tire de çok tanýnýyordum. Bir yandan da politik düþüncelerimden

dolayý sivrildim. 1982-83 yýllarýnda Türkiye Sosyalist Ýþçi Partisi

baðlantým oldu. Orada yýllarca devam edecek dostluklarým oldu." 

Hava epey kararmýþtý, o istemediði için ben de bir þeyler

atýþtýramýyordum ama sonunda aðzýndaki baklayý daha doðrusu

bamyayý çýkarttý. Meðer o gün annesi kendisini ziyarete gelmiþ ve

kendi elceðiziyle oðulcuðuna yemek piþirmiþmiþ.

"Bu gece yemekte bamya var, annemin zeytinyaðlý bamyasý. Bir

þey yemeyeyim, annem çok sevdiðim için bamya yaptý, evde onu

yiyeceðim. Aslýnda yalnýz yaþýyorum ve bekarým. Neden yalnýz

yaþadýðýmý tam olarak bilmiyorum. Belki de yakýn zamana kadar çok

anarþist düþüncelerim olduðundan böyle yalnýz kaldým. Hani ne derler,

tencere kapaðýný bu sefer bulamadý. Evet, yaptýðým iþlerden dolayý

saygý görüyorum. Ama Eþber Yaðmurdereli'nin dediði gibi, herkes

yaptýðýmýz iþe ve kiþiliðimize saygý duyuyor ama ötesi gelmiyor iþte...

Bu konuda göremeyen bir insan olmanýn bir þanssýzlýk olduðunu

düþünüyorum. Hele hanýmlar için bu daha da büyük bir þanssýzlýk."

Halbuki ben onun gibi güzel akordeon çalan bir insanýn fareli köyün

kavalcýsý gibi bir çok tatlý kýzý yarattýðý büyülü sihirle kendi dünyasýna

çekeceðini düþünüyordum. O ise daha fazla bu konunun üstünde

durmadan yaþam öyküsünü benimle bölüþmeye devam etti:

"Bir insanýn beklentilerini aþaðýda tutmasý her zaman faydalýdýr.

Çok beklenti, çok hayal kýrýklýðý yaratýr. Ben hiç yüksek beklenti

eðiliminde olmadým. 

Boðaziçi üniversitesi psikoloji bölümü benim birinci tercihimdi.

Girmeyi ummuyordum ama 1983'de kazandým, girdim. 
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Okulda iki genel çizgi vardý. Bir grup benim gibi taþradan gelen veya

Ýstanbullu olup da sol kültüre göre yaþayan ve hayata yeni arayýþlarla

bakan insanlar. Ben bu çevredendim. O yüzden de orta kantine

giderdim. Bir baþka grup da, günlük yaþamlarý ve ilgileri ile kent soylu

olanlardý. Bunlara karþý da bir önyargým yoktu. Bir taraftan okul devam

etti ama ben okul dýþý bir çok þeyle ilgilendim. Okulda kötü bir

öðrenciydim. Müzik kulübüne de üye oldum. Ama bu kulüpte tekil bir

çalýþma yaptým. Sabiha Çelik ile bir konser verdim. Ýsmi 'Bir Gün Bir

Irmak'tý. Burada ýrmak, nehrin anlamýnýn dýþýnda, ayný zamanda þarký

söylemek anlamýndadýr. Politik çalýþmalarým da devam ediyordu, okul

yönetimiyle iyi iliþkim yoktu. O zamanlar Yunan müziðine çok ilgi

duyuyordum ve çalýyordum. Okulun yöneticileri o zamanlar bizim

buzukilerimizi ve müzik kasetlerimizi elimizden almýþtý. Niye mi?

Türkiye'de  birçok þey için bu soruyu soramýyoruz ki... 1984'te bir okul

konserimiz direkten dönmüþtü çünkü repertuarýmda 4 tane Rumca

Teodorakis parçasý vardý. Okul vakfý bu 4 þarkýyý repertuardan

çýkartmamýzý istemiþti. Ama 23 þubat 2001'de Boðaziçi'nde, kendi

grubum Compania Ketencioðlu'yla Mezunlar Derneði aktivitesi olarak

konser yaptýk. 17 yýl sonra tamamen Rumca bir repertuarla ayný

sahnede çaldýk. Demek ki bir þeyler deðiþmiþ..." 

Muammer Ketencoðlu Boðaziçi'ni bitirmemiþ ama 1995 yýlýna kadar

okulun çevresinde kalmýþ. Kendi ifadesine göre Boðaziçi ve ortamý

onu adam etmiþ, müzisyen kimliðini oluþturmasýný saðlamýþ.

Kütüphanenin audio visual bölümünde dinlediði çeþitli halk müziði

albümlerden etkilenmiþ. Önce çaðdaþ Yunan müziði olan Laika ile

baþlayan ilgi zaman içerisinde Rebetika ve diðer Balkan müziklerine

de yönelmiþ. Sohbetimizin bu bölümünde çalýþmalarýný destekleyen

birçok arkadaþýný anmak istedi:  

"Mehmet Ýnhan, Cüneyt Cebenoyan, Nihat Kenter, Oktay Demirer,

Firdevs Tatlý, Sefa Þimþek, Mehmet Aktaþ, Cengiz Onursal, Dilek

Gürel, Murat Demiraydýn, Cem ve Aysun Timuroðlu. Tüm bu kiþiler

beni bir insan olarak sevdiler, destek oldular. Çalýþmalarýma,

araþtýrmalarýma yardýmcý oldular. Yaptýðým þeyleri yapmama fýrsat

verdiler, özendirdiler. Onlarý okuldaki yurttan, orta kantinden, deðiþik

kulüplerden tanýyordum. Fiziki olarak da okulu bitirmememe raðmen
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uzun yýllar Boðaziçi'nde yaþadým. Bölümüme ýsýnamadým. Tekrar aþýk

oldum ve karþýlýk göremediðim için çok mutsuz oldum. An geldi ciddi

olarak hiçbir þeye devam etmek istemedim. Ama bir gün aþkým bitti,

sonra yeniden dengelerimi, deðer yargýlarýmý, politik düþüncelerimi

oluþturdum. Hayata büyümüþ bir insan olarak yeniden baþladým. Bu

kötü günlerimde Yorgo Dallaras'ýn sesi bana ýþýk oldu, kurtarýcý oldu.

Daha doðrusu müzik ve Dallaras demem lazým. Mario Levi'nin

geçmiþte benimle yapmýþ olduðu bir röportajda söylemiþtim. O kötü

günlerimde müziksiz kalacaðým ve Dallaras'ý bir daha

dinleyemeyeceðim diye öbür tarafa gidemedim."

Muammer'in çýktýðý müzikal yolculuðun ilk duraðý kendisine neyin

uygun olduðunu, neyle özdeþleþebildiðini araþtýrmak olmuþ. Birçok

dünya müziklerini araþtýrmýþ. Bu aramanýn neticesine ancak adým

adým yaklaþýlabileceðini de vurguladý. Yunan ve Balkan müziklerine

olan yakýnlýðýný ise çocukluk yýllarýnda radyodan çok dinlemiþ

olmasýna baðlýyor. Onlarýn býraktýðý izlerin seçtiði yolda çok etkisi

olduðunu düþünüyor. Sonunda þimdi yaptýðý müzikte karar kýlmýþ

olmakla beraber tüm dünya müziklerine açýk olduðunu  vurguluyor.

"Tabii eninde sonunda bir konuda uzmanlaþmak lazým. Benim

farkým, ben yaptýðým iþten yani müzikten para da kazanmak

zorundaydým. Birçok yoldan geçtim. Düðün salonlarýnda çaldým, salaþ

meyhanelerde çaldým. Bazen sýçrama oluyor, düðünlerde çalýyordum.

Ama hep Boðaziçi ortamýnda kaldým. Evim de okula yakýn bir

pansiyondu. Banyomu birinci yurtta yapýyordum. Ama kimse

suyumuzu niye kullandýn demedi.� 

Muammer çantasýný açtý bana iki CD ve bir broþür verdi. Broþürden

onun okuldan sonraki çalýþmalarýný öðrendim. Eski ve yeni Rumca

þarkýlardan oluþan ilk albümü 'Sevdalý Kýyýlar' Kalan Müzik tarafýndan

1993�de yayýnlanmýþ. Bunu 1994  ve 1996�da yayýnlanan iki Rebetika

seçkisi ve 1995�de yayýnlana Klezmer Müziði seçkisi takip etmiþ. Adým

adým onun seçtiði tür ve müzikle insanlar buluþmuþlar. Kaset

çalýþmalarýný konserler takip etmiþ. 1993'den beri 'Yeryüzünün Yedi

Rengi' adýyla bir çok müzisyeni bir araya getiren her yýl yeni

repertuarla yenilenen konserler düzenliyor. Muammer yaptýklarý müziði

sözle de ifade etti:
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"Balkan Müziði yapýyoruz. 'Balkan müziði nedir?' diye soruyorsun.

Müzik denen þeyi dinlemek lazým, onu sözcüklerle anlatmak zor. Ama

Balkan Müziði denen þey de zaten tek tip bir müzik deðil. Çok çeþitleri

var, çok dönemleri var, içinde çok deðiþik akýmlar var. Belli bir standart

yok. Ama hepsinin arasýnda ortak bir payda ararsanýz, açýk ve yalýn bir

müzik olduðunu görürsünüz. Veya belki de biz Balkan Müziðinden

böyle bir elektrik alýyoruz. Mesela Afganistan müzik geleneði

salonlarda geliþmiþtir. Yüksek bir sanat müziðidir. Kaideleri, ölçüleri

vardýr. Bir çok baþka müzikte de bu tip ciddiyet ve oturaklý tavýr vardýr.

Balkan müziðinde ise hüzün de, coþku da, heyecan da, mutluluk da

çok dolaysýz olarak anlatýlýr. Hani nasýl anlatsam ki, bu müzik hafif

esrik  bir müziktir. Bu müziðin doðasýnda bir çakýrkeyiflilik vardýr. Ben

hayatýn duygu bölümüne çok önem veren bir insan olarak, Balkan

müziðinin bu yönünü seviyorum.� 

Muammer'in 1980'den beri topladýðý plak koleksiyonu eski

Sovyetler Birliðinin daðýlmasýyla birlikte Ýstanbul'a gelen plaklarla daha

da zenginleþmiþ. Bu birikimin sonucu olarak da dört tane çok güzel

eleþtiri alan antoloji hazýrlamýþ ve kaset olarak yayýnlanmýþ. 1997'den

sonra Balkan ve Yunan müziði konserleri yapmaya baþlamýþ, yurt

içinde ve yurt dýþýnda birçok konser vermiþ. 2000 yýlýnda ise Ege ve

Trakya müziklerine duyduðu ilginin ilk somut yansýmasý olarak ifade

ettiði albümü 'Karanfilin Moruna' tamamlanmýþ. Bu çalýþmayý Cengiz

Onursal ile yaptýðýný ve içine sinen bir çalýþma olduðunu anlattý.

Albümün kapaðýnda yazýlý þu cümleler onun kafasýndaki düþünceleri

çok hoþ biçimde bizlere aktarýyor: 

"Uzun zamandýr radyo ve televizyonlarda duyamadýðýmýz, o her biri

paha biçilmez deðerdeki türküleri, benim ve müzisyen dostlarýmýn

yeteneklerinin elverdiði özen ve halk müziði saðduyusuyla sizlere

sunabilmenin coþku ve mutluluðunu yaþýyorum. Bu çalýþmada

otantizmin ille de baðlama takýmýyla icra demek olmadýðýný, ya da halk

müziðine yeni yaklaþýmlarýn kolaycý bilgisayar destekli altyapýlar

anlamýna gelmediðini gösterme iddiasýný taþýyorum." 

Muammer'in bugünlerde yayýnlanan albümünün adý ise "Ayde

Mori". Bu çalýþma Balkanlardaki deðiþik müziklerin renklerini yansýtan

bir albüm. Bulgaristan, Kosova, Yunanistan, Makedonya, Bosna,

Romanya, ve Arnavutluðu kapsýyor, içlerinde bir tane de Türkçe parça
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var. Bu albümün kapaðýnda yer alan sözler de bence Muammer'in

duygularýný çok güzel ifade ediyordu:

"Az gittim, uz gittim, geçtiðim yerlerden türküler topladým. Bir gün

öyle bir yere geldim ki kokusu baþka bir yere býrakmadý beni. Yavaþ

yavaþ kalabalýklaþmaya baþladýk. Baþta yabancýydýk birbirimize,

sonra dostlarým oldu her biri. Daðlarla özdeþ Balkan yurdundan türlü

çiçekler derledik ve bunlarý türlü yerlere taþýdýk. O büyüleyici kokuyu

baþkalarý da duysun diye..."

Bu albüm ayný zamanda Muammer'in gelecekte yapmayý

düþündüðü çalýþmalarýn da bir önsözü oluyormuþ ve Balkanlardaki

Türk halk türküleri üzerine de bir albüm yapmak istediðini bu vesileyle

öðrenmiþ oldum. 

Hava iyice kararmýþtý, bir ara annesi telefon etti. Bamyanýn kokusu

sanki telefondan çýktý geldi. Onu bu lezzetten daha fazla

ayýramayacaðýmý hissettim, son bölüme geçtik:

"Duygularýmla yaþamaya devam edeceðim. Müzikte bulunduðum

noktayý sýk sýk analiz edip nasýl aþacaðýmý sürekli olarak araþtýrmaya

devam edeceðim. Ve en önemlisi akordeonumu taþýyabildiðim kadar

sýrtýmda taþýyacaðým. 

Zaman zaman konferanslar ve sohbetli dinletiler de yapýyorum ama

öðretmen olmak için yeterince sabýrlý deðilim. Ben eþit iliþkileri

seviyorum. Bir þeyler alabildiðim yerde bir þeyler vermek istiyorum. Bu

zamanla da ilgili bir þey belki ileride deðiþirim. Gençler için de bir kaç

söz söylemek isterim tabi. 

Hayatta gördüklerinizden çok duyduðunuz þeylere önem verin.

Kendinize bir tutku yaratýn, tutkularýnýzý kendi çabalarýnýzla oluþturun.

Basit de olsa bir tutkunuz olsun. Tutkusuz bir hayat düþünemiyorum."

Beni bamyaya davet etmedin ama dedim, çok þaþýrdý, utandý, ne

olur gel dedi. Ona benim de zeytinyaðlý bamyaya bayýldýðýmý söyledim.

Zaten o gece benim kýsmetimde evde bekleyen bir zeytinyaðlý fasulye

vardý. Radyodan çýktýk, kol kola yürüdük, onu bir taksiye bindirip

gönderirken hakkýnda yazacaðým yazýnýn nasýl bitmesi gerektiðini

düþündüm. Bence Muammer Ketencoðlu'nun kim olduðunu merak

edenlere en iyi yanýt onun hakime verdiði dilekçenin son cümlesinde

mevcuttu: 
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"Söyleþilerimde hep kullandýðým bir cümleyi yinelemek isterim:

Türküleri gerçekten yüreðiyle dinleyen insan, adam öldüremez."

Hoþçakal türküleri yüreðiyle dinleyen dost, artýk ben de bir baþka

dinleyeceðim onlarý.
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JAZZ PORTRE / ÝLYAS MÝRZAYEV

Bir televizyon programýnda sunucu sadece sorduðu sorulara aldýðý

cevaplar ile ve seslerini dinleyerek üç aday arasýndan bir erkeði seçen

kýza þöyle derdi:

"Kazandýðýnýzý tanýmadan önce size kaçýrdýklarýnýzý tanýtayým."

21 Ocak cumartesi günü þeker bayramýnýn üçüncü günü idi ve

birçok insan tatilde iken Ýlyas Mirzayev, "International Project" adýný

verdiði grubu ile Ýstanbul'da bir konser verdi. Bu gün sizlere o konseri

izleyemeyenlerin neleri kaçýrdýðýndan bahsetmek istiyorum.  

"Bence sessizlik en büyük müzik. Salvador Dali'yi çok seviyorum,

onun anlayýþýna müzikte varmak isterim. Dali genç ressamlara eski

ressamlarý incelemelerini ve tekniklerini almalarýný tavsiye ediyor. Bu

müzik için de geçerli. Teknik olduktan sonra kendi stilini bulabilirsin.

Dali her stilde tablo yapmýþ ama hepsine kendi everensel görüþünü

yansýtmýþ. Mesela Ýsa'nýn son yemeði klasik resimde çok iþlenmiþ bir

konudur ama Dali'nin yaptýðý  klasik konuya kiþisel yeni bir yorum

getirmiþtir."

37 yaþýnda ve yedi yýldýr Türkiye'de yaþýyor, Babasý Azerbaycan'ýn

en tanýnmýþ klasik müzik bestecilerinden Musa Mirzayev, Rus ve

yahudi asýllý annesi gazeteci, her ikisi de çalýþýrlarken tek baþýna

büyüdü. Piyanoya babasýnýn etkisi ile baþladý ama önce nefret etti.

Aziza Mustafazadeh'in babasý efsanevi jazz müzisyeni Vagif

Mustafazadeh ile çalýþtýðýnda henüz 16 yaþýnda idi ve onun sayesinde

jazz müziðini sevdi. Ýki yýl boyunca hemen hemen her gün beraber

prova yaptýlar, ondan kompozisyon öðrendi. Ama bir yandan da Bakü

konservatuarýnda klasik müzik kompozisyon dersleri aldý. Bir gün hem

hocasý hem aðabeyi olan Vagif Taþkent'deki bir konserde ölünce þok

geçirdi, ama fark etti ki müziði  artýk dönülmez bir þekilde hayat yolu
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olarak seçmiþti. Sonra çok çalýþtý, Moskova konservatuarýnda büyük

Rus bestecisi Alfred Schnitke'nin öðrencisi oldu. Konservatuarý

bitirince oda müzikleri, kilise org müzikleri, hapsikord, piyano, viyola ve

flüt  sonatlarý yazdý. Eserleri Avrupa�daki konserlerinde çalýndý. Ama

tüm bu zaman boyunca asla jazzdan kopmadý.

"Jazz her þeyden önce özgürlüktür. Jazz bir araçtýr, diðer müzik

türleri gibi tanrýya ulaþmada onunla konuþmak için bir araçtýr. Dinlemiþ

olduðunuz konser benim 15 yýllýk birikimimin sonucu ortaya çýktý. Miles

Davis, Bill Evans, Keith Jarrett ve özellikle Joe Zawinul'lu Weather

Report benim hayran olduðum jazz müzisyenleri. Bence Weather

Report 21. yüzyýlýn müziðini yapýyordu. Dikkatle inceleyin onlarýn

müziðinde bir tane eksik þey bulamazsýnýz.  Zawinul ise beni bir

besteci ve keyboard ustasý olarak derinden etkiledi. Onun

kompozisyonlarý ile hocam Schnitke arasýnda çok benzerlikler

görüyorum."

Bir gün kader onu Türkiye'ye getirdi, yeni bir insaný sevdi ve kendini

evinde hissetti. "Þu günlerde belediyenin sipariþ ettiði Osmanlý

Ýmparatorluðu'nun 700 kuruluþ yýlý için bir beste üzerinde çalýþýyorum.

Fahir Atakoðlu'nun eserlerini senfonik olarak düzenliyorum. Nilüfer ile

çalýþacaðým, Osman Ýþmen ile tanýþmak istiyorum. Aydýn Esen, Ýmer

Demirer, Kent Mete ve Ercan Irmak'ý beðeniyorum. Ercan ile bir

senfonik müzik yapmayý planlýyoruz.

Müzik ile insanlara bir kardeþlik mesajý vermek istiyorum. Maalesef

günümüzde dinler insanlarý birleþtireceklerine ayýrýyorlar. Müzik ise

herkesi birleþtirebilen everensel bir ortak deðer. Savaþlarýn olmamasý

ve barýþ için müzik iyi bir araç.

Ýdealim bir requiem yazmak, doðu müziði tarzýnda ama

korkuyorum. Requiem bir bestecinin son eseri olur. Çok requiem

yazýlmýþ ama Mozart'ýnki bir baþka kutsal.

Doðu müziði çok mistik ve zengin, ayný zamanda da çok

keþfedilmemiþ. Kendi kültürlerimizi unutmayalým, bu bizim hazinemiz

ve dünya vatandaþý olarak bizim felsefemizi ve müziðimizi tüm

dünyaya anlatmak bizim Allaha karþý borcumuz."

Ýlyas Mirzaev ikinci vatanýnda müziðe kiþisel ve yeni yorum

getirmeye devam ediyor.
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AZERBAYCAN�DA CAZ

Tüm dünyada Türk olduðunuz için itibar ve sevgi gördüðünüz tek

ülkedir Azerbaycan. Yabancý ülke diyecektim ama dilim varmadý çünkü

politik sýnýrlarý ayrý da olsa Azerbaycan gerçekten bir Türk yurdu, bunu

oraya giden bütün Türkler hemen hissederler. Ayrýca orada yaþayan

hatýrý sayýlýr miktarda Türk vatandaþý var.

Tanýdýðým ilk Azeri jazz sanatçýsý Aziza Mustafazadeh idi. Onunla

Ýstanbul'da konuþurken Azerbaycan jazz dünyasý hakkýnda epey bilgi

almýþtým. Aziza'nýn rahmetli babasý Vagif Mustafazadeh ise jazz

dünyasýnýn büyük sanatçýlarýndan kabul ediliyor. Geçen sene

temsilcimiz olan Azeri firmasýnýn müdürü Elçin Bey'in bana Vagif

Mustafazadeh'in kasetini bulmak için nasýl çýrpýndýðýný hala

hatýrlýyorum. Maalesef Azeri müziðini Azerbaycan'da CD olarak

bulmak çok zor ama kasete razý olanlar için her zaman bir çözüm

buluyorlar.  

Hacý hacýyý Mekke'de, derviþ derviþi tekkede bulur derler, bir gün

ben de Bakü'de cazý buldum ve Bakü yaþantým deðiþti. 

Bakü'de bindiðim taksi güzel bir sokaktan geçerken gözüm

dükkanlardan birinin levhasýna takýldý; Karavan Jazz Club. Þuraya

Baku sörfümde uðramak üzere internet usulü bir bookmark koyayým

dedim ama körün istediði bir göz Allah þaþkýna verdi iki göz misali

Karavan'a çok havalý bir þekilde gideceðimi o an bilmiyordum. Kendisi

ile görüþmek üzere ziyaret ettiðim Baku vali yardýmcýsý Eldeniz bey ile

iþ konuþmalarýmýzý bitirdikten sonra biraz sohbete dalmýþken sordum:

"Bakü'de jazz var mý?". Eldeniz Bey "Tabi var, vaktiniz müsait ise sizi

oraya göndereyim, bizim Karavan Jazz Club'ü dostumuz Rana haným

iþletir, tanýþ olun o size bizim müzisyenleri tanýtýr" demez mi. Sevgili

öðle yemeðimi bile ihmal ederek Caravan'a koþtum. Rana haným tipik

19



bir Azeri haným ve tüm Azeriler gibi Türk kardeþlerini çok seviyor. Bir

anda sofralar donandý, sohbetler açýldý ve kardeþ Azerbaycan halkýnýn

jazz dünyasýna ilk defa girmiþ oldum. Her yerde olduðu gibi Baku'deki

jazz klüplerinde de ancak geceleri canlý müzik oluyor. Ýlk tanýþmadan

sonra Rana hanýmýn davetlisi olarak gece dönmek üzere vedalaþtým.

Ancak bunu diðer geceler de takip etti. O günlerde programý olan iki

ayrý Azeri jazz grubu ile tanýþma ve sohbet imkanýmýz oldu, ve onlara

kendilerini sizlere de tanýtacaðýma söz verdim.

SYNDICATE  Bakü'nün en tanýnmýþ gruplarýndan biri ve iki yýl önce

kurulmuþ. Benim tanýdýðým þekli ile üçü kardeþ olan dört kiþiden

oluþuyorlar. Tatlý bir sonbahar akþamý Karavan'ýn bahçesinde

konuþtuk.

"Bak kardeþ, bu bizim Bakü'de herkes kendini bir þeyin mafyasý ilan

etmiþ, biz de kendimizi jazz mafyasý ilan ediyoruz ama bizde

Mercedes yok, bisiklete biniyoruz."

Kahkahalar ile gülüyoruz. Bu sözlerin sahibi üç erkek kardeþin en

küçüðü 33 yaþýndaki Rain Sultanof. Her çeþit nefesli saz çalýyor.  Rain

klasik müzik eðitimi almýþ konservatuarýn klarnet bölümünü bitirmiþ,

soprano saksofon çalarken yaptýðý müzik insana meditasyon gibi

geliyor. Hem Azerbaycan Devleti Televizyon ve Radyo orkestrasýnda

çalýyor hem de bir çok yabancý gruplar ile çalýþmak üzere yurt dýþýna

gidiyor. Türkiye'ye de gelerek otellerde çalýþmýþ. Bekar, evliliðin jazz ile

iyi gitmediðini söylüyor. Ama gece program aralarýnda yerli yabancý bir

çok genç haným ile sohbetler yaptýðýný bizzat gözlerimle gördüm, bekar

kalmasý zor gözüküyor. Rain sözlerine devam ediyor:

"5 yaþýmdan beri jazz müziðinin içindeyim, gözümü açtým jazz

çalan aðabeylerimi gördüm. Almanya'ya sýk sýk gidip çalýyorum,

Türkler bizim öz kardeþlerimiz, bu sözsüz ( Azerice tartýþmasýz demek

istiyor), onlar ile çalmak çok isterdim, Ýstanbul'a gelmek, sizin jazz

insanlarý ile tanýþmak ve jam session yapmak, tüm bunlar bizim

hayallerimiz, inþallah bir gün gerçekleþtireceðiz. Miles Davis, John

Coltrane, Michael Brecker, ve Jan Garbarek hayranýyým. Bence jazz

müzikte varýlan en üstün insani duygudur, doðaçlama ise düþüncedir,

beyindir, yürektir." 

Bu sözler üzerine tartýþmaya baþlýyoruz ve sözü aðabey Rauf

Sultanov alýyor:
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"Jazz nedir diye hep sorulur ama hiç kimse bilemez. Jazz hem

müziktir hem de felsefedir. John Coltrane öz sözünü saksofonu ile

insanlýða iletmiþtir. Çok eski bir geçmiþi olmamasýna raðmen jazz

bugün klasik müziðin seviyesine varmýþtýr."

Rauf Sultanof grubun basçýsý, elektrik bas çalýyor. 1979 model bir

Fender bass çalýyor ve bu çok deðerli olduðunu belirttiði aletinin

üstüne titriyor. Müziðe piyano çalarak baþlamýþ, onun çocukluðunda

Sovyetler Birliði'nin parçasý olan Azerbaycan'da jazz yasaklý imiþ. Tüm

yaþamýnda müziðin önemli bir yeri olmuþ. Þarkýcý Rashid Beybatov ile

çalýþmýþ. Esas hocasý piyanist Rafik Babev olmuþ. Ondan "rehberim"

diye bahsediyor. Azeri saksofoncu Tevfik Þabanov'u beðeniyor. Ama

son tahlilde o da Vagif Mustafazadeh'e hayran, söz babasýnýn izindeki

kýzýna geliyor:

"Aziza çocukken bizlerin arasýnda büyüdü. Babaev'e gelirdi. Daha

o zamanlar çok yetenekli olduðu belli idi."

Klübün alt katýnda ve iç salonun duvarýnda Vagif Mustafazadeh'in

bir resmi var, sanki sahnede çalan tüm jazz'cýlarý denetliyor gibi.

Hepsinin ona saygý duyduðunu hemen hissedebiliyorsunuz. Rauf biraz

da bugünün dünyasýnda Azeri cazcýlarý anlatýyor:

"Bar ve klüplerde çalýyoruz ama oldukça kýsýtlý. Hiçbirimizin mali

durumu çok iyi deðil. Genç nesil jazz ile pek ilgilenmiyor. Jazz ýn

reklamý da yok. Dinleyicisi az. Biz de olabildiðince deðiþik yerlerde

çalýyoruz ve var olmaya çalýyoruz. Çok isterdik ki Azerbaycan'da daha

derin bir jazz kültürü olsun. Rusya da durum Bakü'den deðiþik.

Novosibbirsk'e bir festivale gitmiþtik, insanlar orada jazz'a çok meraklý,

bizi sokaklarda  durdurup imza istiyorlardý, çok þaþýrdýk ama bizleri

tanýyorlardý. Ülkemizden ayrýlmak ve köklerimizden kopmak

istemiyoruz, biz olarak kalmak istiyoruz. Bana göre jazz baþka iþ

kaldýrmaz, jazz çalanýn sadece bunu yapmasý lazým.. Ben inanýyorum

ki yeni çað da jazz çok popüler olacak, insanlarýn kültür seviyesi

arttýkça jazz daha çok sevilecek. Jazz öyle bir organizma ki her yerde

kök veriyor."

Grubun piyanisti olan Eldar Rzakulizadeh ise o gün Paris'te bir jazz

festivaline davetli idi. Ülkesinin en tanýnmýþ müzisyenlerinden biri.

Devlet Televizyon ve Radyo Jazz Orkestrasý'nýn da hem sanat

yönetmenliðini hem de þefliðini sürdürüyor.
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Ramin Sultanov grubun davulcusu ve ortanca kardeþ, o az

konuþuyor, daha çok kardeþlerini dinliyor. Üç yaþýnda annesinin

tencerelerini çalarak bu iþe baþlamýþ. Sonra uzun müddet folk müzik

ile uðraþmýþ. Onun yerine basçý aðabeyi konuþmamýzý sürdürüyor:

"Kendi bestelerimiz var, hep beraber bir albüm yapacaktýk ki stüdyo

yandý. Zaten burada iyi stüdyo ve ses mühendisi de yok. Türkiye�de

albüm yapmak isterdik. Siz Türk kardeþlerimizde de jazz'ýn ruhunu

ateþleyecek tutkulu bir ruh yapýsý ve sýcak kan var, beraber

yapacaðýmýz çalýþmalarýn çok iyi sonuçlar vereceðine inanýyoruz."

Vakit geçti ve onlar programa çýkmak üzere aþaðý kata indiler. Ben

de o geceki konuklarýnýn arasýna karýþtým. Jazz'ýn sorunlarýnýn ve

düþüncelerinin dünyanýn her tarafýnda ne kadar birbirine benzediðini

düþündüm. Karavan'ýn o geceden sonra bana alýþkanlýk yapacaðý çok

belli idi ve ertesi gece ayný yerde bu sefer baþka bir Azeri grubu ile

tanýþtým.

BAKUSTÝK JAZZ adýndan da anlaþýldýðý gibi sadece akustik müzik

yapan bir Bakü grubu, piyanist Salman Gemberov tarafýndan

kurulmuþ. Emil Hasanof bas Tevfik Jabarov ise davul çalýyor. 

Gembarov konuþmaya baþlamadan önce bana özel bir konser

vereceklerini söylüyor. Oturup dinliyorum. Önce "When I fall in Love"

baþlýyor sonra Miles Davis'den "Prefrancing" ile devam ediyor.

Baku'nun ortasýnda tuhaf bir duygu bu. Minik konserimiz iki adet

Gembarov bestesi ile bitiyor, sonra sohbete baþlýyoruz. 

"Biz jazz da Amerikan düþüncelerine Azerbaycan yolu ile varýyoruz.

Azerbaycan'ýn ekmeði ve suyu ile büyüyen insanlar olarak baþka bir

yol düþünemeyiz. Ben kiþisel olarak sözler ile kendimi iyi ifade

edebilen bir insan deðilim. Müzik beni ifade ediyor. Bakü'de jazz'a olan

ilgi az, ancak yurt dýþýndan yýldýz bir sanatçý gelince ilgi oluyor. Biz

birçok kiþi gelsin ve dinlesin diye çalmýyoruz, müziðimizde dans etmek

yok, yemek yemek yok. Bize az insan gelsin ama derin insan gelsin

istiyoruz. Popüler müzikten uzaðýz, büyük mekanlarda çalmayý

sevmiyoruz, o tip yerlerde müziðimiz ile herkese ulaþamýyoruz. Ancak

jazz eðlenceli olmasýn da demiyoruz, jazz hem eðlenceli hem de ciddi

olabilir, biz jazz'ýn ciddi tarafýna inanýyoruz ve ömrümüzü de bu yola
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adamak istiyoruz. Çok ünlü bir Azeri bestecisi vardýr, bilmem iþittiniz

mi, adý Kara Karaev'dir. Biliyorsunuz ülkemizde çok eski yýllardan beri

petrol çýkýyor. Karaev müziði petrole benzetirdi. "Petrolü üstten

götürmeyin, derinden kazýn, ancak bu þekilde kaynaðýný keþfedersiniz

ve sürekli akar derdi. Ýþte biz onun gösterdiði yoldan gidiyoruz,

derinden kazýyoruz ki daha deðerli müziðe varalým. Biz mugam

çalmayýz, onu çalacak Azerbaycan'ýn öz sanatçýlarý var, milli

enstrümanlarý var. Biz mugam çalarsak iþte bu yüzeyden çalmak olur.

Ben ancak kendi bestelerimi çalarak müziðin derinine inebilirim. Birçok

insan bizim fikirlerimizi anlamýyor ve bu da bizi çok üzüyor."

Tiflis'den yeni geldiklerini öðreniyorum. Oradaki güzel sanatlar

festivalinde çalmýþlar. Konu Ýstanbul'a dönüyor, "Istanbul Blues" jazz

klubünü internetten tanýyorlarmýþ, kapandýðýný söylüyorum çok

üzülüyorlar. Þu internet müthiþ bir þey. Bizdeki Café Gramofon ve

Kerem Görsev Jazz Bar'dan bahsediyorum, çok ilgi duyuyorlar. Sýrf

jazz müziðine olan merak artsýn diye birçok parasýz konserler

verdiklerini duyuyorum. 

Gembarof  klasik bestecilerden Bela Bartok, Igor Stravinsky, ve

Karaeev'i beðeniyor. Ona göre Karaeev'in preludeleri 1950'de yazýldýðý

halde rahatlýkla 21. Yüzyýlýn müziði sayýlabilir. Jazz'da ise baþ

köþesinde Keith Jarret var. Onu herkesin üstünde tutuyor. Yabancý

cazcýlardan Belçika'lý saksofoncu Joe Heim, Amerikalý þarkýcý Koko

York ve Hollandalý flütçü Bart Platto ile çalýþmalar yapmýþlar. Joe

Heim'ýn Belçika�daki web sayfasýnda grubun adý yer alýyor. Bir ara

gözüm Basçý Hasanov'un gitarýna takýlýyor. "Fender Prestige, Jacko",

çok güzel bir alet. O da John Pattituchi hayraný. Tiflis de onu dinlemiþ,

Pattuchi 6 telli bir bas gitar ile playback çalan bir CD eþliðinde konser

vermiþ. Bir baþka seferde ise Michael Petrucianni'yi dinlemiþ ve çok

beðenmiþ. Gürcistan'ýn Azeri jazz dünyasýna da bir çýkýþ kapýsý

olduðunu böylece teþhis etmiþ oluyoruz.

"Bir arzumuz var, sizin güzel festivalleriniz var, bilmelisiniz ki

Amerika'dan baþka ülkelerde de jazz'a gönül vermiþ iyi müzisyenler

var. Bizleri de hatýrlayýn, sizin manager'leriniz bizleri bir araya getirsin.

Bizleri tüm eski Sovyet ülkelerinde iyi müzisyenler olarak tanýyorlar.

Bizleri festivallerinize davet edin tanýþalým, çalalým. Beraber

yapabileceðimiz çok güzel þeyler var. 
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Sizlere þimdiye kadar Azerbaycan'dan gönderilen müzisyenler

gerçek temiz Azeri müziðini icra etmiyorlar. Tar çalmak demek Azeri

müziði demek deðildir. Ýyi müzisyenleri keþfetmek için

manager'lerinizin buraya gelip bizzat bizleri kendi yerimizde dinlemesi

lazým.Gelin görün ve en iyilerimize siz karar vererek bizleri Türkiye'ye

çaðýrýn."

Sonra onlar sahne alýyorlar ve ben de diðer dinleyicilerin arasýna

karýþýyorum. Gembarof týpký Keith Jarrett gibi piyanonun baþýna

oturuyor ve o an doðaçlama bir giriþ yapýyor, bu sefer Azerbaycan

havasýný hissediyorum, biraz hüzün biraz coþku ama hep gelecekten

beklentileri olan bir ülkenin sesi.

Bir sonraki seyahatimde onlara bizim jazz müzisyenlerinin

kasetlerini götürdüm ve Rana hanýma teslim ettim. Her iki grubun da

kasetlerini ve adreslerini aldým. Ýlgililere iletmek istiyorum. Ancak

Bakü'nün bana bir sürprizi daha oldu. Oradaki Türk dostlarým Azeri

jazz CD'leri bulurum diye beni yeni açýlan bir dükkana götürdüler. Adý

Music Art Book and Café. Türkler iþletiyor. Ön bölüm küçük bir café,

duvarlarda resimler var, çok iyi kalite Ýtalyan kahvesi içip günün

keklerinden yiyebiliyorsunuz. Orta bölümde deðiþik tarzlarda kitaplar

var. Arka bölüm ise CD'lere ayrýlmýþ. Aradýðým Azeri jazz'ýný gene

bulamadým ama Ýstanbul'dan eski müþterisi olduðum dostum Adil

Topçu'yu buldum. Meðer o da Azerbaycan'daki Türkler ordusuna

katýlmýþ. Sarýldýk ve hasret giderdik. Derviþ derviþi sonunda tekkede

bulmuþ oldu.

Eðer sizlerin de yolu bir gün Bakü ye düþerse mutlaka sizler ile

paylaþtýðým kulübe gidin, Azeri jazz müzisyenlerini dinleyin, Adil'de bir

kahve için, keyifli dostluklar yaþarsanýz kulaklarýmý çýnlatýrsýnýz.

Adresler:

1) SYNDICATE, Rein Sultanov, Ataturk 2A,52, Baku, Azerbaycan

Telefon: (00 99 4) 64 55 30 ev, 64 55 30 fax

2) BAKUSTIC JAZZ, Selman Gemberov

Telefon: (00 99 4) 61 58 37 ev

3) KARAVAN JAZZ CLUB, Aziz Aliev Caddesi 2, Bakü, Azerbaycan

Telefon: (00 99 4) 97 11 39

4) Music Art Book and Café, Adil Topçu, Resul Rýza Caddesi 17/57, Bakü

Telefon: (00 99 4) 98 54 25,  98 60 95 fax, 
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BÝR MÜZÝK OKULUNDAN GENÇLÝK PORTRELERÝ

BÝLGÝ ÜNÝVERSÝTESÝ

"Evet, þimdi sýnav var, birer kaðýt kalem çýkartýn, lütfen biraz acele

edin, evet herkes hazýr mý, ilk soruyu soruyorum."

Onlar ile ilk tanýþtýðýmda benim kim olduðumu, niye onlar ile

konuþmak istediðimi bilmiyorlardý. Önce asistan bir haným bana okulun

müzik bölümü ve programlarý hakkýnda bilgiler verdi, sonra o gün

konuþacaðým üç öðrenciyi tanýtarak bizleri baþ baþa býraktý. Gençlerin

bakýþlarýndan kendimde bir öðretmen  havasý hissettim, onlarýn bu

beklentisini bozmadan yola çýkmanýn doðru olacaðýný düþündüm�!

Adam karþýsýnda sessizce oturan üç öðrenciye birer kaðýt kalem

çýkartmalarýný istedi. Onlar itiraz etmeden çýkartýnca ilk sorusunu

sordu:

"Bilgi Üniversitesi'nin jazz müziði bölümüne girmek isteyen bir

öðrenciye ne sormak isterdiniz ?"

Fazla bir itiraz gelmedi, niye sýnav var sorulmadý. Herkes alýþkýn bir

tavýrla soruyu önlerindeki kaðýtlara yazdý, sonra biraz düþündüler ve

yavaþ yavaþ akýllarýnda bir yanýt oluþtu, onlarý yazdýlar ve soru sahibi

kaðýtlarý topladýktan sonra teker teker okudu:

"Samet Kemali hanginiz? Evet bakalým ne demiþ. 'Jazz'ý mý

topluma yakýnlaþtýrmak istersiniz, toplumu mu jazz'a yakýnlaþtýrmak

isterseniz?' Güzel bir soru, lütfen diðer iki arkadaþýmýz yanýtlasýn."

Gençlerden Cenk konuþtu:

"Halka inmemiþ bir sanat paylaþýlamaz, baþarýlý olamaz, üretilen bir

þey ya takdir ya da eleþtiri görmeli, ama her iki þekilde de insanlarýn

vizyonuna girebilmeli."
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Ýçlerindeki tek kýz olan Elif devam etti:

"Aslýnda bunlar iç içe þeyler. Türkiye'de jazz zaten icra ediliyor ama

topluma yabancý kalma endiþesi var, ben toplumu jazz'a

yakýnlaþtýrmak isterdim."

Sonra sýra Cenk'in sorusuna geldi.

"Neden klasik deðil de jazz müziðini seçtin, seçmek için yeterli

bilgin var mýydý?"

Herkesin sorusunu diðer iki kiþi yanýtlýyordu. Ýlk Sermet baþladý:

"Jazz'daki özgürlük klasik müzikte yok. Klasik müzik yýllardýr ayný

þekilde çalýnmýþ, yorumlanmýþ, alkýþlanmýþ. Ayný parçalarý ayný

þekilde çalmak bana yanlýþ geliyor."

Elif  benzeri þeyleri düþündüðünü ekledi:

"Ben de jazz'ýn içerisindeki özgürlüðü seviyorum. Bu biraz da benim

kiþiliðimle ilgili bir þey. Ben söylediklerimde rahat olmalýyým.

Doðaçlama yapabilmeliyim, kendimden bir þeyler katabilmeliyim. Bu

jazz'da var."

Adam bu sefer Elif'in sorusunu okudu.

"Neden Jazz ?"

Ama herkes bu sorunun o ana kadar yanýtlanmýþ olduðunu

düþünüyordu. Adam amacýna vardýðýný hissetti, artýk karþýsýnda bir trio

belirmeye baþlamýþtý. Bu sefer öðrenciler ziyaretçiye sorular sormaya

baþladýlar:

"Sizce bu okuldan mezun olursak baþarýlý olabilir miyiz? Türkiye'de

jazz müziðinin geleceðinden umutlu musunuz? Sizi bu röportajý

yapmaya getiren sebep ne?"

Adam "Çok þükür bunu merak ettiler." dedi ve sadece son soruyu

yanýtladý, diðerlerini kendilerinin yanýtlamasýný istedi.

"Çocuklar, ben üç ay önce öðretmenlerinizden Can Kozlu ile jazz

üzerine bir sohbet yapmýþtým, bugünkü görüþme onun devamý,

okulunuzda yetiþmekte olan genç insanlarý tanýmak ve sizin gibi bu

okulda okumak isteyebilecek baþka öðrenci adaylarýna bir fikir

verebilecek þekilde aktarmak istiyorum."
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Sonra gençler içlerini dökmeye baþladý. Artýk bunun bir sýnav

olmadýðýný da anlamýþlardý. Okuldan sonraki baþarý ve Türkiye'de jazz

müziðinin geleceðini tartýþmaya baþladýlar. Samet ilk sözü aldý:

"Önümdeki dört yýlý kafamdaki gibi geçirsem baþarýlý olacaðýma

inanýyorum."

Sýra Elif'e gelmiþti, o da ilave etti: 

"Baþarýlý olacaðýma inanýyorum, 2 yýl önce buraya geldiðimden beri

düþüncelerim deðiþti, performansýmda gözle görülür bir þekilde

rahatlýðým oldu. Doðaçlamamda geliþmeler oldu, armoni bilgilerim

geliþti, artýk parçalara daha hakimim, ama en önemlisi parça

yazabiliyorum."

Sonra Cenk onlara katýldý:

"Zor konular, benim düþüncelerim farklý, ayakta kalabilmek için

üretebilmenin gerekliliðine inanýyorum. Yorumculuk ile bir yerlere

gelinebilir ama özgün Türk jazz'ý için mezunlarýn kendi tarzlarýný

yaratabilmeleri lazým. Türkiye'nin 20. kez Blue Monk yorumuna ihtiyacý

yok, sonuç olarak Monk'dan da daha iyi yorumlayamayacaðýz. Ben

burayý bir jazz okulu olarak da görmüyorum. Bana göre burasý Bilgi

Üniversitesi'nin müzik bölümü ve bizler modern dünya müziðini

öðreniyoruz."

Elif'in de düþünceleri ayný derecede ilginçti:

"Ýleride Türkiye'de iyi þeyler olacaðýna inanýyorum. Olumlu

bakarsak olumlu olacaktýr, yeni bir nesil geliyor. Neþet Ruacan'ýn,

Aydýn Esen'in, Can Kozlu'nun öðrencileri yetiþiyor ve geliyor. Bir gün

onlarýn da öðrencileri de olacak."

Cenk bir öneri yaptý, "Ýnsanlýðýn vizyonuna girmek üzerine

konuþalým."

Kendi sunduðu temayý üzerine ilk soloyu aldý:

"Ýnsanlýðýn vizyonuna girebilmek özel bir þey, beni tanýyanlarýn

benimle gurur duyacaðý þeyler býrakarak var olmak istiyorum.

Albümler, eserler, film müzikleri, altýnda imzam olan birçok þey

yaratmak istiyorum. Ýnsanlar bunlarý beðenmezse yeterli alt yapýya

sahip olmadýðýmý ve yanlýþ ürün verdiðimi anlar daha çok çalýþýrým.

Eleþtiriye açýðým. Bunu kendimi geliþtirebilmek için bir fýrsat sayarým.

Ýnsanlarýn tepkilerini ölçmek isterim.
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Zaferler kurbansýz olmaz. Zaferim yapacaðým eser ve onu

bitirebilmenin kendimi anlatabilmenin keyfidir. Kurban ise kaybedilen

zamandýr, ama bu doðaldýr, baþarýya gidiþte bir adýmdýr. Böyle

bakýldýðýnda aslýnda kurban da sayýlmaz."

Vizyon temasýnýn ikinci varyasyonu Samet'den geldi:

"Biz zaten vizyona girebilmek için çabalýyoruz ama insanlar da

vizyonlarýný geniþletmeli, aileler çocuklarýnýn vizyonlarýný

geniþletmelerine yardýmcý olmalý, at gözlüðü gibi sabit bir vizyon

olmamalý."

Sýra Elif'e gelmiþti:

"Bence arkadaþlarým doðru söyledi, Biri onu almak istemiyorsa

insanlarýn gözünün içerisine bir þeyler sokamazsýn. Peki insanlar nasýl

seçecek? Gerçekten tarzýnýz iyi ise onu takdir edecek bir kitle

olacaktýr, siz de o takdirin içerisinde bir tatmin bulabilirsiniz."

Adam aldýðý yanýtlardan çok hoþlanmýþtý, bir an durdu ve 'hadi bir

müzik yapalým' dedi. Önce bir parça seçtiler, 'How High The Moon' oy

birliði ile seçildi. Elif doðal olarak vokalist oldu, Cenk kompozisyon

öðrencisi idi ama bu projede sesi ile kontrbas olmayý tercih etti, Samet

ise piyano bölümünde okuyordu, ama baþka bir vurmalý saz olan

davulu tercih etti, önündeki masayý davul niyetine kullandý. 

Parça hoþ bir jazz yorumu oldu, adam keyifle dinledi, öðrenciler de

bu jazz oyununu sevmiþlerdi, adam onlarý en çok etkileyen jazz

parçalarýný merak ediyordu:

"Böyle bir seçim yapmak zor. Herkesin parçasýnda herþeyden bir

alýntý var. Hiçbir þey tek baþýna algýlanmamalý. Her parçanýn bir

baþkasý ile bir baðlantýsý var Ben de Aydýn Esen'e tapýyorum, o benim

için çok özel bir müzisyen. Hem besteci, hem piyanist. Hem özgün

hem de çok üst düzey. Aydýn Esen beni Müziðe iten en önemli sebep.

Bu kavramý o bize öðretti."

Samet'i Cenk takip etti:

"Ben parçamý jazz'dan seçmek istemem, çok deðiþik þeyler

dinliyorum. Mesela Erkan Oður'un 'Mor Daðlar'ýný seçerdim, bu

parçayý ilk duyalý 6 yýl oldu ama hala etkileniyorum. Erkan Oður
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inanýlmaz bir müzisyen, birçok enstrümaný ayný derecede iyi çalýyor.

Ayrýca enstrümanlarý bilinen þekillerden farklý çalýyor. Yaylý tamburu

keman gibi çalabiliyor, kopuzu yirmi ayrý þekilde akort edebiliyor."

Elif'in tercihi vokalistlerden oldu:

"Her günün kendi þarkýsý var. Benim için bugünkü þu duvardaki

resimde gördüðümüz Billie Holiday'ýn parçasý 'Don't Explain', onu ilk

dinlediðimden beri hiç sýkýlmadým ama hayatým boyunca sadece onu

dinlemek de istemem."

Adam da bu jazz oyununu sürdürmekten hoþlanmýþtý, bu sefer

olumsuzdan olumluya varmak istedi ve sordu, 'Sizce Jazz ne deðildir?'

"Jazz insaný kalýplara sokan, yazýlaný çalmak zorunda olduðumuz

bir müzik deðildir."

"Jazz tekrar deðildir."

Cenk ve Samet'in aksine Elif gene olumlu yönden öze varmayý

tercih etti.

"Jazz en çok kendin olabildiðin kendinden bir þeyler katabildiðin

müziktir."

Kurallar bir kere bozulmuþtu, Cenk Elif'e yanýt olarak bir jam

session baþlattý:

"Müzik tarihinde takip edilmesi gereken kronolojik bir sýra var. Her

yeni kompozitör müziðe yeni bir þeyler kattý ama bugün artýk daha yeni

bir þeyler yapmak gerekiyor.

Bir dönem klasik gitar çaldým ama baþarýsýz oldum, disiplinli

deðilim, Bilgi Üniversitesinde aldýðým eðitim bana esas yapmak

istediðim þey için yol gösteriyor. Formlar öðreniyoruz. Ali Peret bize

söyle dedi: Biz sizlere dört sene boyunca eðitim vereceðiz, kurallarý

öðreteceðiz, mezun olduktan sonra her þeyi unutun ve müzik yapýn. 

Aslýnda her þeyi unutmak mümkün deðil, öðrendiklerimizden bir

kýsmý bizimle kalarak müziðimize yön verecek."

Samet ekleyecek fazla bir þeyi olmadýðýný belirterek jazz'ýn kurallarý

bilip de yýkmak olduðunu ekledi. Ama Cenk'in nefesi uzundu, devam

etti:
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"Müziði bu güne kadar yapýlmamýþ bir biçimde yorumlamak

gerçekten zor bir þey. Aydýn Esen olmak lazým. O bunu

gerçekleþtirebiliyor. Aydýn olaya farklý bir biçimde bakýyor. Biz onu

çözemiyoruz. Bir müddet ondan ders aldýk ama þimdi ara verdik. Bakýþ

açýmýzý geniþletmek zorunda olduðumu anladým ama anladýklarýmý

hayata geçiremiyorum."

Samet müziðin evrensel bir bütün oluþturduðunu, klasik, rock gibi

deðiþik müzikleri de anlamak gerektiðini öðrendiklerini ekledi. Sýra

Elif'e geldi:

"Yani bir baþka deyiþle bütün çiçeklere konup özlerini almak, kendi

karýþýmýmýzý yapmalýyýz. Deðiþik bir bal olmalý bu, herkesin kendi balý

olsun,� herkesin balý kendine."

Herkes gülmeye baþladý, bir bal temasý üzerine çeþitlemeler

baþladý.

"Mala gelen bala gelmesin, Damlaya damlaya bal olur, Ayaðýný

balýna göre uzat, Seyrek git balýna, kalksýn ayak üstüne�."

Adam onlarý tamamladý:

"Arkadaþlar aðzýnýzdan bal damlýyor."

Öðrencilerden biri bu sözlerin derin düþünceler yansýtmadýðýný

söyleyince derhal yeni bir tema buldular: 'Derin düþünce nedir ?'

Ýlk yanýt Elif'den geldi:

"Bazý çeliþkiler, sorular, ve iþaretlerle yola çýktýðýnýz bir düþünce

seyahati."

Samet konun biraz garip þekilde ortaya atýldýðýný düþünüyordu, iki

dakika kadar susarak düþündü ve sonra: "Ýþte budur" dedi.

Cenk tek bir söz ile olayý tamamladý: "Derinlerdedir."

Daha derin konulara girdiler, herkes biraz kendi özel hayatýna girdi.

"Adým Elif Çaðlar, 10 Nisan 1980 doðumluyum, annem ev hanýmý,

babam ticaret ile uðraþýyor, evin tek kýzýyým, ilkokul ve liseyi Semiha

Þakir lisesinde okudum, küçüklüðümden beri tiyatro ile ilgileniyordum,

hep bir yazar yönüm oldu. Burasý üniversite için tek istediðim

seçenekti. Vokal bölümünde ikinci sýnýf öðrencisiyim. Bir erkek

arkadaþým var, bas gitar çalýyor."
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Peki evlenmeyi düþünüyor musun? Kýz bu soruya kesin bir yanýt

verdi:

"Hayýr, evlenmeyi þimdilik düþünmüyorum."

Herkes bakýþtý, iþler hafif bir paparazzi olmuþtu, gülüþtüler. Sýra

Samet'e geldi.

"Ben Samet Kemali, 8 Haziran 1978 doðumluyum. Annem Mimar,

iki kardeþim var. Kabataþ Erkek Lisesi'ni bitirdim. Ýki sene ÝTÜ Endüstri

tasarýmý bölümünde okudum. Ayný zamanda piyano öðrenmeye de

baþlamýþtým. Okulu bilinçli olarak terk ettim. Halen burada piyano

bölümü 1. sýnýf öðrencisiyim. Evliyim, eþimin adý Beste, o edebiyatçý

olacak, jazz müziðini seviyor ama ayný zamanda klasik ve modern

müzikler de seviyor. Hayatýmýn amacý onun adý ile paralel olmalý.

Farklý ve iyi bir besteci olmak için kendimi yetiþtireceðim ve eþime

bestelerimle sesleneceðim."

Bir anda romantik bir hava doðdu. Cenk de söze bir sevgilisi

olduðunu söyleyerek girdi, onu çok seviyordu ve onun için bir þarký

söylemek istediðini söyledi. Elif'in yardýmý ile 'All Of Me'yi söylediler.

Sonra biraz kendini tanýttý.

"Soyadým Erdoðan. 24 Þubat 1979 doðumluyum. Annem ev tekstili

ile uðraþýyor. Babamý kaybettim, mimardý. Mehmet Akif Ersoy Lisesi ve

Kalamýþ Lisesi'nde okuduktan sonra buraya girdim. Ýlk önceleri ben de

babam gibi mimar olmayý planlamýþtým ama üniversite sýnavýný ilk

seferde kazanamadým. Kazandýðým zaman da gitmedim. Þu an

üçüncü sýnýf tayým ve kompozisyon okuyorum."

Konuþmanýn baþlangýcýndan beri hava çok deðiþmiþ ve

yumuþamýþtý. Adam onlara neler hissettiklerini ve yaþamlarýndaki

amaçlarý sordu. Tekrar  konuþmaya baþladýlar. Önce Elif'e söz verildi:

"Sizinle ilk tanýþtýðýmýzda biraz gergindik ama þimdi rahatladýk. Her

aný ile hayatýmý en güzel þekilde yaþamak istiyorum, ben seçimimi

yaptým, klasik bir yanýt olacak ama müzik benim için bir yaþam tarzý.

Umarým ileride ortaya koyduðum þeylerde herkes içten olduðumu

anlar. Bir insan en güzel müzik ile yaþar, demek ki güzel yaþýyorum.

Ailem ve arkadaþlarýmla yaþamýmý bölüþüyorum. Kendi mesleðimde

Ella Fitzgerald'a hayraným, aslýnda böyle söylemeye çekiniyorum ama

bence o en iyi vokalist, özellikle 'scat'lerine hayraným."
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Cenk ikinci soloyu aldý:

"Keyifliyim, ilk defa biri bana bir þeyler soruyor ve ben de kendimi

ifade edebiliyorum. Hayatýn ayrýntýlarýný kaçýrmadan yaþamak

istiyorum. Ben kendime bir yaþam yolu seçtim ve iyi bir yerlere gelmek

istiyorum. Bu yer benim için baþarýnýn kendisi olacak. Çok istekliyim,

müzik üretmek istiyorum, þansýn bana güleceði günü bekliyorum, o

gün ürettiðim þeyler hayata geçmiþ olacak, gerçek bir film müziði

yapmýþ olacaðým. Ben de Gil Evans hayranýyým ve bir kompozisyon

öðrencisi olarak onu çözmeye çalýþýyorum."

Samet Cenk'in son cümlesinden devam etti:

"Önce bizi korkuttunuz, þimdi rahat ve keyifliyim, yaptýðýnýz yazýlýda

sorular zordu. Ben de mutlu yaþamak ve ardýmda kalýcý bir þeyler

býrakmak istiyorum. Benim için insanlýk, sevgi ve saygý müzikten daha

önemli. Bunlar var olursa herkes kendi iþini daha güzel ve doðru

yapabilir."

Adam dinlediklerinden etkilenmiþti. Bilgi Üniversitesi'nin amacýna

ulaþabildiðini düþündü ama bir kere de öðrencilerin aðzýndan iþitmek

istedi.

"Çok deðerli hocalarýmýz var, hepsi potansiyel birer bilgi deposu, iyi

eðitim almýþ insanlar. Hepsi genç veya genç kafalý."

Samet'in sözlerinin samimi olduðu açýktý ve Cenk söze girdi.

"Deneyimlerinden faydalanabileceðimiz insanlarýn etrafýmda olmasý

ve böyle bir çatý altýnda olmak benim için çok önemli."

Elif daha somut bir ifade kullandý:

"Okulun bana gerekli teorik bilgileri vermesini beðeniyorum.

Özellikle 'ear training' derslerini seviyorum. Okulumun performansýmýn

seviyesini yükseltmesini teorik ve pratik açýdan beni yükseltmesini

bekliyorum."

Peki arkadaþlar, jazz nedir? Adam üç yanýt aldý, bu noktada artýk

kimin hangi yanýtýn sahibi olduðu da önemli deðildi, her yanýt her

müzisyenden eþit yükseklikte bir ses olarak geldi:

"Jazz! Jazz kendinden bir þey katmaktýr."

"Jazz doyumsuzluktur."

"Jazz özgüvendir"
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Adamýn soracak bir þeyi kalmamýþtý, gençlere veda etti.

"Sevgili Can, 

Bilgi Üniversitesi'nde düþünen, geleceðe yönelik hedefleri olan ve

müziði bir yaþam biçimi olarak benimsemiþ genç insanlar ile tanýþtým,

onlarýn güzel düþüncelerinden hem etkilendim, hem de mutlu oldum.

Ben o gün gördüm ki sen ve senin gibi genç insanlara bir þeyler

vermek isteyen tüm müzik bölümü öðretmenleri çok doðru bir

yoldasýnýz. Yolunuz açýk olsun�"

Not: Bilgi Üniversitesindeki müzik bölümü hakkýnda detaylý bilgi
almak isteyenler þu telefon numarasýný arayabilirler: 

0212- 216 22 22 den dahili 192,193,194 veya 195.
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BÝR TATLI LATÝN RÜZGARI /
PASAPORTE LATÝNO

Onlardan bahseden basýn bülteninde þu sözleri okudum:

Latin müziðinin kalbi olan Güney Amerika'nýn melodilerini birçok

tanýdýk Türk melodisi ile birleþtiren Türkiye'nin ilk ve tek Latin grubu

Pasaporte Latino bu yaz herkesi dans ettirmeye hazýrlanýyor.

Ýlk aklýma takýlan þey "Türkiye'nin ilk ve tek Latin grubu sözleri"

oldu. Peki daha evvel hiç kimse Türkiye'de Latin yapmýyor muydu ?

Hadi yapmýyordu diyelim, o zaman bizim Latin niyetine dinlediðimiz

þeyler neydi.   

Pasaporte Latino'yu ilk defa bir provada tanýdým. Baharýn yerini

yaza terk etmeye hazýrlandýðý olduðu bir akþamüstü vakti çalýþtýklarý

kulübe gittim. Ýlk gözüme çarpan þey sevgili dostum ve benim için özel

bir yeri olan Þenova Ülker oldu. Þenova o anda alabildiðine sýcak bir

solo yapýyordu. Daha sonra davulda Cengiz Baysal'ý gördüm. Cengiz

benim için Türkiye'nin en iyi yeni nesil davulcularýndan biridir, iki dost

bulunca içim rahat etti. Randevum grubun kurucusu Jozi Levi ile idi

ama onu tanýmýyordum. Sonra dikkatimi sarýþýn atletik yapýlý bir adam

çekti, klavye þeklinde bir bas çalýyordu, bu olabilir diye düþündüm.

Þenova bana sessizce Jozi'yi gösterdi. Jozi tip olarak hiç de benim

önyargýlarýmdaki müzisyene benzemiyordu. Bir kenara çekilip onlarý

izlemeye baþladým. O sýralarda galiba Venezüellalý bir vokaliste eþlik

ediyorlardý. Onlar hakkýnda ilk dikkatimi çeken þey yaþadýklarý amatör

keyif oldu. Çok eðleniyorlardý. O akþamüstü üç saat grubu çalýþýrken

izledim, sonra prova bitti, Jozi'ye gidip kendimi tanýttým. Onu uzaktan

dikkatle izlemiþtim.
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Kimse onun kadar tef çalarken keyifli sigara içemez diye içimden

geçirdim. Elindekinin benim bildiðim tef olmadýðýný sonradan

öðrenecektim. Ama içimde bir his onun aslýnda baþka bir dünyanýn

adamý olduðunu da hissettirmiþti. Dayanamadým sordum, tahminim

doðru idi, Jozi aslýnda bir iþadamý idi ve otomobil yedek parçasý ithalatý

ve satýþý ile uðraþýyordu. Jozi sandýðým adam konusunda ise tam

olarak yanýlmamýþtým. Onun adý Ercüment'ti ve Jozi ile beraber grubu

kuran kiþi idi.

"Jozi, aslýnda yedek parça iþinde sýkýldýkça burada kafayý

daðýtýyorsun deðil mi ?" diye sordum, baþý ile gülerek sözlerimi

doðruladý.

Onlar ile esas konuþmamý yaptýðým bir baþka günde söze önce Jozi

girdi:

"Aslýnda ben bir iþ adamýyým. Bildiðin gibi aileden gelen bir oto

yedek parçasý ve mümessillik iþimiz var ama bu olayýn sadece bir

yönü. Bir de þu yönüm var. Ben Latin müziðine tutkunum, çok

seviyorum ve yapabilmek istiyorum.

Geçmiþimde müziðe piyanist olarak baþladým. Ama vurmalý sazlara

da her zaman ilgim olmuþtu. Bir ara Tahsin Ünüvar Quartet'de çalýþtým.

Orada hem piyano hem de vurmalý sazlar çalardým. Programýmýzda

hem Fusion hem de Latin vardý. Bunu izleyen Café Zanzibar'ýn sahibi

Semih Tortamýþ benden Latin müziði çalacak bir combo kurmamý

istedi. Önce bir þarkýcý buldum, Tuðba Önal, güzel yeþil gözlü bir

kýzdýr, pop müzik þarkýcýsý olarak tanýrsýn. Tuðba beni Ercüment Vural

ve Melis Sökmen ile tanýþtýrdý. Ercüment de yýllardýr bu müziðe gönül

vermiþ bir kiþi idi ama çalabileceði bir yer veya ortam olmamýþtý. Bu

þekilde bir araya geldik. 15 gün prova ile sahneye çýktýk.

Repertuarýmýzda sadece Latin salsa ve Brezilya Samba vardý. Blues

ve Reaggie repertuarýmýzda yer almadý.

1996 yýlýnýn ilkbaharýnda Teþvikiye Reasürans Pasajýndaki kafede

çalýþmaya baþladýk. 60 kiþi kapasiteli yeri her hafta perþembeden

cumartesiye programýmýz olan geceler týka basa doldurduk. Olay tuttu.

Yaz geldi, teklifler gelmeye baþladý. Bu arada Tuðba gruptan ayrýldý

onun yerine Cenk Sökmen geldi. O yaz ilk olarak Marmaris Martý otel
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de çaldýk. Burasý da çok doldu, baþka baþka teklifler gelmeye baþladý.

Kanal D camiasý, VIP Turizim organizasyonlarý, banka

organizasyonlarý, þirket toplantýlarý, Çubuklu Hayal Kahvesi derken

yaz geçti. Yazýn son günlerinde Hyatt Regency otelindeki Harry's Jazz

Bar'da çaldýk. Sonra Melis Sökmen ve Cenk Sökmen'de gruptan

ayrýldýlar. Onlarýn yerine Sibel Gürsoy, Mine Çaðlar ve Ajlan

Büyükburç katýldýlar. Bir ay beraber çalýþtýktan sonra Eski Yeþil'de

çalmaya baþladýk. Giriþ o giriþ, iki sene orada çalýþtýk. Ýlk yýl Yeþil'e

ayný anda 168 kiþi doldurarak bir rekor kýrdýk. Birçok dostumuz oldu,

onlar da bizimle beraber sahneye çýkar çalarlardý. Arto

Tunçboyacýyan, Orhan Topçuoðlu, Uður Yücel bizi sahnede yalnýz

býrakmayan dostlarýmýz oldu. Birçok sinemacý, ressam, sanatçý,

sosyete tabir edilen kesimin müzikten anlayan kýsmý bizi dinlemeye

geliyorlardý. Mustafa Oðuz, Ayhan Sicimoðlu, Yavuz Turgut, Þener

Þen gibi deðiþik kesimlerden isimler bizim müziðimizden

hoþlanýyorlardý. Bu böyle iki yýl devam etti."

Biz Jozi ile konuþmamýza devam ederken yavaþ yavaþ grubun

diðer üyeleri de bize katýldýlar. Önce Erhan geldi, sonra Cengiz,

Ercüment ve Serkan bize katýldýlar. Sahnede onlarda gördüðüm rahat

havayý sohbet ettiðimiz yerde de hissettim. Doðan Music Company'nin

binasýnda konuþuyorduk. Biz konuþurken ha bire cep telefonlarý

çalýyor, birtakým evraklarý imzalamak için bizimkiler baþka bir odaya

gidip geliyorlardý. Meðer ilk albümlerini Doðan Music Company

yayýnlýyormuþ ve bununla ilgili formaliteler tamamlanýyormuþ. Jozi bir

yandan imza, kontrat gibi bürokratik iþler ile ilgileniyor bir yandan da

bana "Latin Müziðine Giriþ" adlý dersin ilk gün konuþmasýný yapýyor:

"Latin Müziði ifadesi bizde yanlýþ anlaþýlýyor. Güney Amerika müziði

Latin müziði deðil. Latin müziðinin kökü Küba, Karaipler, Meksika,

Venezuella, Kolombia, ve Panama.

Bu müziðe salsa deniliyor. Öbürü ise Brezilya müziði, yani samba.

Bu müziklerin dilleri, ritimleri, 'groove'larý farklý. Enstrümanlarý da farklý.

Her iki müzik de hareketli, oynak ve insanýn içini kýpýrtadýyor, belki

de bu yüzden insanlar ikisini bir sanýyorlar. Ama þurasý muhakkak ki

her iki müzik de tüm dünyada yaygýn olarak seviliyor.

36
Cazname II- Tunçel Gülsoy



Brezilya eski bir Portekiz kolonisi, dolayýsý ile müziði de Portekiz

müziði köklerine uzanýyor. Ayrýca buraya gelmiþ olan Afrikalý köleler de

farklý. Afrika'nýn doðusundan getirilmiþler. Samba müziði bu kölelerin

müziði ile Portekiz müziðinin karýþýmýndan ortaya çýkmýþ.

Latin müziðinin geliþtiði ülkelerin köleleri ise Afrika'nýn batý

sahillerinden gelmiþler, onlarýn ritim anlayýþlarý daha farklý. Ayrýca bu

ülkeler eski Ýspanyol kolonileri, müzik de Ýspanyol müziði köklerine ve

batý Afrika ritimlerine dayanýyor.

Salsa aslýnda kelime anlamý olarak salça demek. Venezüella,

Kolombiya, Dominik, Küba, Orta Amerika ülkelerinin her birinde

deðiþik yerel ritimler var ve hepsine salsa deniliyor. Ama ayrýca bu

isimde bir de ritim var."

"Bana gösterir misiniz?" diyorum. Ercüment hemen olaya el

koyuyor, herkese talimatlarýný veriyor. Sen þu ritmi tut, sen bu ritmi tut

diye rol daðýtýyor. Herkes söylenen pozisyonu alýyor. Masadaki kahve

bardaklarýný ve masanýn kendisini kullanarak hemen beþ kiþilik bir

perküsyon grubu oluþturuyorlar. Herkes ayrý telden çalýyor ama

ritimlerin üst üste binmesinden üçüncü bir ses boyutu oluþuyor. Çok

istememe raðmen o ritimlerden hiçbirisini tam olarak

yakalayamýyorum. Ercüment ikinci derse geçiyor:

"Salsa temelinde hüzünlü bir müzik. Sözlerinin içinde bir çok hikaye

anlatýlýyor. Aþk, ayrýlýk, hani bizim arabesk gibi bir þey.

Samba ise mutlu bir dans,ritmi daha oynak ve neþeli. Samba

Brezilya kölelerinin gelmiþ olduðu doðu Afrikanýn Nambia yöresinde

göbek anlamýna geliyor ve gerçekten de göbek dansýna benziyor.

Ýspanyollar kölelerini çalýþtýrýrken kendi vurmalý sazlarýný çalmalarýna

izin veriyorlardý, daha sonra bunun üzerine nefesli sazlarýn sesi

eklendi. Amerika kölelerinde ise buna izin verilmiyordu.

Birçok salsa parçasý Türk pop parçalarýna benziyor. Önce onlara

Türkçe sözler yazmayý düþündük. Ama doðru olup olmayacaðý

konusunda endiþelerimiz vardý. Sonra bir gün þaka olsun diye Türk

etnik müziðini Salsa olarak çaldýk ve çok iyi kaynaþtýðýný gördük. Bir

anda kavram yerine oturmuþ oldu. Bir albüm yaptýk, bugünlerde

radyolarda çalan 'Leblebi' ilk denememizdi."
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Ýlk albümlerinin ismi 'Leblebi/Latin Türküler'. Biz konuþurken baþka

bir odada grafik tasarýmcýlar albümün kapaðýný yaratmaya devam

ediyorlar. Albümün bir kopyasýný istiyorum. Bana bir CD master

veriyorlar. Bu çok hoþ bir þey. Sabaha karþý fýrýndan ilk çýkan sýcak

ekmekleri almak gibi bir duygu. O ana kadar sessiz sedasýz oturan biri

söze giriyor. Onu da Ercüment tanýtýyor.

"Erhan bizde perküsyon ve vokalde yer alýyor. Londra'da okudu,

London School of Samba'dan mezun oldu."

London School of Economy diye bir þey biliyordum ama sambanýn

üniversitesi de oluyor mu diye çok þaþýrýyorum. Benim anladýðým

anlamda olmasa da sambanýn bir okulu olduðunu öðreniyorum. Bu

sefer Erhan devam ediyor.

"1990'da bu okula girdim, iki sene sonra asistan eðitici oldum.

Okulun çalýþmalarý geleneksel olarak halka açýk olurdu. Bir gün

çalýþanlarýn arasýnda iki kiþinin yüzü bana aþina geldi ama

çýkartamadým. O akþam ders bittikten sonra çoðu zaman yaptýðýmýz

gibi pub'a gittik. Okulun sekreteri bu gece aramýzda iki de Türk var

dedi. Ben de tanýþmak üzere onlarýn yanýna gittim."

Burada Jozi söze giriyor ve hikayenin sonunu tamamlýyor.

"Biz kara kaþ kara göz görünce Erhan�ý Brezilyalý sandýk. Ben

onunla önce Ýngilizce konuþarak hangi ülkeden geldiðini sordum.

Sonra birbirimizin Türk olduðunu anladýk, gülüþtük. Yanýmdaki ikinci

kiþi Uður Yücel'di. Sonra Erhan Türkiye'ye döndü ve bize katýldý."

Hello, My name is Jozi, I am from Turkey, where are you from?

Merhaba, benim de adým Erhan, ben de Türküm. Jozinin þaþkýnlýðýný

düþünerek hep beraber gülüyoruz.

Martý'da çalýþtýklarý sýrada grubun adýný koyuyorlar. 

Grubun adý Celia Cruz'un bir parçasýndan geliyor. Pasaporte Latin

Americano.

Ben olayýn ardýndaki ruhu anlamaya çalýþýyorum. Ercüment

açýklýyor.

"Bizler Latin müziðini kulaktan dolma deðil inceleyerek ve dünya

standartlarýnda yapýyoruz. 
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Bir misyonumuz var. Türkiye'de amatör olsun profesyonel olsun

Latin müziði seven tüm insanlar için bir bunu çalabilecekleri bir ortam

yarattýk. Þenova bu konuda iyi bir örnek. Þenova Ülker Türkiye'de

Latin trompetini en iyi çalan trompetçidir. Her trompetçi bunu çalamaz,

Þenova içindeki Latin sevgisini aramýzda çalarak ifade edebiliyor."

O ana kadar sormak istediðim soruyu Cengiz'e þaka yollu

soruyorum: Peki Cengiz, sen neden jazz'a ihanet ettin ?

Hep beraber gülüþüyoruz, en çok da Cengiz gülüyor.

Aslýnda ihanet etmediðini biliyorum ama gene de duymak istiyorum,

o gülmeye devam ederek açýklýyor:

"Bugün jazz kavramý çok geniþledi. Ben içerisinde doðaçlama olan

her müziði jazz müziði olarak deðerlendiriyorum.

Zaten vurmalý sazlar çalan herhangi bir insan için Latin ritimlerinin

cazibesine kapýlmamak mümkün deðil. Sadece Latin deðil bir çok

baþka müziði, mesela Mýsýr müziði de, benim jazz çalýþ stilimi etkiliyor.

Sadece ben deðil bir çok günümüz müzisyeni de bunlardan

etkileniyorlar. Bu gün artýk jazz müziðini 40-50 yýl önceki gibi

çalamayýz. Ben nereye gidersem gideyim oradaki müzik stiline saygý

duyarým. Starighthead çalýnmasý gerekiyorsa o jazz müziðine latin

katmam. Ama Audiofact'de çalarken çalýþýmda biraz da latin vardýr."

Seni Audiofact'in kurucularý olan Mehmet Ali Sanlýkol ve Onur

Türkmen'e þikayet edeyim de gününü gör, ama faydasýz, bozacýnýn

þahidi þýracýdýr diyorum ve hep beraber gülüyoruz.

Erhan bir kere daha söz alýyor:

"Hiç kimsenin baþkasý gibi müzik yapmak zorunda olduðuna

inanmýyorum. Ben bir zamanlar davulcu idim þimdi perküsyoncu

oldum."

Herkes ona "Ýyi Yaptýn" diyor, gene gülüyoruz. Bu onaydan sonra o

devam ediyor:

"Herkes gibi benim de idollerim olan müzisyenler vardý ve onlar gibi

çalmaya çalýþýrdým. Bir gün görüþüne saygý duyduðum bir müzisyen:

�Sen niye onlar gibi çalmaya çalýþýyorsun, sen Türksün, bir Türk gibi

çal,� dedi. O gün düþünce yapým deðiþti. Herkes kendi kültür sentezi ile

çalmalý.
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Albümümüz piyasaya çýktýðý zaman belki bu konuda bir eleþtiri

olabilir. Bir Latin gibi deðil bir Türk gibi çalýyoruz."

Ýçeriye bir baþka Doðan Müzik görevlisi giriyor. Albümün ilk parçasý

Leblebi için çekilecek klip konuþuluyor. Her þey oracýkta gözlerimin

önünde oluþuyor. Neredeyse klipte bana da bir rol verecekler, acaba

hangi vurmalý saz bana kalýr diye düþünürken Ercü haini bu umutlarýmý

söndürüyor: 

"Salsa müziðinde dünya standartýný yakaladýðýmýzý düþünüyorum.

Albümümüzdeki her parçada Türk salsasý da var, latin salsasý da.

'Alma' demesini de biliyoruz, 'elma' demesini de. Salsa aslýnda yeni

sayýlabilecek bir müzik. Bugünkü haline son 20-25 yýlda gelmiþ. Küba

ihtilalinden önceki müzik farklý, daha Amerikan etkisinde olan bir

müzik. Eskiden tenor gibi adamlar bu müziði söylüyorlardý. Adý Los ile

baþlayan bir çok müzik grubu vardý. Sonra Salsa baþladý. Ýhtilalden

sonra Küba'da köylerdeki müzik ortaya çýktý. Bugünkü salsanýn temel

yapýsýný da onlar oluþturdu. 

Ama tüm bu müzik türleri Türkiye'de yanlýþ anlaþýlýyor. Latin müziði

basit bir müzik zannediliyor. Ýki kiþi bir araya gelip: "Hadi Latin çalalým!"

diyorlar. Halbuki bu müzik  etnik yapýsý ve derin kökleri ile dünyada çok

saygý ve ilgi uyandýran bir müzik türü. Bizim de birçok müzisyen

arkadaþýmýz zaman zaman bizimle Latin çalmaya soyunuyor ama kýsa

bir süre içerisinde çok zor olduðunu anlýyorlar. Yapý olarak salsa en zor

müziklerden birisi. Temel yapý eldeki 5 parmaktan kaynaklanýyor. Her

parmaðýn ve dolayýsý ile her vuruþun ayrý bir anlamý var. Müzik bu beþli

vuruþ sistemi üzerine kurulu. Buna 'clave', yani Türkçe�si ile anahtar

diyorlar. 'Clave'i bilmeyen Latin çalamaz. O ses ve ritmi yaratamaz. Biz

inceledik, öðrendik ve doðrusunu çalýyoruz.

Þimdiye kadar çaldýðýmýz zaman eðlendiremediðimiz bir kitleye

rastlamadýk. Latin müziðini hiç tanýmayan kitlelere de bu müziði

sevdirdik. Demek ki bu müzikte bir sihir var ve bizde o sihri gerektiði

gibi yansýtabiliyoruz.

Eskiden Latin müziðini sadece Latin ýrk dinlerdi. Disco müziði ile

kaynaþýnca dünyaya pazarlanmasý da mümkün oldu. Önce Gloria

Estefan sonra Miami Sound Machine bu müziðin popülerleþmesine

yardýmcý oldu. Bugünden örnek vermek gerekirse Ricky Martin,

Jannifer Lopez ve Marc Anthony'den bahsedebiliriz.
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Biz bu arada birçok kiþiye bu müziði öðrettik. Bundan beþ yýl önce

dükkanlarda Latin müziði istenince size Gypsy Kings albümü verilirdi.

Biz Türkiyeye Latin müziðinin flamenko olmadýðýný öðrettik. Þimdi

Ýspanya'da onlarýn kendi tarz bir salsasý var ve biz de bir Türk salsasý

yaratýyoruz."

Biraz albümdeki parçalarý bana anlatýyorlar.

'Leblebi',anonim bir halk türküsü, albüm bununla açýlýyor, þu an

radyolarda çalýyor. Bu yazýn en sükseli parçalarýndan biri olmaya aday.

'Lal', Fahir Atakoðlunun bestesi, çok 'Brazil' bir havasý var, salsa mý

yapsak, samba mý yapsak diye düþünmüþler ve sonunda samba

yapmaya karar vermiþler.

'Günahkar Yaz' Ercüment'in bestesi, bir latin bolerosu,bu parçada

Þenova'nýn güzel bir trompet solosu var.

'Adanalý' bildiðimiz 'Aman Adanalý' þarkýsýnýn Pasaporte Latino

yorumu.

'Aþkýmý Sakla' bir Flamenko parça, salsa türünde, sözler

Ercüment�e ait.

'Firuze' Sezen Aksunun söylediði bir Atilla Özdemiroðlu bestesi.

'Demelia'nýn bestesi Ercüment'in, albümde en çok beðendiði

parçalardan biri bu.

'Konyalý' da bilinen bir halk þarkýsýnýn Latin tarzda yorumu.

Parçalardan bana göre en ilginci 'Yorgun Gözler', 150 milyondan

fazla albümü satýlmýþ bir müzik adamýnýn Orhan Gencebay'ýn parçasý. 

'Sambeda' ise Ercüment'e göre albümün en baþarýlý Latin parçasý.

Ama çok popüler olamayacaðýný düþünüyor.

Tabii bu konuda esas kararý müzikseverler verecek.

Ýçlerinde en sessiz olaný klavye çalan Serkan. Biraz da onu

dinlemek istiyorum.

"Konservatuarda piyano bölümünü bitirdim. Ayrýca kompozisyon

bölümünü bitirmiþtim. Klasik müzik çok tutucu, bir çok þeyi size

empoze ediyor. Sonra baþka müzikler dinledim. Rock, jazz, onlarýn
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hepsinin arasýnda bir iliþki olduðunu keþfettim. Son tahlilde hepsi

birbirinin içerisinde eriyor."

Jozi artýk çok açýk olan rol daðýtýmýna biraz daha açýklýk getiriyor.

"Pasaporte Latino 5 yýllýk bir grup. Ercüment grubun müzik

direktörü. Ben ise ayný zamanda bir iþ adamý olarak organizasyon,

satýþ, tahsilat, finans, pazarlama gibi fonksiyonlarý yerine getiriyorum.

Ercü�nün kendi stüdyosu var, yaptýðý tüm iþler müzik ile ilgili. Ýkimiz

de grubun promosyonu için kendi yakýn çevremizi kullanýyoruz."

Latin müziði hakkýnda o güne kadar bilmediðim ve dikkat etmediðim

birçok þey öðrenmenin þaþkýnlýðý içerisinde kalýyorum. Bu müziðin çok

çekici olduðu muhakkak ama bu çekiciliðin bir sebebi olmalý. Bu

merakýmý da Erhan gideriyor 

"Niye mi Latin müziði diye soruyorsunuz, Latin müziðinde insaný ve

enstrümaný zorlayan bir þey var."

Halbuki ilk bakýþta her þey çok daha basit gözüküyor.

Erhan'ý provada teneke trampet gibi bir þey çalarken görmüþtüm.

Meðer o çalmasý en zor olan enstrümanlardan biriymiþ. Jozi

dayanamýyor ve Latin müziðinin enstrümanlarýný bir kaðýda çiziyor.

Latin Müziðine Giriþ dersinin bir baþka bölümüne geçiyoruz.

Bu müzikteki en önemli üç enstrüman Timbales, Conga ve Bongo.

Conga da boyuna göre küçükse quinto,büyükse tumba adlarýný alýyor.

Ayrýca bunlarý tamamlayan ufak boylu çalgýlar var. Gurio, Cowbell,

clave(beþ parmak anahtar ritmini çalan alet) ve maracas. Tito

Puente'nin enstrümanýný soruyorum, Timbales olduðunu öðreniyorum.

Bu sefer tekrar Cengiz aklýma geliyor, bu kadar vurmalý çalgý varken

niye bir de davul gerekiyor diye soruyorum.

Aslýnda onlarý dinlerken davulun fazla olduðunu hiç düþünmemiþtim

ama esas sebebi Ercü'den öðreniyorum:

"Geleneksel olarak salsa da davul seti yoktu, ama þimdi var. Tam

bir Latin ritmi elde etmek için 15 ayrý vurmalý enstrüman kullanmak

gerekiyor. Davul bir yerde bu deðiþik enstrümanlarýn etkisini tek

baþýna saðlýyor, ve sesi ile perküsyon enstrümanlarýný taklit ediyor.

Ayrýca davulun dominant ve zengin bir sesi var, ritme güç kazandýrýyor,
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týpký bir jeneratör gibi elektrik veriyor. Herhangi bir davulcu bunu

çalamaz. Hem davulu hem de Latin müziðini bilmek gerekir. Cengiz

Latin çalmak için ayrýca ders aldý."

Gonzalo Rubalcaba hakkýnda yazmak üzere yaptýðým araþtýrmada

Küba'da bir müzisyenin öðretmen olabilmesi için mutlaka felsefe

derecesi almýþ olmasý gerektiðini öðrenmiþtim. Bu seferde grubun

felsefesine giriyoruz.

Ercüment devam ediyor.

"Bir misyonumuz var, Latin müziðini sevdirmek ve bu müziði dünya

standardýnda çalabilecek insanlarý yetiþtirmek istiyoruz."

Adam yetiþtirmek, bu misyon içimi ýsýtýyor. Türkiye�de böyle bir

misyonu kaç kurum benimseyebilir ki. Konu buradan insan kaynaklarý

yönetimine geliyor. Bu sefer de Erhan Ercüment'in kaldýðý yerden

konuyu tamamlýyor:

"26 yýldan beri müzisyen olarak çalýþýyorum. Biz bu grubu yaparken

gruplar neden kuruluyor, neden daðýlýyor çok derin olarak araþtýrdýk.

En önemli þey grubun insanlarýnýn birbirini sevmesi ve beraber

müzik yapmak istemesi. Bu yüzden olumlu insanlar seçtik. Seçtiðimiz

insanlarýn kiþiliðine baktýk. Daha az çalabilse de daha huzurlu ve

olumlu olan insanlarý seçtik.

Ýnsanýn kiþiliðindeki problem sahneye hep yansýr, müziðe yansýr.

Latin müzik ise sýcak servis edilmesi gereken bir müzik.

Arabesk müziðin bir nosyonu var. Çünkü çalanlarýn çoðu roman. Bu

müzikte çok para kazanýlýyor o zaman da kazanmak için iyi müzisyen

olmak gerekiyor, iyi müzisyen olmak için ise çok çalýþmak gerekiyor.

Türkçe popun bir felsefesi yok. Biz Türk popu ile para kazanmadýk.

Latin müziðine ise amatör bir ruh ile baþladýk, çok çalýþtýk, iyi

seviyeye geldik ve sonra para kazandýk. Ýyi olduðumuz için de her

zaman iþ bulduk. Para çok önemli, para kazanmadan olmuyor."

Ben Latin dünyasýnda bahtýmýn rüzgarýna kapýlmýþ giderken birden

"Jazz" dergisi için röportaj yaptýðýmý hatýrlýyorum ve soruyorum, "Peki

tüm bunlarýn jazz müziði ile ne ilgisi var ?"

Hep beraber bana þunu söylüyorlar:
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"Latin müziði aslýnda jazz müziði ile kardeþ müzik. Hepimiz ayný

zamanda jazz müzisyeniyiz. Cengiz bu baðlantýyý size çok güzel ifade

etmiþti. Ýþte Pasaporte Latino'yu jazz ile baðlýyan köprü bu, herkes jazz

müzisyeni.�

Pasaporte Latino her þeyini günübirlik olarak yaþayan bir ülkede

kalýcý bir þeyler yaratmayý, ve insan yetiþtirmeyi kendine misyon

edinmiþ bir grup. Deðiþik yaþlardan ve birikimlerden gelmiþ genç ve

orta yaþlý müzisyenlerin birbirine kaynaþmýþ olduðu bir sevgi ortaklýðý.

Uzun dönemli hedefleri var.

Tabi bu hedeflere varýp varamayacaklarýný zaman gösterecektir

ama Türkiye gibi hiç bir uzun vadeli tahminin yapýlamadýðý bir ülkede

beþ yýl daðýlmadan ve geliþerek bir arada kalabilmeleri bile bence

baþarýlý olacaklarýna dair en güzel gösterge.

Bir Çin atasözüne göre baþlamak baþarýnýn yarýsýdýr ve gene bir

baþka söze göre en uzun yolculuk bile ilk adým ile baþlar.

Bu yaz sizi sýcak bir Latin rüzgarý bekliyor, ruhunuzu onlarýn

coþkusuna ve sevgisine salýn gitsin�

PASAPORTE LATINO

Ercüment Vural: Bas, keyboards, vokal, aranjör

Jozi Levi: Vurmalý çalgýlar, vokal

Serkan Özyýlmaz: Piyano, keyboards

Erhan Akhan: Vurmalý çalgýlar, vokal

Þenova Ülker: Trompet

Aycan Teztel: Trombon

Mehmet Sezer: Trompet

Carlos Garcia: Konuk, vokal vurmalý çalgýlar

Berna Anter: vokal
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PURPLE IN BLUE / 

DEEP PURPLE'DAN JAZZ PURPLE'A

Tek bir cümle ile kendinizi tanýmlamanýz istense nasýl tanýmlamak

isterdiniz?

Önder Focan'ý yaklaþýk 6 yýldýr yakýndan tanýyorum ama bu soruyu

ona ilk defa geçenlerde bizim evde sohbet ederken sordum, yanýtý da

kendisi gibi mütevazý oldu: "Mülayim bir aile babasýyým."

Bazen insan en yakýnýndaki þeyi, en rahat görmesi gereken þeyi

göremez.

Önder Focan benim arkadaþým, albümlerini zevk ile dinlediðim bir

jazz müzisyeni.

Bu güne kadar bir çok Türk jazz müzisyeni ile sohbet ettim, onlarýn

dünyasýný dergimizin okuyucularýna aktardým. Tüm yazdýðým þeyler

Önder'in elektronik posta adresinden editörüm Zuhal Focan'a gitti.

Önder'in albümlerini daha tam piyasaya verilmeden dinledim. Hatta

onun "Erken" parçasýnýn artýk yavaþ yavaþ bir Türk standardý olmaya

baþladýðýný düþünmeye baþladým.

Belki de aramýzdaki aile dostluðundan dolayý Önder'i bugüne kadar

hiçbir zaman yeni bir yazý konusu olarak görmemiþtim. 

Bizde sohbet ettiðimiz o gün bana tipik bir gününü anlatmasýný

istedim.:

"Müzisyenlik yapýyorum, öðretmenlik yapýyorum, radyoda jazz

standartlarý programým var. Bütün bunlarýn yaný sýra mühendislik de

yapýyorum.

Çok fazla þey ile uðraþýnca kendini aþamama ve tekrara düþme

tehlikesi var.
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Benim esas çalýþmalarým çok fazla göz önünde olmayan ve evde

yapýlan çalýþmalar. Enstrüman çalýþmak, etüd yapmak, yeni besteler

ve düzenlemeler yapmak. Çok þeyi bir arada yapýyorum ama vakit iyi

planlanýrsa bu mümkün.

Bana çok destek olan bir ailem var, az uyuyorum ve tipik bir

Ýstanbul'lu gibi günde iki saat yolda kaybetmiyorum. Düþünsene,

günde iki saat yolda kaybedeceðine gitar çalýþsan 10 yýlda çok iyi bir

gitarcý olabilirsin.

Sabah erkenden oðlumla kalkýyorum, o okula giderken radyo

programýmý yapmaya baþlýyorum. Saat 9'da iþimdeyim. Radyo

programýmý kaydettiðim DAT'I kurye ile Açýk Radyo'ya gönderiyorum.

Akþamlarý saat 19.30 da ders verdiðim Akademi Ýstanbul'da oluyorum.

Gece saat 22.30 bir klüpte sahne alýyorum. Gece saat 02.00 den önce

yatmýyorum ama gene de sabah 6.45 de ayaktayým Tabi sahnede

çalmak bu þartlarda zor ama hiç sahnede canlý çalmazsan canlý

çalabilme dinamizmini ve canlýlýðýný kaybedersin. Neyse haftada

sadece iki gece sahnede çalýyorum.

Makine mühendisi olarak da çalýþýyorum, ortak olduðum bir þirket

var. Bir düzenim var, öyle çekip gidemem, bu sadece bir para meselesi

deðil. Ama ileride belki mühendis olarak çalýþma tempomu

azaltabilirim."

O bunlarý söylerken oðlu Ali Focan'a bakýyordu. Ali müzik

dünyasýnýn tam göbeðinde büyüyor, baba jazzcý ana jazz dergisi

çýkartýyor. Ali ayný zamanda usta bir gitarcý olmaya aday. Babasý ona

kendi boyuna göre bir gitar almýþ. Ýki yýl önce Ali'nin videoya çektiðim

bir gitar solosunda o akþam bizimle beraber olan Aydýn Esen'in onu ilgi

ve hayretle izlediði bir kýsým da vardý. Zuhal onu dokümanter film

olarak saklýyor. Ama daha da ilginci Ali ile Önder arasýndaki ortak bir

sevgi. Bu sevginin adý Deep Purple. Bir zamanlarýn efsanevi rock

grubu. Ama bugün Deep Purple Ali ile Önder arasýnda baþka bir köprü

kuruyor.

Önder'in en son projesi oðlu ile olan bu ortak baðdan kaynaklanýyor. 

"Geçen sene "Vokalistler" adý altýnda deðiþik vokalistler ile

gerçekleþtirdiðim projenin Ýstanbul Jazz Festivali'nde yer almasý

istenmiþti ama ben Finlandiya'daki Pori jazz festivaline gittiðimden bu
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mümkün olmamýþtý. Bunun üzerine Görgün Taner benden 2000 yýlý

için bir proje önermemi istemiþti. Ben de kafamda uzun süredir olan bir

projeyi canlandýrmaya karar verdim.

Deep Purple bir zamanlar benim en çok sevdiðim rock grubu idi.

Onlarýn kendilerine özgün olan bir swing anlayýþý vardý. Bu swing

onlara "jazzy" diye tanýmlanabilecek bir sound veriyordu. Ýþte bu swing

beni jazz'a yaklaþtýrdý. Onlarýn müziðini daha iyi çalabilmek için jazz

müziðini araþtýrýp öðrenmek gerektiðini düþündüm. Ama gittiðim yerde

kaldým ve geri dönemedim.

Yýllar geçti, bir oðlum oldu. O büyüdükçe müziði sevdi ve gitar

çalmaya baþladý. Gün geldi bu kez de oðlum Deep Purple'ý keþfetti ve

sevdi. Ben de onunla birlikte Deep Purple'ý yeniden keþfettim.

Deep Purple'ýn alt yapýsýnda zaten bir jazz anlayýþý var. Yaþamýmda

ve müzikal dünyamda hep Deep Purple oldu. Bende bir gün bu

duyguyu jazz olarak hayata geçirmeyi planlýyordum. Bu projeden

bahsettiðim herkes projeyi ilginç buldu.

Ama Ýstanbul jazz festivalinin desteði olmasa bu proje

gerçekleþmezdi. Tüm projeyi onlar finanse ettiler.

Deep Purple'ýn müziðini 8  kiþilik bir jazz grubu ile tarafýndan

yeniden armonize ederek ve düzenliyerek, vokalsiz, tamamen jazz

mantýðýnda doðaçlamalar içererek çalacaðýz.

Ýyi bir grup kurdum. Trompette Brian Lynch var. Brian Art Blakey

and the Jazz Messangers grubunun en son trompetçisi oldu. Þu an

Eddie Palmieri ve Phil Woods ile çalýþýyor. Alto sax da Anton Denner

var. Tenor sax'ý Tim Ries çalýyor. Trombonda çalan Rock Siccorone

ayný zamanda Maria Schneider Orkestrasý'nýn elemaný. Sam Yahel

benim "Yýldýzlarýn Altýnda" albümümde de Hammond B3 org çalmýþtý.

Sam ayrýca piyano çalýyor. Basçýmýz Doug Weiss ayný zamanda Al

Foster ve Randy Brecker ile çalýyor. Davulcumuz Joe Strasser ise

daha evvel Jose Feliciano ile Türkiye'ye gelmiþti. Gitarý da ben

çalýyorum. Ýþte size Önder Focan and New York Jazz Giants.

Projenin ismi Purple in Blue."

Ali Focan bizi dikkatle dinliyordu. Bu iþte onun parmaðý olduðu o

kadar belli idi ki. Önder yeni projesini anlatmaya devam etti:
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"Bir de repertuarýmýz var. Bunlar Deep Purple grubunun klasik diye

adlandýrýlabilecek dönemine ait ve benim ilgilendiðim parçalar.

"Highway Star", Pictures of Home", "Maybe I am a Leo", "Child in

Time", Soldier of Fortune", "Black Night", "Fire in the Basement",

"Gypsy", ve "Lazy". 

Bu parçalarýn melodilerini çok deðiþtirmiyorum, vokal yerine nefesli

sazlarý kullanýyorum, çýðlýklarý da trompetler ile atýyoruz. Swing Bossa

Nova, Funk gibi deðiþik ritimler kullanýyoruz. Rock armonilerini

jazzlaþtýrýyoruz, rearmonizasyon iþin içine giriyor.

Amacým jazz paletine yeni bir soluk getirmek, jazz repertuarýna yeni

parçalar katmak. Rock müziðini jazz'a taþýmak. Ama rock dinleyicisine

jazz dinletelim ve sevdirelim amacýmýz yok. Fakat bu müziði

dinlerlerse de piþman olacaklarýný sanmýyorum.

Daha sonra bir de albüm yapmayý planlýyoruz. Bunun için canlý

kayýtlarý kullanacaðýz. Bazý bonus track'lar de olabilir.

Kayýtlarý en son albümümde beraber çalýþtýðým tonmaister�im David

Baker yapacak."

Ama Önder her zaman olduðu gibi bir koltuða dört karpuz

sýðdýrmaya devam ediyor. Bir baþka yürüyen projesi daha var,

Hammond B3 triosu.

Hammond B3 Org bir zamanlar çok sevilen bir enstrümandý. Bu org

1950'li yýllarýn sonu ve 60'larýn baþlangýcýnda oldukça popülerdi ve

onun sihirli sesinin çevresine kurulmuþ  bir gitar ve bir davuldan oluþan

jazz triolarý da o devrin popüler müzik gruplarýný oluþturuyorlardý.

Jimmy Smith o devirlerin tartýþmasýz Hammond B3 kýralý idi. Ama her

popüler þey gibi gün geldi ve 70�li yýllarýn baþýnda elektroniðin müziðe

daha da fazla hakim olmasý ile Hammond uzun bir uykuya daldý. Ama

týpký mekanik saatlerin geri dönüþü gibi, Analog LP'lerin CD'lerden

daha güzel ses çýkartmalarýnýn yeniden keþfi gibi bir baþka gün oldu

ve Hammond 90�lý yýllarýn baþýnda tekrar popüler oldu. Önce eski

Jimmy Smith albümleri tekrar yayýnlandý, sonra Verve firmasý Jimmy

Smith'e yeni albümler yaptýrdý. Derken yeni nesil bir grup müzisyen bu

yeniden keþfedilmiþ eski güzelliði yepyeni boyutlara taþýdýlar. John

Abercrombie Dan Wall ile, John Scofield Larry Goldings ile ve John

McLaughlin de Joey DeFrancesco ile trionun gitar org bölümünü

oluþturdular.
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Önder Focan bu enstümaný ilk defa 1997 de Amerika da yapmýþ

olduðu "Beneath The Stars-Yýldýzlarýn Altýnda" albümünde kullanmýþtý.

Blue Note tarafýndan yayýnlanan bu albümde Önder'e orgcu Sam

Yahel, Davulcu Billy Stewart ve tenor saksofonda John Nugent eþlik

etti. Hem albüm çok baþarýlý oldu hem de Hammond B3'ün tadý

Önder'in damaðýnda kaldý. Bu formatý Türkiye þartlarýnda

oluþturamayacaðýný düþünüyordu ama bir gün hayalleri gerçek oldu.

Önder bir yerlerde Yavuz Darýdere ile tanýþtý. Yavuz o sýralarda

trompet eðitimi almýþ ama bir pop grubunda klavye çalan genç bir

müzisyendi. Ýkisini birleþtiren ortak konu Yavuz'un  bir Hammond B3

tutkunu olmasý oldu. Aralarýna de Yavuz'un arkadaþý davulcu Okay

Aynur'u da aldýlar ve çalýþmaya baþladýlar. Kýsa bir zaman sonra bu

trioya uygun bir repertuar yarattýlar ve çeþitli konserlerde beraberce

çaldýlar. Bu yýlýn baþlarýnda Erol Pekcan'ý anma gecesinde onlar da

sahne aldýlar ve çok beðenildiler.

Önder bu çalýþma hakkýnda þunlarý söylüyor:

"Gruptaki arkadaþlarým oldukça gençler. Belki de ilk gerçek jazz

deneyimlerini benimle yapýyorlar. Jazz deneyimlerinin azlýðýný

dinamizmleri ve þartlanmýþlýktan uzak tavýrlarý ile telafi ediyorlar.

Benim gitarým ve Hammond B3 ses olarak bir spektrumun iki ayrý

uçlarý gibi birbirlerini tamamlýyorlar. Beraber çalarken çok zevkli bir týný

alýyoruz. Halen beraber çalýþarak özel grup týnýmýzý yaratmaya

çalýþýyoruz."

Aklýma onun gerçekleþtiremediði bir projesinin olup olmadýðý

geliyor, o bir an düþünüyor ve anlatmaya devam ediyor:

"Gerçekleþtiremediðim bir projem olmadý, ama sadece jazz ile

uðraþsa idim daha çok projem olurdu. Uluslararasý boyutta çok

çalýyorum ama mühendis olmasa idim daha büyük bir müzisyen

olabilirdim. Jazz da bir "A sýnýfý" var bir de "Birinci Sýnýf" var. A sýnýfýna

eriþmek çok zor. Çok baþka bir düzeyde çalabilmek gerekir. Ben

kendime "Birinci Sýnýf" olmayý hedef aldým. "Birinci sýnýf" ta olan

müzisyenler her zaman "A sýnýfý" müzisyenler ile beraber çalabilirler."

Ancak Önder'in baþka projeleri de var. Hammond trio ile de bir

albüm yapmayý düþünüyor. Sonra sýrada akustik gitar ile müzik
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yapacaðý bir proje var. Bir kontrbas, bir perküsyon ve belki de bir

piyano. Akustik gitar onu çekmeye baþlamýþ, onunla daha deðiþik bir

jazz müziði yapmak istediðini belirtiyor.

Önder'in beðendiði jazz müzisyenleri oldukça geniþ bir palet

oluþturuyorlar ama ilk önce bana kendi enstrümaný paylaþan

müzisyenleri sýralýyor:

"Benim kendi enstrümaným olan gitarda idollerim Jim Hall, Pat

Metheny, John Abercrombie, John Scolfield ve Jimmy Bruno. Bazý

yeni nesil gitarcýlarý da beðeniyorum. Ron Affif, John Pizarelli, babasý

Buck Pizarelli'yi de severim, Frank Vignola, Joe Diorio gibi isimleri

sayabilirim. Bunlar çoðunlukla kasalý elektro gitar çalýyorlar, bu jazz

müziðine daha uygun efektsiz bir ses."

Konu kendiliðinden bizim kendi jazz insanlarýmýza geliyor. Genel

olarak kendisi ile görüþtüðüm jazz müzisyenleri bu konuda sessiz

kalýrken Önder sanki bir baþka dünyadaymýþçasýna konuþuyor:

"Türk jazz müzisyenleri içerisinde bir çok beðendiðim insan var. Ýlk

anda aklýma gelenleri sayarsak Ýmer Demirer, Tuna Ötenel, Neþet

Ruacan, Selçuk Sun, Ateþ Tezer, Can Kozlu, Aydýn Esen, Kamil Özler,

Sarp Maðden, Volkan Öktem, Sibel Köse, þu an beraber Hammond

trioda çalýþtýðým Yavuz Darýdere, Nezih Yeþilnil, Kürþat Ant ve Yahya

Dai diyebilirim."

Herhalde bu sene Pori Jazz Festivali�ne katýlacak zamanýn kalmaz

diyorum ama beni þaþýrtan cevabý veriyor:

"Bu sene de her yaz olduðu gibi Finlandiya'ya gideceðim. Orada

beni bekleyen dostlarým var. Hem unutma, her festival benim için

yepyeni projelerin baþlangýcý demek."

Önder kalkýyor, zaten çok fazla konuþacak vakti de yok, ya bir

konsere, ya da bir kayda yetiþecek. Çok bile konuþtuðumuzu

düþünüyor. 

O gittikten sonra düþünüyorum, Önder hakkýnda ne kadar az þey

biliyormuþum.

Demek insan bazen en yakýnýndakini göremiyor.
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Ýleride bir gün Önder Focan'ýn hangi çalýþmalarý ile anýlacaðýný

bugünden bilmek kolay deðil. Ancak geleceðin gitarcýsý oðluna

bakarken en çok ne olarak hatýrlanmak istediðini kendisi ortaya

koyuyor: Mülayim bir aile babasý.

Onu uðurlarken aklýmdan þu geçiyor:

Ben iyisi mi þu "Purple in Blue" konserine yerimi ayýrtayým, bu sefer

rock severlerden jazz severlere hiç yer kalmayacak gibi gözüküyor.
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EMÝN FINDIKOÐLU,  BÝR TUTKUNUN ÖYKÜSÜ 

Bilmem size de oldu mu, bazý insanlarla ilk defa tanýþmýþ olsanýz

bile onu sanki yýllardan beri tanýyormuþsunuz gibi hissedersiniz. Emin

Fýndýkoðlu ile ilk konuþtuðumuzda ben de böyle hissetmiþtim ama bu

tesadüf deðildi. Son 5 yýldan beri Türk caz müzisyenleri ile

konuþuyorum ve her birinden onun hakkýnda bir þeyler öðrenmiþtim.

Týpký güzel bir romanýn gazetede yayýnlanan bölümlerini parça parça

okumak gibi bir þeydi bu. Ama gün geldi, kitabý elimin içinde tuttum.

Artýk bütünü okuyabileceðimi düþündüm.

"Bak, lütfen yazýnýn hiç bir yerinde "hoca" kelimesi geçmesin. Caz

kelimesini de Türkçe þekli ile yaz. Ýsmet Sýral Türkçe yazýlýnca "kaz"

gibi oluyor derdi ama ben o kanýda deðilim."

O caz deyince aklýma en bayat röportaj sorum geldi ama umduðum

gibi yanýt da alamadým:

"Caz nedir diye de sorma, bir çeþit duygu iþte..,

detaylandýrmayalým."

O zaman anladým ki Emin Fýndýkoðlu ile röportaj yapmak kimsenin

haddine deðildir, o isterse kendi kendine röportajýný yapar ve size onu

sadece kayýt etmek düþer.

"Teyp kullanmýyor musun? Tüm o okuduðum þeyleri el notlarý ile mi

yazdýn yoksa. Peki, oturalým. Evet, nereden baþlayalým? Her þey

sistematik olsun istiyorum..."

Onu dinlerken aklýma hep Neþet Ruacan, Ýmer Demirer, Þenova

Ülker gibi sevdiðim caz müzisyenlerinin söyledikleri geliyor. Sessizce

oturuyoruz ve o anlatýyor, ben dinliyorum:
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"Ortaokulda iken yaðlýboya resim yapardým ama hocamýn ismini

söylemek istemiyorum. Saygýsýzlýk olmasýn. St. Michel de ortaokulu,

Saint Joseph'de liseyi okudum. Bir yaz akþamý Hasan Kocamaz'ýn

çömezi olan bir arkadaþ mýzýka çaldý. Caz müziði idi ve resmen

büyülendim. Galiba Count Basie'nin "One O'Clock Jump"ý gibi bir

þeydi. O zamanlar 15 yaþýndaydým.

Bu arkadaþ bana niye bir enstrüman çalmýyorsun ve okul

orkestrasýna girmiyorsun diye sordu. Okulun orkestrasý 40 kiþilikti.

Yaylýlar ve nefeslilerden oluþuyordu. Baþýnda bir Fransýz hoca vardý."

"Pardon", dedim, hoca kelimesini kullanmayacaktýk. Bir an

duraksadý: "Benden hoca diye bahsetmeyeceksin" diye düzeltti. Ben

yazmaya devam ettim:

"Bana da bir çeþit bando kornosu olan mellofon düþtü. Yavaþ yavaþ

üflemesini öðrenmeye baþladým. Bir yýl sonra, galiba 1956 yýlý idi

trompete terfi ettim. Önce Ýsmet Sýral Orkestrasý'ný Küçük Sahne'de

dinledim. Bir ay sonra ise o yýllarda gelen Dizzy Gillespie Orkestrasý'ný

görmek üzere Saray sinemasýna gittim. Bu çok önemli bir olaydý.

Görsel ve iþitsel olarak caz müziðine girmiþ oldum, duyduðum müzik

beni alýp bir yerlere götürdü. Gerek Ýsmet Sýral gerekse Dizzy Gillespie

Orkestralarý çok düzenli gruplardý. Çok güzel düzenlemeler

çalýyorlardý. Sýral'ýn düzenlemelerini Arif Mardin yapmýþtý.

Gillespie'ninkileri ise Ernie Wilkins. Belli bir yapýsý olan veya Ýngilizce

ifadesi ile "structured" müzik o devirde beni çok etkilemiþti ama bu

daha sonralarý ortaya çýktý.

Üç yýl sonra trompeti býraktým. 1959-60 yýllarý arasýnda o devirde

Türkiye'ye dönmüþ olan Arif Mardin'den her Salý akþamý armoni ve

aranjman dersleri aldým. Ders aldýðým 1.5 yýl boyunca sadece iki defa

dersim iptal oldu. Yani 70 ders falan almýþ olmalýyým. Aslýnda Arif

Mardin baþkalarýna da ders vermek istiyordu ama kimsenin fazla bir

þey öðrenmeye niyeti olmadýðýný daha o günlerde fark etmeliydim.

Ayný þekilde ben Berklee de okuyup döndükten sonra benden

faydalanmak isteyen bir kiþi çýktý. Onunla bizim evde bitmek tükenmek

bilmeyen öðleden sonralarý çalýþýrdýk. Öðrendiklerimi ona aktardým

ama bugün artýk yaþamadýðýna göre kimseye bir þey öðretmiþ

sayýlmam."
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Peki kimdi o diye sordum. Bir an sessizlik oldu. Çok güzel bir

sonbahar günü Fenerbahçe'de oturuyorduk. Uzun bir aradan sonra

fýsýldar gibi yanýtladý, "Onno Tunç"tu. Bir an çok uzaklara gidip geldiðini

hissettim.  Sonra tekrar kaldýðýmýz yerden anlatmaya devam etti:

"Arif Mardin'den öðrendiklerimi bir baþka organizasyon adamý olan

Ýsmet Sýral'ýn orkestrasýna düzenlemeler yaparak uygulamaya

baþladým. Ýsmet Sýral her zaman kaliteli müzisyenler ile kaliteli

orkestralar kurardý.

Askerliðimi lise mezunu yedek subay olarak yaptým. O dönemde

yazdýðým parçalardan ikisini artýk Amerika'ya dönmüþ olan Arif

Mardin'e yolladým. O bunlardan birisini Berklee International Sextet'e

çaldýrmýþ ve kaydýný da okul idarecilerine dinletmiþ. Berklee bana dört

yýllýk bir burs verdi ve ben de Amerika'ya gittim. O sýrada Ýsmet Sýral

da Ýsveç'e gitti. 

Berklee'de bestecilik ve aranjörlük bölümünde okudum. 1963

yýlýnda Berklee'in "Jazz in the Classroom" adlý albüm serisinin

sekizincisi olan "A Ttribute to Duke Ellington" da Mercer Ellington'un iki

bestesine yaptýðým aranjmanlar ile yer aldým. Ýlk iki yýl hocamýz "çavuþ"

adýný taktýðýmýz ve her þeyin kitabýna uygun yapýlmasýndan taviz

vermeyen bir insandý. Daha sonraki iki yýlda ise hocamýz Berklee'in

üzerine kurulduðu taþ olarak anýlan Herb Pomeroy oldu. O yýllarda

zamaný çok bol olan bir insandý, bize ayrýca caz tarihi dersine de

gelirdi. Herb'in derslerinde gýrgýrýn bini bir para idi. Anekdotlar

anlatarak sýnýfý gülmekten kýrýp geçirirdi."

Emin Fýndýkoðlu'nun gerçek anlamda ile bir yol gösterici olduðunu

zaten onunla çalýþanlardan duymuþtum ama konuþmamýz sýrasýnda

tamamen emin oldum. Zaten kendisi de bu yasakladýðý kelimeyi sýk sýk

kullanýyordu. Ancak düþüncelerimi kendime sakladým çünkü o

konuþurken bana sadece dinlemek ve yazmak düþüyordu.

"1967 yýlýnýn baþýnda Berklee'den döndüm. Onno Tunç ile tanýþtým.

O sýralarda Ýstanbul'da yaþayan Ýsveç'li alto ve bariton saksofoncu

Lennart Jansson'un grubunda piyano çalmaya baþladým." 
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Bir an elimdeki not kaðýtlarýna baktý, Lennart çift "n" harfi ile

yazýlacak diye uyardý. Yazdýðýmý kontrol etti, bende o andan sonra

konuþmadaki tüm isimleri yazdýktan sonra onun teyidini almaya

baþladým.

"O grupta ayrýca Günnur Perin bas, Bülent Ateþ de davul çalýyordu.

Hep beraber uyduruk isimsiz yerlerde çalardýk. Aslýnda ben hiç piyano

dersi almamýþtým. Aranjörlük bilgilerime dayanarak ünlü bir bebop

ustasý olan Jansson'a eþlik etmeye çalýþýrdým. Galiba biraz da

Amerika'da geçirdiðim yýllarda bu iþin havasýný kapmýþ olacaðým ki

Jansson beni sevdi. Muvaffak Falay'dan kendisinin 1999'da öldüðünü

öðrendim."

Günnur ismini doðru yazdýðýmý görünce yüzünde sessiz bir

gülümseme belirdi.

"Bu iþin havasý dedik. Gel bu noktayý baðlýyalým. Caz'da swing

dediðimiz kavram daha ileriki yýllarda yerini enerjiye býraktý.

Ülkemizdeki eski caz müzisyenleri iyi de kötü de çalsalar  kesinlikle bu

kavramýn çerçevesinde çalarlardý. Ben de bu swing kavramýný Hasan

Kocamaz'ýn armonika çalýþýndan kaptýðýmý sanýyorum.

Ama bu kavram deðiþebiliyor. Bir zaman sonra müzisyenler

swing'den uzaklaþýp "volume" ile çalmaya baþladýlar. Bu anlayýþ

içerisinde incelikli orkestra düzenlemelerine pek yer kalmaz oldu.

Davulcular daha gaddar çalmaya baþladýlar, elektrik orkestralara girdi.

Hasan Kocamaz'dan swing'i öðrendiðim gibi iyi ve kötü müzik

arasýndaki ayýrýmý yapabilmeyi ve ayrýca müzikte entelektüel birikimin

önemini Cüneyt Sermet'den gördüm ve öðrendim."

Lütfen "öðrendim" diyelim diye beni uyardý. Tüm kelimelerin ve

ayrýntýlarýn üzerinde son derece titiz olduðunu duymuþtum. Yapmýþ

olduðu incecik dantel gibi iþlenmiþ  düzenlemelerini düþündüm.

Onunla çalýþan müzisyenlerden çok þey beklediði açýktý. 

"Cüneyt Sermet'e yaptýklarýmdan bir þeyler beðendirebilmekte

zorlanýyorsam da iþin ucunu býrakmýþ deðilim. Arif Mardin'den bana

ders vermesini isteyen Cüneyt Sermet'tir. Arif Mardin Berklee'den ilk

mezun olan Türk'tür. Ben de ikinci kiþiyim. Daha sonra piyanist Nejat

Cendeli de Berklee'ye geldi ve dört yýllýk bir bursu da olmasýna raðmen

bir hafta kaldý ve döndü.
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Amerika'daki okul arkadaþlarýmýn baþýnda Ýngiliz aranjör Mike

Gibbs ve Japon alto saksofoncu Sadao Watanabe gelir.�

Ýsmi doðru yazýp yazmadýðýmý göz ucu ile kontrol etti, ama benim

ne derece iyi bir öðrenci olduðumu henüz anlamamýþtý. Bense onu

dinlerken farkýnda olmadan bir kova demli çay içmiþtim ve tansiyonum

gündem dýþý yükselmeye baþlamýþtý.

�Yakýn olduðum bir baþka müzisyen de Ron Carter'ýn öðrencisi olan

basçý Targan Unutmaz idi. Nejat Cendeli'nin bascýsý idi. Anormal bir

swing ile çalardý. Ne yazýk ki genç yaþta nefritten öldü. Son yirmi yýlda

sýk sýk birlikte çaldýðým basçý Hakan Behlil için eski dostum Targan'ýn

moderni diyorlar."

Muhatabým bir an durdu, sýra olarak doðru gidip gitmediðimizi

aklýndan kontrol etti, "hiçbir ayrýntýyý atlamayalým" dedikten sonra

devam etti. 

"Tarih ve geliþim sýrasýna göre gidiyoruz; "1968-69 sezonunda ilk

büyük orkestram olan Big Soul Band'i kurdum. Onno Tunç'da bizimle

çalýyordu. O yýllardaki en güçlü etki "soul music" idi ve caz müziðinin

de bir yakýný olarak kabul edilirdi. Özellikle Erkut Taçkýn'a eþlik ederdik.

Otis Redding ve Carla Thomas'ýn duet parçalarýnda Carla'nýn

partisyonlarýný söylediði için Onno'ya Madam Carla adýný takmýþtýk.

Onno bu siyah müziðinden etkilenerek çok korkunç bir ritmik bütünlüðe

eriþmiþti. Onunla daha sonralarý caz klüplerinde de çaldýk. Türkiye'ye

gelen Hollandalý sakscý Theo Loevendie ile 1975 de, Paris'ten gelen

Amerikalý sakscý Nathan Davis ve neyzen Aka Gündüz Kutbay ile

1972 de az da olsa beraber çaldýk ve bazý kayýtlar yaptýk."

Garson "Tekrar çay içer misiniz?" diye sordu. Fenerbahçe artýk

týklým týklým dolmuþtu. Ben istedim. O ise sadece su içiyor. Sanýrým

yediði içtiði þeylere de dikkat ediyor. Fiziðine bakýyorum, ayný yaþta

gözüküyoruz ama aslýnda o benden daha erken bu dünyaya gelmiþ.

Açýk Radyo için yapmýþ olduðum caz programýnda kullandýðým CD'leri

inceliyor. Her biri hakkýnda teker teker konuþuyoruz. Kýsa bir

sessizlikten sonra birden aklýna bir þey gelerek anlatmaya devam

ediyor, ben de sessizce not tutmaya devam ediyorum.
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"O zamanlarda her Amerika'dan dönen caz müzisyeninde olmasý

gereken bir tutku ve merak da  caz kulübü açmak idi. Ben de ayný

duygularla aranjörlük çalýþmalarýmdan biriktirdiðim paralar ile böyle bir

yer açtým. 1970 yýlýnýn sonlarý idi. Elmadað'da Hilton Oteli'nin

karþýsýnda The Rhythm Section adlý bir yer açtým.�

Herkes bu kelimeyi yanlýþ yazar deyip benim yazýþ þeklimi kontrol

ediyor. Ben de gerçekten bu sefer yanlýþ yazmýþým, kaðýdýmý kapýp

kendi elleri ile düzeltiyor.

"Ýlk iþ olarak güzel bir kuyruklu piyano aldým, bir Bechstein. Bu

piyanonun çevresinde salaþ bir klüp oluþturduk. Günnur ve Bülent'in

eþliðinde piyanist Ayhan Yünkuþ piyano çalýyordu. Zaman zaman

Ýsmet Sýral tenor saksofonda ve kornocu Melih Gürel de bu klüpte

çalardý. 'Kornoda deðil', ' kornocu diyelim'. Melih kendisine özel olarak

yaptýrdýðý mellofonyum adlý bir sazý çalýyordu ve daha önce Paris'de

Bud Powell ile çalýþmýþtý. Lennart da ayný yerde Bud ile çalýþmýþtý.

Tuna'nýn kontrbasçýsý Pierre Michelot da ayný grupta idi ve bunlarý

hatýrlýyor."

Pierre Michelot ayný zamanda ünlü Fransýz piyanisti Jacques

Loussier'in de Play Bach triosunun basçýsý, ben bundan bahsedince

yüzü hafifçe buruþuyor. Belli ki Play Bach'dan  hoþlanmýyor, o kendi

bildiði programa göre devam ediyor:

"Evet nerede kalmýþtýk, daldan dala atlamak istemiyorum, ama sen

gene de bunlarý derler toplarsýn deðil mi?

1970 yýlýný bitirdik. 1972-1975 arasý Avrupa'da Amerikalý ve Ýngiliz

çocuklardan oluþan bir toplulukta zamanýn dans müziðini çaldým. Bu

benim için ritmik açýdan iyi bir deney oldu. Gergin çalmaya alýþtým.

Mesela "Kool and the Gang", "Three Dog Night" gibi funk gruplarýndan

parçalar çaldýk. Bu arada kendi dans orkestramý kurup Norveç'e

götürdüm. Bu grupta Neþet ve Nükhet Ruacan, Fatih Erkoç, Cankut

Özgül vardý. Daha sonra biraz da Ýsveç'te takýldým. 1977 yýlýnýn

baþlarýnda harikulade bir Galata kulesi jazz kulubü deneyimimiz oldu.

Bu grupta Onno basta, Arto davulda, Neþet gitarda ve Hasan

Kocamaz ise armonika çalýyordu. 
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1979'da Onno ile beraber Taksim'de bir müzik okulu açtýk. Adý

Polifon'du sanýrým bir kaç kiþiye faydasý oldu. 

Onno ile ayný zamanda reklam müzikleri yaptýk. Ayrýca bir de güzel

caz grubumuz vardý. Bunda da Arto trombon çalýyordu. Onun

dýþýndakiler ise halen bugün benimle çalýþan kiþiler.

1979 da Genco Erkal ile birlikte Brecht Kabare adlý oyun üzerinde

çalýþtýk. Niye 'cabaret' yazýyorsun, doðrusu kabare olacak.Evet bu

oyun AKM de sahneye kondu. 'Uzun uzun oynandý' diye de bir not

düþelim. Ve bunun albümü de yapýldý."

O konuþurken aklýma ortaokuldaki fizik hocam geliyor, o da bize

böyle not tuttururdu. Arada sýrada maksatlý olarak yanlýþ þeyler

yazdýrýr sonra onlarý yazanlarý azarlardý. Biz: "Ama hocam siz böyle

yazdýrdýnýz." deyince de, "Ben size düþünmeden not tutun demedim ki,

daima düþünerek ve anlayarak not tutun," derdi. Ben de hem onu

dinliyorum, hem de acaba neyi atladým diye merak ediyorum, o ise

anlatmaya devam ediyor. 

"1980 yýlýndan beri Bodrum civarýndaki yazlýk yörelerde çalmaya

baþladým ve sonra da oralara yerleþir oldum.

1984-86 arasý Ýstanbul'da bir yandan Bilsak Jazz Center ve

Uluslararasý Bilsak Caz Festivalleri bir yandan da o zamanki tek

mekan olan Ece Bar'da sabahlara kadar çaldým. Bir sürü þarkýcýya

eþlik ettim. Bunlardan bir tanesi çok özeldi. Benim yaþlarýmda bir

adam, takma adý Sunny olan Münir Anderiman, eski bir büyükelçinin

oðlu idi. Kendisine bir de Neþet eþlik etmeyi severdi. Diðer

müzisyenler ona eþlik etmeyi sevmezlerdi. Onu ciddiye almazlardý

çünkü çok daðýnýktý ve davranýþlarý da öyleydi. 1994'de öldü.

Bu arada bir nefesli sazlar grubu kurma sevdam depreþti. Emin

Fýndýkoðlu Tuna Ötenel dörtlüsü olarak birinci Bilsak Caz Festivali'nde

çaldýktan sonra nefeslilerin sayýsýný arttýrdýk.

Ertesi yýl "Euphony" yi kurduk."

Parmaðýný kaðýdýmýn üstüne koyup yazdýðým kelimeye bakýyor,

acaba adý doðru yazýp yazmadýðýmý kontrol ediyor. Sonra doðru

yazdýðýmý görüp devam ediyor:
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"Pazar günleri Bilsak'ta çalardýk. Daha sonralarý pazartesileri de

Ece Bar'da çalmaya baþladýk. Sonunda periyodik çalmanýn tuzaðýna

düþtük. Çocuklar bir süre sonra geliþlerini aksatmaya baþladýlar.

Village Vanguard'da Thad Jones ve Mel Lewis tam yirmi yýl Pazartesi

geceleri çalmýþlardý, biz de onlardan ilham almýþtýk ama yirmi haftayý

bile tamamlayamadýk. Sürekliliðin bizim karakterimizde olmadýðýný da

bu vesile ile acý bir þekilde öðrendim.

Sonunda Euophony daðýldý. Ben de yaz kýþ Bodrum'da kalmaya

baþladým.

1996'da Müzikotek'ten Daðhan Baydur'un ýsrarý ile bir CD yaptým.

'Sinir Standard and Other Dog Songs'. Þakacý bir isim olsun diye bu

ismi koydum. Bu albümde üçlü olarak basta Mahmut Yalay ve davulda

Ateþ Tezer ile çalýyorduk. Dörtlü çaldýðýmýz parçalarda Hasan

Kocamaz armonikasý ile bize katýlýyordu. 

1999 baþýnda ise CRR sanat yönetmeni olan Arda Aydoðan'ýn

önerisi ile geniþ bir caz topluluðu olan Detant'ý kurduk. Bu grupta eski

Euphony'nin ekibinden baþka yeni yüz olarak Ýsveç�ten dönmüþ olan

tromboncu Elvan Aracý aramýza katýldý. Elvan ile 1971 yýlýnda Hair

müzikali için kurmuþ olduðum orkestrada beraber çalýþmýþtýk.

Aslýnda Detant'ý kurarken üç güçlü solistin yani Tuna, Elvan ve

Ýmer'in doðaçlamalarý etrafýnda bir çerçeve oluþturmak gibi bir

kavramdan yola çýkmýþtým. Bunlara þimdi bir de orta yaþlýlar takýmý

ilave olunuyor. Þenova Ülker trompette, Levent Çoker bas trombonda,

Erhan Alpay tenor saksofonda olacaklar. Aslýnda Detant bir big band

olmaya doðru mu gidiyor ? 

Þimdi Detant'a küçük bir büyük orkestra demeye baþladýk. Ama ben

büyük orkestralarýn geleneksel yazý þekillerine ve eþlik motiflerine pek

de meraklý olmadýðým için Detant'a büyük bir küçük orkestra demeyi

yeðliyorum. Çünkü küçük gruplarýn kendilerine özgü özgürlük hislerini

çok seviyorum.�

Bu bölümü konuþmamýz bittikten sonra ben onu evine götürürken

yolda kendi yazmaya çalýþtý. Sarsýntýsýndan yazamayýnca da bana

arabayý durdurttu ve eklemek istediði þeyleri bir kaðýda yazarak elime

tutuþturdu. "Bu kýsým eksik oldu, sen sonra notlarýna ilave et" dedi.

Ben de ettim:
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"Detant 1999 Ocaðýnda CRR de ilk konserini verdi. Temmuz'da

Ýstanbul Caz Festival'ine katýldý. Daha sonra kasým 1999'da ODTÜ

Caz Günleri'nde çaldý. Bu sýrada davulda Can Kozlu'nun yerine

Ýsveç'ten gelen Mehmet Ýkiz yer aldý. 2000 yýlýnýn Nisan ayýnda ise

Akbank caz festivalinde çaldý. 

Detant týpký benim Bodrum'daki moruk vosvos gibi itiþ kakýþ yoluna

devam edecek herhalde. Ama grubun problemi þu. 9 kiþi idik þu an

12'yi geçtik. Hatta bu sayýyý da solluyoruz. Genç yaþta bir çok

müzisyen Detant'a katýlmak istiyor. Bu da benim düþüncelerimi sürekli

olarak gözden geçirmemi ve yeni ilaveler yapmamý gerekli kýlýyor. Nota

kaðýtlarýný görmekten fena oldum. Aramýza yeni katýlanlar arasýnda

trompette Can Çankaya, bas klarinetde Oðuz Büyükberber, davulda

Mehmet Ýkiz ve New York dan yeni dönmüþ olan bascý Melik Yirmibir

var. Melik'e Mr. Twentyone diyorlar, Onno'nun çömezlerinden biri. Belki

de tek çömezi diyebiliriz.

Tabi bir de 'The one and only' Hasan Kocamaz konuk olarak bize

eþlik edecek. Hasan'ýn gruba getirdiði swing ve gelenek ile bað çok

önemli. Euphony'de de vardý. Grubumuza bir de kýz þarkýcý kattýk,

Feyza. Nefeslilerin sýcak týnýlarý üzerine sesi ile güzel yayýlýyor ve

gruba yeni bir boyut getiriyor.10 Þubat 2001'de Detant ile birlikte

CRR'de söyleyecek."

Benim öðleden sonra Feyza'ya da gideceðimi biliyor, saatine

bakýyor, konuþmanýn ne zaman biteceðine de o karar verecek ama

benim de birkaç sorum olduðunu görünce bayaðý þaþýrýyor.

"Geldiðim noktada ne mi düþünüyorum ?

Jazz dergisine iki çeviri yaptým, mesleðim yazarlýk deðil ama çeviri

yapmayý seviyorum. Ne yazýk ki 5 yýlda ancak bir tane makale

çevirebiliyorum.

60 yaþýna gelmiþ bir insan ne yapar ? Hayatýmda hiçbir zaman çok

iyi bir grup kuramadým. Kültür düzeyi yüksek bir ülkede yaþamak

isterdim. Belki Ýsveç veya Fransa gibi. O ülkelerde yerleþseydim daha

çok þey yazmýþ ve çaldýrmýþ olabilirdim.

Hayat felsefem þu. Kararlar alabilmek ve yönler çizebilmek

konusunda þöyle düþünüyorum. 
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Alýnan karara göre alýnacak olan karar, karar verildikten sonra

alýnacaktýr."

Bu ne demektir diye soruyorum, o yanýtlýyor.

"Kararlýlýk konusundaki görüþüm bu.

Berklee'deki hocam Herb Pomoroy bir kuraldan bahsetmesi

gereken durumlarda "Bu kural geçen sene þöyle idi, bu sene deðiþime

uðradý." derdi. Galiba ana kelime deðiþim."

Ben onun ne dediðini hazmetmeye çalýþýrken o ikinci sorunun

yanýtýna geçti.

"Beðendiðim þarkýcýlarý soruyorsun. Dur gene sistematik gidelim.

Eskilerden ve yenilerden diye ikiye ayýralým. Önce kadýnlarý

söyleyeyim. Eskilerden Nina Simone. Yenilerden Rickie Lee Jones.

Yanlýþ yazýyorsun, dur ben sana yazayým, kalemi ver bana.

Erkeklere gelince eskilerden Ray Charles ve yenilerden Stevie

Wonder derim.

Piyanistlere gelince eski yeni diye bir ayýrým yapmayayým. Ýlk

aklýma gelen Scott Le Faro ile çaldýðý triosu ile Bill Evans. Herbie

Hancock bana göre tüm piyanistlerin en büyüðü. Tuna da o adama

bayýlýyor. Benim özel merakým olan piyanist Paul Bley'dir. Ayrýca

Ýtalyan Salvadore Bonafade ve Franco d'Andrea, Norveçli Jon Balke,

Ýspanyol Chano Dominguez ve Paris'de yaþayan bir Alman Siegfried

Kessler'i beðeniyorum. Türklerden bahsetmek bana düþmez.� 

Halbuki ben de en çok onun Türk müzisyenleri hakkýndaki

düþüncelerini merak ediyorum.

Sonra düþünüyorum, Detant Türkçede ateþkes demek. Onun

Detant'ý her yaþtan her cinsten Türk müzisyeninin zaman zaman

katýldýðý ve belki de tekrar katýlmak üzere ayrýldýðý bir müzik platformu.

Her birinin bazý kiþisel duygularýný ve ön yargýlarýný ardlarýnda

býrakarak diðerleri ile kaynaþtýklarý üçüncü bir boyut.

Detant'ý saðlayan insanýn da belki kiþisel düþüncelerini bir parça

kendisine saklamasý gerekebilir. Hiç üstüne gitmesem daha iyi olacak.

Zaten þu ana kadar bana yeterince Türk müzik adamlarýndan da

bahsetti.
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Diðer yanýtlarýný dinlemeye devam ediyorum.

"Nasýl hatýrlanmak istediðimi pek düþünmemiþtim ama herhalde

1960'lardaki Ýsmet Sýral gibi bir organizasyon adamý olarak

hatýrlanmak isterdim.

Ýdealimde bir orkestra yok. Doðru yerde doðru adamlar bir araya

gelince iyi orkestralar ortaya çýkýyor. 

Detant'taki Tuna, Elvan ve benim gibi moruklar bizden önceki bir

veya iki nesil ile hep dirsek temasý halinde idik. Bizden sonra gelen

nesillerin de ayný anlayýþ ile dirsek temasýný sürdürmesi kopukluðun

önlenmesi ve birikimin aktarýlabilmesi için çok önemli. Bu açýdan genç

caz müzisyenlerinin Detant'a takýlmalarýndan dolayý çok sevinçliyim."

Vedalaþýyoruz. Eve dönüyorum. Elimdeki not kaðýtlarýna

bakýyorum. Onlar, Türk caz müziðinin en ilginç insanlarýndan birisi ile

geçirilmiþ güzel bir sonbahar sabahýnýn anýlarý. Ancak bazý þeyleri

bana söylemiþ olduðu halde not tutamama izin vermedi. Neyin

söylenip neyin söylenemeyeceði konusunda son söz onun olmalý idi ve

öyle de oldu.

Þimdi Emin Fýndýkoðlu'nu daha geniþ bir cazsever kitleye tanýtacak

yazýyý yazmam lazým. Ýki þeyi unutmamalýyým. Birincisi, onu 'h' harfi ile

baþlayan isimle anmayacaðým, ikincisi ise 'caz' kelimesi 'j' harfi ile

yazýlmayacak.

Sanýrým bu son satýrý yazarken ikisini de baþarmýþ oldum.
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FEYZA, YENÝ, SESSÝZ AMA GÜÇLÜ BÝR YÜREK

Ýnsan kaynaklarý yönetimi ile uðraþanlarýn bir özgeçmiþte en çok

üzerinde durduklarý þey onu yazan kiþinin nasýl bir iþe talip olduðunu

açýk ve seçik belirtmiþ olmasýdýr.

Bir gün önüme þöyle bir özgeçmiþ geldi:

"Bütün dünyayla içimdeki müziði paylaþmak istiyorum; ama önce

ayrý dallardaki bildiðim ve birlikte büyüdüðüm müzik türlerine hakim

olmalýyým. Neticede beni en doðru þekilde yansýtan þeyler de bunlar.

Sonra çok iyi bir ekiple bu müzikleri dantel örercesine birbirine

iþleyerek insan ruhunu daha saðlýklý boyutlara getirecek müzikler

besteleyip yorumlamaktýr amacým."

Bu sözler Feyza'nýn kendisini tanýtmak için yazmýþ olduðu

özgeçmiþin giriþinde 'Müzikteki Amacým' baþlýðý altýnda yer alýyordu.

"Annem de babam da harika insanlar. Babam emekli bir doktor,

annem ise ev hanýmý. Dört kýz kardeþiz. O resimlerde gördüðünüz

çocuklar benden 10 ay küçük olan kýzkardeþimin çocuklarý.

Yeðenlerimi çok seviyorum." 

Onunla Kerem Görsev'in Jazz mabedinde yeni albümünün tanýtým

kokteylinde tanýþtým. Ýlk dikkatimi çeken þey pýrýl pýrýl bakan bir çift

güzel göz oldu. Kendisi ile görüþmek için evine gittiðimde etraftaki

resimlere bakýyordum. Bir resimde yanaðýný babasýna dayamýþtý, ayný

babasýna benzediðini ve babasýnýn kýzý olduðunu düþündüm.

"Amerika'da doðmuþum. Babam o sýrada orada ihtisas yapýyormuþ.

Oðlak burcuyum. Çok kararsýz bir insaným."

Ýçeriden gelen enfes bir börek kokusunu aldým. Umarým bana da

ikram eder diye düþündüm. Emin Hoca ile bir çay bahçesinde

saatlerce aç bilaç konuþmaktan bitkindim. Aklýmdan geçenleri

gözlerimden okudu:
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"Evet sizin için piþirdim. Çok güzel Türk yemekleri yaparým ama

istediðim zaman. Ýyi bir börek yapmak için ne mi gerekir? Bilmem,

Türkiye'de hazýr yufkalar var. Alýyorsun ve üstünü yaðlayýp içerisine

peynir koyuyorsun. Ýsterseniz kabak da olabilir tabi. Sonra þekil

veriyorsun, üstüne yumurta sarýsý sürüp fýrýna atýyorsun. Farký nasýl mý

yaratýyorum?"

Bir an düþünüyor, bu konuda bir felsefesi olduðunu hissediyorum:

"Bakýn farký yaratan böreði yapan insanýn ruh halidir. Bir film

görmüþtüm. Konusu Meksika'da geçiyordu. Orada ki geleneklere göre

annesi dul kalmýþsa ailenin en küçük kýzý evlenemez ve ona bakarmýþ.

Ýþte böyle bir kýzýn öyküsü idi. Kýzcaðýz da içindeki tüm duygularý

piþirdiði yemeklere yansýtýyordu. Onun yemeklerini yiyenler ise

gününe göre sevgi, gününe göre de nefret duygularý hissediyorlardý.

Artýk kýz o gün ne hissediyorsa. Sonunu hatýrlamýyorum, ama kýz

galiba sevdiði bir adama kaçýyordu. Benim piþirdiðim börekte sevgi

vardýr. Hayýr hayýr ben ailenin en küçük kýzý olduðum için bekar

deðilim. Sadece çok kararsýzým, daha evvelce de size söylemiþtim."

Ona sevdiði hayvanlarý ve hangi özelliklerinden dolayý onlarý

beðendiðini sordum. Bu þekilde ilkel de olsa bir psikolojik analiz

yapmayý umdum. Sevimli olduklarý için köpekleri seviyordu, biraz

düþündükten sonra sýcak ve kolay iletiþim kurabildikleri için yunus

balýklarýný da listeye ekledi. Biraz daha düþündükten sonra kaplanlar

da da güçlü ve estetik yapýlarýndan dolayý Feyza'nýn listesine girdiler.

Aslýnda bu testte beðendiði hayvanlarýn özellikleri onun bir erkekte

aradýðý özellikleri gösterir. Ama hem sevimli ve sýcak, hem de kolay

iletiþim kurabilen bir erkek bulmak kolay deðil. Üstelik o insanýn estetik

ölçülere de uymasý gerekiyor. Kýzýn iþi bu devirde gerçekten zor diye

düþündüm. Bir de hangi hayvan olmak istediðini merak ettim, bu

sorunun yanýtý kiþinin kendisini nasýl gördüðünü gösterir. Feyza kaplan

olmak istiyordu, bu seçimine göre estetik bir görüntü ve güçlü olmak

onun için çok önemli idi.  

"Börekten baþka bir de Tiramisu yaptým, bir tatlý bir tuzlu olsun

istedim."

Artýk bir kere amatör psikolojik analizlere kendimi kaptýrmýþtým ve

"Peki ben sizi yemeðe davet etsem nasýl bir restorana götürmemi

isterdiniz?" diye sordum.
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"Bakýn benim için restoran  deðil, hoþ bir sohbet önemli. Yemek

konusunda seçici deðilim ama madem öyle istiyorsunuz, bir Ýtalyan

Restoraný olsun bari. Kararsýzým ama mönüyü sizin benim yerime

seçmenizi istemem. Gerekiyorsa garsona beþ dakika sonra gelin þu an

karar veremiyorum derim.

Bu albümü yapmaya nasýl karar verdiðimizi anlatayým. Daha

evvelce de teklifler vardý, ama þartlar ve kiþiler benim için çok önemli.

Emin Fýndýkoðlu gerçekten bilgili ve akýllý bir kiþi. 1998 sonunda Ýkinci

Ýstanbul Müzik Þenliði'nde tanýþtýk. Onun bir söyleþisine katýlmýþtým.

Söyleþinin sonunda kendisine Rachel Farrell'i tanýyýp tanýmadýðýný

sordum, tanýyordu. Benimle ilgilendi, Bodrum'a döndükten sonra beni

Detant konseri için arayacaðýný söyledi.

Ben her yýl bir aylýðýna Amerika'ya giderim. Orada geçmiþ

günlerden bazý dostlarým var ve beraberce caz müziði yapýyoruz.

Amatör bir albüm yapmýþtýk. O albümü Emin Fýndýkoðlu'na dinlemesi

için vermiþtim. Bu arada Detant'ýn üyelerini de yavaþ yavaþ tanýmaya

baþlamýþtým. Emin Fýndýkoðlu kendisi "Sana bir albüm yapalým,"

deyince hayýr diyemezdim. Bir söz vardýr, kýsmetini tepme diye. Kýsmet

kapýyý vurunca onu kapatmamak lazým. Daha evvelce de profesyonel

olarak çalýþmalarým olmuþtu. Özellikle Aþkýn Ersunan ile güzel

çalýþmalar gerçekleþtirmiþtik. Emin Fýndýkoðlu bana kasetler vermiþti.

Oradan parçalar seçtik."

Ben de bir röportaj yazarý olarak kendi özgeçmiþimde yazdýðým

amaçtan uzaklaþmýþ olduðumu fark ettim. Aslýnda konumuz Feyza'nin

Detant ile yapmýþ olduðu albüm olan "I'm New" idi. Ondan bize

albümünü anlatmasýný rica ettim:

"Albümde Emin Fýndýkoðlu'nun dýþýnda Melik Yirmibir bas ve

Mehmet Ýkiz de davul çalýyorlar. Ancak deðiþik parçalarda Detant

grubundaki arkadaþlar bize katýlýyorlar.

Ben Stevie Wonder'ý çok severim. Ondan bir parça olmasýný istedik.

Sonunda onun parçasý ayný zamanda albüme adýný veren parça oldu. 

'I'm New' benim albümdeki iki favori þarkýmdan birisi. Bana göre

Steive Wonder harika bir insan, onunla tanýþmak isterdim. Bu parça

sevginin insaný ne kadar deðiþtirebileceðini, her þeyin bittiðini

sandýðýnýz anda her þeyin yeniden baþlayabileceðini anlatýyor. Ayný
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zamanda çift anlam taþýyor, biraz da beni anlatýyor. Ýlk solo albümüm

olduðu için çalýþmama bu ismi verdim. Burada Tuna Ötenel'in soprano

saksofonda yapmýþ olduðu solonun notalarý ayrýca albümün

kapaðýnda yer aldý.

'Dancing In the Dark'ý Emin Fýndýkoðlu seçti. Ýnsan hayatýnda

dönem dönem sevdiði insaný arýyor. Bu arayýþlar sýrasýnda bazen

hayal kýrýklýklarýna da uðruyor. Bulduðunuz insan doðru kiþi

olmayabiliyor. Burada da Elvan Aracý'nýn çok güzel bir trombon solosu

var. 

'Little Girl Blue' güzel ve sevimli bir parça, bir Richard Rodgers ve

Lorenz Hart bestesi, bu parçayý hep beraber seçtik. Burda da sevgiyi

arayan bir insanýn öyküsü anlatýlýyor. Tuna Ötenel'in bu parçada da bir

solosu var ama bu sefer alto saksofon ile. 

'Love You Madly' bir Ellington parçasý, bir arkadaþým onun hakkýnda

bana bir kitap yollamýþtý, albümde bir Ellington parçasý da olsun

istedim. Hasan Kocamaz Emin Fýndýkoðlu'nun çok eski bir dostu. Bu

parçada da o armonikasý ile bize katýlýyor." 

Tüm bu konuþmalar sýrasýnda bir yandan da albümü dinliyoruz.

Feyza bir an için çayýn hazýr demlenmiþ olduðunu hatýrlýyor. Börekler

de bu zarif davete eþlik etmeye hazýrlar. Kýsa bir sessizlikten sonra

kendime geliyorum, boðazlardaki yangýn sönmüþ olduðundan albüm

hakkýnda konuþmaya devam edebiliyoruz. 

" Beatles bir çok insan gibi benim de hayatýmda çok etki yapmýþ bir

gruptur. Onlardan seçmiþ olduðum parçanýn ismi 'I Will'. 

Sýrada 'A Day in the Life of a Fool' var. Bu ünlü Siyah Orfe filminin

müziði. Ýnsan bazen yaþamýnda kendisini bir aptal gibi hissedebiliyor.

Herþey herzaman istediðimiz gibi gitmiyor ama olumlu olmak lazým. Bu

parça benim albümdeki en sevdiðim iki parçadan birisi. Burda da Ýmer

Demirer'in flugelhorn solosu var ve Jozi Levi konga çalýyor. 

'Everytime We Say Goodbye' bir Cole Porter bestesi, uzun yýllardan

beri deðiþik þekillerde yorumlanmýþ. Ayrýlýðý ve onun getirdiði hüzün

duygularýný anlatýyor.  

'Don't Play That Song' hareketli bir tane de olsun diye albüme

alýnmýþ bir parça. Burada da Ýmer Demirer ve Tuna Ötenel bize

katýlýyorlar.
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"Exactly Like You" için þunlarý söyleyebilirim. Hayatta sabýr çok

önemli, insan beklemesini bilirse en sonunda doðrusunu bulabilir. Ben

de öyle yapýyorum. Þenova Ülker ve Jozi Levi bu parçada bize

katýlýyorlar."

Sabýr ve doðruyu bulmak konularýnda Feyza'nýn bana aktardýðý

bazý geliþmeler var, ancak onlarý  Televole programý ve Þamdan

dergisi için saklýyorum. Ancak þunu söyleyebilirim: Söylediði her

parçanýn ardýnda kendi yaþamýndan bir kesit ve duygu var. Zaten

birçok insan için de jazz denen þey bu, yaþanan þeylerin müzikal

ifadesi.

"Emin Fýndýkoðlu'nun da bir bestesi olmasý gerektiðini düþündüm.

'The Simple Things That I Love' onun eseri. Beraberce bunu seçtik.

Burada da Tuna Ötenel ve Ýmer Demirer tekrar bize  katýlýyorlar.

'The Party's Over' aradýðýn birisini bulduktan sonra hayallerin nasýl

bitebildiðini ama her þeye raðmen hayata olumlu bakmanýn önemini

anlatýyor. Elvan Aracý'nýn buradaki trombon solosunun çok ilgi

çekeceðini düþünüyorum."

Ortada sekiz börek vardý, üç tanesi gitti, hayýr düþündüðünüz gibi

deðil. Ben iki tanesini yemiþtim. Feyza üçüncü bir tane yemem için

ýsrar etti. Tiramisu tatlý olduðu için yiyemem bahanesinin ardýna

sýðýnarak nispeten ufak bir böreði iþaret ettim. Feyza yeni bir CD

koydu. Bu onun Amerika çalýþmalarýndan biri. Evde kaydedilmiþ. Tek

bir gitar eþliðinde tüm tanýdýðým jazz standartlarýný söylüyor. Albümün

dýþýnda merak ettiðim þeyleri de anlattý: 

"Lise yýllarýnda atletizmle uðraþýyordum. Hep zencilerin baþarýlý

olduðu mesafelerde koþtum. 400 metre, 1600 metre ve 3200 metre.

Derecelerim ve madalyalarým var. Eyalet yarýþmalarýna da katýldým

ama derece alamadým.

Amerika'nýn bir numaralý basýn yayýn okulu olan University of

Missouri nin TV/Radyo bölümünü bitirdim.

Türkiye'ye gezmek için gelmiþtim. TRT spikerlerinden Ülkü Kuraner

ile tanýþtým. O beni kendi yanlarýnda staj yapmaya çaðýrdý. Dört yýl

onlarla çalýþtým. TRT de iyi bir ekibimiz vardý. Ýlk zamanlar muhabirlik

için Türkçem yetersizdi. Derken çocuk programlarý yapým kadrosunda
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bir yer açýldý, oraya geçtim. O zamanlar çok tanýnmýþ bir program olan

Susam Sokaðý'nda çalýþtým. Sonra tüm ekip daðýldý, ben de ailemi

özlemiþtim 1990'da Amerika'ya döndüm. Bir video þirketinde

çalýþmaya baþladým, bir yandan da talent show'lara katýlýyordum. Bir

arkadaþýmýzýn düðününde babam küçüklüðümden beri yaptýðý gibi

beni þarký söylemeye teþvik etti ve bir parça söyledim. O sýrada

düðünde çalmakta olan Ivory Group beni beðendi ve kendileri ile

çalýþmak üzere davet ettiler. Onlar bir keyboard bir konga çalan iki kiþi

idiler, onlarla 7-8 ay beraber þarký söyledim. Ama video þirketinde

çalýþmaya devam ediyordum. Ýlk baþlarda pop, latin, country ve rock

ile baþladým. Zamanla jazz müziðine yakýnlaþtým. Blues müziðini ve

zenci gýrtlaðýný seviyorum. Jeanne Trevor, Asa Harris ve Bill Lerihan

gibi þarkýcýlarý dinlerdim. Daha sonra da caz konserlerine gitmeye

baþladým."

Ama Feyza'nýn yolu bir kere daha Türkiye'ye dönecektir. 

"Amerika'ya ait her þeyi seviyorum ama bir gün her þey bana

monoton geldi. New York'a gitmeyi düþündüm. Orasý vahþi bir þehir,

büyük ve insaný enerjik tutan bir yer. Ama ailem benim için önemli.

Orada kimsem de yoktu. Erteledim. 1995 de Türkiye'ye geldim. 5 yýldýr

da buradayým. Müzisyen olarak çalýþýyorum.

Etnik müziði seviyorum. Etnik jazz'ý da seviyorum.

Bence Türklüðümüzü ve kültürümüzü bir þekilde ortaya koymamýz

gerekir. Biz böyle bir aile kültürü ile büyüdük. Evimizde hem Türk

müziði hem de batý müziði çalardý. Annem Amerika'daki yaþadýðýmýz

zamanlarda hep Türk yemekleri yapardý. Amerika�da Türk müziðine

hep ilgi var. Ayrýca bana böyle projeler de geliyor ama bu konuda

kiþisel bilgim çok az. Amerikalýlar ise sadece batý müziði biliyor. Biz ise

her iki müziði de biliyoruz. Ben döndükten sonra  iki yýl kadar Üsküdar

Musiki Cemiyetine gittim ama çalýþmalarýmý bitiremedim. Kuzenim

ünlü neyzen Sadrettin Özçimi�dir.�

Feyza'nýn çalýþmalarý sadece bir çeþit müzik ile sýnýrlý deðil, ama

bizim üzerinde durduðumuz yönü bu olduðundan o da bize daha çok

jazz çalýþmalarýný anlattý:
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"Beste yapýyorum. Bence bir vokalistin kendi bestelerini

yorumlayabilmesi en güzeli. Ýyi bir ekiple güzel þeyler olabilir. Grup

çalýþmasýný çok seviyorum. 

Billie Holiday, Nina Simone, Aretha Franklin, duygu ve yüreði ile

þarký söyleyen þarkýcýlar. Liza Minelli ve Stevie Wonder'ý da çok

beðeniyorum. Türk sanatçýlardan Emin Fýndýkoðlu, Tuna Ötenel, Elvan

Aracý, Ýmer Demirer, aslýnda baþka bir deyiþle tüm Detant gurubnu

seviyorum. Aþkýn Ersunan da çok beðendiðim bir müzisyen. Metin

Çotal ile çok güzel çalýþmalarýmýz oldu. Türkiye'de ilk jazz a baþlamam

onun grubunda oldu. Bir de Kamil Özler'i çok takdir ediyorum. Bazý

isimleri þu an sizinle konuþurken istemeden unutmuþ da olabilirim.

Tüm bu insanlar ile beni birleþtiren bir þey var, müzik. Müzik insanlarý

etkilemek için çok uygun bir yol. Müzikle insanlarý olumlu veya

olumsuz etkileyebilirsiniz. Müzik insaný kavgacý da yapabilir, samimi ve

sýcak da. Rahatlatabilir, güzel duygular verebilir.�

Görebildiðim kadarý ile Feyza için ikinci þýk geçerli. Evi Niþantaþý

Amerikan Hastanesinin sokaðýnda kendi halinde bir apartman dairesi.

Ev ile ilgili hatýrlayabildiðim en önemli ayrýntý salondaki yemek

odasýnýn üstünde duran bir bilgisayar, müzik seti bir dolu CD, kaset ve

aile resimleri.

Bir baþka psikolojik test yaptýk. Beyaz bir kaðýt üzerindeki boþ bir

daireyi tamamlamasýný istedim. Ortaya gülümseyen bir güneþ ve

etrafa saçýlan ýþýklar çýktý. Ancak Iþýk çizgileri daireye hiç bir þekilde

varmýyorlardý. Onun birbiri ile iliþkisi olan ama tamamen farklý iki ayrý

dünyasý olduðu sonucunu çýkarttým. Her ikisi de düzgün, ölçülü ve

dengeli iki dünya. Bir de içi cývýl cývýl neþeli bir yürek. Ona yorumumu

anlattým, ne derece katýldýðýný pek bana hissettirmedi ama iç

dünyasýna ýþýk tutacak bir þeyler söyledi:

"Aslýnda müzisyen deðil babam gibi doktor olmak istiyordum.

Doktor olunca kendini çok anlamlý bir þeye adýyorsun. Ben kendi

içimde birbirinden farklý kiþilikleri barýndýrýyorum. Amerika'da

yaþadýðým zamanlar arkadaþlarým beni çalýþkan ama sessiz bir insan

olarak tanýrlardý ama sahnede bambaþka ve enerji dolu bir insan

olurdum. Arkadaþlarým bu özelliðimden dolayý bana "Silent

Powerhouse" yani "sessiz güç santrali" ödülünü verdiler. 
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Güzel bir denge içerisinde güzelliklerin parçasý olabilmek istiyorum.

Denge çok önemli. 

Benim solo obua için yazýlmýþ bir bestem var. 1983'de yapmýþtým.

Adý 'The Flight of Ikarus'.

Hüzünle biten bir yolculuk bu. Sibel Köse için yazdýðýnýz yazýda

ondan 'Güzel Sesli Ýkarus' diye bahsetmeniz beni çok

heyecanlandýrmýþtý. Aslýnda ben uçlara meraklýyým ama ortadan

gitmeye ve dengeli olmaya çalýþýrým. Ama maceracý olan bir yönüm de

var. 

Ortadan gitmek güzel bir þey ama insan bazen monotonluktan

kaçýnmak istiyor. Ýnsanýn içerisinde her zaman bir merkez olmalý.

Ýnançlarým var, kendimi kötü hissedince dua ederim.

Dua edince kendimi rahatlamýþ ve tazelenmiþ hissederim. Ýnsan hiç

bir zaman gerçeklerden uzaklaþmamalý. Hayalperestliðim de

ölçülüdür.

Mükemmeliyetçiyim. Utangaçým, her þeyi insanlarla

paylaþamýyorum, aslýnda içine kapanýk bir insaným."

Ben konuþtuðum insanlarýn hayallerini merak ederim çünkü bana

göre insanýn esas kiþiliði onun hakkýndaki biyografik bilgilerde deðil,

hayallerinin içerisinde gizlidir. Feyza da kendininkileri benimle paylaþtý:

"Bir hayalim var. Güzel konserler verebilmek ve ileride özgün

bestelerimi albüm haline getirebilmek istiyorum. 

Emin Fýndýkoðlu ile baþ baþa verip iyi bir kadro ile etnik jazz da

çalmak isterim. Ýnþallah kendisi bu dileðim için bana gülmez." 

Emin Fýndýkoðlu'nun bu konuda ne düþüneceðini tahmin etmeye

çalýþtým. Bana göre proje daha çok Aþkýn Ersunan'ýn 'Etno Karma'

kavramýna yakýndý. Kendisine düþüncemi iletirken masanýn kenarýnda

duran bir defter dikkatimi çekti:

"Günlük tutuyorum. Hayýr, utanýrým size en son gün yazdýklarýmý

okuyamam ama neler yazmýþ olduðum hakkýnda bir fikir vereyim. En

son albümün tanýtým kokteylini yazdým. Kerem Görsev'in barýnda

yapýldý. Kerem'in kendine has bir enerjisi var, bana çok yardým etti. Bu

albümün yapýmcýsý Yonca Müziðin sahibi Ergin Bener'in çok güzel

70
Cazname II- Tunçel Gülsoy



çiçekler gönderdiðini yazmýþým. Tuna Ötenel'in varlýðýný hissetmek

bana güç verdi. 'As Time Goes By'ý söylerken bana eþlik etti. Hülya

Tunçað, Zuhal Focan, Önder Focan, Kamil Özler, Nükhet ve Neþet

Ruacan ve Nilüfer Verdi beni dinlemeye gelen teyzem ve eniþtem,

hepsi bana o gece çok yakýn davrandýlar. Bilmem galiba çok

olmamakla beraber biraz heyecanlandým. Ama tüm bu insanlarýn

olumlu enerjisi bana yardýmcý oldu. Gece güzel geçti. Sonra Saadettin

Davran'ýn gelmesi, Betül Mardin'in kendi gelemese de asistanýný

yollamasý, hepsi çok ince þeylerdi. Önder Focan o gecenin hemen

ertesinde albümü kendi programýnda çaldý. Tabii bir de gelemeyenler

var, çok üzüldüm."

Ayrýlma vaktimiz geldi. Bu akþam provasý var. Yakýnda Kerem'in

barýnda Emin Fýndýkoðlu ve Detant ile beraber sahneye çýkacaklar.

Tiramisu sonunda sofraya geldi. Aslýnda harikulade bir sohbeti

harikulade bitirebilecek bir tatlý bu ama ne yazýk ki bana yasak.

Ona durumumu anlattým ve özür diledim. Bana söylemek istediði

baþka bir þey olup olmadýðýný sordum, jazz hakkýnda bir kaç sözü

olduðunu söyledi:

"Jazz benim için özgürlük ve duyarlýlýktýr. Özgür olduðun kadar

duyarlý da olmak zorundasýn çünkü fazla özgürlük iyi bir þey deðil.

Duyarlýlýk özgürlüðün anlamlý sýnýrlarýný oluþturuyor. Sevgi, saygý ve

insanlýk. Jazz da insanlýðý ifade ediyor, bir de jazz'ýn deðiþik yorum

yönü var, yorum yönü de ondaki özgürlüðü meydana getiriyor.

Güzel bir pasta ancak tüm girdilerin ve malzemelerin doðru dozda

kullanýlmasý ile mümkündür. Güzel bir jazz müziði de öyle. Her þeyden

doðru ölçüde koymak gerekiyor. Tabii içerisinde yaþanýlan ülke de

müziðin yaratýlmasýnda birinci dereceden önemli.

Bence çok düzgün bir þehirde gerçek jazz olamaz. Amerika�da

kaldýðýmýz St. Louis bir aile kurmak ve çocuk yetiþtirmek için ideal bir

yerdi. Ýstediðiniz zaman büyük þehir elinizin altýnda, ama istediðin

zaman evinize ve bahçenize çekilebilirsiniz. Ama gene de bir þeyler

eksik kalýyordu. Ýstanbul'a döndüðüm ve böylesine çok boyutlu bir

þehirde yaþadýðým için çok mutluyum. Bu þehirde zaten her þey

doðaçlama ile yaþanýyor, jazz bu yönü ile Ýstanbul'a çok uygun bir

müzik."
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Her insan kaynaðý müdürü önce önündeki özgeçmiþi okur sonra ilgi

duyarsa onu hazýrlayan insanla konuþur. Çoðu zaman gerçek insan

özgeçmiþte yazýlan satýrlarýn ötesinde bir yerlerde gizlidir ve her insan

onu bir parça da olsa karþýsýndakinden saklar. Ýstemeden olsa bile.

Eve döndüm ve özgeçmiþi tekrar okudum.

"Bütün dünyayla içimdeki müziði paylaþmak istiyorum; ama önce

ayrý dallardaki bildiðim ve birlikte büyüdüðüm müzik türlerine hakim

olmalýyým. Neticede beni en doðru þekilde yansýtan þeyler de bunlar.

Sonra çok iyi bir ekiple bu müzikleri dantel örercesine birbirine

iþleyerek insan ruhunu daha saðlýklý boyutlara getirecek müzikler

besteleyip yorumlamaktýr amacým."

Ýnanýyorum ki doðru yolda gidiyorsun sessiz ama güçlü yürek.
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ELVAN ARACI:

KARANLIKTA TROMBON ÝLE DANS ETMEK

Kapý çaldý, sonunda beklediðim misafirin geldiðini biliyordum. O ana

kadar hep sizli bizli konuþtuðum insan içeri girdi. Paltosunu çýkarttý.

Çok az bir þeyler söyledik. Bunlardan en önemlisi ise sigara içip

içemeyeceðini sormasý oldu. Olumlu yanýtýn onu mutlu ettiðini

hissettim. Sigara tablasýný daha önceden hazýrlamamýþtým ama hazýr

olan bir þey vardý.

Onu müziði en iyi dinleyebileceði noktaya oturttum. Speaker'lardan

gelen ses bir akþam sisi gibi odayý doldurdu. Feyza'nýn albümünün ilk

parçasý 'Dancing In the Dark'ý dinlemeye baþladýk. Davulun giriþinin

hemen ardýndan baþlayan bir trombon sesi biraz sonra duyulacak

sözleri sanki önceden fýsýldar gibiydi.

Karanlýkta dans etmek, þarký bitinceye kadar,

Dans ediyoruz karanlýkta ve þarký bitiyor çabucak

Valsin kollarýnda sorguluyoruz neden yaþadýðýmýzý

Zaman akarken varýz sanýyor ve bir anda kayboluyoruz

Ben çay koymaya giderken o bir sigara yaktý ve sessizce içerken

kendi trombon solosunu dinlemeye baþladý. Onu uzun zamandan beri

sessizce izliyordum, sessiz, sert bakýþlý bir adamdý. Trombonu ile

özdeþleþmiþ, kimselere gülmeden müziði yaþayan bir insan.

Feyza'nýn þarkýsýný birkaç kere dinledik. Müzik bitti ve söz baþladý: 

"Bayram Aracý ve Mualla Aracý'nýn oðluyum. Babam çok öðrenci

yetiþtirmiþ bir halk ozanýydý. Annem Ankara radyosunun klasik müzik

sanatçýlarýndandý. Radyoda tanýþmýþ ve evlenmiþler. 10 Ocak 1952

günü doðmuþum."
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'Oðlak burcusunuz.'

"Evet oðlaðým, güzel burçtur oðlak. Bu burcun erkeklerine

güvenirim, lider ruhlu olurlar, ama kadýnlarýna güvenmem. Onlar

uyumsuz ve inatçý olurlar." 

Lider ruhlu olduðuna emindim ama uyumlu bir insan olduðunu

düþünmediðimi kendime saklamayý tercih ettim.

"Annemin hobisi jazz müziði dinlemekti. Ella Fitzgerald ve Nancy

Wilson dinlediðini hatýrlýyorum. Çocukluðumda hem annemin hem de

babamýn iþ yerlerine giderek büyüdüm. Onlarý dinleye dinleye kulaðým

ve zevkim hem Türk müziðinde hem de jazz'da geliþti.

Altý yaþýmdan itibaren kendi kendime enstrüman çalmaya

baþladým. Yeþil renkte Hofner marka bir melodikam vardý, duyduðum

müziklerin melodilerini onda çýkartýrdým. Bir yandan da mandolin

çalardým. Shirley Bassey, Beach Boys, Beatles, Cliff Richard ve

progressive Ýngiliz gruplarýný dinlerdim."

Ayný yaþlardaydýk. Ayný melodikayý ve ayný müziði paylaþmýþtýk.

Konuþurken artýk bana siz yerine sen diyecek kadar kendisini rahat

hissetmeye baþlamýþtý. Çay içmeye devam ettik.

"Ýlkokulu bitirince Ýstanbul Belediyesi'nin Pierre Loti'deki

konservatuarýna girdim. Önce çello çalarak baþladým, birinci sýnýftan

itibaren ise trombon bölümüne geçtim. Kýsa bir zaman sonra

konservatuardan sýkýlmaya baþladým. O devirlerde langýrt

salonlarýndaki makinelerden Beatles müziklerini dinliyor daha sonra da

okula gelip piyanoda çýkartýyordum. Konservatuardaki hocalar beni bu

þekilde piyano baþýnda Beatles çalarken görünce enseme þak diye

vuruyor ve "Jazz yapma!" diyorlardý. Aslýnda ben o devirde jazz

müziðine yakýn deðildim ama hocalara göre klasik müziðin dýþýndaki

tüm müzikler jazz'dý. Ayrýca müzik derslerinin dýþýndaki 'kültür' dersleri

diye anýlan dersleri veren hocalarda bizim üzerimizde aðýr bir baský

oluþturuyorlardý. Onlardan da býkmýþtým ve okul beni sýkmaya

baþlamýþtý. Dördüncü sýnýfa geçtiðim yýl babama haber vererek okul

müdürüne çýktým ve istifamý verdim.

Daha önceden 'Çizgiler' adlý bir grubun tromboncusu olmuþtum.

Ataköy plajýnda hafta sonlarý çalardýk. Okuldan ayrýldýðým zaman

zaten yaz mevsimi de baþlamýþtý. Bir haftada 20 yeni parçanýn
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notalarýný çýkarttým ve gruba göre düzenledim. Bütün yaz Burgaz

adasýnda çalýþtýk. Yaþým on altý idi ve benim için ticari müzik hayatý

baþlamýþtý."

Onu tanýmadan önce Elvan Aracý'yý bir Shakespeare kahramanýna

benzetirdim. Ama benim onu benzettiðim kahramaný Shakespeare

henüz yazmamýþtý. Bana göre o biraz Hamlet, biraz Othello ve bir

tutam da Romeo idi. Her birinin trajedisinden bir parçasýný onda

hissetmeniz mümkündü. Ama o bana kendi yaþamýný anlatarak

yaþadýðýmýz dünyaya döndürdü: 

"Sonra Ahit ve Cahit Oben kardeþler ile çalýþtým. Tek bir trombonun

girdiði her gruba güzel bir renk geliyordu. Üstün Poyraz ile çalýþtým.

Yalçýn Ateþ ile tanýþtým. Ýstanbul Playboy kulüpte beraber çalýþmaya

baþladýk. Daha sonra Ankara'daki Playboy kulübe gittik ve orada da

çalýþtýk. Bu aralarda da jazz müziðini daha yoðun olarak duymaya ve

ilgilenmeye baþlamýþtým. Duyduðum müziðin armonilerini çýkartmaya

baþladýðýmda 17-18 yaþlarýndaydým. Kulaðýmýn 'perfect pitch'inin

faydasýný görmeye baþlamýþtým."

'Jazz' kitabýnýn yazarý John Fordham'ýn kitabýnda trombonun jazz

müziðindeki ilk rolünün New Orleans orkestralarýnýn nefesli bölümlerini

desteklemek ve bazen de bas yerine kullanýlmak olduðu yazýlýr. Big

Band devirlerinde trombon solo enstrüman olarak ortaya çýkmaya

baþlar ve Bebop devri ile birlikte günümüzdeki yerini alýr. Elvan Aracý

için ise trombonun bir baþka öyküsü var:

"Trombonu ilk olarak çocukluðumda annem ile gittiðim sinemalarda

oynatýlan Amerikan filmlerinde gördüm. Büyük orkestralar vardý,

onlarýn çaldýðý müziklerle insanlar dans ederdi. O orkestralarda çalan

trombonlara hayran olmuþ ve anneme ben bu enstrümaný çalacaðým

demiþtim.

Trombon çok güzel bir enstrümandýr. Ýnsanlar onun sesi ile

bulutlarda uçmuþlardýr.

Ama ne yazýk ki bu gün hala trombon çalanlarýn %80'i onu gerçek

hakkýný vermeden kötü çalýyorlar. Ýnsan aslýnda trombonu nasýl

düþünürse öyle çalar. Týpký keman gibi.
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Daha henüz konservatuarda olduðum yýllarda J. J Johnson'un bir

albümünü dinlemiþtim. Aslýnda ticari sayýlabilecek bir müzik idi. Ýþte

oradaki müzik beni trombona aþýk etti. O albümde duyduðum

yumuþaklýðý ve kývraklýðý elde etmek istedim. Çaldýkça o tonu

yakaladým. J. J Johnson'dan sonra kendi stilimi oluþturmak için baþka

bir tromboncu dinlemedim. O bile zamanla bendeki yerini kaybetti.

Ýnsan kendi karakterini anlayýnca zaman içerisinde kendi yolunu

buluyor. J.J Johnson benim için ilk ilhamdý. Ben yýllarca çalýþtýðým

müziklerden kendi yolumu oluþturdum." 

Feyza'nýn albümü bitmiþti. Benim en çok sevdiðim trombonculardan

biri olan Ray Anderson'un 'Blues Bred in the Bone' albümünü

dinlemeye baþladýk. 'Mona Lisa'nýn çok özgün bir yorumunu dinlerken

gülerek anlatmaya devam etti: 

"Bak, trombon nedir biliyor musun? Trombon insan sesine en yakýn

olan nefesli enstrümandýr. Yaylý sazlarda da çello böyledir. Tenor

saksofonda da buna benzer bir durum vardýr. Ama trompet onlar gibi

deðildir. Trombonun kendine has kývrak bir güzelliði vardýr. Ray

Anderson bu enstrümaný yarým dudak çalar. Dudaklarýnda kýsmi felç

vardýr. Ama sesi iki dudaðý ile birlikte çalanlardan daha güçlüdür

Trombonu çalarken vücudumun bir parçasý gibi hissetmem lazým.

Ayrýca tonun güzelliði ile kendi içindeki aþký sazýna yansýtabilmen

lazým. Bu herkes için mümkün olmuyor. Ýnsanýn doðasýnda bu

yeteneðin olmasý lazým, varsa oluyor. 

Bence trombon en asil ve en hisli enstrümandýr. Ýnsaný kolayca

aðlatabilir, tek baþýna bir grubu doldurabilir ama ayný zamanda çalmasý

en zor enstrümanlardan biridir."

Ben çaylarý tazelemek üzere mutfaða gidince bir baþka sürpriz ile

karþýlaþtým. O bizim piyanonun baþýna oturmuþ bir þeyler çalmaya

baþlamýþtý. Onu bir müddet kendisi ile baþ baþa býraktým. Uzattýðým

fincaný alýrken kafamdaki soruyu yanýtladý. 

"Ben sadece trombon deðil piyano da çalarým. Bu konudaki hocam

Vecihe Koray idi. Hammond Org da çaldým. Çok deðiþik yerlerde

bulundum ve çaldým. Evet nerede kalmýþtýk?
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Ankara Playboy'da Neþet Ruacan da bizimle çaldý. O devrin ünlü

topluluklarý 'Blood, Sweat and Tears' ve 'Chicago'nun müziklerinin

kendi çabalarýmýzla çýkarttýk.

Zamanla John Coltrane ve Miles Davis'i dinleyince jazz müzisyeni

olmaya, bu müziði öðrenip yurt dýþýna gitmeye karar verdim. Yavaþ

yavaþ, jazz müziðinin etkisi ile bastýðým akorlar zenginleþti, voicing'ler

deðiþti. Benimle çalýþtýðým müzik piyasasý arasýnda ilk çatýþmalar da

böylece baþladý ve hala da devam ediyor. 

O devirlerde baterist Burhanettin Tonguç ve saksofoncu Ýsmet Sýral

ile haþýr neþir oldum. Onlarla bir çeþit jazz arkadaþlýðým baþladý. Bir

ara  piyanist Altan Ýlter ile jam sessionlarda beraber çaldýk. Tuna

Ötenel ile de ilk o zamanlar karþýlaþtýk. Onun evinde kaldým."

Elvan Aracý askere iþte bu evden 1975 yýlýnda gitmiþ. Giderken

askerlik sýrasýnda piyano çalýþmalarýný sürdürebilmek için bir kartona

birebir ölçekte bir klavye çizmiþ ve yanýnda götürmüþ. Askerliðini

Burdur da topçu talimgahýnda er olarak yapmýþ, ama kýsa zamanda

subay gazinosuna geçerek asýl mesleði olan trombon çalmayý

sürdürmüþ. Bu arada org çalma fýrsatý da yakalamýþ. Askerlik

sonrasýný ise þöyle anlatýyor:

"Askerliðim bitince Ýstanbul Geliþim'de çalmaya baþladým. Tek bir

trombonun ilavesi onlarýn müziðine de güzel bir renk veriyordu. Ama

pop müziði beni açmýyordu. Her gün ayný müzikleri ayný þekilde

çalmak týpký memur gibi çalýþmaya benzer. Bir þeyler eksik kalýr. Jazz

tutkum aðýr bastý. Tekrar piyasaya girdim, Yalçýn Ateþ ile Büyükada

Anadolu klüpte çalmaya devam ettik. Ýsmet baba, Burhan baba ile

arkadaþlýðýmý sürdürdüm. Onlar bana Amerika'ya gitmemi telkin

ediyorlardý. Ýþte bu sýralarda Okay Temiz ile tanýþtým. O benim bazý

kayýtlarýmý Ýsveç'e götürerek müzik çevrelerine dinletti. 45 günde vize

çýkarttýrarak beni Ýsveç'e çaðýrttý. 1977 yýlý idi. Okay'ýn evinde Muvaffak

(Maffy) Falay ile tanýþtým. Okay benim gitmek istediðim yolda

yürümüyordu, bunu onun evinde yaþarken hemen fark ettim. Yapmak

istediklerimi onunla beraber yapmam mümkün deðildi. Stokcholm'e

taþýndým. O sýralarda tanýþtýðým bir barmen kýzla seviþtik ve evlendik.

Maffy ile olan iliþkilerim de bu devrede yoðunlaþtý. Oranýn en dahi

müzisyeni olan Bernt Rosengren ile tanýþtým ve onun big band'ýna

77
Cazname II- Tunçel Gülsoy



girdim. 25 yaþýndaydým. Kýsa zamanda fark edildim. Bu arada ticari

müzik çalýþmalarým da sürdü. Maffy ile çalýþtým. Bir gün Red Mitchell'le

tanýþtým. Red hem piyano, hem kontrbas çalardý ve ayný zamanda

þarký da söylerdi.  Gerçek bir müzik devi idi. Onunla birlikte Piyano,

trombon ve gitar üçlüsü olarak iki yýl çaldýk. Zamanla Ýsveç'in diðer

tanýnmýþ müzisyenleri ile de iliþkilerim geliþti. 1984-87 yýllarý arasýnda

her yaz Türkiye'ye gidip geldim. Tuna ile Bodrum ve Ýstanbul'da deðiþik

yerlerde çalýþtýk. 1987 yýlýnda babamýn ölümünden sonra yalnýz kalan

anacýðýmý Ýsveç'e yanýma aldýrdým. Ýlk eþimden de bu arada

boþanmýþtým."

Elvan Aracý'nýn yaþamýnda önemli rol oynayan bir ülke daha var,

Amerika Birleþik devletleri.

Bu ülkenin kendi jazz yaþamýndaki katkýsýný ise þöyle anlattý. 

"Ýsveç'de jazz müzisyeni olarak çalýþtým. Onlar bana þeref ödülleri

verdiler. Bernt Rosengren harika bir icracý idi. Ondan öðrendiklerimin

semeresini 1994 yýlýnda New York'a gidince gördüm. Ýsveç hükümeti

ve Amerika hükümeti bana beraberce burs verdiler ve The New

School for Social Research, Jazz and Contemporary Music adlý okula

gittim. Dört yýllýk programý 1.5 yýlda bitirdim. Bu zaman zarfýnda

kontrbascý Buster Willams, piyanist Hilton Ruiz ve piyanist Richie

Beirach gibi New York'un önemli jazz müzisyenleri ile tanýþtým.

Workshop'lara katýldým. Bir çok latin jazz iþine gittim. Bu þekilde okul

devresinde geçimimi de saðlamýþ oldum. 1997'de tekrar Amerika'ya

gitmek istedim ama bir vize sorunum oldu. Aslýnda Amerika'da yerimi

bulmuþtum. 1998'de Türkiye�ye geldim. Deðiþik jazz klüplerinde

çalýþtým.

Þu an Ýsveç vatandaþýyým. Bazen orada bazen de burada

oturuyorum."

Konumuz kendiliðinden dönüp dolanýp yaþadýðýmýz ülkeye gelmiþti.

Bu noktada konuþmayý kesmek ister gibi bir hali vardý ama kýsa bir

müzik arasý ve çay arasý verdik. Sonra yavaþ yavaþ içini dökmeye

baþladý:

"Bence Türkiye'de müzik yanlýþ kiþilerin elinde. Jazz müzisyeni

olmak öncelikle bir yaþam tarzýný gerektirir. Bu açýdan bakýldýðýnda

Muavffak Falay ve Tuna Ötenel'i jazz müzisyeni kabul edebiliriz. Tuna
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Ötenel müzik konusunda Metin ve Melih Gürel kardeþlere çok þey

borçludur. Erol Pekcan ile yaptýðý çalýþmalar da geliþiminde önemli bir

rol oynamýþtýr. Bana göre Tuna Türkiye'deki ilk gerçek jazz

müzisyenlerinden birisidir. Ben kendimi de bu sýnýflandýrmaya

katýyorum. 

Biz Ýsveç�te bu yaþam tarzý ile büyüdük. Horace Parlan, Doug

Rainey Ýsveç'te yaþýyorlardý. Hep beraber Bernt'in grubunda yer aldýk.

Ýlk jazz formlarýný, akor kalýplarýný ve deðiþimlerini Horace Parlan'dan

öðrendim. Ýþte bu müzisyenler bana jazz'ýn o insana sorumluluk

yükleyen bilgisini öðrettiler. Maffy'nin de bu geliþimimde bana çok

faydasý oldu. Jazz müzisyenliði uçuk bir þey. Bizim ülkemize gelince:

Türkiyedeki jazz ortamý çok kötü. Jazz çalýnabilecek yerler ve  ve

birlikte çalýnabilecek müzisyenler çok sýnýrlý. Yeni müzisyenlerin çoðu

jazz'ýn havasýný ve ritmini bilmiyorlar. Hep kopyacýlýða kaçýyorlar.

Bununla müzik olamaz. Tuna ve benim gibi mükemmeliyetçiliði

arayanlar ise böyle bir ortamda dýþlanýyorlar. Jazz müziðinde

mükemmeliyetçilik vardýr. Yok diyenler Count Basie ve eski dönemdeki

Duke Ellington müziklerini dinlesinler. O zaman anlayacaklardýr. Bu

dediklerim tüm enstrümanlar için geçerli. Jazz müziði için yüksek bir IQ

gerekir. Zeki olmak lazým.

Türkiye kendi deðerlerini bilmeyen bir ülke. Bizler kendi ülkemize

faydalý olmak istiyoruz. Gerçek müzisyenler ciddi ve taviz vermeyen

kiþilerdir. Ýþletmeciler müzisyenler üzerinde hak iddia ediyorlar.

Müzisyen sýfatý olan kiþiler zaten onlarla çalýþmaz. 

Türkiye'de yaþayan bir efsane olmanýn gururu bana zaten yeter.

Para benim için önemli deðil ben kendi deðerimi zaten dünyadan almýþ

bir insaným."

Sesinde bazen açýk bazen de gizli bir kýzgýnlýk vardý. Aslýnda

anlattýðý þeyler sadece müzik için deðil Türkiye'deki bir çok baþka konu

için de ayný derece geçerli idi. Kýzgýnlýk aslýnda iletiþimin yokluðunun

iþaretidir, bir çaresizlik ifadesidir. Ben de ona bu düþüncelerimi

aktardým ve kendini daha iyi ifade etmesinin gerektiðini söyledim. O

ise farklý düþünüyordu:

"Beni anlamak için benim gibi düþünmeniz lazým. Yurt dýþýnda bir

çok deðerli müzisyenle çalýþtým ve çalýþmalarýmýz hep mutlulukla ve
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sevecenlikle bitti. Ýnsanlar oralarda deðiþik müzikal seviyelerde de

olsalar birbirlerini anlayarak bir ensemble havasýnda çalabiliyorlar.

Burada ise hasbelkader biraz müzik öðrenen kiþiler piyasadaki diðer

deðerli insanlarý kendi müziklerine katacaklarýna kýskanýyor. 

Bir tek Aydýn Esen dýþýnda. Onunla pek tanýþmýyoruz ama

biliyorum ki o bunun dýþýnda. Aydýn da bizim gibi bu ülkeye fazla. En

iyi müziklerini yurt dýþýnda yaptý, geçimini oradan saðlýyor. 

Aslýnda düþündüðün gibi her zaman kýzgýn olan bir insan deðilim.

Ama þunu da vurgulamak istiyorum. Ben de diðer insanlar gibi hiç bir

þeye aldýrýþ etmeme politikasýný benimseseydim bugünkü yeteneðime

eriþemezdim. Kýzgýnlýðýmýn bir amacý var. Ben Türkiye�deki lakayýt

müzisyenlere taviz vermem. Bu yüzden de adým kavgacýya çýkýyor.

Aslýnda kýzgýnlýk dediðimiz þey tavýr ve davranýþ bozukluðundan

doðar. Allah þahidimdir ki dýþ ülkelerde sevgiyi buluyorum. Türkiyedeki

iliþkiler ise bana iki yüzlü gözüküyor. Ben de kýzgýnlýðýmý dýþa

vuruyorum. 

Ben müzikte insanlýk, sevgi ve saygý bekliyorum. Bunlar ne yazýk ki

benim ülkemde olamýyor. Hatalarýmý kendimde aradým. Ama yýllar

içersinde gördüm ki Türkiye kötüye gitti. Bu andan sonra ben olsam da

olmasam da artýk fark etmez. Türkiye için gelecekte hiç bir olumlu yön

göremiyorum. Yapýlabilecek tek þey unutmak. Herkes kazandýðý

ekmek, parasýna bakýyor. Her þeyin kiþisel menfaat üzerine kurulduðu

bir sistemde iyi müzik de olamaz. Herkes yalaka gibi davranýyor.

Türkiye dejenere ve kopyacý bir ülke oldu. Kendi özünüzü bulmak

zorundasýnýz.

Kendi durduðum yerde insanlarý tanýdýkça hayvanlarý daha çok

sevmeye baþladým. Bir hayvanda bile insandan daha fazla his ve

sadakat var. Nerede kaldý felsefe. Günümüz Türkiye�sinde neden

bunlar kalmadý. Ekonomi kötü de olsa bunlar kalmalý idi. Jazz bana

insanlardan alamayacaðým bir sevgiyi veriyor.�

Bir çay arasý daha verdik. Ona en sevdiði tromboncu olan J.J

Johnson'un albümünü dinletiyorum. Albüm 1993 yapýmý, ama onun

asýl sevdiði ton Johnson'un daha eski dönemleri. Konuyu biraz

daðýtmak istiyorum ve ona jazz nedir diye soruyorum:
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"Jazz nedir ? Ýyi bir soru. Jazz denilince ille de þu veya bu

denilemez. Benim için güzel bir uzun hava da jazz dýr. Jazz bana göre

doðadan gelen bir ilhamýn sese, ve icraya dönüþmesidir. Her þey

benim için jazz'dýr. Bir müzik taksimi, bir ilahi de jazz'dýr. Bir baþka

ifade kullanýrsak jazz bir müzik stilidir. Jazz cazgýrdan gelmez. Jazz

kulübü de kaz kulübü deðildir. Ýsveçliler jazz kelimesini kendi dillerinde

' yas' diye okurlardý, buna bile kýzýldý ve deðiþtirildi. 

Ölmezsem amacým Türkiye'de gerçek müzisyenlerin yetiþmesini

saðlamak. Ama burada herkes her þeyi biliyor. Benim yapacak bir

þeyim yok gibi gözüküyor. Burada bazý müzik okullarý var, çoðu

sahtekar. Bir takým adamlar jazz müziðini yanlýþ amaçlarla

kullanýyorlar.

1977'de böyle koþullar yüzünden Türkiye'den ayrýldým. Benim

istediðim imkanlarý memleketim bana vermedi."

Ýþte bu noktada aklýma en kritik soru geliyor. Merak ediyorum,

Ýsveç'te yaþamýþsýn, orada aslýnda bir yabancý olduðun halde her çeþit

kültüre ve sese açýk olan bir ülkenin insanlarý seni baðýrlarýna

basmýþlar. Peki o zaman niye ýsrar ediyorsun, ille de kolay kolay

anlaþýlma þansýn olmayan az geliþmiþ bir ülkede bir þeyler yapmak için

ýsrar ediyorsun. Bu soruyu sorduðumda yüzü gerildi. Bir an Elvan

gözlerimde Shakespeare karakteri olarak belirdi.

Sonra aslýnda çok iyi bildiðim yanýtý verdi:

"Ama gene de Türkiye'ye döndüm. Buranýn havasý, topraðý bana

güç veriyor."

Bu yanýtý bana geçmiþte deðiþik sözlerle ifade eden baþka

müzisyenler de olmuþtu. Kimisi domatesin kokusunu özlemiþti, kimisi

roka ve rakýyý, kimisi de çocukluðunda Rumeli köylerinde duyduðu

müziði aramaya gelmiþti. Hamlet'in artýk çok sevdiði babasýna

kavuþtuðunu gördüm çünkü þunlarý dedi:

"Bu ülkeyi seviyorum ama kimselerden de medet ummuyorum.

Ýhtiyacým da yok. Bizim amacýmýz aslýnda Türkiye'yi dünyaya

tanýtmak.
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Varsýn beþ param olmasýn, ama yaptýðým iþin en iyisi olmanýn

gururunu yaþýyorum. Yiðidin düþmaný çok olur. En büyük deðilim. En

büyük olan Allah ve o her yerde. Ama kendi yaptýðým müziðin en

iyisiyim. Kendi baþýna bir insaným. Ben ve jazz'ýmdan baþka hiç bir

þeyim yok.

Benim jazz hakkýnda bildiðim tek þey de aslýnda jazz hakkýnda hiç

bir þey bilmediðimdir. 

Ama gene de deneyimlerimi onlarý merak eden kiþilere aktarmaya

hazýrým. 

Evet, hala Türkiye ile uðraþýyorum, köklerim burada. Akrabalarým

burada, geçmiþim burada. 

Niye bizim sanatçýlarýmýzýn isimleri dünyada geçemiyor. Amerika�da

CD yapmýþ olan Bulgar Kadýnlar Korosu büyük beðeni topluyor ve

albümleri satýþ rekorlarý kýrýyor. 

Bu ülkede bir þeyler yapmak ve bu ülkeyi dýþarýda tanýtmak

istiyorum. Yapamasam da yurt dýþýndan da olsa ülkemi tanýtmak

istiyorum. Bu da mümkün olmazsa bildiklerimi mezara götürmem

gerekiyor."

Benim düþüncem onun mezara giden yolda daha çok yürünecek

yolu ve yapacak iþi olduðu idi, nitekim onun sözlerinden de

yanýlmadýðýmý anladým:

"Benim için dünya evim oldu. Hedefim kendi müziðimi Amerikalý

müzisyenlerle beraber çalabilmek ve dünyaya tanýtmak. Kafamda bir

albüm projem var. Basta Buster Williams, piyanoda Hilton Ruiz,

davulda Billy Higgins ve bazý parçalarda da piyanoda Phil Markovitz ile

çalmak istiyorum. Bazý parçalarda hem piyano hem de trombon

çalmak istiyorum. Az kiþi bilir ama benim piyanoda da özel bir çalýþ

tarzým var. Albüm yaptýktan sonra Ýsveç, Türkiye ve Amerika arasýnda

bir köprü kuracaðým. Jazz müziðini sürdürmek istiyorum. Onu ticari

amaçla kullandýrmak istemiyorum.

Tüm birikimimin meyvesini aslýnda dýþarýda alabilirim. Ama

Türkiye�de de bazý çalýþmalarým var. Çok beðendiðim ve takdir ettiðim

müzisyenlerden bir tanesi de Emin Fýndýkoðlu'dur. Hatta þunu da

diyebilirsin, benim gerçek arkadaþým odur. O beni iyi anlýyor. Onun

Detant projesinde trombon çalýyorum."
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Feyza'nýn albümünü tekrar dinlemeye karar verdik. O arada 21

yaþýndaki oðlunun Ýsveç'de annesi ile yaþadýðýný ve çok iyi bir kulaðý

olmasýna raðmen müzisyen deðil de jinekolog olmak istediðini

öðrendim. Onun kendisinden daha akýllý çýktýðýný söyledi.

Feyza'nýn ilk þarkýsýnýn son bölümünü sessizce birlikte dinledik:

Karanlýklarý gidermek için

Yeni bir sevginin ýþýðýný ararken,

Sen çýktýn karþýma

Artýk dans edebiliriz korkmadan

Sonsuza kadar karanlýkta
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NÜKHET RUACAN:

JAZZ'IN GÜZEL KOKUSU

Ayný sokaða iki yýl önce de gelmiþtim. O günlerde rahmetli Barýþ

Manço aramýzdan ayrýlalý çok az bir zaman olmuþtu. Soðuk bir kýþ

günü Türk jazz dünyasýnýn gerçek bir beyefendisi olan Neþet

Ruacan'la görüþmüþtüm. Ayný gün Nükhet Ruacan ile de tanýþmak

istemiþtim. Neþet bir alt katta yaþayan kýz kardeþini telefonla arayarak

konuþmuþ ve bana onun yeni uyandýðýný, banyo yapacaðý için

görüþemeyeceðini söylemiþti. Ýki yýl gecikmiþ bir randevuya giderken

ayný sokaktaki ayný eve gitmek içimde ister istemez bir Deja Vu

duygusu yaratýyordu.

Kapý açýldýðý zaman onun bu sefer  görüþmemiz için her bakýmdan

hazýr olduðunu hissettim. Saçlarýný özenle yapmýþ, siyah bir pantolon

ve bluz giymiþti. Yanýmda bir de fotoðrafçý göremeyince biraz

þaþýrdýðýný hissettim ama editörümün bu iþ için baþka bir arkadaþýmýzý

göndereceðini duyunca rahatladý. 

Evin duvarlarýndaki pirinç kaðýda basýlmýþ Çin resimleri ilk dikkatimi

çeken þeyler oldu. Rengarenk bir batik yastýk koltuðu süslüyordu.

Onun Peru'dan geldiðini öðrendim. Müzik setini inceledim. Speaker'lar

konsolun üstünde aslýnda olmamalarý gereken bir þekilde dýþa dönük

olarak durmalarýna raðmen  güzel bir ses geliyordu.

Hepimizin adýnýn bir öyküsü vardýr, birileri adýmýzý seçer ve o seçim

bizi tüm yaþamýmýz boyunca takip eder. Onunkinin öyküsünü çok

merak ediyordum.

"Nükhet güzel koku demek. Bu adý bana aðabeyim koymuþ. O

zamanlar mahallede bu isimde bir sevgilisi varmýþ."

Böylece Neþet Ruacan'ýn yaþamýna tüm yaþamý boyunca ona eþlik

edecek bir baþka Nükhet girmiþ olur. Bu sarýþýn güzel kardeþ ileride

çocukluk günlerini þöyle anýmsayacaktýr: 
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"Çocukluðum þimdi içerisinde bulunduðumuz apartmanýn yerinde

olan bir ahþap evde geçti. Benim gibi tüm yaþamý boyunca ayný

sokaða bakarak yaþamýþ insan azdýr. Karþýmýzda taþ bir ev vardý,

önündeki havuz, üst kata çýkan geniþ merdivenleri ve kocaman

þöminesi ile bu ev bana çok hoþ gözükürdü. Erkut Taçkýn'ýn niþanlýsý

Oya orada otururdu. Oya'nýn küçük bir köpeði ve spor otomobili vardý.

Hayýr evlenmediler, Oya sanýrým daha sonra Amerika�ya yerleþti.

Oya'yý çok beðenir ve özenirdim. Erkut aðabey o devirde çok büyük bir

stardý. 

Ben bir cennette büyüdüm. Çocukluðumda diðer kýzlar gibi

bebeklerle oynamadým. Tam bir sokak çocuðu idim. Yýlýn altý ayýný

deniz kenarýnda geçirirdik. Neþet aðabeyimin sandalý ile açýlýr veya

Moda plajýndan denize girerdik.

Liseyi Kadýköy kýz lisesinde okudum ancak son yýl ayrýldým. Üç

arkadaþ ailelerimizi ikna ederek Fenerbahçe lisesine gittik.

Arkadaþlarým günümüzün ünlü gazetecisi Güldal Kýzýldemir ve

aðabeyi Erdal idi. Erdal elebaþýmýzdý, bizi sürekli olarak yeni

maceralara sürüklerdi. Bize Beatles'ý ilk olarak Erdal tanýttý. Beatles

hakkýnda Hürriyet gazetesinde çýkan ilk haberi okuduðum günü

hatýrlýyorum. Tam anlamý ile büyülenmiþtim. Erdal ve Güldal da

benimle ayný duygularý paylaþýrlardý. Beatles'a ilk hayran olduðumuz

sýrada daha müziklerini bile duymamýþtým.

O devirdeki bir gençlik grubunda esinlenerek 'Moda Mods' adlý bir

grup kurduk ve Beatles þarkýlarýný söylemeye baþladýk. Aslýnda iyi bir

öðrenci olmama raðmen okuldaki derslerim kötüleþti. Ancak bu

konuda ailemden hiçbir baský görmedim."

Evin duvarlarýný süsleyen birçok resim görüyordum. Onlarýn da

baþka öyküleri vardý:

"Müzik o devirde benim için birinci planda gelen bir þey deðildi. Ben

aslýnda ressam olmak istiyordum. Çocukluðumda hep resim yaparak

büyüdüm. Akademi sýnavlarýna girdim, yetenek sýnavýný kazandým

ama genel kültürü kazanamadým. Bir yýl üniversiteye gitmeden

bekledim. O zamanlar bir sevgilim vardý, Mehmet Seven. Bana

büyümeyi o öðretti. Dört sene sözlü kaldýk.  Daha sonra O, Harvard

Üniversitesi'ne gitti. Önce bir müddet mektuplaþtýk ama sonra

ayrýldýk."
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Bir an duraksadý. Kaybolmuþ bir sevgilinin hatýrasý bir an için

sohbetimizi bölmüþtü. Ama kaldýðýmýz yerden devam etmemiz uzun

sürmedi:

�Üniversiteye gitmediðim sene Neþet'in odasýndaki plak ve teyp

bantlarýný günlerce dinledim. Bunlar jazz müzikleriydi ve her þey orada

bitti ve baþladý. Nina Simone, Nancy Wilson, Sarah Vaughan, Bill

Evans, John Coltrane, Miles Davis, tüm basçýlar, Ron Carter, Ray

Brown, hepsini aðabeyimin arþivinden tanýdým. Gil Evans'ýn

düzenlemelerini çok severdim. Sonra Gary Burton, Keith Jarrett,

Charles Lloyd derken liste uzadý gitti. Jazz müziði içime bir kere

girmiþti."

Ancak müziðin onun yaþamýnda ilk plana çýkmasý için daha vakit

vardýr. Jazz onun ruhunda ileride bir gün yeþermek üzere beklerken bir

baþka sanat dalý onun gönlünü doldurmaktadýr:

�Tatbiki Güzel Sanatlar'a girmeye karar verdim. Oranýn daha

modern olduðunu duymuþtum. Bir yandan da Çemberlitaþ'taki

konservatuarýn þan bölümüne devam ettim. Ama birincilikle girmeme

raðmen ayrýldým, hoca çok sert geldi.

Tatbiki'ye de ikincilikle girmiþtim. Bunun haberini Mehmet Seven

vermiþti ve hiç unutmam o günün anýsý olarak bana çok güzel siyah bir

süet çanta hediye etmiþti. Üç sene grafik bölümünde okudum.�

Bülent Ortaçgil'in unutulmaz albümü "Benimle Oynar mýsýn?"ýný

bilmem hatýrlar mýsýnýz? Bu albüm popülerliðini asla yitirmemiþ gerçek

bir klasiktir. Ýþte bu albümün kapaðýnda yer alan bir çocuk figürü vardýr,

kocaman gözleri ile sanki albüme adýný veren parçayý söyler gibidir. O

gün öðrendim ki bu resim Nükhet'e aitmiþ.  Ayrýca bu albümün iki

parçasýnda da vokal yapmýþ. Bunlardan bir tanesi olan 'Herþey Sevgi

Ýle Baþlar'ý  yýllar sonra Bülent Ortaçgil için yapýlan saygý albümünde

de o söylemiþ. Resmin yapýlmasý onun akademinin grafik bölümünde

1. sýnýf öðrencisi olduðu yýllara rastlýyor. Ancak bir baþka ayrýntýyý daha

onunla konuþurken öðrendim. O resmi yaparken bir baþka yerde

rastladýklarý bir moda resmindeki figürü temel olarak almýþlar. Ancak

yaþamýndaki asýl tutku yavaþ yavaþ aðýrlýðýný hissettirmeye baþlamýþ.
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"Mehmet'in Amerika'ya gitmesinden sonra çok bunalmýþtým, Emin

Fýndýkoðlu bana þarkýcý olmak isteyip istemediðimi sordu. Kabul ettim.

Bir ay sonra Ýsviçre'de Bern'de iþe baþladýk. Emin Fýndýkoðlu bana

piyanoda bazý parçalar öðretti. Cankut Özgül, Onno Tunç ve Neþet

aðabeyim ile beraber çalýþacaktýk. Ben ilk defa bir ses tesisatý ile þarký

söylüyordum. Emin hocanýn çýlgýnlýðý iþte, gittik ve sahneye çýktýk.

Grubun adý 'No Time To Lose' idi. Bir 'gay club' de çalýþtýk. Ben

felakettim, Stevie Wonder, Beatles, Aretha Franklin, Paul Simon, þöyle

böyle 30 parçalýk bir repertuarýmýz vardý. Sonra Almanya'ya geçtik.

Orada da Emin Fýndýkoðlu'nun tanýdýðý bazý Türk müzisyenleri ile

çalýþtýk. Duygusal olarak kendimde olmadýðým bir dönemdi. Ancak

müzik bir kere vazgeçilmez bir þekilde kanýma girmiþti ona aþýk

olmuþtum. Bugün baktýðýmda görüyorum ki müzikten hiçbir þekilde

vazgeçmem mümkün deðil. Kendimi müzisyen olmanýn dýþýnda bir

baþka meslekte düþünemiyorum. 

Neþet'in öðrencilerine söylediði ve çok sevdiðim bir sözü var:

'Eðer kendine müzisyenden baþka bir þey olabiliyorum

diyebiliyorsan ve içinde bu konuda en ufak bir þüphe varsa müzisyen

olma.'

Bir ay prova yaptýk, ayný grup Norveç'e gittik. Kontratýmýz vardý ama

bizde iþ yoktu. Altý ay sonra Emin Fýndýkoðlu iþi býraktý. Bizi tanýyan bir

þef vardý, Neþet'e de hayrandý. Hemen beraberce çalýþmak üzere bizi

çaðýrdý. Fatih Erkoç'da Norveç'deki gruba katýldý.

Norveç'ten iki yýl sonra döndüm, bana göre çok sýkýcý bir ülke idi

ama   para kazanmayý ve kendi ayaklarýmýn üstünde durmayý orada

öðrendim. 22 yaþýndaydým.

Türkiye'de bir albüm yaptým, adý 'Ruacan' oldu.  Ali Kocatepe

menajerimdi ve bana bazý iþler baðladý. Gala Klüp, Efes Oteli, Tarabya

Oteli, Galata Kulesi, derken birçok deðiþik showa çýktým.�

Çay içerken odadaki eski fotoðraflarý inceledim. 'Ruacan'

albümündeki resimde çok farklý bir burnu vardý. Tahminim doðru çýktý.

Burnundan çok mutsuz olduðu için ameliyat olmak istemiþ, babasý

kýzýnýn haline acýmýþ ve ameliyat olmasýna razý olmuþ. Sonra pýrýl pýrýl

bakýþlý bir kýz çocuðu fotoðrafý dikkatimi çekti. Gene tahminim doðru

çýktý: 
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"Kýzým Roksan bir tanedir, þu an 18 yaþýnda. 25 Aralýk 1982 de

doðdu, doðumgününden dolayý bize yýlbaþý yaþatmýyor. Kýzým en iyi

dostum, arkadaþým ve her þeyimdir. Özel Doðuþ lisesinde okuyor,

teþekkür alýyor. Hayýr, kýzým müzisyen olmak istemiyor, müziðe çok

düþkün ama yaþamýndaki en önemli þey müzik deðil, o hukuk okumak

istiyor. Bu sene birdenbire böyle bir karar aldý.�

Neþet Ruacan'dan öðrenmiþtim, soyadlarý doðduklarý yörede hukuk

daðýtan anlamýna geliyordu. Küçük Roksan'ýn bu mesleði seçmesinin

genetik olabileceðini düþündüm. Ama ailenin öbür tarafý da ayný

derece ilginçti.

�Kýzýmýn babasý ilk eþim olan Selim Selçuk'tur. Babasýný tanýrsýnýz,

Üstad Münir Nurettin Selçuk. Selim benden yaþ olarak küçüktür. Gala

klüpte çaldýðý devirde tanýþtýk. 1979 yýlýnda ben Amerika'ya gitmek

istedim orada bir jazz okuluna devam edecektim. Neþet'de o sýrada

New York'da idi. Selim de benimle gelmek istedi. Bir sene sonra

evlenmeye karar verdik. Roksan'a o zaman hamile kaldým. Kýzýmýn

adýný o zamanlar ünlü bir yüzücü olan ve benim de çok beðendiðim

Roksan Okan'dan esinlenerek verdim. Amerika'daki yaþamýmýzda çok

parasýzlýk çektik. Brooklyn Konservatuarý'nýn þan bölümünde 2.5 yýl

okudum. Parasýzlýk, hamilelik derken sýkýntýlar arka arkaya geldi. Bir

yandan para kazanabilmek için deðiþik iþlerde çalýþýyordum.

Hastalandým, kýzýmý Türkiye'de doðurdum, o üç aylýkken hastalýðým

tekrar nüksetti.

Selim askere gitti. Ben de çalýþmaya baþladým. Neþet, Nilüfer,

Selim ve Onno birlikte çalýþtýk. Birçok yerde beraber müzik yaptýk.

Sonra Selim benden ayrýlmak istedi, bir yýlbaþý günü ayrýldýk."

Çayýn yanýndaki keklere tatlý olduklarý için dokunmam mümkün

deðildi. Nükhet bir dakika izin istedi ve yan dairenin kapýsýný çaldý.

Yaþlý bir haným kapýyý açtý, elindeki tabakta kýzarmýþ sigara börekleri

vardý. Tabaðý Nükhet'e verdi. Nükhet ve Neþet Ruacan'ýn annelerinin

bu tatlý haným olduðunu ve Roksan'ýn da yan dairede anneannesi ile

kaldýðýný bu vesile ile öðrenmiþ oldum. Böreklere gereken saygýyý ve

ilgiyi gösterdikten sonra tekrar yan dairenin kapýsýný çalarak içeri girdik

ve Ruacan'larýn annesi Ümran hanýmla tanýþtým. Eski bir Ýstanbul
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hanýmefendisi olduðu her halinden belli idi. Beni þöyle bir süzdü ve

içinden notumu verdiðini hissettim. Kendisine onun kýzýný nasýl

gördüðünü sorduðumda þunlarý söyledi:

'Akýllý ve dürüst bir insan, iyi bir anne, iyi bir müzisyen.'

Halbuki Nükhet Ruacan kendisini düzensiz buluyordu ve buna

örnek olarak da arþivinin yetersizliðini gösterdi. Biraz daha atýlýmcý

olabileceðini, öte yandan da kendisini tüm ailesinin olduðu gibi

espritüel bir insan olduðunu düþünüyordu. Burcunu merak ettim ve yay

olduðunu öðrendim. Bu burcun kadýnlarý ile evlenen erkeklerin kendi

çoraplarýný kendilerinin yýkamak zorunda olduðunu biliyordum. Onun

burçlara pek inanmadýðýný ve fal olarak gördüðünü de öðrendim.

Nükhet Ruacan'ýn yaþamýnda ikinci bir ayrýlýk daha var. Selim

Selçuk'dan ayrýldýktan sonra

1989 da tanýþtýðý bir Ýngiliz�le evlenmiþ ve 1999 yýlýna kadar beraber

olmuþlar. Çok güzel geçen  sekiz yýldan sonra iliþkileri aniden bitmiþ.

Bir yýlbaþý gecesi eve geldiðinde onu eþyalarýný toplamýþ bulmuþ. Bu

olay iki yýl önce benim Neþet Ruacan'la konuþtuðum günlerde olmuþ

ve o da bu ayrýlýðýn acýsýný unutmaya çalýþýyormuþ.

"Bazen ikinci eþimin ardýnda býraktýðý pipolarýný içiyorum. Ne

tuhaftýr ki her iki eþimden de bir yýlbaþý günü ayrýldým. Bu bir tesadüf

mü bilemiyorum. Erkekleri nasýl gördüðümü soruyorsunuz, anlatayým.

Benim için bir erkeðin kafasý çok önemlidir. Yaptýðý iþten memnun ve

tatmin olmasý gerekir. Ben bir erkeðin yaptýðý iþle kendini

özdeþleþtirmesini beklerim, ben nasýl kendimi yaptýðým iþle

özdeþleþtiriyorsam ayný þeyi ondan da beklerim.

Geldiðim noktada hayat felsefem þöyle. Çok deðiþtim, insanlarýn

ölüm korkusu ile doðup yaþadýklarýný hissettim. Yaþým da ilerledi,

sanýrým zamanýmýz azalýyor. Bir bu kadar daha yaþar mýyýz

bilemiyorum.  Psikologlar da ölüm korkusundan bahsediyorlar. Ben de

bu korkuyu kafamda hissettim. Bunu yenmek için herkesin bir yolu var,

benimki de müzik. Aþk da aslýnda bir yol ama benim için kadýn erkek

arasýndaki aþk yerini müziðe duyduðum aþka býraktý. Olaylara biraz

daha tepeden bakabiliyorum. Tekrar bir erkeðe aþýk olmak istemem.

Aþk beni hem çok oyalýyor hem de hayatýmý istediðim gibi yaþamama
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mani oluyor. Aþk yerine sevgi üzerine kurulmuþ ve bazý þeyleri

paylaþabileceðim bir beraberliði tercih ederim.

Neleri mi paylaþmak isterim?

Zamanýmýzý kaliteli olarak paylaþabilelim isterim. Zevklerimizi

paylaþabilelim. Tabii zevklerimiz bir þekilde örtüþsün isterim. Benim

zevksiz bulduðum þeyleri beraber olduðum insan da sevmesin isterim.

Kötü icra edilmiþ bir müzik bu kategoriye girebilir. Tabii tarz da önemli.

Ýbrahim Tatlýses iyi bir icracý ama onun yaptýðý müziði dinlemek

istemem. Bence iyi icra edilmiþ bir pop müziði de dinlemek için

güzeldir ama Fransýz müziklerini ve Latin müziklerini daha çok

seviyorum. Ama benim için asýl olan Jazz müziðidir.�

Eve girdiðimden beri ayný müziði dinliyorduk. John Coltrane ve

Johny Hartman 'My One and Only One'ý söylüyorlardý. Aslýnda Nükhet

bir kaç sefer baþka müzik koymak istedi ama ben bu müziðe

takýlmýþtým. Ona albüm çalarken þarkýyý düet olarak söyleyip

söyleyemeyeceðini sordum. Kabul etti. Çok güzel bir müzik oldu. Ona

hayallerini tamamen özgür býraksa nasýl bir grupla albüm yapmak

isteyeceðini sordum.

"Bir albüm yapmak zor bir þey. Yeterince bu iþe asýlamýyorum.

Sponsor da yok. Ama madem hayallerimizi özgür býrakýyoruz, bir

düþüneyim. Hayalimdeki grupta tabii ki Neþet olacak."

Bu noktada hiçbir tereddüt olmadý. Ancak hayallerin kalan kýsmýnda

seçimlerini daha tereddütlü yaptý.

"Ron Carter ve John Coltrane de olsunlar isterdim. Davulda Elvin

Jones veya Billy Hart olmalý. Keith Jarretti de çok beðeniyorum ama

çýlgýn bir adam, ondan korkuyorum. Ben Webster ile beraber çalmak

isterdim. Red Garland sanýrým Keith Jarett'den daha uygun olur.

Seçeceðim repertuarda balladlar olurdu. Mesela 'But Beautiful' ve

'Lush Life'ý seçerdim. Aslýnda bu ikincisini þimdiye kadar hiç

söylemedim. Bir de kendi dilimizde bir parça olsun isterdim. Daha

henüz yazýlmamýþ bir parça. Kendim söz yazmayý beceremem. Bir aþk

þarkýsý olmalý þüphesiz. Aþk þarkýlarý nedense hep ayrýlýklarla biter." 
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Aslýnda söz yazmayý becerememesi sadece yanlýþ bir inançtý.

Beraberce oturduk ve bir jazz müziðini anlatan bir þarkýnýn sözlerini

yazdýk:

"Altýnda bir bas, üstünde kanatlar,

Ne kurallý, ne kuralsýz

Yaþamaktýr caz.

Yüreðinde bir aný, gözlerinde parýltýlar,

Bazen birlikte, bazen yalnýz

Çalýnan þeydir caz."

Ýnsanýn ruhu bir kere özgür kalmasýn arkasý kolayca geliyor. Bu

sefer o benim desteðim olmadan yüreðinin sesini ortaya döktü:

"Jazz müziðini anlatan bir hayalim var. Bunu sýk sýk rüyamda

görüyorum. Belki de jazz�ýn tarifi de sayýlabilir.

Bir kumsaldayým, kumsal boyunca þemsiyeler var. Þemsiyelerin

üstleri renkli dilimler halinde bölünmüþ. Þemsiyelerin kimi dik, bazýlarý

devrik. Kumsala bakýyorum ve uzaklarda 1950'li yýllardan gelen

mayolu bir kadýn yürüyor. Kadýnýn adý 'Melodi' ve kelebek biçiminde

gözlükleri var, kolunun altýnda dergiler tutuyor ve nereye otursam diye

etrafýna bakýyor. Ben ona þöyle diyorum: 'Melodi' haným, bakýn þu

þemsiyelere, her biri rengarenk notalardan oluþuyor, bu þemsiyelerin

gövdeleri kontrbastýr. Kendinize öyle þemsiyeler seçin ki, baslarý kuma

saðlam saplansýn, akorlar asla devrilmesin. Bas, akor ve melodinin

iliþkisi saðlam olmalý. Melodi öyle akorlarda gezmeli ki caz ortaya

dökülsün. Ýþ size düþüyor 'Melodi' haným, serbest dolaþmalýsýnýz ama

kuralsýz da bassýz da olmuyor."

Evet, jazz bassýz olmuyor demiþtik ama ondan daha da önemli bir

þeyi unutmuþtuk. Jazz enstrüman olmadan da var olabilir ama

insansýz asla. Sonuçta enstrümana ses ve ruh veren de insan ruhu

deðil midir? Ona beðendiði jazz müzisyenlerini sordum. Ýlk yanýtý

beklediðim gibi oldu.

"Neþet tabii ki..."

Neþet Ruacan kýzkardeþinin yaþamýnda bir deniz feneri gibi, her

zaman yol gösteren bir referans, bir güç kaynaðý, bir kýlavuz. Diðer

jazz insanlarýnýn yeri onun ardýndan geliyor.

Ýkinci sýrada gene bir aile ismi var, Neþet Ruacan'ýn eski eþi Nilüfer

Verdi.
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"Nilüfer bana göre dünya çapýnda bir müzisyen ama yeterince

tanýnmýyor." 

Sonra yavaþ yavaþ diðer isimlere geçiyor

"Nejat Cendeli, yeni tanýdým, bence dünyanýn en büyük jazz

müzisyenlerinden birisi. Emin Fýndýkoðlu'nu takdir ediyorum. Hemen

aklýma Tuna Ötenel geliyor, onu da reddetmek mümkün deðil. Fatih

Erkoç'u çok beðeniyorum ama sadece jazz çaldýðý zamanlar. Fatih çok

zekidir, bizimle Norveç'e geldiðinde kýsa zamanda Norveç dilini kendi

çabalarý ile öðrenmiþti. Ýmer Demirer'den de bahsetmeliyiz,

Türkiye'deki en iyi trompetçilerden birisi de o. Ama þunu ilave

etmeliyiz. Türkiyede jazz, dünyada neyse ayný o. Yani geniþ kitlelere

mal olmuþ bir þey deðil.�

Sonra sýra Türkiye sýnýrlarýnýn ötesine geçiyor, onun beðendiði

yabancý jazz müzisyenlerini öðreniyorum. Liste borsacý tabiri ile "blue

chip" yani sürpriz içermeyen saðlam isimler:

"Hangi birinden baþlayayým bilemiyorum. Frank Sinatra�ya

bayýlýrým. Tabi meslektaþým olan kadýn jazz�cýlardan bahsetmek

gerekir. Shirley Horn, Sarah Vaughan ve gençlik devirlerindeki

yorumlarýyla Ella Fitzgerald ve Nina Simone'u çok beðeniyorum.

Erkekler arasýnda Frank Sinatra dýþýnda vokalist yok. John Coltrane,

Miles Davis, Ben Webster, Billy Hart, Keith Jarrett, Elvin Jones'u çok

severim. Ýþte gene dönüp dolanýp eskilere geliyoruz. Clifford Brown,

Wes Montgomery ve Bill Evans'ý da listeye ilave etmemiz gerekir."

Nükhet Ruacan'ýn dünyasý resim ve müzikle sýnýrlý deðil. Okul

yýllarýndan gelen resim yapma alýþkanlýðýný sürdürüyor ayný zamanda

da iyi bir kitap okuyucusu. Ama bana asýl ilginç geleni onun psikolojiye

olan meraký. Ancak Türkiye'de psikolojinin henüz halka inmiþ ve

sokaktaki insanýn yaþamýna girmiþ bir kavram olmadýðýný düþünüyor.

Ondan kendi içerisinde olduðu psikolojik durumu anlatmasýný

istiyorum:

"Çaresiz olgunlaþmamýz gerekiyor. Ýçimde hep bir çocuk var. Bence

en doðrusu içinizdeki çocuðu atmamak ama devamlý olarak da çocuk

kalmamak.
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Bence insanlýðýn karþýlaþtýðý en büyük trajedi sevgiyi yeterince

yaþayamamýþ olmaktýr. Özellikle de çocuklar için bu geçerli. Sevgisiz

yetiþen bir insan kendi eþine ve çocuðuna da sevgisizce davranýyor,

onlara kök söktürüyor. Sevgi herkesin aðzýnda. Karþýlýksýz verilen ama

karþýlýðý hayret bir þekilde alýnan bir þey. Bu konuda iyi durumda

olduðumu düþünüyorum. Çok güzel arkadaþlarým var. Ben onlarý onlar

da beni seviyorlar. Þimdi bunu daha iyi anlýyorum. Müzik

çalýþmalarýma büyük bir tutku ile devam ediyorum. Ömrümün sonuna

kadar sahneye çýkmak istiyorum, ama tabii isteyen olursa.

Yaþamýmdaki bir baþka güzellik de hoca olmak. Bilgi

Üniversitesi'nde ders veriyorum ve bu iþi çok seviyorum. Kendi

kendime bir öðretme sistemi oturttum. Gençlerle iletiþimim iyi, hem

onlara bir þeyler veriyorum, hem de alýyorum. Benim dersim özel, þan

tekniði, repertuar ve stil öðretiyorum. Tabii bir de onlara jazz müziðini

sevdirmeye çalýþýyorum. Genç insanlarda þunu gözlemledim. Bir

þeylere baðlanma eðilimleri az. Her þeyi sadece yapýlmasý gereken bir

ders olarak görüyorlar. Bu ise bizim lise sistemimizden kaynaklanan

bir anlayýþ ve üniversite kavramýna hiç uymuyor. Bu anlayýþý yýkmaya

ve deðiþtirmeye çalýþýyorum. 

Gençlere öðüdüm hoca olmalarý. Üniversiteyi bitirin ve hoca olun.

Ben hocalýk yaparken çocuklarda teþhis ettiðim birçok hatayý

kendimde düzelttim. Doða yasalarý kaos içerisinde düzen arayanlarý,

varoluþun kaynaðýndaki büyük bir gücü ve gizemi göstererek, onun

karþýsýnda alçak gönüllükle eðilmeye yöneltir ve onlara ilham verirler.

Doðal dünya bu yasalarý gözler önüne serer ve bize yaþamýn doðal

yolunu göstererek nasýl yaþayacaðýmýzý öðretirler. Bu görüþe göre

aslýnda tüm yaþadýðýmýz þeyler bir öðrenme sürecinin parçalarýdýr ve

bir parçayý öðrenmeden bir üsttekine geçemeyiz.�

Nükhet Ruacan bugün geldiði yerde çok þey yaþayarak öðrenmiþ

bir müzik insaný. Birikimini kendi ardýndan gelen genç insanlara

aktarýrken bir yandan da jazz denen ummanda kendi seçmiþ olduðu

bir rotada yelken açmýþ gidiyor.

Ýnanýyorum ki birikimini ayrýca düþlerindeki jazz albümlerini

beðendiði müzisyenler ile birlikte yapacaðý günler de gelecektir.

Ýyi þanslar jazz'ýn 'Güzel Kokusu', içindeki çocuk asla kaybolmasýn.
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AYDIN ESEN'LE "LIVING" ÜZERÝNE

Benim için Aydýn Esen'in müziðini dinlemek bir ritüeldir. Universal

Müzik'ten gelen zarfý heyecanla açtým. Beklediðim þey onun son

çalýþmasý olan "Living" albümü idi. Aydýn Esen titiz bir müzisyen

olmanýn dýþýnda bizim Hi Fi kulübümüzün de üyesi idi. Onun albümünü

sýradan bir þekilde dinleyemezdim. Lambalý amplileri ve

preamplifikatörü açtým, CD'yi bir mücevher kutusuna koyar gibi

player'a yerleþtirdim. Koltuða oturdum ve play düðmesine basmadan

önce lambalarýn ýsýnmasýný bekledim. Ve müzik baþladý... 

Bir gün sonra sessizce Cemal Reþit Rey konser salonuna

girdiðimde onu bir koltuða oturmuþ, televizyoncu hanýmýn sorularýný

yanýtlarken gördüm. Her zaman olduðu gibi sakin ve sessiz bir þekilde

konuþuyordu. Fazla konuþmadýðýný daha evvelki sohbetlerimizden

biliyordum. Ancak kendi içindeki fýrtýnalarý müzikle böylesine yoðun

ifade edebilen bir insandan ayný þeyleri söz ile ayný yoðunlukta ifade

etmesini beklemek bence abesti.

Televizyon röportajý bitti. Dayanamadým ve muhabirin ona

sormadýðý þeylerden birine ben yanýt verdim.

"Aydýn Esen kendi çalýþmalarýnýn ötesinde bir çok genç müzisyene

de eðitimleri ve çalýþmalarýnda çok deðerli katkýlarda bulunmuþtur.

Çoðu insan bunu bilmez; çünkü o sýcak kiþiliði ile yaptýðý onca deðerli

katkýyý baþkalarýna anlatmayacak kadar mütevazý bir insandýr."   

Aydýn'ýn yüzü bu sözlerin üzerine büsbütün kýzardý. Ben aslýnda

çalýþmalarýnda destek verdiði Mehmet Ali Sanlýkol ve Tolga Tüzün'ün

onun hakkýndaki düþüncelerini nakletmekten baþka bir þey de

yapmamýþtým. Ýki televizyon röportajýnýn arasýnda bir zaman da

konuþtuk:  
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"Bu albüm bir þeylerin devamý mý bilemiyorum. Ben toplumumuzu

ve insanlarýmýzý seviyorum. Bir müzik adamý olarak toplumla iyi

baðlantýlar kurmak ve onun geliþimine katkýda bulunarak yakýndan

izlemek istiyorum.

Albümdeki parçalar bir anlamda birbiriyle baðlantýlý, ama 'senfonik'

ifadesinin kullanýlmamasý gerektiðini düþünüyorum.

Çaldýðýmýz müzik bir senfoni kavramýnýn ötesinde. Bu geçmiþten

gelen bazý þeylerin bir uzantýsý (extension) da olarak kabul edilebilir.

Benim bazý eski eserlerim zaman içerisinde bir evrimden geçtiler ve

albümde çaldýðýmýz þekle geldiler. Buradaki müziðin geçmiþinde bir

çok þey var. Çaðdaþ müzik,  jazz müziði, modern müzik, klasik müzik...

Tüm bunlardan yola çýkarak vardýðýmýz yer her þeyin birleþimi ile

gelinen bir yer. Bana göre günümüzde bunu yapabilen çok az kiþi var.

Ben ve beraber çaldýðým müzisyenler bunu hissettik ve öyle çaldýk.

Sonuç olarak tüm müziklerden kaynaklanan armonik dünyanýn

çalýnmamýþ boyutlarýna vardýk. Bir birikimin devamý olmak önemli. Ben

tüm bu yaptýðýmýz þeyleri uzun zamandan beri düþünüyordum, sonra

beraberce gerçekleþtirdik.

Beraber müzik yaptýðýnýz grubun nasýl olduðu önemli. Deðiþik

birikimlerden gelen kiþiliklerin  ona yaptýðý katkýlar da önemli. Ben her

türlü katkýya açýðým ve müzik konusunda esneðim. Yaptýðým bestelerin

de esnek ve baþkalarýný katkýsýna açýk olduðunu düþünüyorum. Bana

göre beste esnek olmalý, her þey benim onu duyduðum gibi olmalý.�

Albümün kapaðýnda Aydýn ile birlikte çalan Miroslav Vitous ve

Vinnie Colaiuta'nýn isimleri eþit punto ile yazýlmýþtý. Albümün adý olan

"Living" ise bu üç isimden daha büyük puntolara ve 90 derece açýyla

yer alýyordu. Hiçbir ayrýntýnýn tesadüf olmadýðýný biliyordum. Yavaþ

yavaþ ayrýntýlarýn ardýndaki felsefeye girdik:

"Bence bir artist zaman kavramýnýn da ötesinde detaylara ve içeriðe

önem vermeli. 

Bu da ancak özveri ve sürekli uzun çalýþmalar yaparak mümkün.

Ýnsan ne kadar bilirse bilsin öðrenme bitmiyor, devam ediyor. Hatta,

sadece baþkalarýndan deðil insan zaman içerisinde kendisinden de bir

þeyler öðrenebiliyor.
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'Sound'a sadece 'sound' olarak bakmak çok eski bir yaklaþým.

'Sound' aslýnda uzayda gezen sonsuz bir akým, bir geçmiþi var.

'Sound' 'sound' içindir, ben her boyut 'sound' ile ilgileniyorum. Bu CD

de birçok þey geçmiþ çalýþmalarýmdan geldi ve bu müziðe katýldý. Ben

müziði normal yaþama baðladým.

Ben 'sound' açýsýndan elimden gelenin en iyisini yapmak istiyorum.

Bence bir þeyin en iyisini yapabilmek hepimiz için bir ödevdir. Müzik

dediðimiz þeyden önce 'sound' vardý, sonra müzik geldi. Müziðin içeriði

de çok önemli, onu derinlemesine anlamak da yüksek bir kültür düzeyi

gerektiriyor. Ben her türlü müziði dinleyerek ve çalarak büyüdüm, tüm

enstrümanlarý tanýdým. Müzik yazmak basit bir þey deðil, biz týnýlarla

meþgulüz ve onlarý müzik haline getiriyoruz. Bu yüzden bir kompozitör

tüm enstrümanlarý iyi tanýmalý ve bilmeli.

Kýsacasý insanlar her açýdan kendilerini iyi yetiþtirmeli. Müzik

konusunda dünyada daha yapýlacak çok iþ var. 

Ýyi bir müzikte bestecinin kimliði ve kiþiliði de önemsiz oluyor. 

Günümüzde beni en çok meþgul eden þey müziðin nerede olduðu.

Ben müziði her çeþit ayýrýmlarýn ötesinde seviyorum. Müzik

günümüzün dünyasýnda birçok deðiþik formatta týnlýyor. 

Bu albümdeki müzikler bir karýþým ama bir salata deðil. Müziðe etki

yapan çok þey var. Sonuç olarak her þeyin para olduðu bir çaðda

yaþýyoruz ama ben müziði ondan uzak tutmaya çalýþýyorum."

Bana verilen dosyada albümün geçen yýl temmuz ayýnda uzun

zamanlýk bir planlama sürecinin ardýndan Ýstanbul'da gerçekleþtirildiði

yazýyordu ve Universal/Emarcy etiketiyle önce ayný anda Türkiye'de

ve Avrupa'da hemen ardýndan da Amerika'da piyasaya çýktýðý

yazýyordu. Gene ayný dosyadan bu albümün tüm müzikseverlere

deðiþik bir deneyim yaþatacaðý söyleniyordu. Bu deneyimin ip uçlarýný

almak için Aydýn'ý dinlemeye devam ettim:

"'Living' aslýnda kendi kendine geldi. Ben aðýr davrandým, müzik

kendi nefesini aldý. Son anda deðiþmeler oldu. 'Living' uzun zamandan

beri hep kafamdaydý. Biz aslýnda yaptýðýmýz, düþündüðümüz her

þeyde hep o kelimeye ulaþmaya çalýþýyoruz. Yaþamýn tam içindeyiz.

Bu kelime kendi içerisinde bir çok kavramý ayný anda ifade ediyor.
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Trio formatýnda çalýyoruz. Bu eserde þekil olarak üç kiþiyiz. Ancak

birikim açýsýndan bakarsanýz biz aslýnda üç kiþi deðil belki de üç yüz

kiþiyiz. Tüm týnýlar da doðru yerlerde. Çok zor bir çalýþma oldu ama

bunu gerçekleþtirme gücünü içimde hissettim. Albümde üç isim de

ayný aðýrlýkta, eþit, birbirlerine eþlik etmiyorlar. Beraberlikten doðan

güzel bir hava var, herkes 'ben' yerine 'biz' diyebiliyor. Buradaki müzik

bir bestecinin tek kiþilik bir çalýþmasý deðil.�

Albümde yer alan ilk parçanýn adý 'Signal'. Albümü dinlediðim gece

bir dostuma da bu giriþ parçasýný dinletip düþüncelerini sormuþtum.

Onun reaksiyonu 'Uzay üssü Alfa' þeklinde olmuþtu. Aydýn'ýn

sözlerinden bu cevabýn çok da  uzak olmadýðýný anladým:

"Signal, kainata yollanan bir ses ve benim için bir rüya. Bir iletiþimi

saðlamak istiyorum. Her ne kadar bu parçada tek baþýma çalýyorsam

da aslýnda birçok kiþiyle baðlantýlý olduðumuzu hissettirmek istedim.

Hiçbirimiz evrende tek baþýmýza yalnýz deðiliz, bizimle birlikte var olan

deðiþik güçler var. Bunu çok evvelden hissettim. Tam olarak ne

olduðunu ben de bilemiyorum. Dýþ alemle bir baðýmýz var . Signal ayný

zamanda uzaydan bir iþaret de olabilir, kozmik bir dünyadayýz, insanlar

artýk bunu anladý. Baþka dünyalar da var. 

Oralarda bir þeyler oluyor. Bilinmeyen þeylere ait sorular

ortalýklarda dolaþýyor. Bu sorularýn anlamlý bir þekilde düzenlenmesi

gerekiyor. Ben bir aracýyým, bu konuda bir þeyler katýyorum. Yaradýlýþ

ile birlikte bir devam da var. Notalar parçasý olduðumuz 'cosmos'ta bir

þekilde uçuþuyor.. Ben onlar arasýnda bir  çok deðiþik müzikler

duydum ve duyduklarýmýn  tümü arasýnda bir baðlantý var. Bugün o

duyduklarýmýn detaylarýný insanlara müzik olarak sunuyorum.

Bestecilik aslýnda bir tasarýmdýr, gelen þeyleri duymak, yeniden

düzenlemek ve iþlemek demektir.Ben de aslýnda bunu yapýyorum.

Signal aslýnda 4-5 yýllýk bir eser. Bana da geldi ve  duyduðunuz

þekilde ortaya kondu."

Sinyal'in devamý da ayný derecede ilginç bir parça olan 'Access

Code'. Bu parça Miroslav ile Aydýn'ýn birlikte besteci olarak

gözüktükleri bir çalýþma. Aydýn'ýn ifadesi ile 'bir anda yaratýlan' bir þey,

ayrý bir olay. Bir 'creation', ya da 'yaþamýn ta kendisi'. Miroslav bu
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parçaya önce 'Mors Code' adýný vermek istemiþ ama baþka anlamlar

çýkarýlmasýn diye Aydýn'ýn önerdiði 'Access Code' kabul edilmiþ.

Bütünüyle spontane gerçekleþtirilmiþ bir müzik. Albümü

dinleyenlerden biri 'Miroslav Aydýn'ý sakin sulara taþýyor' diye yorum

yapmýþtý, ancak onun bu konudaki düþünceleri farklý:

�Düþünüldüðü gibi Miroslav beni sakin sulara taþýmýyor. Sakin

olmak aslýnda çok vakit alýr. Sakinlik olgunlaþma ile alakalýdýr ve bir

sürecin sonunda ortaya çýkar. Miroslav ile tanýþmamýz oldukça eskilere

dayanýyor. O zaman benim kasetlerimi dinlemiþ ve çok beðenmiþti.

Aramýzda bir baðlantý geçmiþten beri hep oldu. Zaman içerisinde

ikimiz de bir yerlere geldik ve þimdi birlikte müziði sakin sulara

taþýyoruz."

Ve sonsuzdan gelen veya yoruma göre sonsuza gönderilen

'singnal'den sonra  'access code'u geçen kiþi için bambaþka bir boyut

baþlýyor. Bu giriþten sonra albüm akmaya devam ederek. dinleyicileri

deðiþik bir aleme götürüyor. Ancak gidilen yerleri söz ile ifade etmenin

Aydýn'ýn müzisyen kiþiliðine saygýsýzlýk olacaðýný düþünüyor ve

albümü kelimeler ile ifade etmek istemiyorum. Benim kiþisel olarak

ilgimi en çok çeken parça 'Nefes' oldu. Ayrýca albümdeki beþ numaralý

parça olan 'A&C'nin adýnýn Aydýn'ýn oðullarý Aykan ve Cenk'in

adlarýnýn baþ harflerinden oluþtuðunu öðrendim.

Aydýn ile biraz da müzik ve jazz konusunda sohbet ettik: 

"Günümüzde akustik müziðe doðru bir dönüþ var. Elektronik müzik

ise sadece 40-50 yýllýk bir olay ve bence gelecekte daha da geliþecek.

Ben müziðin akustik olmasýna karþý deðilim ama bence bu bir vakit

kaybý. 'Jazz' kelimesi ise yozlaþtýrýldý. Bunu kimler yaptý bilmiyorum.

'Music Business' kavramýný biliyorum, önemli ama müzik 'business'

kavramýnýn çok ötesinde bir olay ve business olarak sýnýrlanmamalý. 

Müzik yapmanýn bir matematik formülü yok, hatta doðrusu var mý,

o da tartýþýlýyor. Ýnsanlýk bugün çok karýþýk durumda, dünyada bir çok

besteci var. Sanatýn anlamý azalýyor, müzik adamlarý müziðin dýþýnda

kalmaya baþlýyor. Müzikle nefes alamýyorlar. Bunlar üzücü þeyler.

Dünyanýn durumu ile de yakýndan ilgileniyorum ama müziðimin

doðrudan ilhamý dünyanýn durumu deðil.
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Ben uzun yýllardan beri çok uzun saatler müzik üzerine çalýþýyorum.

Benim için çok þey yapmak tek baþýna önemli deðil, 'nicelik' kadar

'nitelik'de önemli. Az albüm yapýyorum.

Bence bu albümde jazz'ýn eski anlamlý boyutunu alýp bir baþka

boyuta getirdiðimizi düþünüyorum." 

Albümde Aydýn ile birlikte çalan Miroslav Vitous günümüzün en iyi

basçýlarýndan biri olarak kabul ediliyor. Müzikal kariyerinde beraber

çalýþtýðý sanatçýlar arasýnda Charlie Mariano, Bob Brookmeyer, Stan

Getz, Herbie Mann, Miles Davis ve Chic Corea gibi jazz dünyasýnýn

çok önemli isimleri var. Ama belki bunlardan da önemlisi onun 1970

yýlýnda Wayne Shorter ve Joe Zawinul ile birlikte efsanevi Weather

Report grubunun kurucularýndan birisi olmasý. Albümün

gerçekleþtirilmesine katkýda bulunan üçüncü beyin ise Vinnie Colaiuta.

O da bir baþka efsanenin, Frank Zappa'nýn yanýnda kariyerine

baþlamýþ bir davulcu. Çok renkli müzikal kariyerinde Madonna, Chick

Corea, Herbie Hancock ve Sting gibi isimler var.

Aydýn bir kaç yýldan beri Türkiye'ye yerleþti. Her ne kadar sýk sýk

yurt dýþýna gidip uluslararasý müzik denizlerinde yüzüyor olsa da onun

evi artýk burada, aramýzda. Bu kararýnýn ardýndaki sebepler arasýnda

Türkiye'nin çocuk yetiþtirmek için daha uygun bir yer olmasý da var.

Aydýn aile iliþkilerinin bu ülkede daha yakýn ve sýcak olduðunu

düþünüyor. Albümün gerçekleþmesinde Türkiye ve ailesinin oynadýðý

rolü ise þöyle ifade etti:

"Türkiye'ye oldum olalý ilgi duydum. Bu ülkede iyi bir potansiyel var,

burada proje üretmek hoþ. Güzel ülke, sýcak insanlar var, deðiþik

ortamlarý yaþayabilirsiniz Ayrýca birilerinin de bu güzellikleri duyurmasý

gerekiyor. Ýnanýyorum ki 'Living' bir çok insaný bu yönde harekete

geçirecektir. Albüm piyasaya verildikten sonra daha 48 saat bile

geçmeden çok ilgi gördü." 

Aydýn'a göre müzik aslýnda gideceði yere kendi kendine giden bir

kavram. Ýnsanlar onu algýlarken artistik detaylarla ilgilenmiyorlar, bu

çaba müzisyene düþüyor ve müzisyen deðiþik 'sound'lardan yaptýðý

kombinasyonlar ile müziði yaratýp bazý ayarlarý yaparak ona son þeklini

vererek insanlýða sunar.
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Albüme katkýda bulunan baþka insanlar da var. Bu konuda en

önemli destek Aydýn'ýn ailesinden gelmiþ. Eþi Randy, küçük oðullarý

Aykan ve Cenk'in manevi açýdan bu albümün gerçekleþmesinde

önemli katkýsý olduðunu belirtiyor.

Albüm çalýþmalarý sýrasýnda Aydýn'ýn anneannesini kaybetmesinin

de çalýþmanýn duygusal boyutuna önemli etkisi olmuþ.  Ayrýca Aydýn'ýn

bir çok arkadaþý da çalýþmalara dolaylý olarak katýlmýþlar.

Aydýn ve albümde birlikte çalýþtýðý müzisyenler albüm çalýþmalarý

bittikten sonra daha neler yapýlabileceðini,  gündemde neler

olabileceðini düþünmüþler. Bu projenin devamý olarak gündemde bir

Prag konseri planlamýþlar. Burasýnýn güzel, müzik dolu bir þehir olduðu

kadar Mitoslav'ýn kendi þehri olmasýnýn ve orada çok sevilmesinin de

bu kararda etkisi var.

Aydýn'a veda etmek zorundaydým çünkü bir baþka televizyon ekibi

röportaj için onu bekliyorlardý. Bir baþka sefere, bir baþka albümde

görüþmek ümidiyle ona veda ettim. Yolda dönerken albüm hakkýnda

söylediði bir söz hala aklýmdaydý:

"Ýnsan olarak sosyal yaþamýz aslýnda ne kadar kýsa, ama inancýmýz

ne kadar uzun deðil mi ? Daha çok öðreneceðimiz þeyler var. Biz bu

albümü tüm insanlýk için yaptýk."

Bana göre Aydýn'dan ve onun müziðe getirdiði taze soluktan

bizlerin de öðrenebileceðimiz çok þey var.
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ERKAN OÐUR:
TELVÝN'DEN TEMKÝM�E UZANAN BÝR YOLCU

"Ýnsan deðil de aðaç olsam

Dallarýmýn arasýndan rüzgarlar esse,

Yapraklarým, çiçeklerim meyvelerim olsa!

Mevsimleri yaþasam...

Köklerimle topraðýn derinliklerine sarýlsam.

Kuþlar konsa dallarýma, yuva bile yapsalar...

Böcekler, karýncalar yollansalar içime...

Çürütseler oralarýmý,

Ballarým, sakýzlarým olsa

Gövdeme bir insan yaslanýp uyusa...

Ben bunlarý hiç bilmesem, sadece aðaç olsam..."

Ben onu þiirlerinden tanýdým önce. Sonra müziðini dinledim

albümlerden ve konuþtuðum diðer müzisyenler onu bana anlattý tek

tek.

Gün geldi suretinin ötesinde oturdu karþýma, konuþtuk durduk.

Ýþte þimdi okuyacaðýnýz yazý yýllarca beklenmiþ bir tanýþmanýn

kaðýda kaleme dökülmüþ öyküsüdür aslýnda.

"Bana müzik ileri veya geri olarak tasnif edilebilir mi diye

soruyorsun..

Evet, birilerine göre bir baþka insan müzikte daha ileri noktada

olabilir ama bu saptama bir abartý da olabilir. Ýnsanlar farklý þartlarda

ve çevrelerde yaþýyorlar, bu yüzden farklý olabilirler. Ama müzik bir

bütündür. Onun ilerisi gerisi yoktur.

Kiþilere gelince. Belki de nice ileri müzisyen dað baþýnda çoban

olarak yaþadý da bunu hiç bilmedi, bilmeden bu dünyadan göçtü gitti.

Bazen insan yetenekli olur, ama tembeldir müzikte bir yere gelemez.
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Bazen yeteneksizdir, ama çalýþkanlýðýyla bir yerlere gelir. Bazýsý hem

çalýþkan  hem yeteneklidir, hatta bir de destek görür, önemli yerlere

gelir. 

Müzik binlerce sene önceki haliyle de ileri idi. Gerçek müzik bazen

bir çobanýn kavalýyla çaldýðý motiftir, bazen Stravinski'nin yazdýðý bir

duygu olur. Her ikisi de önemlidir. Müzik bir plazmadýr. Müzik tüm

insanlara ait, tüm alemi kapsayan bir bütündür. Biz o alemin içinde

zerreler gibiyiz. Müzik ise hepimizi birleþtiren koskocaman bir enerjidir.

Yer, zaman ve dil ötesi bir kavramdýr. Hatta duygulardan bile ileri bir

kavramdýr. Biz de o büyük müziðin küçücük bir parçasýyýz."

Sýcak bir Mayýs günü Arnavutköy akýntý burnunda oturmuþ

konuþuyorduk. Onu yazýlarýndan ve müziðinden tanýdýðým için farklý

düþünüyordum. Ama gerçek ete ve kemiðe bürünmüþ halinde

karþýmda bir þeyler atýþtýran bir insan olarak onu daha çok sevdim.

Kendi halinde mütevazý bir insandý. Konuya müziðin kendisinden

baþlamýþtýk, öyle de devam ettik.

"Tüm duygusal müzikler yüzeyseldir. Gerçek müzik ise daha

derinde bir kavramdýr. Biz çoðu zaman müzik denen kavramýn dýþ

kabuðundaki þeyleri duyarýz. Ama asýl müzik diplerde bir yerdedir.

Gerçek müzik duygularýn ve tekniklerin ötesinde bir kavramdýr. Gerçek

müzik insani zaaf ve sorunlardan arýnmýþ, saf ve arý bir þeydir.

Tabiattan, ihtiraslardan, egodan, hazlardan sýyrýlmýþtýr. Tabii teorik

olarak bu doðru olmakla birlikte, müziðin tüm bahsettiðimiz þeylerden

arýnarak var olmasý sorusunu ben kendime soruyorum. Konuyu açmak

için bir örnek vereyim. Mesele gül açar,büyür. Kokar veya kokmaz. Gül

tazedir, bize güzel gözükür. Bakýmsýz olur, gözümüze çirkin gözükür.

Ama gülün kendisi bu bahsettiðimiz kavramlarý bilmez. Açmanýn,

kokmanýn, güzel görünmenin farkýnda deðildir. "Açayým da bülbüller

gelsin üstüme konsun", demez. Bir gün öleceðini de bilmez, öylesine

yaþar ve yok olur. Onun varlýðý safiyane bir varoluþtu, düzende yerini

almýþtýr Bu düzen sorusunu da kendime soruyorum.

Müzik de buna benzer. Biz gülü tasvir edebiliyorsak, onun varlýðýnýn

saflýðý ölçüsünde müzik yapabiliyorsak, hýrs, ego, ve teknik gibi

kavramlardan arýnmýþ bir müzik yapýyorsak, iþte o müzik gerçek

müziktir."
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Yemeðimiz bitmiþti, bir kahve arasý verdik. Ýnsanlar Akýntý

Burnu'nda balýk tutuyordu. Her ne kadar bir müzisyenin kendisini en iyi

þekilde ifade ettiði mecra müzik de olsa karþýmdaki insanýn sözlü

olarak da bu konuda baþarýlý olduðunu hissetim. Berberce onun

geçmiþine doðru yola çýktýk:  

"Elazýðlýyým, daðlýyým. Daðdan geldim, gravitasyonla aþaðý doðru

iniyorum. Ve sonunda toprak olacaðým. Doðarken süt kokarak geldim,

leþ kokarak gideceðim. 17 Nisan 1954 doðumluyum, Koç burcuyum

ama burçlarýn ne manaya geldiðini bilmiyorum. 

Elazýð'da büyüdüm. Çok iyi bir çocukluk dönemi geçirdim. Annem,

babam, ailemiz birbirimize çok baðlýyýz.. Büyüdüðüm zaman ve ortamý

hiç bir þeye deðiþmem. Ýyi akrabalar arasýnda, çok sevgi dolu bir

ortamda büyüdüm. Aslýnda her iyi iþin kaynaðý aileye dayanýyor. Aile

iliþkisine, samimi ve sevgi veren insan iliþkilerine çok önem veriyorum.

Böyle büyüyebilmek bir þans. Her þeyimin kaynaðý çocukluðuma

dayanýyor. 

Müzikle iliþkim erken yaþlarda baþladý. Benim çocuk olduðum

zamanlarda bugünkü gibi oyuncaklar yoktu. Ben kendi oyuncaklarýmý

kendim yaparak büyüdüm. Bir teli iki çivi arasýna gererek ilk müzik

aletimi yaptým. Ýki çivinin arasýna gerilmiþ telin gergin olmasýndan

dolayý bir ses oluþturduðunu ve akort edilebileceðini fark ettim. Bunu

keþfettikten sonra deðiþik seslerin farkýna vardým. Yaþadýðým bölgenin

özelliði olarak daha çok küçük yaþlarda hayvan seslerini keþfettim.

Harput daðlarýnda kartallar olurdu. Onlarýn sesini dinlerdim. Sonra

yavaþ yavaþ yörenin folklorunu ve müziklerini öðrendim. Benim

çocukluðumda o bölgeye radyo da henüz gelmemiþti.Yörenin

folklorunda köy düðünlerinin önemli bir yeri vardý. Elazýð üzüm

kültürünün çok eski olduðu bir bölge. Çok eski devirlerden gelen üzüm

toplama zamaný eðlenceleri geleneði vardý. Bu dönemlerde yapýlan

eðlencelerde deðiþik müzikler çalýnýrdý. Bað bahçelerde yapýlan üzüm

þenliklerinde güzel sesli insanlar þarký söylerdi. Bunlarý dinledikçe

zamanla kafamda bað bahçe kültürüne dayana bir müzik kavramý

oluþtu. Bu okul ve hoca dýþý bir müzik kavramý idi. Harput ve folkloru

bugünkü Türk müziðinin oluþumunda önemli bir  noktadýr. Anadolu'da

bu müziðin temelini oluþturan noktalarýndan bir tanesidir. Ben de

oradan nasipliyim.
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Bugün geçmiþe baktýðýmýz zaman bir çok yerel sazýn ve

enstrümanýn kaybolmuþ olduðunu görüyoruz. Geçmiþ müzik kültürüyle

bugün arasýnda kopuk bir dönem var. Mesela çýðýrtma bugün

kullanýlmayan bir enstrümandýr. Kartal kemiðinden yapýlýr. Pentatonik

sesler üretir. Ayrýca bölgede çok geniþ ve derin bir Alevi kültürü vardýr." 

Ancak Erkan Oður gün gelir her çocuk gibi okula gider. Okulda da

müzik dersleri vardýr, ona mandolin çaldýrýlar ama o bu enstrümaný iyi

çalabildiði halde hiç sevmez. Ama kader karþýsýna onun müzik

yaþamýnda çok destek olacak bir baþka insaný çýkarýr: 

"Ben mandolinde kendi havalarýmýzý çalmaya çalýþýrdým. Elazýð'a

tayin olmuþ olan Gazi Eðitim Enstitüsü mezunu bir þan hocasý olan

Ülkü Haným, bana yolumu gösterdi. Þu an soyadýný hatýrlayamýyorum.

Onunla keman çalýþtým. Keman, tam boy bir kemandý, bana büyük

gelirdi. Çalmakta zorlanýrdým. Ülkü Haným keman çalmamasýna

raðmen sesleri tarif ederdi ve ben sesleri kendi kendime bulurdum.

'Arthur Seybord' keman metodu ile Ülkü Haným sayesinde tanýþtým. O

beni bir yýl çalýþtýrdý. Bu þekilde de batý müziði ile bir þekilde tanýþmýþ

oldum. 

Bu çalýþmalar sýrasýnda enstrümanlar ve hayat olaylarý arasýnda bir

baðlantý keþfettim. Mesela, ayný keman yayýný aþaðý çekerken baþka

bir ses, yukarý çekerken baþka bir ses duyarsýnýz. Hayat da böyledir.

Evden çýktýnýz, saða dönersen baþka hayatýn olur, sola dönersen

baþka hayatýn olur ama gene de sen, sensindir."

Ve böylece Erkan Oður'un hayatýnda okul yaþamý ile birlikte yeni bir

dönem baþlamýþ olur. O

Türkiye Cumhuriyeti'nin Eðitim Enstitüsü mezunu idealist hocalarýn

son kuþaðýnýn öðrencilerinden biri olmuþtur. Orta okulu bitirdiðinde tüm

dersleri iyi olan bir öðrencidir. Ýntegral çözer, organik kimya bilir, ama

yaþadýðý yörenin özellikleri onun yaþamýndaki asýl yönleri

belirleyecektir. Bu etkiyi þöyle dile getirdi:

"Edebiyat Elazýð yöresinde çok güçlü idi. Yolda salatalýk satan biri

bile Fuzuli'den gazel söyleyebilirdi. Ayrýca yöre etnik olarak çok

zengindi. Alevi, Kürt, Süryani, Ermeni, birçok deðiþik insan vardý.

Benim ailem Türkmendi. Tüm bu insanlarla olan ortak yaþam,
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hayatýmýza yansýdý. Aslýnda Anadolu'nun tümüyle bir cennettir. Ama

onu gerçekten bilinçli olarak dolaþýp tarayarak görebilen insanlar için.

Anadolu'dan çok þey öðrenilebilir. Bu  kültürel mozaiðe de  yansýmýþtýr.

Anadolu'da birlerce yýllýk motifler var, binlerce yýldan beri geliþtirilmiþ

müzikler var. Ben Türk müziði derken, aslýnda halk katmanlarýnýn

etkileþimleriyle uzun yýllar boyunca oluþmuþ tüm müziklerin üzerinde

geliþen bir müziði kastediyorum. O anlamda oluþan Türk müziði,

Anadolu'nun çevresini de etkiledi. Sonunda bu etki ile birçok müzik

ortaya çýktý, birçok müzik geliþimini Anadolu'da oluþan bu müziðe

borçludur. Aslýnda bu noktada Anadolu müziði ile jazz müziði arasýnda

da bir benzerlik var." 

O ana kadar jazz kelimesi konuþmamýzýn hiçbir yerinde

geçmemiþti. Zaten Erkan Oður da kendisini bir jazz müzisyeni olarak

tanýmlamýyordu. Ama anlattýklarýndan jazz'a ne denli yakýn olduðunu

düþündüm:

"Jazz müziði de Afrika'dan Avrupa'dan gelen insanlarýn

oluþturduðu, deðiþik katmanlarýn etkisiyle geliþti. Hatta bunlar

arasýnda atalarý Asyalý olan Kýzýlderililer de var. Tüm bunlarýn

karýþmasýyla Afrika'dan gelen ritmler ve pentatonik sesler karýþtýlar.

Geçtiðimiz yüzyýlda bu karýþým ve kargaþa bir þekle dönüþtü, bir renk

aldý. O renk de jazz müziðini oluþturdu. Bu müziðin temelinde bir tema

ve o tema etrafýnda yapýlan emprovizasyon var, ritim, armoni ve estetik

var. Aslýnda böyle bir yaklaþým bizim müziðimizde de aynen var, ama

icra biçimi ve tavýrlarý farklý. Bizim müziðimizde de yüksek seviyede bir

estetik var, biz de emprovizeye yönelik olarak açýðýz." 

O gün programda olmayan ekstra bir stüdyo çalýþmasý olduðunu

biliyordum. Beraberce Melih Kibar'ýn stüdyosuna gittik. Bu vesileyle

onu bir stüdyo ortamýnda da tanýma fýrsatým oldu. Yaptýðý iþi saygý ile

yapan, iþin tüm ince detaylarý ile yakýnen ilgilenen bir kiþiliði olduðunu

gözlemledim. Sonra tekrar berberce Arnavutköy'e döndük. Bu sefer

Kenan Doðulu stüdyosuna gelmiþtik. Kaldýðýmýz yerden devam ettik:

"Liseyi Kabataþ Erkek Lisesi'nde okudum. Son seneyi Ankara'da

bitirdim. Daha sonra Fen Fakültesi'nde üç yýl fizik okudum ama

bitirmeden Almanya'ya gittim. Münih'te üç yýl Ludwig Maksimillien

Üniversitesi'nde devam ettim. Bu üniversitede okurken önemli bir karar
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aldým. Ayný dönemlerde kendi kendime klasik gitar çalýþmaya

baþladým. Ýki yýl, günde 12 saat çalýþtým. Ders aldýðým bir hoca yoktu,

hep kendi kendime çalýþtým. Müzisyen olup olmamak konusunda uzun

uzun düþündüm. Zaman içerisinde tüm emeklerime raðmen klasik

gitarcý olamayacaðým acý gerçeðini gördüm.  Bana göre bir konser

tonum yoktu. Ama bu arada gitar çalma tekniklerini ve batý müziði

armonisini belli ölçüde anlamýþ oldum. Gitar müziðinin katmanlarýný

öðrendim. Gene bu dönemde rock, blues ve jazz müzikleriyle

tanýþtým." 

Onun kafasýndaki müziðin oluþmasýnda Elazýð'daki çocukluk

günlerinin etkisini anlatmýþtý,  oradaki folklorik öðelerin bu oluþumun

baþlangýcý olduðunu öðrenmiþtim ama bu oluþumda önemli bir faktörü

anlatmayý unutmuþtu:

"Ortaokulda okuduðum yýllarda bir arkadaþýmýn babasýnýn kitaplýðý

ve plak arþivi müzik anlayýþýmý daha da geliþtirdi. Bach'tan

Haçaturyan'a kadar birçok müziði o arkadaþýmla dinledik. Dað baþýnda

dinleyerek  klasik müzikle tanýþmýþ oldum. Hatta o devirde Beethoven

olmaya karar vermiþtim. Ama sadece müzikleri dinliyor ve

mýrýldanýyordum. Arkadaþýmýn babasýnýn arþivi benim müzik

hayatýmda önemli bir yer oluþturdu. 15 yaþýna geldiðimde ise bayaðý

bir repertuar dinlemiþ ve bu dinleme metoduyla  armoni kavramýný

kafama çizmiþtim. O yýllar kendimce armoni duyabilme özelliklerimi

oluþturan yýllardýr."

Klasik müziði Anadolu'da dað baþýnda tanýyan insanýn yaþamýnda

kaderin bir baþka cilvesi olacaktýr. Bu sefer de kendi öz müziðini

keþfedecektir ama mekan klasik müziðin yüreði sayýlan ülkelerden

birisidir:

"Klasik gitarcý olamayacaðýmý anlamýþtým ama epey gitar bilgim

olmuþtu. Ama zamanla Almanya'da Türk müziði heyecaný içimde

kabardý. Derin bir özlem duyuyordum. Türk müziði sesleri ihtiyacým,

gitardaki perde sistemini kaldýrmama ve sýnýrlý bir aralýk içerisinde

sonsuz ses imkaný saðlayan perdesiz gitarý yapmama neden oldu.

Aslýnda buna sonsuz perdeli gitar demek daha doðru olurdu.

1976 yýlýnda bir gün gitarýn perdelerini söktüm ve hayatým deðiþti.

Tam tabiriyle "perde kalktý". Meðer böyle bir kavram dað müziklerinde
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de varmýþ. Dedeler bir an gelir ellerindeki sazýn perdelerini kesip

atarlarmýþ. Perde kalkýnca limitli bir aralýktan sonsuzluða ulaþýyorsun

ve o yüksek duygu  anýnda armoni bir, yanlýþ yok, tüm sesler doðru.

Perdesiz gitar çalma benim perdeliyi çalma tekniðimi de geliþtirdi.

Çünkü perdesiz gitarda hep doðru noktaya basýp mükemmel

entonasyon elde etmek zorundasýnýz. Yoksa yanlýþ sesler çýkar.

Perdesiz gitar çala çala kulaðým ve duyma yeteneklerim geliþti. Sesleri

daha hassas tartarak çalmaya baþladým. Bu þekilde diðer

enstrümanlarda da daha dikkatli olmayý öðrendim.

Burnumun ucundakini yýllar sonra keþfetmiþtim. Ve Anadolu

müziðine yöneldim. Ýnanýyorum ki Türk müziði ses sistemi son þeklini

almýþ, mükemmel bir sistemdir. Ancak bu müziði öðreten okullar

oluþma aþamasýnda. Birçok çaba var. Bu müziðin esaslý bir armonisi

de var. Bir gün keþfedilecek. Anadolu da birçok þeye cevap veren

zengin bir müzik ekseni var." 

Erkan Oður'un Almanya yaþamýnýn içerisinde bir de Fransa

macerasý var.

Almanya'da çalýþýrken Kübalý klasik müzik gitarcýsý olan Oscar

Caseras ile bir seminerde tanýþmýþ. Onun daveti üzerine 1976 yýlýnda

Paris'e gider ve Caseras'ýn asistaný ile üç ay çalýþýr. Paris'te eski bir

arkadaþý olan Can Kozlu ile ayný evde kalýr. Sonra Almanya'ya döner.

Öðrendiði bir baþka þey yaþamýný deðiþtirecektir: 

"1980'de Ýstanbul Teknik Üniversitesi Türk Müziði Devlet

Konservatuarý'nýn varlýðýný öðrendim. Oraya girmek için Almanya'dan

döndüm ve dört yýl okudum. Askerliðimi Eskiþehir'de Hava Yer Piyade

olarak yaptým. Ayný konservatuarda, bir yýl hocalýk yaptým. 1989'da

Amerika'ya gittim. Ýki yýl orada yaþadým. Ýlginç bir deneyim oldu.

Missisippi nehrini North Dakota'dan New Orleans'a kadar aþaðý yukarý

dolaþtým. Bir yandan blues müzikleri dinledim. Bir yandan çalýyordum.

Bir yandan Kýzýlderili müziklerini inceledim. Slide gitarla perdesiz gitar

arasýndaki baðlantýlarý inceledim. 1991-1992'de tekrar Türkiye'ye

döndüm.� 

Erkan Oður'u çoðumuz iþte bu dönüþünden sonra gerçekleþtirdiði

projelerle tanýyoruz. Ama ilk projesi olan 'fretless' yani 'perdesiz'

albümünü gerçekleþtirebilmek için epey kapý dolaþmak zorunda
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kaldýðýný öðrendim. Türkiye'de gereken ilgiyi göremeyince projeyi

Alman yapýmcýlara sunar. Sonunda dünyadaki ilk perdesiz gitarla

çalýnmýþ olan solo albüm 'Feuer und Eis' tarafýndan Almanya'da

yayýnlanýr. Prodüktör Birgel Gasthuiesen. bu projeyi gerçekleþtirmiþ ve

desteklemiþ.

Ancak bundan sonra Erkan Oður'u Türkiye'de tanýtacak birbirinden

güzel projeler ard arda gelmeye baþlamýþ. Bunlar arasýnda 1995

sonunda gerçekleþtirilen 'Bir Ömürlük Misafir', albümü ve 1996

sonunda bir film müziði olan 'Eþkýya' albümü var. 'Eþkýya'nýn

müziklerini yapma projesi tamamen bir tesadüfle geliþmiþ, bir

arkadaþýnýn ricasý ile baþlayan çalýþmalar 15 gün gibi çok kýsa bir

zamanda gerçekleþtirilmiþ.

Daha yakýn zaman da gerçekleþtirdiði çalýþmalar arasýnda ise

1998'de 'Gülün Kokusu', 1999'da 'Hiç' ve 2000'de 'Anadolu Beþik'

albümleri var. Halen ünlü duduk ustasý Civan Gasparyan ile beraber

bir albüm hazýrlýyor.  

Erkan Oður bugün geldiði noktada kendini ve müziðini bakýn nasýl

görüyor:

"Kim olduðumu soruyorsun, cevaplamasý oldukça zor bir þey

sordun. Ama belki þöyle diyebilirim:

Nesli tükenen bir nefes. Evli, bir kýz çocuðu var, 3 yaþýnda, Gonca.

Ýkinci çocuðumuz da bir kýz ve þu an yolda. Ekim ayýnda doðacak.

Ýsmini sürpriz olarak saklýyoruz. Eþimin adý Laden, kendisi ekonomist.

40'dan fazla rekoru olan milli kelebek yüzücü.

Maddiyata çok fazla önem vermem, saðlýklý olmayý tercih ediyorum.

Kazandýðým para ailem için. Ben hep ayný kýyafetleri tekrar ederim.

Minimum ihtiyaçlarýmý karþýlarým. Bazen de bir gitar veya enstrüman

yapmak için malzeme almak üzere para ayýrýrým.

Tasavvuf dönük ve tabiata bakan bir yönüm var. Aðaca yaslanýrým.

Hayvanlarý izlerim. Yapraklar, kuþ, tabiatýn içindeki mükemmelliklerle

ilgilenirim. Örümcek aðlarýna, kuþ yuvalarýna bakarým. Ýnsan

vücudunun yapýsýyla ilgilenirim.

Ben kendimi müzikle ilgili bir kiþi olarak görüyorum. Müzik tek

baþýna son derece önemli deðil. Müzik hayatýmdaki birçok önemli
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þeyin yanýnda kendisi de önemli olan bir konu. Ama müzikten daha

önemli olan deðerler de var. Temiz olmak, ahlaklý olmak, paylaþýmcý

olmak, tabiatý korumak  ve sevmek�" 

Ama sözlerinin arasýndaki 'paylaþýmcý olmak' kavramý bizi ikinci

defa jazz müziðine getirdi.

Yüzüne baktýðým an sorumun ne olacaðýný anlamýþtý, ben

sormadan cevapladý:

"Bana göre Jazz'ýn ne olduðunu söyleyeyim. Þöyle diyebiliriz:

benim içimden gelen þeylerin özgürce, zýrvalamadan, beraber çaldýðýn

insanlarýn da müzik deðerlerini hesaba katarak, estetik deðerleri

koruyarak, emprovizeye yönelik olarak ve bütün sýnýrlarý zorlayarak

içinden geleni müzik olarak ifade etmektir. Tabii bunun içinde ritim,

armoni ve akýcýlýk olmalý. Müzik þelale gibi akmalý.Hangi jazz

müzisyenleri ile çalmak istediðime gelince. Artýk yaþamadýðý için

mümkün deðil ama Miles Davis ile çalmasam bile onun yanýnda olmak

isterdim. Onu 12-13 yaþýmdan beri dinliyordum. Beni caza

yakýnlaþtýran kiþidir. John Coltrane ile beraberliklerini beðeniyorum.

Bence John Coltrane'in tüm  çalýþmalarý çok önemli. Ben þimdi o

anlayýþla müziðe yaklaþýyorum. Ornette Coleman çok yoðun enerji

dolu. Müziðinde bir gerilim var.Coltrane'de o demin bahsettiðim 'þelale

gibi olamak' var. Müziði akýyor. 

Gitarcýlarla ilgili bir-iki þey söylemek istiyorum. Pat Martino bana

göre bebop tarzýnýn  en dengeli çalan müzisyenlerinden birisidir. Robin

Ford'u ise blues ve rock tarzýnda çok beðeniyorum. Bir de Bill Evans

var, onun da ellerinden öperim. Sað elini beðeniyorum. Sol eli zaten bir

basçý, gizli bir orkestra. 

Ama asýl olarak halk müziði ile ilgileniyorum. Benim köküm halk

müziði. Caz sonradan etkileþimle oldu. Ama doðal olarak benimle

büyüyen türk halk müziði. Bu yüzden kýrk yaþýndan sonra tekrar

baðlama çalmaya ve türkü söylemeye baþladým. Ýçimde gizli olan,

içime ittirdiðim, bastýrdýðým, ertelediðim bir takým þeyleri yeniden

çýkarttým. Halk müziði içine ufacýk da olsa jazz  öðeleri katmaya

çalýþýyorum."
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Erkan Oður'un müzisyenliðinin yaný sýra bir de 'Lutier' yönü var.

Gitarýn perdelerini söktükten sonra baþka enstrümanlar da yapmýþ.

Fizik okumuþ olmanýn bu konuda kendisine epey katkýda bulunduðunu

söylüyor. Ayrýca konservatuar yýllarýnda enstrüman bilgisi dersleri

almýþ. Bir iki enstrüman yapmýþ. 'Kopuz'u geliþtirmiþ. Kopuz  ilk defa

olarak  1996 yýlýnda 'Eþkýya'nýn müziðinde de kullanýlmýþ. Tel sayýlarý

arttýrýlmýþ baðlamalar yapmýþ. Aslýnda baðlama onun için halk

müziðinin kendi içinde olan gizli armonileri keþfedebilme konusunda

bir deney aleti. Kendi adýný verdiði Oður da böyle tel sayýsý arttýrýlmýþ

bir enstrüman. Ýnsanlar þimdi bu enstrümaný baðlama ustalarýna

sipariþ vererek yaptýrýyorlarmýþ. Yurt dýþýndan da bir çok kiþinin Oður'la

ilgilendiðini öðreniyorum.

Jazz müziðine þöyle ufak bir kaçamak yaptýktan sonra tekrar kendi

müziðimize dönüyoruz. Onun içinin dolu dolu olduðunu gösteren þu

sözleri dinliyorum:

"Anadolu'ya inanýyorum. Hemen hemen tamamýný dolaþtým.

Dolaþmaya devam edeceðim. Bu lisan, bu insanlar bizim müziðimizin

nedenleri. Ama müzikte sýnýr tanýmýyorum. Müzik kainatýn dýþýna taþan

bir þey. Yerel  bir konudan baþlayarak müziði geliþtirmek ve tüm

insanlýðýn paylaþtýðý bir deðer haline getirmek mümkün olabilir.

Bizim müzisyenler olarak, üreten kiþiler ve sanatçýlar olarak, halkýn

eðitilmesi yönünde büyük sorumluluðumuz var. Eðitimsiz olmak

insanlarýn hatasý deðil. Türkiye ve Türk insaný üretime yönelik olarak

doðru eðitilmeli, kendi içimizden gelen deðerlerle bir harman yapýp o

deðerleri geliþtirerek üretmeliyiz. Ürettiðimizi tüm dünya insanlarýna

sunabilmeliyiz. Türkçe'nin çýkýþ yolu da bu."

Ancak Erkan Oður için bu yaklaþým müziðin ötesinde de olabiliyor.

Bu arada yemek konusunda da meraklý olduðunu öðreniyorum.

Anadolu'nun bu açýdan da çok zengin olduðunu deðiþik yörelerde

deðiþik mutfak kültürlerinin var olduðunu söylüyor. Söz Türk insanýna

geliyor. Onu en çok gençlerin sevdiðini söylüyorum, gülerek baþýyla

teyit ediyor ve gençlik hakkýnda konuþuyoruz:

"Genç nesil büyük bir potansiyel. Ama köklü bir eðitim þart. Bu

eðitim Türk insanýnýn özdeðerlerine de dönük olmalý. Türk ailesine

inanýyorum. Ve eðitim aileden baþlamalý. Ýkinci aþamada ise okul
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eðitiminin seviyesi yükseltilmeli. Þu an tüketime yönelik bir eðitim var

ama üretime yönelik bir eðitim yok. Tüm bu çarpýklýða raðmen

insanlarýmýzda ümit var ve müzisyenlerimiz oluþmakta." 

Aslýnda asýl iyiliðin onun kendi içinde olduðunu, yüreðinden gelen

sýcaklýðýn ona çevresinden sevgi olarak geri döndüðünü anlamýþtým.

Vaktimizin kalmadýðýný ve onu baþkalarý ile de paylaþmam gerektiðini

biliyordum. Ayrýlmadan önce konuþurken onu çok sevdiði sazý

baðlamayý çalarken hayal ettim:

"Benim için müzik uykularýmdaki rüyalarým gibidir. Sadece ben

görürüm, hissederim, yaþarým, unuturum, hatýrladýklarýmý aktarýrým,

yorumlarým... bazý rüyalar da gerçek olur...

Türk müziðinin gerçek armonisinin emeklemelerini baþlatan

duyuran kiþi olarak hatýrlanmak isterim. 

Beraber müzik yaptýðýmýz bir üçlüm  var, adý Telvin. Davulda Turgut

Alpbekoðlu, basta Ýsmail Soyberk var. Ben de deðiþik gitarlar

çalýyorum. Tamamen emprovize müziðe yönelik çalýyoruz.

Telvin Farsça bir kelime. Renkler demek. Ancak bir de Tasavvuf

anlamý var. Tasavvufta halden hale geçiþtir. Telvin, yolculuk gibi,

sonunda bir karar varýlýr, onun adý da 'Temkim' dir. Herþey halden hale

geçiyoruz, bilsek de bilmesek de. Benim yaþam biçimim, müzik

anlayýþým da bu anlayýþýn bir parçasýdýr. Ben her yaþadýðým þeyde, her

yaptýðým þeyde Telvin'i görüyorum."

Ona veda ettim, eve geldim ve 'Gülün Kokusu'nu dinledim.

Kapaktaki cümleler þimdi bana daha çok þey ifade ediyorlardý:

"Bütün türküler güzeldir.

Tabiattýr, Hayatýn ta kendisidir, salt müzik deðildir,

Ve bu ülkenin elle tutulan hazinesidir.

Hoyratça tüketme çabasýnda olanlar kaybederler.

Bu çalýþma birlikte hatýrlama manasýndadýr"

"Nefsime hakim olamayýp düzenlemeler yaptým

Ama niyet iyidir, dürüsttür, sevgi doludur..."

O gün ben perdesiz gitarý yeni bir müzik aleti olarak dünyaya ve

insanlýða hediye eden Erkan Oður'la tanýþtým. Ayný zamanda müzik

dünyasýnda bir Telvin gördüm, gördüðümü de sizlerle paylaþmayý borç

bildim.
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NÝX: "DOÐRU YAÞAMAK" ÜZERÝNE 

BÝR BÝR MÜZÝKAL YOLCULUK 

Onu önce Kalan Müzik tarafýndan yayýnlanmýþ 'NÝX' adlý

albümünden tanýmýþtým, CD deki bir þiir dikkatimi çekmiþti:

"çok uzak bir çaðlayanda doðdum ben bazen geç bazen

erken gelen bir þahindi annem ondan öðrendim seviþmeyi

ben hiç doðmamýþ bir sýrtlan yavrusuydu babam oydu�."

Þiir böylece uzayýp gidiyordu hiçbir virgül nokta olmadan.

Sonra Biyografisini okudum, ilk cümle þöyle baþlýyordu:

"Tolga Tüzün 12  Nisan 1971 yýlýnda Ýstanbul'da doðdu."

Ýnsan merak ediyor, mesela, o gün hava nasýldý? Yaðmur yaðýyordu

mu? Güneþ mi vardý?

Çok yaðmurlu bir gün tanýþtýðýmýzda onu ilk olarak yanýnda oturan

eþinden dinledim:

"Ýkimiz de koç burcuyuz; tahmin ettiðiniz gibi evde kan gövdeyi

götürüyor. Ben psikologum, hayýr, onu tedavi etmedim onu aldýðým gibi

seviyorum."

Kýzýn adý Peri Sharpe idi ve gerçekten dünya tatlýsý bir insandý.

Albümün kapaðýnda bu çalýþmanýn ona ithaf edildiðini okumuþtum.

Tolga'ya hak verdim.

Elimdeki biyografide doðum yýlýndan sonra bitirdiði okullar

sýralanmýþtý: 

Saint-Joseph Lisesi'ni ardýndan  Marmara Üniversitesi, Fransýzca

Siyasal Bilimler ve Kamu Yönetimi Bölümü'nü bitirdi( 1993 ).

Tolga yavaþ yavaþ biyografinin ardýndaki insaný bana açmaya

baþladý:
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�Saint Joseph'in içindeyken çok kötü bir yer olduðunu düþünürdüm,

ama bitirip de dýþarý çýkýnca ne kadar þanslý olduðumu düþündüm. Bu

okul birey olarak hayata sizi çok iyi hazýrlar, çok sýký bir eðitimi, çok iyi

hocalarý vardýr. Okuldayken matematik ve fizikle çok ilgili idim.

Düþünün ki 17 yaþýnda, Fransýzca ve Ýngilizce gibi iki önemli dili

bilen bir insan olarak mezun oluyorsunuz. Bu da dünyadaki her þeye

açýlýmýnýzý üçle çarpýyor. Bu çok önemli, hayata iki el avansla

baþlýyorsunuz.�

Biyografide müziðe nasýl baþladýðý da yazýyordu:

"Müziðe 7 yaþýnda çoðu Türk çocuðu gibi mandolin ve blok flüt

çalarak baþladý.

Yaþamýmda gayri resmi tarih her zaman bana resmi olandan daha

ilginç gelmiþtir, ben de Tolga'yý dinlemeyi biyografisini okumaya tercih

ettim:

"13 yaþýnda evde kýz kardeþime piyano alýndý ama o çabuk býktý,

ben piyanoyu çalmaya devam ettim.

Ýlk olarak Mehmet Ali Baytan'la çalýþtým. Sonra M.S.Ü

Konservatuarý'nda öðretim görevlisi olan Meral Beþeli hocam oldu. Bir

konser piyanisti olamayacaðýmý biliyordum, çünkü geç baþlamýþtým.

Ayrýca o sabýr ve disiplin bende yoktu. Üçüncü hafta sonunda ilk

bestemi yapmýþtým ve bu güne kadar beste yapmaya hep devam

ettim. Bu benim için çok deðiþik bir kulvar oldu.

1986 Ýstanbul Caz Festivali'nde iki konser izledim. Bunlardan ilki

Oscar Peterson'dý. Onu izleyene kadar piyanonun öyle

çalýnabileceðini düþünmemiþtim. Konserden sonra 'ben de böyle

piyano çalmak istiyorum' dedim. Ýkinci konser Mahavishnu Orchestra

idi. Ses alanýnýn nasýl bu kadar uç noktalara gidebileceðini onlardan

öðrendim. Lirik  olmayan melodilerin nasýl kulaða böyle hoþ

gelebildiðine þaþýrdým."

Onu dinlerken göz attýðým 'resmi tarih'te ilginç bir nokta gözüme

çarptý:

"1986 yýlý Tolga Tüzün'ün hayatýnda müzik açýsýndan önemli bir yýl

oldu. Önce arkadaþýnýn babasýnýn plak koleksiyonunda bulduðu
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1950'lerde kaydedilmiþ Colombia-Princeton Electronic Music Center

'ýn plaklarý sayesinde Berio, Babbitt, Arel, Mimaroðlu, Cage gibi

bestecilerle tanýþtý. Ardýndan Oscar Peterson ve  Mahavishnu

Orchestra konserleri jazz ve fusion  müziði ile ilk temasýný oluþturdu.

Ayný sene lisede Sayat Arslanlýoðlu ve Babür Þaylan ile ilk gurubunu

kurdu."

Tolga bir açýklama getirdi:

�Bu cazýmsý bir pop grubuydu. Cengiz Baysal'da bizle çalýþtý. Üç yýl

çaðdaþ müzikle derinlemesine ilgilendim. Lisede teneffüs nedir

bilmedim, hep piyano çaldým ve beste yaptým. Müziði dinlemeyi

öðrendim. Ýçinizde bir sezgi vardýr. Müziði dinlersiniz ama neyin

dinleneceðini, neyin neden iyi olduðunu sadece öðrenerek

anlayamazsýnýz. 

1986'da bu bestecileri dinlerken  aradýðým, ve duymak istediðim

þeylerin onlarda mevcut olduðuna karar verdim. Onlar kadar özgür

olmak istedim. Ses denilen þey, bilinen alýþýlmýþ düzenin dýþýnda bir

kavramdý ve bir þeyleri ifade etmek için kullanýlabiliyordu. Batý müziði

teknik açýdan sabit frekanslara göre kurulmuþ bir yapý. Müziðin sadece

belli frekanslarýnýn deðil, her frekansýnýn bir duygu ifade edebileceðini

anladým. Bu duygu ille de sevgi veya hayal duygularý da olmayabilirdi.

Nefret de bir duygu idi ve müzik nefreti de ifade edebiliyordu.� 

Biyografiye geri döndüm. Bu çok þýk yazýlmýþ bir dosya idi. Hem

Tolga'nýn yaþamýndan kesitler sunuyor, hem de en son çalýþmasý olan

albüm ile ilgili detaylý bilgiler veriyordu:

Tolga Tüzün Çaðdaþ Müzik ve Modern Jazz dinlemeyi ve çalmayý

öðrenmekle geçen 3 yýldan sonra 1989 yýlýnda modern bir jazz ve

fusion gurubuna katýldý. Gitarda Sarp Maden, basta Taylan Cemgil,

davulda Cengiz Baysal, saksofonda Murat Uncuoðlu, synthesizer'da

Alper Maral ve piyanoda Tolga Tüzün 'den oluþan bu grup modern ve

avant-garde jazz  üzerine yoðunlaþmýþtý. Üniversite yýllarýnda ilk kez

profesyonel anlamda müzik devreye girdi. Selen Gülün, Taylan Cemgil

ve Tolga Tüzün  Arnavutköy Kedi Bar'da bir sene standartlardan

oluþan bir repertuarla program yaptýlar. 

Biyografinin satýr aralarýnda gizli olan þeyleri ise

konuþmalarýmýzdan öðrendim:
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�Beni bu müzisyenler etkiledi. Çünkü ben onlarla beraber çaldým.

Þuna inanýyorum ki, 1990'larda büyüyen bir müzisyen olarak o devrin

uluslararasý þöhretli müzisyenlerinden sýnýrlý olarak etkilenebildim.

Onlarý göremedim, onlarla beraber çalmadým, onlarýn enerjisini

hissetmedim. Ama beraber çaldýðým insanlarýn ve beraber yaptýðýmýz

müziðin enerjisini içimde hissettim. Tabii ki yabancý müzisyenleri de

dinledim ama asýl beni etkileyen beraber müzik çaldýðým Alper Maral,

Sarp Maden, Oðuz Büyükberber, Selen Gülün, Çaðlayan Yýldýz,

Mahmut Yalay, Cengiz Baysal  gibi insanlar oldu.�

Tolga'nýn bu arada üniversiteyi bitirir ve bir iþe girer, ama aradýðý

þeyi bulamayacaktýr:

�1993'te bir kozmetik firmasýna pazarlama ve ürün müdürü olarak

girdim. Fransýzca siyasal bilimler okumuþtum. Stajýmý da bu kozmetik

firmasýnda yapmýþtým. Onlar beni çaðýrdýlar. Aslýnda ben üniversitede

kalmak istiyordum. Ama para cazip geldi. Bir yýl içinde çürüdüðümü

içimde hissettim, çünkü müzik yapacak vaktim çok azalmýþtý. Aydýn

Esen'in bir sözü aklýma geldi: "Müzisyen olmayý seçtiysen, her anýn

müzikle olmalý." Ben de öyle yaptým. Bu arada pop müzik çalarak

hayatýmý kazandým; para kazanmam gerekiyordu. Erbil Savaþ'ýn bir

lafý vardýr. Bakkala gidip ekmek aldýðýnda bakkal: "Bu parayý cazdan

mý kazandýn, popdan mý kazandýn?"  diye sormaz der. Ama ekmeði

almak için o parayý kazanmak zorundasýn.� 

Para kazanmak için 1993'den bu yana çok sayýda tiyatro, modern

dans ve TV müzikleri yaptýðýný da bu vesile ile öðrendim. Onun asýl

hedefi her zaman müzikten yaþamýný kazanmak olmuþ. Baþkalarýnýn

ne düþündüðünü umursamadan gitmeyi planladýðý bu yolun acýlarýný

çekmeye kendisini hazýrlamýþ. 1996'da Ýstanbul'da düzenlenen

"Habitat"ýn kültürel etkinlikleri çerçevesinde hazýrladýðý dans müziði

"Dance Factory" gurubu tarafýndan sergilenmiþ. 

1995'de Ali Perret ile kýsa bir süre jazz piano ve armoni çalýþtýktan

sonra 1996 'ta Eylül Bar'da Sarp Maden, Mahmut Yalay ve Ýzzet

Hiçkalmaz'dan oluþan quartet'le tam bir sene modern jazz çalmýþ. Ayný

kulüpte Pazartesi günleri gerçekleþen jam session'larýn düzenleyicisi

olarak  Ýmer Demirer, Ýlhan Erþahin , Oðuz Durukan, Can Kozlu, Arto

Tunç, Cem Aksel, Oðuz Büyükberber, ÇaðlayanYýldýz  gibi isimlerle

sahneyi paylaþmýþ.
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Ancak yaþamýndaki en önemli dönemeçlerden birisi 1996'da Aydýn

Esen'le çalýþmasý olmuþ. Tolga ondan aldýðý fikirler ve destekle beste

yapmaya daha da aðýrlýk vermiþ: 

�Aydýn Esen yaþamýmda bir dönüm noktasý oldu. Aydýn'la

tanýþýncaya kadar birçok þeyi sezgisel olarak yapýyordum. O bana

yaptýðým þeylerin, yapmak istediðim þeylerin doðru bir yol olduðunu

hissettirdi. Onun kiþiliðinde yaptýðým þeyler için bir çeþit meþruiyet

buldum.� 

Biyografi de Tiyatro ve TV müzikleri sayesinde kurduðu

baðlantýlarýn onu 1995 yýlýndan itibaren TV programlarýna taþýdýðýndan

da bahsediliyor. 1999 yýlýna kadar tam 19 televizyon show'unda

program orkestrasý liderliði ve müzik direktörlüðü yapmýþ. Bu

çalýþmalarýn ardýndan da Ekim 2000 'de ÝTÜ Dr.Erol Üçer Ýleri Müzik

Araþtýrmalarý Merkezi'nde Çaðdaþ Kompozisyon Yüksek Lisans

çalýþmasýna baþladýðýný öðreniyoruz. ÝTÜ'de kendisine gerçek bir

besteci gibi bakýldýðýný ve bunun kendisini çok iyi hissettirdiðini

söylüyor. Bu enstitüde 20. yüzyýl müziði ile olan iliþkilerinin de doruk

noktasýna geldiðini de ifade ediyor.

Tolga'nýn Nisan 2000-Haziran 2000 tarihleri arasýnda, Babylon'da

gerçekleþen üç konserde Lawrence Butch Morris'in topluluðunda

piyanist olarak yer aldýðýný öðrenince kendisini ilk defa nerede

tanýdýðýmý sonunda hatýrlamýþ oldum. Benim kiþisel olarak pek

hoþlanmadýðým bu projeyi onun açýklamasýndan sonra bambaþka bir

bakýþ açýsýndan gördüm: 

�Butch için önemli olan þeyler armoni, lirizm ve melodi deðildir.

Onunla çalýþýrken siz, onun sopasýnýn ucundaki bir enstrüman, bir

iletiþim aletisinizdir. Onun yarattýðý koordinasyon birçok kiþinin

anlayýþýndan çok farklýdýr. Birlikte yapýlan o çalýþmada bir sinerji

meydana gelir, o an her þey mümkündür. Kendinizi nasýl isterseniz o

þekilde ifade edebilirsiniz, okuduðunuz, bildiðiniz her þeye meydan

okursunuz. Önemli olan þey sesi ve kurallarý olabildiðince esnek

kullanmaktýr. 20. yüzyýl müziðinin anlayýþý böyle bir þey.�

Peri o ana kadar sessiz sedasýz bizi dinlemiþti. Aslýnda hepimiz

yaþamýmýzda yaptýðýmýz tercihlerden oluþan varlýklarýz. Tercihlerine
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bakarak bir insan hakkýnda düþünce sahibi olmak mümkündür. Bu

sefer de Tolga'yý onunla yaþamayý tercih eden insanýn aðzýndan

dinledim:

�32 yaþýndayým ve üç yýldýr evliyiz. Eylül Bar'da tanýþtýk. Evlenmeyi

planlamamýþtýk. Tolga çok kitap okuduðu için beni etkiledi. O akþam bir

torba dolusu kitapla gelmiþti. Ben de onun gibi çok kitap okurum. Onu

sevme sebeplerim arasýnda müzisyenliði alt sýralarda gelir. Bu

sözlerim biraz kliþe gibi gelebilir ama onun benim "soulmate"im

olduðunu hissettim. O benim ender gördüðüm kendine ve yaþama

karþý dürüst insanlardan biri. Onu tanýdýkça þunu gördüm, Tolga'nýn

müzisyen olmama þansý yoktu. Aslýnda yetenek olarak her þey

olabilirdi, ama mutlu olmasý sadece müzikle mümkün.�

Tolga bu noktada tekrar kendi kaderini kendi ellerine almak istedi ve

söze girdi:

�Bazý çocuklar radyoyu açýp dinlemesini, bazýlarý da radyonun içini

açýp bakmasýný severler. Ben ikinci gruptaydým. Bir þeyi

kurcalayabileceðim son noktaya kadar kurcalamak isterim. Ayný

þekilde de yaptýðým müzikle hem kendimin, hem de yaþamýn sýnýrlarýný

keþfetmekteyim.�

Onun bu keþiflerinin Peri üzerinde olan yansýmalarýný da ilginç

buldum: 

�Tolga'nýn müziði benim tarzým deðil ama bu da bir 'challenge'. Ben

aslýnda hip hop ve funk müzik ve sözlü müziði seviyorum. Müzikle

dans etmek istiyorum. Tolga'yý seviyorum, destekliyorum ama her

zaman onun müziðini anlamýyorum. Ama yaptýðý þeye her zaman

inanýyorum. Var olaný tamamlýyor ve yeni þeyler yaratýyor. Bu da güzel

bir þey. �

Tolga baþka müzisyenlerle birlikte de albüm çalýþmalarýnda

bulunmuþ. Bunlardan en güncel olaný bu yýl piyasaya verilen Oðuz

Büyükberber'in Velvele'si. Bu albümle ilgili konserlerde  Mike Wilkens,

Demirhan Baylan ve Cengiz Baysal ile birlikte yer almýþ. 

Konuþmaya kapýlýp gittiðimizden asýl konumuz olan Nix

albümünden uzaklaþmýþtýk. Vakit kaybetmeden ona döndük.
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Bu albüm Tolga Tüzün'ün 1989-1999 yýllarý arasýnda yapmýþ olduðu

besteler ve spontane çalýnmýþ duo çalýþmalarýndan oluþuyor. Ama en

önemlisi albüm kendi yaþamý ile bir paralellik arz ediyor. Bu kavramý

Tolga þu sözlerle ifade etti:

�Hayatýmda bir takým planlar var. Þunu yapacaðým, bunu olacaðým,

para kazanacaðým gibi. Bir yandan da hayatýn sana getirdiði

rastlantýlar var. Þanslýyým, çünkü hayatýn rastlantýlarý benim hep

lehime iþledi. Rastlantýlar, kendi tasarladýðým þeyleri her zaman

tamamladýlar.. Çekiciliðine kapýldýðým her þey, sonunda iþime yaradý.

Müzik, iþ, eþ, tüm seçimlerimde çok þanslý olduðumu düþünüyorum.

Bu rastlantýlarýn olmasý yüzünden 2001 yýlýnda böyle bir müzik

felsefesiyle yola çýktým. Bu yolda birçok arkadaþým da var, yalnýz

deðilim. Beni müzisyen olarak kabul etmiþ bir eþim var. Onu tanýmakla

da büyüdüm. Çok fazla deðiþtiðimi ve deðiþeceðimi de düþünüyorum

Sýnýrlarým var ama onlarý aþmaya ve geliþtirmeye çalýþýyorum.

Müzik, teknik ve yaþamýn sosyal sýnýrlarý. Sürekli bir mücadele

içindeyim ve mutluyum. Þu anda yaptýðým gibi müzik yapýyorum ve

zaten baþka türlü de yapamazdým.�

Albümün adýnýn ilginç bir öyküsü var: 

�Önce 'Ret' koymak istedim, çünkü yaþamda birçok þeyi

benimseyemiyorum. Bazen reddettiðimi yüksek sesle söylemek

istiyorum. 'Nix' sözlük anlamýyla, eski yüksek Almanca'da 'Nicht' ile

ayný kökten geliyor. Reddetmek, veto etmek demek. Ayný zamanda bu

kelime eski Alman mitolojisinde  su perilerinin de adýymýþ. Þu an ölmüþ

olan kedimizin adý da Nix idi. O kedicik, kendini köpek zannederdi. Çok

þahsiyetli bir kediydi.� 

Tolga'ya göre çalýþmasý bir konsept albümü deðil. Albümde

herkesin beðenebileceði bir þeyler var. Albümü anlatan yazýda ise þu

ifadelere yer verilmiþ:

�Çaðdaþ Müzik ve modern jazz etkileþimlerinin yoðun olarak

hissedildiði parçalarda, yoðun nefesli enstrüman yazýlarý serbest

doðaçlamalarla harmanlanmýþtýr. Yazýlý Avrupa müzik geleneðinin

önceden hazýrlanmamýþ modal doðaçlamalara eþlik ederek, bu iki

stilin birbirine çelme takmadan bütünlüklü ve doðal bir senteze

ulaþmalarý amaçlanmýþtýr. Tolga Tüzün kendisinin yýllardýr üzerinde

118
Cazname II- Tunçel Gülsoy



çalýþtýðý Schoenberg'in 12 ton müziði, dizisel(serial)müzik, mikrotonal

müzik, elektronik müzik ,atonal müzik gibi çaðdaþ stilleri,  Afro-

Amerikan kökenden gelen jazz , funk ve rhythm and blues gibi stillerle

birleþtirerek entellektüel ama nefes alan , geniþ bir müziðe ulaþmayý

amaçlamýþtýr.

Avant-garde ve modern müzikten son derece lirik balladlara uzanan

bir yelpazede 2000 yýlýnda Ýstanbul'da yaþayan, büyük çapta auto-

didakt bir müzisyenin sosyal ve psikolojik  açýlýmlarýnýn belli bir

döneminin kaydedilmiþ halidir 'nix'. Sonuçta her þeyin birbirine

tamamlandýðý genel bir yapýsý olmasý tasarlanmýþtýr. Rastlantýlarýn

güzelliði ve tazeliði ile, tasarlanmýþ olanýn entelektüelliði arasýnda bir

gel-git olmuþtur 'nix'. 

Tolga Tüzün'ün hayatýyla paralelliði bundandýr.�

Albümün içinde okuduðum bir cümle çok dikkatimi çekmiþti. Þöyle

diyordu:

'Yanlýþ yaþam, doðru yaþanmaz.' (Adorno) Tolga bu cümlenin

çerçevesinde tüm yaþamýnýn özetini yaptý: 

�Tamamen kendime özel bir cümle. Tüm dünyanýn müzisyenleri zor

bir iþ yapýyor. Çok soyut bir kavram olan sesi, birtakým kalýplara döküp

bir þeyler ifade etmek için çalýþýyoruz. Bunu yaparken içinde

yaþadýðýmýz ortamlarýn tüm sorunlarýna maruz kalýyoruz. Ýzole deðiliz.

Toplumun içindeyiz, onun getirdiði sosyokültürel ve ekonomik tüm

handikaplarýna açýðýz ve bizi koruyacak bir gardýmýz yok. Savunma

mekanizmalarý geliþtiriyoruz. Bazen hayatta kalabilmek için yanlýþ

tercihler yapýp, yalan söyleyebiliriz. Yalan ve samimiyet kavramlarý

bence müzikte zaten var. Ben söylediðim, yazdýðým, çaldýðým her þeyi

çok samimi ve kendimden olmasýný istiyorum. 

Kendimi þöyle görüyorum. Bir enstrümantalist olarak parlak deðilim

ama iyi bir müzik adamýyým. Sürekli açýlan bir beynim var ve bunu

piyanoya yansýtýyorum. Bir piyanoyu konser piyanistleri gibi

çalamýyorum. Ama kafamdakileri müziðe geçirebilmeye önem

veriyorum. Önemli olan hiç çalamayacaðým parçalarý çalmak deðil.

Önemli olan kafamdaki müziði yaratabilmek.

Bu albümde insanlar büyük bir özveriyle çalýþtý, zaman ayýrdý. Hem

þaþýrdým hem de onlara müteþekkir kaldým.�
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Tolga'ya bu çalýþmasýnda Ýmer Demirer, Merih Ermakastar, Mike

Wilkens, Ümit Onartan, Yahya Dai, Oðuz Büyükberber, Kürþat

Sekban, Alper Maral, Sarp Maden, Çaðlayan Yýldýz, Selen Gülün,

Mahmut Yalay, Murat Ejder, Uluð Aydeniz, Hakan Beþer, Sahir Ünal ve

Volkan Öktem deðiþik deðiþik parçalarda eþlik etmiþler.

Tolga ile müzik hakkýnda konuþurken bir baþka ilginç yönünü

keþfettim, yemek piþirmeyi seviyordu ama bu ilgisi ile müziðe olan ilgisi

arasýnda da güçlü bir bað vardý:

�Yemek yaparým, yemek yerim. Haftanýn 6 günü çin yemeði yeriz.

Çin yemeði bir yemek biçimi deðil, bir yemek yapma biçimidir. Doðru

soslarý doðru þekilde kullanýrsan hiç var olmayan þeylerle bile Çin

yemeði yapabilirsin. Ben jazz'ý da müzik yapma biçimi olarak

görüyorum. O yüzden jazz bu kadar deðiþik köklere uzanýyor, karýþýyor

ve ortaya baþarýlý sonuçlar çýkýyor. Mesela reggae müziðinde böyle

olmaz. Sonuçta bu müziðin bir kalýbý var. Ama jazz doðaçlamaya çok

açýk. Aslýnda jazz bir yaklaþým biçimi müziðe. Ben de bu yaklaþým

biçimini alýp baþka soslarla karýþtýrýp kendi yemeðimi yapýyorum.�

Bu arada Peri'nin domuz þekilli obje koleksiyonu olduðunu ve Çin

astrolojisine göre de Tolga'nýn domuz burcu olduðunu öðreniyorum.

Efendim bu burcun insanlarý çok çalýþkan ve dürüst olurlarmýþ. Hatta

çok da tatlý olurlarmýþ. Peri bunlarý anlatýrken Tolga konuyu

deðiþtirmek gereðini hissetti, þiir ve denemeler yazdýðýný, roman

yazmanýn ona göre olmadýðýný söyledi. Albümün kapaðýndaki þiiri bir

kere de onun sesinden dinledik.

"bir gece ay çaðýrdý beni yanýna gittim oturdum daha

yaklaþ dedi çaðýrdý beni kucaðýna gittim sarýldým rüyalar

kurdum yanaðýnda bir de türkü söyledim tüm karýncalar

döndüler yataklarýnda

sonra ben kalktým oradan da geldim buralara"

Bir an durdu ve devam etti:

�Özgeçmiþimde yazýlý olan þiiri 1993'te yazmýþtým. O zamanlar þiir

yazýyordum, þimdi daha seyrek yazýyorum. Buradaki þekliyle o artýk bir

þiir deðil, bir metin oldu. Son satýrdaki ' ora' dediðim yer

imgelemimdeki bir yer; 'oraya' gitmediðim her performans benim için

kötü geçmiþ demektir.�
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Ona yirmi yýl sonra neredeye gitmiþ olmak isteyeceðini sordum:

�Hiçbir ipucu yok. Þu an bir yolda yürüyorum. Saðda solda dikenler

olsa da güzel bir yoldayým. En azýndan ben eðleniyorum. Bu süreci

yürürken keyfini çýkarmak istiyorum. Bazen yaþamda geçtiðiniz yolu

hatýrlamayabilirsiniz. Belki de ilerde bir dað var ama ben oraya doðru

bakmýyorum. Bir rastlantý bekliyorum. Gözünüzü ilerdeki bir daða

dikerseniz, oraya varmak için geçtiðiniz yolu hatýrlamayabilirsiniz. Ama

ben yaþadýðým her günü hatýrlamak istiyorum. Evet tahmin ettiðiniz

gibi Doðu felsefesi, mistisizim ile yakýndan ilgileniyorum.

Ben bir Türk'üm. Global olarak 'Doðu' denen yerde yaþýyorum. Bu

adlandýrma ve ayrým suni bile gelse bazý haklý gerekçeleri var. 

Hayatla beraber akýp gitmek, hayata karþý kürek çekmemek

istiyorum. Sürüklenmemek için týrnaklarý ile tutunan insanlar gibi

yaþamak istemiyorum. Sezgiler ile gidilen bir yoldayým. Batý müziði ile

uðraþýyorum ama Doðuluyum ve beni güzel yapan þeyin bu olduðunu

düþünüyorum. Asla bir Batýlý olmaya çalýþmýyorum yaptýðým müziði

yaparken. Sadece kendimin algýlayacaðým referans noktalarým var

müziðimin içerisinde doðu ile ilgili ve kendimi oralarda doðruluyorum.� 

Yaðmur durmuþtu, vedalaþtýk, o gün ayrýlýrken þunu öðrenmiþtim.

Doðru yaþamak için doðru bir yaþam seçmek gerekiyordu ve bir

müzisyen için de bu her þeyini koþulsuz müziðe adamaktý. Tolga doðru

yaþamý içtenlikle seçmiþ bir insandý.

Theodor W. Adorno'nun sözlerinde hepimiz için bir ders olduðunu

düþündüm, doðru yaþam ancak bir felsefeniz varsa sizin için

mümkündü.
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BURHAN ÖÇAL ÝLE 

ÖKÜZÜN BOYNUZU ÜZERÝNE

Otoparkta "Chinawhite"ýn nerede olduðunu ilk soran kiþinin ben

olduðumu Moldavyalý park görevlisinin bakýþlarýndan fark ettim.

Burhan Öçal'ýn yeni albümü hakkýnda konuþmak isteyen gazetecilerin

çaðrýldýðý bu mekan bizim gittiðimiz saatlerde sadece bir misafiri

aðýrlýyordu. Onu uzaktan gördüðümde yanýnda sevgili Þule Uslutekin

vardý, Chinawhite'ýn binbir gece masallarý dekoru içerisinde yüksekçe

bir kanepeye týpký yeni çýkaracaðý albümün adýna yakýþýr þekilde bir

Osmanlý sultaný gibi oturmuþtu. Giysilerindeki ayrýntýlar dikkatimi çekti.

Yüksek belli siyah bir pantolon giymiþti. Geniþ ve yüksek yakalý beyaz

gömleðinin göðüs bölümü açýktý.  Abiye görünüþlü ve sivri burunlu

ayakkabýlar giymiþti. Gazetecilere alýþýk olduðunu davranýþlarýndaki

rahatlýktan anladým.

Universal Müzik kendisi ile konuþtuðum gün Burhan Öçal'ýn en yeni

albümü olan "Sultan Osman"ý tanýtýyordu. Basýn bültenindeki bazý

cümleler dikkatimi çekti:

"Kýrklareli doðumlu olan Burhan Öçal müzisyen bir ailenin çocuðu

olarak dünyaya geldi. Küçük yaþlarda babasýnýn etkisiyle vurmalý

enstrümanlarla,  annesinin etkisiyle de tasavvuf müziðiyle tanýþtý. Türk

Halk, Türk Neo-Klasik Müziði ve Caz'dan çok etkilenen  Burhan Öçal

ilk albümünü 16 yaþýnda kaydetti. Burhan Öçal'ýn müzik tarzýndaki

çeþitlilik kullandýðý enstrümanlara yansýmýþ durumda. Öçal, darbuka,

kös, bendir, kudüm gibi geleneksel Türk vurmalý çalgýlarýnda olduðu

kadar divan sazý, tanbur ve ud gibi telli çalgýlarda da usta bir

enstrümantalist. Öçal, bu enstrümanlara ayný zamanda etkileyici

sesiyle de eþlik ediyor." 
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Onu en son defa Ýstanbul Jazz Festivali'ndeki Sting konserinde

görmüþtüm, Sting onu sürpriz olarak sahneye davet ettiðinde yer

yerinden oynamýþtý. O gece sahneye üç defa çýktý. Dinleyici bu sert

bakýþlý, ince atletik vücutlu müzik adamýný seviyordu, bu çok açýktý.

Universal'ýn notlarý arasýnda en ilginç olaný þu bölümü idi:

"1977'den bu yana hem Ýstanbul hem de Zürih'te yaþayan Öçal'ýn

müzikteki asýl ilgi alaný ise farklý kültürler arasýnda köprüler kurmak.

Öçal, bu nedenle sýk sýk bir yandan  Klasik Türk Müziði ve Klasik Batý

Müziði'ni diðer yandan da Türk Halk Müziði ile cazý birleþtiriyor."

Bana göre anlayabildiðim, görebildiðim kadarýyla Burhan Öçal'ý en

iyi anlatan cümle de bu köprü kurma benzetmesiydi ve yazýda bunun

deðiþik örnekleri vardý. 

Piyanist Maria Joao Pires, klavyeci Joe Zawinul ve klasik gitarist

Eliot Fisk'le  çalýþmalar yapmýþtý. Kýsa bir süre öncesine kadar George

Gruntz Caz Grubu'nda da misafir sanatçý olarak yer almýþtý. "Ýstanbul

Oriental Ensemble" adýný verdiði grubuyla Türkiye'de ve Avrupa'da da

birçok organizasyonda yer almýþtý. Son zamanlarda yaptýðý bir diðer

sýradýþý çalýþma ise Amerikalý basçý Jamaladeen Tacuma ile

oluþturduðu Oriental Funk-Hip-Hop grubu projesiydi. Bunlara ek olarak

kýsa bir süre önce Avustralyalý piyanist Peter Waters ile bir Duo

çalýþmasýnýn temellerini atmýþtý. Sonunda sýra bana geldi ve onu

dinlemeye baþladým:

"Babam Kýrklareli'de sinema iþletirdi, çocukluðumda o  film

müziklerini dinleyerek Batý müziðine aþina oldum. Annem mutaassýp

bir insandý. Onunla tasavvuf müziðine yakýnlaþtým. Kuran okumayý

bilirim ve çok güzel ezan okurum.

25 seneyi ardýmda býraktým. Neler yaptým, daha neler yapacaðým

bilemiyorum. Amatör bir ruha sahibim, bu çok güzel bir duygu, ama

böyle idealist bir ruha sahip olmanýn bedeli de aðýr olabilir. Hayýr bana

aðýr gelmiyor, ne demiþler, 'Öküze boynuzu aðýr gelmez'."

Ben müzisyenlerle yaptýðým sohbetlerde pek soru sormam,

karþýmdaki insan kendi içini döker ben de o özel anýn tanýðý olarak

duyduðum þeyleri onlarý merak edebilecek baþka insanlarla

bölüþürüm. O gün de böyle bir tanýklýðý yaþadým ve sizlere aktarmak

üzere notlar aldým:
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"Her zaman bir çok yeni þeyler öðrenmeye hevesliyim. O elindeki

kaðýtta yazýlmýþ olan güzel þeyleri yaptým, ama sana bir þey

söyleyeyim mi, hala istediðim disipline sahip deðilim diye

düþünüyorum. Halbuki uzun yýllar yaþadýðým Ýsviçre'nin kültürü ve

insanlarý beni asker gibi yetiþtirdi. Bu yýllar boyunca çok ilginç

müzisyenlerle çalýþma fýrsatým oldu. Art Blakey, Joe Zawinul, Joe

Manieri gibi insanlardan feyiz aldým. Bak sana bir þey söyleyeyim mi,

böyle insanlara eþlik edersen çok þey öðrenirsin. Bu tip sanatçýlarla

çalarken 'Bu iþten ne kazanacaðým?' diye onlarýn yanýna gidilmez.

Onlar zaten senin sanatýný takdir edebilir ve hakkettiðin karþýlýðý verip

mutlu ederler.

Yaptýðým müziklerin dýþýndaki türleri de yoðun olarak dinlerim.

Özellikle Bach ve Scarlatti'yi seviyorum. Ama Glenn Gould da dinlerim.

Çünkü geleneði hep sürdürmek zorundasýndýr. Egzantrik bir yapým

var. Belki de hem solist hem de lider olmanýn getirdiði birþey bu. Doðru

yolda olduðuma inanýyorum. Ben bu yola çýkmadan önce bir tercih

yaptým. Bir kere çýktýðým yoldan da dönmem."

Konuþmamýz ilerledikçe yaþamýnda inandýðý þeylerin peþinde inatla

koþan ama içindeki çocuðu kaybetmemiþ bir insaný fark etmeye

baþladým. Stilinin hoþ bir ayrýntýsý olduðu kadar kendi iç benliðini

çevreden soyutlama aracý olarak kullandýðý gözlüðü bir kenara býraktý.

Ses tonu daha doðal olarak anlatmaya devam etti:

"Ama bir yandan da yaþamak zorundayýz. Hepimiz bir yaþam

kavgasý içindeyiz. Ýþimi yaparken taviz vermemeye çalýþýrým.

Çalýþmalarýmda çok titizim. Ne yazýk ki yaptýðým iþlerden Türkiye'de

para kazanamadým. Gerçi bir çok defa burada da çaldým ama daha

çok basýnda boy gösterdim. Maceraperest yapýlýyým. Her zaman

sahnede çalmayý albüm yapmaya tercih ederim. Sahnede gerçek riski

alýrsýn, bak yabancýlar ne derler, 'no risk, no fun'.  Allaha þükür,

saðlýklýyým, enerjiðim, sürekli risk alabilirim. 

Ben asýl paramý Amerika'da kazandým. Orda çok deðiþik gruplarla

çaldým. Gelecek sene Amerika'da kýrk ayrý konserim olacak. Deðiþik

gruplarla, deðiþik yerlerde çalacaðým. Daha þimdiden tüm yerler

satýlmýþ vaziyette. Beni çaldýðým düzeye getirenler Amerikalýlardýr."
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'Sultan Osman' Burhan Öçal'ýn Universal Müzik tarafýndan

yayýnlanacak ilk çalýþmasý. Albümün promosyon kopyasýnda

"�featuring Pete Namlook" yazýyordu. Namlook modern elektronik

müzik konusunda hem sanatçý, hem baþka sanatçýlarýn deðiþik

müziðini kendi tarzýnda harmanlayan bir eþlikçi olarak çok tanýnmýþ bir

isimmiþ. Öçal onunla tanýþmasýný þöyle anlattý: 

"Peter Namlook'la yedi sene önce tanýþtýk, o zamanlar DJ'lik

yapýyordu, ona bir albümümüzü dinletmiþtik ve hoþuna gitmiþti. Sonra

'Sultan' adýný verdiðimiz bir albümü beraberce yaptýk. Onunla bu

albümün devamý olacak bir albüm yapmak istedik ve iki yýl önce

Almanya da gerçekleþtirdik.  Adýný da 'Sultan Osman' koyduk. Sultan

Osman elektronik soundlarla destekli, etnik, etnografik bir müzik ve

söz yok. Kelime olarak ' Sultan' oryantalist bir simge ve yabancýlara

ilginç geliyor. Yediyüz yýllýk bir  imparatorluk var, tarihe baktým, otuz altý

tane sultan geçmiþ. Geçmiþi inkar etmemeliyiz. Tüm bir Osmanlý

tarihini müzikle anlatmaya karar verdim. Otuzaltý padiþahýn adýna

yapacaðým otuzaltý deðiþik albümde iki bin dört yüz- iki bin beþ yüz

dakika müzik yapmýþ olacaðýz ve tahminime göre bunlarýn içerisinde

elli-altmýþ deðiþik parça yer alacak, her birini zamanýn akýmýna göre

yapacaðýz. Bir tarih müzikle canlanmýþ olacak. Tüm bunlarýn sözlü-

yazýlý olarak sunulmasý ve ayný zamanda da hayal kurdurmak zor

olacaktý. Çünkü sözlü müzikte konsantrasyon ikiye bölünüyor. Bizde

böyle olmuyor dinleyicinin bütün konsantrasyonu müziðe yöneliyor.

Her bir albümde sultanlar farklý, dolayýsýyla konular da farklý� Kalýcý

bir þey olmasýný amaçlýyoruz. Maksadým, insanlýða farklý bir þey

sunmak." 

Burhan Öçal bu albümün üzerinde çalýþtýðý kavramýn tarihi ve

zihniyetinin kökü olan Türkiye'de yayýnlanmasý için ýsrar etmiþ.

Sonunda Universal Müzik'ten Þevket Gözalan ve Kerim Selçuk bu

albümü yayýnlamak üzere ilgilenmiþler, ama aradan geçen zaman

zarfýnda Burhan Öçal serinin ikincisi olan Sultan Orhan'ý da

gerçekleþtirmiþ. Onu da þu sözlerle anlattý. 

"Bu albümlerde ticari kaygý da olmayacak. Sultan Osman'ý hiç

kimseye olmasa da kendi zevkim için yapmýþtým. Ama iki yýlda

elektronikte de çok geliþmeler oldu. Sultan Orhan'da daha yeni þeyler

kullandýk. Bu da gelecek yýl çýkacak ve anlayacaðýn gibi bu  iþin

devamý." 
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Rüzgar þiddetlenmiþti, bir yerlerden ince zarif bir triko çýkarttý ve

üstüne giydi. Merak edip elbiselerini nereden aldýðýný sordum. Ben

modelleri kendi çizip bir yerlere diktiriyor zannediyordum, meðer hepsi

önemli markalarmýþ. Giyimindeki titizliði yaptýðý müzikte de

gösterdiðini öðrendim, bana çalýþmalarýnýn altýnda yatan felsefeyi

anlattý: 

"Müziðimde dini ve politik konulara girmek istemem. Tekkeler,

cemaatler, tarikatlar gibi baðýmlýlýklarým yok. Bir müzisyen, müzikte

tüm detaylara girmeli. Benim felsefem 'iyi çal, namuslu ol, iyi þeyler

üret'tir. Benim yaptýðým þeylere çok emek verilmiþtir. Ben detaycýyým.

Bazýlarý bunu anlamýyor. Ben her þeyden önce müzik için çalýþýyorum,

kendim için çalýþýyorum. Ben kendimi aldatmam. Hata olsa da ,

yaptýðým çalýþmada art düþünce yoktur. Aldatma, sahtecilik yoktur.

Ben en son dinleyicinin kendisi için çalarým. Ýnsan dinleyicisine

mutlaka zevk aldýðý bir þeyi ikram etmeli. Zevk almadýðým bir þeyi

onlara niye ikram edeyim ki.

Dinleyicimin alt yapýsýnýn da saðlam olmasý lazým. Çaðdaþ kültürü

benimsemiþ olacak. Ýleri müzikleri takip edecek. Benim çaldýðým

müziðin sýrlarýný emek vererek anlayacak. Albümümde de ayný þey

geçerli. Öyle herkes dinleyip de o müziði anlayamaz. Çaldýðýmýz

þeyleri ilk dinleyiþte anlamayabilirsiniz. Mutlaka birkaç kez dinleyin.

Ýçlerinde uzun bölümler var. Bunlar kopmadan birbirlerine

baðlanýyorlar."

Onunla konuþurken aslýnda kendisini dinleyici kitlesi olarak ne

kadar az tanýdýðýmýzý düþündüm. Bir çok yeni þey öðrendim,

konuþurken konudan konuya zýplýyordu. Pop ve arabesk müzikleri de

dinlediðini, hýzlý otomobil kullandýðýný biraz da þaþýrarak öðrendim.

Daha da ilginci Ýsviçreli iki varlýklý ailenin çalýþmalarýný maddi olarak

desteklediklerini bilmiyordum. Burhan Öçal'a göre Avrupalýlar

samimiyetle çalýþan bir insana saygý gösteriyorlar ve kiþiyi

deðerlendirirken onun parasýna deðil, kendi çalýþmalarýnýza ve iþine

gösterdiði saygýya bakýyorlar. Bu destek, iyi bir çevre ona 12 yýl Ýsviçre

de oturma yaþamýný sadece müzik yaparak saðlama ve daha sonra da

Amerika'ya gitme þansýný vermiþ. 

126
Cazname II- Tunçel Gülsoy



Konuþmanýn doðaçlama akýþý bizi yavaþ yavaþ kendi ülkemize ve

onun müzik dünyasýna getirdi: 

"Türkiye'deki seyirciye yabancýyým. Onlarý yavaþ yavaþ tanýyorum.

Ýnsanýn kendi ülkesinde kendisini yabancý gibi hissetmesi kötü bir

duygu.

Türklere çalmak zor. Hortumlama yeteneðimiz oldukça geliþmiþ.

Hemen bir þeyler gelsin, hortumlayalým diye bakýyoruz. Bu iþ kavram

olarak bir ülkenin ithalatý ve ihracatýna benzer. Biz dýþarý ne ihraç

ediyoruz? Bunu sormak lazým. Hemen hemen hiçbir þey... duygu

ihracatýmýz ne? Ama ithalat kýsmýna gelince, mükemmel. Her þeyi ithal

ediyoruz, Türkiye'ye getiriyoruz. Üç-beþ etno gruptan baþka

Türkiye'nin yurtdýþýna yolladýðý müzisyen yok. Bir bilanço yaptýðýmýz

zaman durumu açýkça görebiliriz. 

Türk enstrümantalistlerini takip ediyorum. Yetenekli gençleri

arýyorum. Beni sözlerimi dinleyerek, iyi bir müzisyen olmanýn

gerektirdiði aðýr iþçiliði ve disiplini kaldýracak çocuklarý arýyorum. Bu

konuda radikalim. Önce müziðini iyi çalman lazým."

Burhan Öçal kendisinin Türkiye'ye gösterdiði ilginin bir benzerini

ülkesinin ona göstermemiþ olmasýndan biraz buruk gibi bir izlenimim

oldu.

"3 Temmuz'da Montreal Caz Festivali'nde iki yüz bin kiþiye

muhteþem bir þov yaptýk, Groove Allaturca, East Meets West Special

Turkish Night.  Alnýmýn akýyla o iþten çýktým. Görsel olarak çok güzel

bir þey oldu. Türkiye'yi çok hoþ tanýttýk. Ama uçtu gitti göðe,

Türkiye'den kimsenin haberi olmadý." 

Ama kendisi ile görüþtüðüm yurt dýþýnda yaþayan ve baþarýlý olmuþ

bir çok  Türk müzisyen gibi onun da yüreðinin bir köþesinde ufacýk da

olsa hiç sönmeyecek bir vatan ateþi yanýyor. Türkiye'ye kýrgýn ama

dargýn deðil ve kendi ülkesi ile ilgili arayýþlarýný sürdürüyor:

"2002 yýlýnda Aya Irýný Kilisesi'nde Zürih Senfoni orkestrasý ile

çalacaðým. Birinci bölümde Ulvi Cemal Erkin'in bir eserini çalacaðýz.

Ýkinci bölümde benim yazdýðým, orkestraya uyarlanmýþ bir eser

çalýnacak. Daha henüz bu eseri bitiremedim. Onlar bana içinden nasýl

geçerse öyle yap diyorlar. Hiçbir þekilde bana baský yapmýyorlar.

Serbestim. Bana güveniyorlar. Güvenilmek güzel bir þey."
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Bu güvenin ifadesi yapmýþ bugüne kadar yapmýþ olduðu albüm

çalýþmalarýnda ve bundan sonra yapmayý planladýklarýnda mevcut.

Ýstanbul'daki konserinde kendisini üç defa sahneye davet eden Sting

bu örneklerden bir tanesi. Onunla iyi arkadaþlar, ileride bir duet albüm

yapmayý planlýyorlar. 

Jazz müziðine bakýþ açýsýný ve kendisini bu çerçevede nasýl

gördüðünü bana þöyle anlattý:

"Jazz'sýz yaþayamam. Geleneksel jazz dinlerim. Sürekli dinlerim.

Charlie Parker, Duke Allington'ý çok severim. Louis Armstrong'u

severim. Duke Ellington'ýn Sophisticated Lady'si bir ara bizim milli

marþýmýz olmuþtu. Baþkalarý da var, mesela Miles Davis benim

idolümdür. Modern jazz da dinliyorum, Herbie Hancock ve Chic

Corea'yý seviyorum. Bana göze jazz her þeyin koruyucusu, içinde her

þeyi bulundurabilen, baðrý her þeye açýk, sadýk, vefakar ve cefakar bir

anaç sultan.

Bugün bir  çok yeni teknik var, ama ben onlardan çok hoþnut

kalmadým. Ben hala Ella dinlerim."

Chinawhite'ta saatler ilerledi, geldiðimiz sýrada akþamýn hazýrlýklarý

yapýlýyordu. Her yerde bir karmaþa vardý, herkes bir yerlere

koþuþuyordu. Ama yavaþ yavaþ hava karardý, masalar düzenlendi,

garsonlar geceyi loþ bir ýþýkla aydýnlatacak mumlarý masalara

yerleþtirdiler. Mekaný gerçek misafirlerine terk etme zamaný gelmiþti,

dýþarý doðru yürürken onun son sözlerini dinledim:

"Burhan Öçal nereye koþuyor diye soruyorsun, bilmiyorum. Bu

sorunun cevabýný merak edenler müziklerimi dinlesinler. Biz henüz

daha bunu anlayamadýk. Ya hep ya hiç , ekstremist bir insaným. Hala

bir arayýþ içindeyim. Hem jazz da hem Türk müziðinde hem de halk

müziðinde arayýþlarýmý sürdürüyorum. Deneme tahtasý oldum. Her

þeyi deniyorum. Yeni elektronik aletleri deniyorum. 

Ama Duke Ellington'ýn dediði gibi -best is next- yani her zaman bir

sonraki yapacaðým þeyin, yapmýþ olduðumdan daha iyi olacaðýný

umarým. 

Ben anlaþýlmayý aþka ve sevgiye tercih ederim. 

Kültürleri bir araya getirmek istiyorum. Kendi kiþiliðimi geliþtirmek,

namuslu, dürüst bir müzisyen olmak ve kendim olmak istiyorum."
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Tekrar görüþmeye söz vererek vedalaþtýk, arabasýna yürürken onun

kendi ülkesinde aslýnda ne kadar az anlaþýlabildiðini düþündüm. Ama

o bundan yüksünmüyor, zaman zaman tüm enerjisi ile doðduðu

topraklara koþuyor, onu kokluyor, ciðerini havasýyla yüreðini de

sevgisiyle dolduruyordu. Onun aðzýndan ilk duyduðum zaman

anlamýný tam kavrayamadýðým sözleri þimdi daha iyi anladýðýmý

düþündüm. Öküze boynuzlarý asla aðýr gelmeyecekti. 
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ÝMER DEMÝRER ÝLE BÝR ÇAY VAKTÝ

Her jazz müzisyeni ile yapýlan ilk söyleþi benim için yeni bir ilgi alaný

demektir. O ilk tanýþmayla baþlayan tanýþýklýk çoðu zaman uzun

sürecek bir dostluk yolunun baþlangýcý olur.

Ýmer Demirer ile de böyle olmuþtu. Ancak bu seferki sohbete geç

kaldýðým halde ona ulaþamadým çünkü cep telefonu yoktu, o ise bunu

çok doðal buluyordu. 

"Cep telefonum yok. Yeni teknolojilerden hoþlanmýyorum.

Sevmiyorum. Zaten çalýþtýðým TRT binasýnda da telefonlar çekmiyor.

Bilgi Üniversitesi'nde çekiyor. Beni isteyen evden bulabilir. Bu alet

daha çok dýþarýda çalýþan hareketli insanlar için. Ýnternetim de yok,

hatta bilgisayarým da yok. Olmamasý benim için avantaj. Chat ve e-

mail çok vakit alan þeyler. Ama vakit önemli. Ben onlar yerine müzik

çalarým."

Allahtan eþi Ayþe aramýzdaki iletiþimi saðlamýþtý ve buluþmuþtuk.

Bu görüþmemizin konusu Akbank Jazz Festivali'ndeki projesi idi. Her

zamanki nazik ve yumuþak üslubu ile konuþtu:

"Bu yýl festivalde Tuna Ötenel ile birlikte çalýþacaðýz. Onunla 14

yýldan beri beraber çalýþýyoruz ve yýllarýn birikimiyle birbirimizi iyi

tanýyoruz.  Emin Fýndýkoðlu ile bile birbirimizle olduðu kadar beraber

çalýþmadýk. Ben konservatuardan çýktým, Tuna ile tanýþtým ve onunla

yaptýðým çalýþmalar benim için bir çeþit lisans üstü çalýþma oldu. Onu

ilk tanýdýðýmda Ece Bar'da çalýyordu. Ýkimiz de çok mutlu ve rahat

insanlarýz. Tuna Ankara'dan ne zaman gelse beni arar, yeni parçalarýný

getirir. Biz kendi müziklerimizi yazarken aslýnda sanki birbirimizin

aklýndan geçenleri düþünmüþüzdür. Tuna'nýn tenor ve soprano

saksofon çalýþýný çok beðeniyorum ama unison çaldýðýmýz parçalarda

130



onun altosu bana biraz sivri geliyor. Tuna'nýn sopranosu ise çok hoþ ve

puslu bir ses veriyor, üstelik bu ses benim trompetimin sesine çok

güzel uyuyor. Ben de karanlýk ve puslu çalmayý seviyorum. Ama

çaldýðýmýz  müziðin kendisi deðil tonu puslu oluyor.

Akbank Jazz Festivali'nde  Pozitif Müzik'in teþvikiyle bir Tuna

Ötenel-Ýmer Demirer konseri gerçekleþtireceðiz. Bize basta Volkan

Hürsever ve davulda da Mehmet Ýkiz eþlik edecekler. Onlarla da birçok

defa beraberce çalýþtýk. Tuna bu konserde piyano ve tenor soprano

saksofon çalacak."

Ýmer bana çalacaklarý parçalar hakkýnda da bilgi verdi. Bunlar

arasýnda hem kendisinin hem de Tuna Ötenel'in besteleri olacak.

Kendisinin Ayþe için yazmýþ olduðu "Ballad for Ayþe" de bu

repertuarda yer alacak. Bunlarý "My Funny Valentine" ve

"Summertime" gibi bir iki de standart tamamlayacak.

Ama benim için asýl ilginç haber kendisinden uzun zamandan beri

beklediðim albüm projesi oldu: 

"Ýki ayrý CD projem var. Daha evvelce de konuþmuþtuk. Bak ben 16

yýldýr müzisyen olarak çalýþýyorum. Bu zaman zarfýnda birçok deðiþik

müzisyenle klüplerde, festivallerde, jam sessionlarda çalýþtým.

Tuna Ötenel, Selçuk Sun, Deniz Dündar, Oðuz Durukan, Neþet

Ruacan, Nilüfer Ruacan, Ayþe Gencer, Cem Aksel, Cengiz Baysal,

Kürþat Ant, Mahmut Yalay, Ateþ Tezer, tüm bu insanlarla yýllardýr

çalýþtým. Bu arkadaþlarýmýn çoðunun kendi CD'leri yok. Birtakým

sponsorlar bulup bazý kayýtlar yapmak istiyorum. Hayatýmý paylaþtýðým

bu insanlarla birlikte çalarak bir albüm gerçekleþtirmek istiyorum. Tolga

Tüzün'ün yaptýðý gibi bir albüm de olabilir. Ne yazýk ki bu

arkadaþlarýmla sürekli olarak beraber yaþamýyoruz ve her dakika bir

araya gelemiyoruz. Ben belki de Türkiye'deki müzisyenler arasýnda en

çok Amerikalýlar ile çalýþmýþ kiþiyim. Onlardan çok þey öðrendim.

Sahne terbiyeleri ile beni çok etkilediler. Amerikalýlar her gün beraber

çalýþýyorlar, biz Türkler ise bir araya gelip çalýþamýyoruz. Ýlk albümde

bu arkadaþlarýmla standartlarý çalmak ve bunlarýn arasýna bir iki

standartlar ilave etmek istiyorum. 
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Ýkinci albüm projemde ise benim bestelerim ve hayallerimdeki

müzik olacak. Ýstanbul Jazz Quartet ile çalacaðým. Bu grupta Ali

Perret, Mahmut Yalay ve Ateþ Tezer var. Ama ne yazýk ki onlarla da bir

araya gelemiyoruz. Bu arkadaþlarým bana deðiþik þeyler hissettiriyor.

Beraberliðimizde bambaþka sesler ve armoniler yakalayabiliyoruz.

Ama hepimiz hayatlarýmýzý ayrý ayrý sürdürüyoruz. Ben hepsini bir

araya toplamak istiyorum. Onlarýn yeni bir þeyler yapabilmek için

doðru kiþiler olduklarýna inanýyorum.�

Tüm bunlar biz jazz severler için iyi haberler, umarým bir sonraki

dergide size Ýmer'in çýkartmýþ olduðu albümlerin ayrýntýlarýndan

bahsederim. O zamana kadar Ýmer'i dinlemek için tek þansýmýz tüm

krize raðmen çizgisinden taviz vermeden bizleri jazz la buluþturmaya

devam eden Akbank Jazz Festivali olacak gibi gözüküyor.
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NÝLÜFER VERDÝ ÝLE MÜZÝK VE YAÞAM ÜZERÝNE

Çoðumuz dinlediðimiz müzisyenleri resimlerinden tanýrýz. Belki de

hiçbir zaman göremeyeceðimiz insanlarýn müziklerini, o resimlerdeki

suretlere yakýþtýrarak dinleriz. Resim aslýnda tek bir karedir süregelen

yaþam filmi içerisinde, akýp giden bir nehirde asla tekrar elimize

deðmeyecek bir su damlasýdýr. Nilüfer'i ben öyle bir resimden tanýdým,

'Mana' adlý albümün kapaðýndan dinleyicisine bakýyordu. Bakýþlarýný

Irene Papas'a benzetmiþtim ilk gördüðümde. Eric Satie'nin

Gymnopedies müziðinde tasvir edilen Yunan fresklerinde anlatýlan bir

hikaye hissetmiþtim bakýþlarýnda, biraz kuþkulu, biraz da hüzünlü

bakýyorlardý. Ama gün geldi, o tek resim donduðu yerden kalktý ve

karþýma ev sahibesi olarak oturdu. 

"Ne zor iþ þimdi kendimi anlatmak, Nilüfer Verdi kimdir,

bilemiyorum. Kahve ister misiniz? Sütsüz ve þekersiz, emin misiniz?

Tamam þimdi getiriyorum."

Kaçýp gittiðini hissettim, albümün kapaðýndaki fotoðraf tekrar dondu

kaldý. Bu görüþmeyi aslýnda iki yýldan beri planlýyorduk ama kýsmet

bugüne olmuþtu, biraz daha sabredersem o Yunan freskindeki öyküyü

artýk okuyabileceðimi hissediyordum.

Hepimiz aslýnda üç insanýzdýr. Bizim kendimizi zannettiðimiz insan,

baþkalarýnýn bizi zannettiði kiþi ve gerçekten olduðumuz kiþi. O gün

ikimiz bu üç kiþinin arasýnda ilginç bir yolculuk yaptýk durduk.

Ben Nilüfer Verdi'yi deðiþik konserler ve ortamlarda da izlemiþtim.

Birkaç defa da dergi için görüþmeyi planlamýþtýk ama kýsmet

olmamýþtý. Sanýrým bu denli uzun beklemenin de etkisiyle kafamdaki

soruyu lafý evirip çevirmeden çok düz ve ani olarak sorarak onu

þaþýrtmýþ olmuþtum. 
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Kahve gelirken içerisinde olduðum evi inceledim. Ferah döþenmiþ

güzel bir apartman dairesindeydik. Bu evde olmamasý imkansýzdý ama

etrafta göremiyordum, piyanonun salonda neden olmadýðýný merak

ettim. Ama salonun bir köþesinde eski bir Fender Rhodes gözüme

çarptý. Kütüphanedeki plak ve CD'leri inceledim. Müzik seti týpký diðer

müzisyenlerin evlerinde gördüðüm gibi abartýsýzdý. Aile fotoðraflarý

arasýnda sarýþýn bir kadýna ait olanýn kime ait olduðunu tahmin etmeye

çalýþtým. O kahveyi getirirken aklýmdan geçen þeyi doðruladý:

"Annem, Almandýr, ressamdý. Bana hep "Ressam olmasam davulcu

olurdu" derdi. Babam zamanýnda Almanya'da okumuþ, orada

tanýþmýþlar, o da okul orkestrasýnda keman çalardý. Perküsyona çok

meraklý idi. Babamýn sahibi olduðu þirket Verdi, bir zamanlar Tuzla cip

fabrikasýný kurmuþtu. O fabrika sanýrým artýk çalýþmýyor."

Annesinin ve babasýnýn artýk yaþamadýðýný tahmin etmek zor

deðildi. Ama bu arada kendisinden büyük bir ablasý ve aðabeyi

olduðunu öðrendim. Eve girerken sapsarý bir kýz çocuðu görmüþtüm.

Neþet Ruacan ile yapmýþ olduðu evlilikten bir oðlu olduðunu

biliyordum. Bu 12 yaþýndaki þeker þeyin ablasýnýn kýzý Neslihan Ad

olduðunu öðrendim, o da teyzesi gibi piyano çalýyordu. 'Benimle

kalýyor' diye açýkladý, ses tonundan daha fazla bir açýklama

beklememem gerektiðini hissettim. Neyi  isterse onu anlatmaya devam

etti:

"Ýstanbul doðumluyum, 1956'da doðdum, demek burçlara da

meraklýsýnýz, 6 Ocak doðumluyum, evet oðlak burcuyum ve çok

inatçýyým. Ben çocukken Bebek'de Arif Paþa korusunda otururduk,

evimizde birçok davet verilirdi. Deðiþik orkestralar da bu davetlerde

evimize gelip çalarlardý. Þerif Yüzbaþýoðlu, Ýsmet Sýral, hep misafirimiz

oldular.

Böyle bir ortamda müziðe baþladým. Ailem küçük yaþtan itibaren

bana piyano dersleri aldýrdý. Bu bir kliþe galiba, ben de yeðenime

aldýrýyorum. Ýlk okulda çok antipatik bir piyano hocam vardý.

Ortaokulda  Mahmut Doðuduyal yeni hocam oldu. Ben bu arada

durmadan müzik dinliyordum. Beatles, Procol Harum, Pink Floyd,

Emerson Lake and Palmer o zamanlar çok sýk dinlediðim gruplardý.

Ama evimizde baþta jazz olmak üzere daha birçok deðiþik müzik
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dinlenirdi. Oscar Peterson, Chalie Byrd, Walter Wonderly, Stan Getz,

Asturd Gilberto, Sergio Mendes, gibi isimleri sýk sýk dinlerdik, ben

onlara da hayrandým.� 

Bu arada Fender Rhodes'ýn amplfikatörünün olmadýðýný olduðunu

öðrendim. Piyano ise içinde olduðumuz dubleks dairenin üst katýnda

idi. Biz de onun albümünü dinleyerek sohbete devam ettik.

"Lise çaðýmda iki yýl Ýngiltere'de yatýlý okudum ve döndüm, o arada

çok kilo almýþtým. Liseden sonra New York'a gittim. New School'da

jazz eðitimi aldým, Emin Fýndýkoðlu'nun hocasý Jack Reilly benim de

hocam oldu. Daha sonra Berklee'de piyano ve kompozisyon eðitimi

gördüm. Aðabeyim Murat Verdi de Berklee mezunu bir davulcudur.

Benim müzik zevkimin þekillenmesinde onun çok etkisi oldu. Bana

Keith Jarrett'i ilk dinleten kiþi odur. 'Facing You' albümünü ilk

dinlediðimde gerçekten nefret etmiþtim. Sonra tekrar tekrar defalarca

dinledim ve Keith Jarrett hayranlýðým baþladý. Hala da devam ediyor."

Cüneyt Sermet'in 'Cazýn Ýçinden' kitabýnda Keith Jarrett'i

beðenmediðinden söz açýldý. Ben onun Modern Jazz Quartet'i de

beðenmediðini hatýrladým. Fakat bu konuda görüþü Cüneyt Sermet'e

daha yakýn çýkýnca çok þaþýrdým. Konuþtukça anladým ki 'Mana'

albümündeki müzik onun gerçek jazz zevkini aynen yansýtýyordu. Ama

beni asýl meraklandýran þey albümdeki noktaya nasýl geldiðiydi, onu

dinlemeye devam ettim:

"Berkelee den tatile geldiðim zaman burada çalýþmaya baþladým.

Selim Selçuk, Nükhet Ruacan, Neþet Ruacan, Ýlkin Deniz, ve Oðuz

Durukan'la beraber çaldýk. Bizi Selim bir araya getirmiþti."

Ben öykünün hangi noktasýnda Neþet'in gireceðini merak ederken

o çoktan öykünün bir parçasý olarak karþýma çýkmýþtý bile. Ev sahibem

bu noktada kýsa bir açýklama getirdi:

"Neþet ile þimdi artýk görüþmediðimiz bir müzisyen arkadaþ vasýtasý

ile tanýþtým, aþýk oldum ve evlendim. O benim için olaðanüstü bir

gitaristtir, bendeki müzikal emeði çoktur. Bana göre onun kadar derin

bir týný ve solo yeteneði az bulunur." 

Tanýþmak, aþýk olmak ve evlenmek. Çoðu aþk hikayelerinin özünün

de bu olduðunu düþündüm. Sesinin tonundan daha fazlasýný merak

etmemem gerektiði belliydi, öykünün diðer bölümlerine geçtik:   
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"Dans müziði ve jazz çalardýk, Önce Etap' da çalýþtýk. Sonra

Taksim'deki Bodrum Jazz klubünde çaldýk. Burasý adeta bir New York

jazz kulübü gibi idi, birçok insan gelirdi. Joe Henderson, Joanne

Brekeen, Billy Hart, Buster Williams gibi isimler bizlerle orada jam

sessioný yaparlardý. Þimdi o klüp yok, üzerinden yol geçiyor. Çok iþ

yapan bir yerdi, birçok zaman kapýda 'yalnýz ayakta' diye baðrýlýrdý. Bir

kýþ orada çaldýk. Bilsak jazz festivalinde çaldýk. Baktýlar jazz da iþ var,

hemen bir jazz kulübü kurdular. 3-4 sene üst üste festival yapýldý. O

festivallere en iyi gruplar geldi ve çaldý, Elvin Jones, Chet Baker gibi

isimler gruplarýyla gelmiþlerdi. O zamanlar bu kulübe gelenler

þimdikiler gibi 'trendy' deðildi, gerçekten jazz'ý bilen ve dinleyen

insanlar gelirdi. Bu yýl Ýstanbul Jazz Festivali'nde olduðu gibi Wayne

Shorter konserini býrakýp gidecek insanlar olmazdý. Sahi ne oldu bu

insanlara, yok oldular."

Ona bu insanlarýn yok olmadýðýný, aðýr bir göç altýnda ezilerek

kültürel deðiþim geçiren Ýstanbul'da azýnlýkta kaldýklarýný hatýrlattým.

Sonra deðiþen Ýstanbul'u, artýk kaybolmuþ gitmiþ olan Tiyatrolarý,

kitapçýlarý, bahçeli evleri andýk. Bu günün egemen kültüründe TV

denen bir olay vardý ve müzik dünyasý da bu deðiþimden tabii ki

nasibini almýþtý. 

"TV seyretmek benim için bir iþkence, orada gördüklerimden dolayý

büyük bir sosyal þok yaþýyorum. Çok muzdaripim, kendimi çok yalnýz

hissediyorum. Yeni müzikleri TV'den dinliyorum, Drum and Bass'ý

seviyorum, onun üstüne bir þeyler yapýlabilir, ama Tekno dinlemeyi

bünyem kaldýrmýyor, sözleri bana dehþet veriyor."

Ben ise daha dün kendi kýzýma 'tekno nasýl bir þey' diye

sorduðumdan bu tür müzikleri dinlemek veya dinlememek gibi bir

sorunum olmamýþtý. Sonra bir an sessizlik oldu. Önemli bir þey

söyleyeceðini biliyordum, ama o bunu kendi istediði zaman ve sýrada

söyledi:

"Uzun yýllar Neþet'le beraber çalýþtýk. Ayrý ayrý çalýþtýðýmýz da oldu.

Ama hep iþ icabý oldu. Hiç bunun dýþýnda kendi baþýmýza evde bir þey

çalmadýk. Evde ikimiz de kendi projesi ile baþ baþa kalýrdý. Genel

düþüncenin aksine biz karý koca ayný mesleði paylaþmaktan

mutluyduk. Aramýza herhangi bir engel koymadan birbirimiz
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eleþtirebiliyorduk, bu bizim için çok büyük bir avantajdý. Sonra oðlumuz

Nedim doðdu, büyüdü, önce keman çaldý, sonra davulcu olarak

aramýza girdi. Zamanla o da kendi köþesine kaçtý." 

Ýnsanlar tanýþýyorlar, aþýk oluyorlar ve evleniyorlardý. Denklemin

dördüncü maddesine gelmiþtik, ilk üç maddeden sonra birçok insan

için yalnýzlýk baþlýyordu. 'Mana' bitmiþti, tekrar çalmasýný rica ettim.

Salondaki asýl sistem çalýþmadýðýndan yeðeninin minik her þeyi bir

arada çalan küçük müzik setini dinliyorduk. Müziði beðendiðimi

hissederek konuþtu:

"Nasýl bir müzik istediðim hakkýnda albümüm 'Mana' size bir fikir

verebilir. Grupla çalmayý seviyorum, ama kýsýtlanmýþ ortamlarý

sevmiyorum. 'Entertainer' olmayý beceremiyorum, zaten becermek de

istemiyorum. Bunu doðal olarak baþarabilen birçok müzisyen var.

Bizden de bu çok beklenildi. Ama benim daha içine kapanýk bir tarzým

var. Bilmiyorum ne olacak halimiz, yok mu olacaðýz ? Jazz gittikçe yok

oluyor. Acaba Amerikalýlar zencilerin müziðini yok etmeye mi

çalýþýyorlar, yoksa bu olup bitenler içerisinde yaþadýðýmýz çaðýn doðal

bir deðiþimi mi? Aslýnda galiba tüm dünyada bir yozlaþma var, bu

sorularýn gerçek cevaplarýný ne yazýk ki bilemiyorum.

Jazz nedir diye sormuþtunuz, aslýnda bu kelimeden býktým. Hem

her yerde var, hem de birçok yerde yok. Jazz bana göre bir duygudur.

Bir tanýdýðýmýn jazz için yapmýþ olduðu tanýmlamayý ben de

benimsiyorum. Bakýn þöyle demiþti: Jazz müziði dinleyince bir dakika

sonra ne olacaðýný bilemezsiniz. Bir kere içerisine girince sizi alýp

oradan oraya götürüyor. Her an yeni bir sürprizle karþýlaþýyorum. Ýþte

bana göre de jazz budur, sizi alýp götüren ve sürekli sürprizlerle

þaþýrtan bir duygu.

Bana göre bir müziðin çalýnýþ biçimi çok önemlidir. En kötü þey, en

banal müzik bile bile en güzel þekilde çalýnabilir. Berklee de bize bu

konuda bir ödev vermiþlerdi, sevmediðimiz bir müziði düzenleyecektik.

Autumn Leaves'ý çok fazla çalýnmýþ olduðu için pek sevmem, onu

seçtim ve öyle  bir düzenledim ki çalýnýnca ben bile tanýyamaz oldum,

hoþuma gitti.

Ýnsan bir konuya yoðunlaþýnca onu yola getirebilir, bir hale yola

sokabilir. Belki de sizin Oðlak inadý diye tanýmladýðýnýz þey de bu,

yeter ki insan bir kere istesin."
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Gympnopedies'deki ikinci çeþitlemeye jazz konusu açýlýnca

girdiðimizi hissettim. Freskte gördüðüm figürler artýk canlanmýþ dans

ediyorlardý. 'Mana' bana göre geçmiþte kalmýþ bir rüyaydý, ona yeni

albümünü ne zaman yapacaðýný sordum: 

"Yeni bir albüm yapmak mý? Bilmem ki. Ne olur yapsam ki. Ýçimde

bir küskünlük var ama yýlmamak lazým. Bence diðer jazz müzisyenleri

albüm yapmalý, benim iyi kötü bir albümüm var, daha hiç albümü

olamayan birçok arkadaþým var. Hiçbir müzisyen hayalsiz yaþayamaz,

hepimiz Godot'yu bekler gibi bir þeyler bekler dururuz, hep bir yarýn

vardýr."

Ama aslýnda her þey önce bir þeyleri hayal ederek baþlar, ben de

ona hayal kurmasý için bir ilham vermeye çalýþtým, sözlerinden

anladýðým kadarýyla iþe de yaradý:

"Ama size bir 30,000 $'lýk bir sponsor buldum, gelin hayalinizdeki

albümü yapýn derseniz..., bakýn o zaman çok düþüncelerim var. Bir

'ballade' albümü yapmak isterdim. Hangi parçalarý seçmeye gelince...

izin verin bir düþüneyim."

Nilüfer Verdi gerçekten biraz düþündü ama konuþmaya baþlayýnca

aslýnda bu konuda daha evelce çok düþünmüþ olduðunu anladým.

Bana hayalindeki albümü þöyle anlattý:

"Ýlk aklýma gelen parçalar 'The Man I Love', ve 'I'm A Fool To Want

You'. Sonra 'Ruby My Dear', ve 'Prelude to a Kiss' geliyorlar.

'Sophisticated Lady', 'Lover Man', 'When I fall in Love',  'Body and Soul'

ve 'Chelsea Bridge'.  Evet hepsi yavaþ tempolu parçalar, eh tabii bu

normal, neticede bir 'ballade' albümü yapýyoruz. 'I Can't Give You

Anything But Love' nispeten hýzlý bir tempoda olabilir, onu da alalým.

Yorumuma gelince, tüm bu parçalarý rearmonize ederek kendi

anlayýþýma göre çalmayý düþünüyorum." 

Ben onu hazýrlýksýz yakaladým sanýyordum, acaba hazýrlýklý

yakalasam baþka neleri seçebilirdi diye içimden geçirdim. Ancak grup

müziði sevdiðini biliyordum, albümün de solo piyano olmayacaðý

belliydi. Ekibini seçerken olayý bizimkiler yabancýlar diye ikiye

ayýrmaya özen gösterdi:
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"Trio formatýný seviyorum. Sanýrým önce bir basçý seçmem lazým.

Bizimkilerden biri mi olsun, yoksa yabancý bir basçý da olabilir mi ?.

Yabancý olacaksa Marc Johnson'u çok beðeniyorum, onunla çalmak

isterdim. Bizimkilerden biriyle çalacaksam Mahmut Yalay'ý tercih

ederdim. Davulda bence sadece tek bir isim var, Elvin Jones. Ama

bizimkilerden Deniz Dündar, Cem Aksel ve Cengiz Baysal'ý da çok

beðeniyorum. Onlardan birisini alýrdým."

Bana da albümün tasarýmýný yapmak düþmüþtü. Nilüfer, Marc

Johnson ve Elvin Jones'u eski bir freskte o devrin kýyafetleri içinde

stilize edilmiþ olarak düþündüm. Ama hayallerimiz uzun sürmedi.

Telefonum çaldý, çalýþtýðým þirketten arýyorlardý, telefonda iþittiðim

sorunlar ikimizi de düþ dünyasýndan alarak asýl yaþadýðýmýz ülkenin

topraklarýna geri götürdü ve Gymnopedies'in üçüncü evresine girdik:

"Günümüz Türkiye'sinde Jazz'ýn getirisi düþtü. Ekonomik gerileme

genel olarak kültür hayatýna ve tabii jazz dünyasýna da olumsuz etki

yaptý. Çaldýðýmýz jazz klüpleri kapandý, yenilerinin de açýlacaðý yok.

Buluþtuðumuz ortamlar yok oldu, bambaþka kültürel kimliklere

büründüler. Halbuki jazz müzisyenleri bir çalýþmadan diðerine kadar

ara dolduran kiþilerdir, hep bir sonraki konseri, çalýþý bekler, onun

hayaliyle var olurlar. Bu günkü þartlarda herkes biraz tek baþýna kaldý.

Gerçi içimizden kimileri biraz daha çaða ayak uydurabiliyorlar ama bu

örnekler az. Bu kýþ Nükhet Ruacan ile beraber Hyatt Oteli'nde

çalacaðýz. Nükhet ile çalýþmak bana iyi geliyor, yýllar içerisinde gerçek

dost olduk. Birbirimizin gerçekten iyiliðini istiyoruz ve bu da beraber

yaptýðýmýz müziðe yansýyor. Birbirimize iltifat ederek çalma ve

söyleme arzusu müthiþ bir paylaþým. Bence Nükhet çok iyi bir yorumcu

ve sahnede çok karizmatik. Ýsterdim ki daha fazla müzisyen olarak hep

beraber çalabilelim. Ama olmuyor. Biz jazz müzisyenlerinin çoðu þu

günümüzdeki 'paketlenen ürün' trendine giremedik. Aziza

Mustafazadeh bu açýdan çok baþarýlý bir örnek, çok iyi paketlendi,

epey albüm yaptý ve ses getirdi. Ama onun da rüzgarý çok uzun

sürmedi. Diana Krall'ýn tarzý bana 'light jazz' geliyor. Yeni nesil

gençlerin jazz müziðini bu müzik olarak bilmesinden dolayý üzüntü

duyuyorum. Jazz o kadar basit bir þey deðil. Bu ifadeyi de kullanmak

istemem ama jazz müziðinin bu hale gelmesi için birçok insan ne
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fedakarlýklar yaptýlar, kendilerinden ne çok þey verdiler. Ne büyük

fedakarlýklarda bulundular. Þu insanlarýn Ýstanbul Jazz Festivali'ndeki

konserinden akýn akýn dýþarý çýktýðý Wayne Shorter'ý ele alalým. O

istese idi Diana Reeves ten sonra ortaya çýkan havayý sürdürecek ve

dinleyiciyi memnun edecek bir þeyler yapabilirdi. Ama ciddi bir jazz

müzisyeni olarak tavrýndan taviz vermemeyi tercih ederek çaldý."

Konumuz jazz müziðindeki tarz ve tavýr konularýna dönünce Nilüfer

jazz müziðinde ille de etnik bir unsur olmasýný sevmediðini, özellikle

bunun bir empoze halini almasý halinde ortaya doðal olamayan bir

müziðin ortaya çýktýðýný belirtti. Onun jazz dünyasý benim kendi

albümünden anlayabildiðim kadarý ile daha çok mainstream klasik

çizgiye yakýndý. Konuþmamýz sýrasýnda onu son zamanlarda en çok

etkilemiþ bir müzisyen olarak piyanist Nejat Cendeli'den bahsetti. Onu

TV8'deki caz programýnda izlediði zaman donup kalmýþ. Böyle bir

armoni yeteneði bu güne kadar duymadýðýný, onun gerçekten dünya

çapýnda bir sanatçý olduðunu söylüyor. Onun tevazusu, çekingenliðini

tarif edilemez buluyor ve tanýþmak için sabýrsýzlanýyor. Sevdiði ve

dinlediði sanatçýlar arasýnda diðer aklýna gelen isimler arasýnda John

Coltrane, Keith Jarrett, ve Herbie Hancock'un adlarýný saydý. Ama bu

listeye hemen Bill Evans ve Kenny Barron'u da katmayý ihmal etmedi.

Kenny Barron'un Regina Carter ile yapmýþ olduðu 'Freefall' albümünü

o da benim gibi çok beðenmiþ ve bu yýl Ýstanbul Jazz Festivali'nde

verdikleri konseri dinlemiþti. Ona siz kiminle düet yapmak istersiniz

diye sordum, ama aslýnda cevabýný kolayca tahmin edebilirdim de:

"Bir düet yapsaydým herhalde bu Marc Johnson ile olurdu.

Ýstanbul'daki konserden sonra onunla konuþtum, tebrik ettim ve

kaçtým. Ben onu ilk defa Bill Evans ile ortaya çýktýðý zaman Amerika'da

dinlemiþtim. Neden bir Marc Johnson bir Christian McBride gibi ses

getirmez. Ýþte gene bir paketleme meselesi. Sunuþ farký, yoksa bana

göre olaðan üstü bir basçý. Zaten zenci müzisyenler beyazlardan daha

iyi satýyorlar. Yoksa Johnson olaðanüstü bir basçý."

Ancak ülkenin içerisinde olduðu durum þu an bu düþünceleri hayal

bile olmaktan çýkartmýþ durumdaydý. Nilüfer þu sözlerle dile getirmiþ

olduðu kendi ruh halini baþka jazz müzisyenlerinin de paylaþtýðýný

kendi çevremdeki insanlardan biliyordum. 
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Hepimiz kendi köþemize çekildik. Yarýnlarla ilgili olarak kafamýzda

birçok soru iþareti var.

�Kendi ülkemde doðruyu görmek istiyorum. Tayfun Talipoðlu'nun

programlarýný çok beðeniyorum, gerçekten insanlarýn kapýsýný çalýp

nasýl yaþadýklarýný araþtýrýyor. Biz jazz müzisyenlerini birleþtirecek ve

organize edecek Erol Pekcan gibi bir insan lazým. O ölünce hepimiz

sudan çýkmýþ balýk gibi kaldýk. Var olan güzel þeyler bu ülkede yok

oluyor, yok olan deðersiz þeyler ise kolayca yoktan var edilebiliyor.

Ýstediðimiz çok bir þey de yok. Müzisyenlerin birbirinden kopmadýðý bir

ortamýz olsun. Bu bir jazz kulübü de olabilir, beklentileri bu çaðda

minimuma inmiþ bir jazz kulübü.�  

Olumsuz þeylerin hayatýn kaçýnýlmaz bir parçasý olduðunu ikimiz de

biliyorduk, ama benim için karþýmdaki insandan asýl beklediðim þey

sorunlarýn yaný sýra çözümleri de ortaya koyabilme becerisiydi. Bu

açýdan onun sözlerinde hem ülke hem de bireysel olarak bazý somut

öneriler olmasýna sevindim. Ne yapýlmasý gerektiði konusundaki ilk

olumlu örneklerden birisi geçtiðimiz festivalde dinlediðimiz bir gruptu.

"Ýstanbul Jazz Festivalinde Kenny Barron Regina Carter

konserinden önce sahne alan 6 kadýn jazzcýnýn konserini çok

beðendim. Oradaki kadýnlar gerçekten çok deðerli müzisyenlerdi. Hem

kendi bestelerini çalýyorlardý, hem de tüm düzenlemeleri kendi

yapmýþlardý. Ama bilmem dikkat ettiniz mi, o konserin arkasýnda

önemli bir kuruluþ vardý ve projeyi onlar hem madden hem de manen

destekliyorlardý. Biz de de bu tip jazz müziðini destekleyen kuruluþlar

olmasý lazým. Mesela Boðaziçi Üniversitesi gibi okullarýn, büyük ticari

þirketlerin böyle projeler geliþtirmesi gerekiyor. Unutmamalýyýz ki bir

ülke ancak kültürüyle vardýr. Tabii bu kültürde Tarkan gibi pop

sanatçýlarý da olacak, o da bu kültürün bir parçasý. Fakat bu gün

geldiðimiz noktada ne yazýk ki Ýbrahim Tatlýses gibi çok popüler bir

sanatçý bile reyting i düþünüyor, güzel türküler söyleyemiyor. Reyting

kaygýlarý Türk müziðinde de var. Bugün yozlaþmanýn bedelini

ödüyoruz. Halk müziði yozlaþmadan dolayý problem yaþarsa jazz

müziði de haydi haydi yaþar. Yapýlan güzel þeyleri de göstermek lazým.

Kamil Özler'in aranjmanlarý, Sibel Köse'nin Fransa'daki baþarýlarý, bu

tip güzel þeyler gösterilsin."
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Bildiði þeyleri baþkalarý ile paylaþmak, onlara birikimini aktarmak

çözüm konusunda Nilüfer Verdi'nin kiþisel olarak yapabileceði þeylerdi,

onlarý da þöyle ifade etti:

�Öðretmenlik hoþ bir duygu, hem müzikten kopmamýþ oluyorum,

hem de müzik öðrenmeyi gerçekten arzu edenler geldiði için onlara bir

þeyler verebiliyorum. Ýnsan bildiklerini öðretmeli, bundan büyük bir haz

duyuyorum.�

Nilüfer Verdi'nin öðrencilere bu denli yakýn olmasýnýn bir sebebi de

belki de onun kendisinin bir müzik öðrencisinin annesi olmasý. Oðlu

Nedim Ruacan bu yýl Bilgi Üniversitesinden Cengiz Baysal'ýn öðrencisi

olarak mezun olmuþ. Her anne gibi o da oðlunun geleceði ile ilgili

endiþeler taþýyor. Nedim bir sene Amerika'ya gitmeyi düþünüyormuþ.

Nedim'in mesleði konusunda eski eþi Neþet Ruacan ile beraber epey

tereddüt yaþamýþlar, ama ona kalbinin arzuladýðý þeyi yapmasýný

söylemiþler. Nedim ise onlarý dinleyerek üniversitede iletiþim

bölümünde okumak yerine müzisyen olacaðý bölümü seçmiþ.

Gymnopedies'in son bölümü de kafamdaki sanal alemde çalýnmýþ

ve bitmiþti. Gitme zamaný gelmiþti, ona bir anne ve öðretmen olarak

kendinden sonra gelecek müzisyenler için söylemek istemek istediði

bir þey olup olmadýðýný sordum, söylediði þeyler bana göre sadece

müzisyen olacak gençler için deðil, günümüzdeki karmakarýþýk

dünyada yaþayan tüm diðerleri için de bir mesaj içeriyordu:  

"Yarýnýn Nilüferleri için þunlarý söyleyebilirim: Ýçerisinde yaþadýðýmýz

þu dünya yapay bir dünya. Biz insanlar bu dünyanýn onlara empoze

ettiði yapay heveslerin ve deðerlerin peþinde sürüklenmeye çok

müsaidiz. Bu sürüklenmeden mümkün olduðunca kendinizi

korumalýsýnýz. Gerçekler bambaþka yerlerde. Onlarýn peþinde

olun.Taklitçilik ve özentilik günümüzde bir üniforma gibi insanlarý tek

bir kalýba sokuyor. Herkesin ayný þeyleri giymesini, ayný müzikleri

dinlemesini genç ve dinamik bulmuyorum. Her zaman kendi kendinizi

sorgulayýn, þunlarý kendinize sorun: "Ben gerçekten bana hazýr

sunulan tüm bu þeyleri beðeniyor muyum, bunlarý gerçekten istiyor

muyum?" Kendi seçimlerinizi ve karalarýnýzý iyi düþünerek yapýn."

Eve döndüm ve 'Mana'yý tekrar dinledim. Kapaktaki kadýnýn resmi

hala ayný idi ama bana artýk sonsuzlukta donup da kalmýþ gibi

gelmiyordu, onu tanýyordum.
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YENÝ BÝR 'KAMÝL ERDEM' MASALI

Kamil Erdem'in benim yazý hayatýmda çok özel bir yeri vardýr, Jazz

dergisi için onunla yaptýðým röportajýn dönülmez bir yolculuðun

baþlangýcý olduðunu o zamanlar bilemezdim. Bu ilk yazý zamanla Türk

jazz müzisyenleri ile yapýlan söyleþilerden oluþan bir müzikal

yolculuða dönüþtü ve Kamil ile attýðým ilk adým beni bir dolu baþka

dünyalara sürükledi.

Onunla buluþmadan önce o ilk yazýyý yeniden okudum ve hafýzamý

tazeledim:

Onun 1959 doðumlu olduðunu ama en önemlisi koç burcu

olduðunu hatýrladým. Bu burç meselesi çok önemli çünkü onu

tanýdýktan sonra burçlarýn kiþiler hakkýnda gerçekten doðru þeyler

söylediðine inanmýþtým. Sonra onun hakkýnda zamanýnda öðrenmiþ

olduðum bir çok þey sisler içerisinden çýkarak tekrar hafýzamda

þekillendi:

Ailesinin tek çocuðu idi. 1983 de ODTÜ'den Elektrik Mühendisi

olarak mezun olmuþ ve bir müddet mühendis olarak çalýþmýþ ancak

zamansýzlýðýn baskýsý ile ve müzik seviyesini aksatmamak için tercihini

müzikten yana yapmýþtý. Ama mühendislik eðitimine boþa geçmiþ bir

zaman olarak da bakmýyordu. Bas gitara olan ilgisi ise ilkokul çaðýnda

baþladýðý klasik gitar çalýþmalarýnýn içinden filizlenmiþti. Gitar çaldýðý

yýllarda klasik müziðin yaný sýra o dönemin Modern Folk Üçlüsü'nün

tarzýnda ancak vokalsiz Türk Müziði denemelerinde bulunmuþtu. O da

çoðumuz gibi küçük pilli Phillips pikapta Beatles, Animals, Engelbert

Humperdinck ve Tom Jones dinleyerek müzik zevkini geliþtirmiþti. Jazz

müziði ile ise bas gitar çalmaya baþladýktan sonra tanýþmýþtý. Ayrýca
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eski yazýmda ilk aldýðý plaðýn 1979'da Bob James'in BJ4  adlý albümü

olduðunu, albümdeki tüm bas partisyonlarýný ezberlediðini yazmýþým.

Ama yýllar sonra Taksim'de tekrar konuþtuðum müzisyen dostumun

aradan geçen zaman zarfýnda baþka alemlere yelken açtýðýný fark

etmemek mümkün deðildi. Elimde onun son çalýþmasý olan 'Bir Bas

Þarkýsý' vardý. Kahveler gelmeden ilk sorumu patlattým ve ona "Nereye

koþuyorsun arkadaþ?" dedim, o ise gülerek söze baþladý:

"Bir yere koþmuyorum, sadece yürüyorum. Bundan yaklaþýk 2.5 yýl

önce bir albüm yapmayý planlýyordum, adý solo-duo-trio olacaktý.

Adýndan nasýl bir þey olabileceðini tahmin edebilirsin. Ancak daha

sonra düþünce içime sinmedi, sololarý tamamen tek baþýma icra

edebileceðimi düþündüm. Tamamen solo veya perküsyon ile çalarak

bir albüm hazýrladým. 2000-2001 yýlýnda ulaþtýðým düzeyi yansýtacak

deðiþik çalma tekniklerini kullandým.  Ortaya çýkan performans da

içime sindi. Kayýt da teknik olarak iyi bir düzeyde gerçekleþti. Ýçime

sinmese idi albümü çýkartmazdým. Bu albüm bana göre Türkiye'de

yayýnlanan müzikler arasýnda en fazla ticari kaygýlardan uzak olaný.

Albüm tam da krizin asýl patladýðý 22 Þubat günü bitti ama Kalan Müzik

ilkelerine baðlý bir yayýncý, hiç bir talepte bulunmadan albümü ilk

düþündüðümüz þekilde piyasaya verdiler."

Albümün kapak notlarýnda yer alan sözler Kamil Erdem'in

yelkenlerini dolduran rüzgarlar hakkýnda daha kapsamlý bir açýklama

getiriyordu:

�Dünyanýn farklý bölgelerine ait müziklerin tadýna varabilmenin bir

þans olduðunu düþünüyorum. Özellikle müzisyenler için...

Müzisyenlerin, farklý kültürlerin müziklerini dinleyip hazmedebildikleri

ölçüde birikimlerini zenginleþtirebileceklerine ve çaðdaþ bir müzikal

kimlik geliþtirebileceklerine inanýyorum. Farklý bölgelerin müziklerinden

izlenimler içeren bir albüm yapmayý çoktandýr düþünüyordum.

Bas gitar, bir zamanlar 'çaldýðý zaman varlýðý deðil, çalmadýðý

zaman yokluðu hissedilen enstrüman' olarak nitelenirdi. Ancak, son

yirmi-yirmi beþ yýl içinde gerek çalým teknikleri, gerekse buna baðlý

olarak müzikal fonksiyonunda büyük deðiþiklikler oldu; asýl iþlevi olan

eþliðin yanýnda, bir solist enstrümaný olarak geliþti. 
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Bu albüm, söz ettiðim düþüncelerimin bir bileþimi oldu. Farklý

ülkelerin müziklerinden edindiðim izlenimleri yansýtmak istedim;

Bulgar müziðinin 11/8'lik, Karadeniz'in 7/8'lik ritimleri, Ýspanyol,

Romen, Yunan ezgileri, Türk makamlarý, Hint ragalarý, caz, fusion...

Bunlarý, bas gitarýn, bazýlarýný kendi geliþtirdiðim çeþitli çalým

teknikleriyle sergilemeye çalýþtým. Düþündüklerimin tümünü

yansýtabildim mi... Hayýr, eksikler var, her zamanki gibi... Ve o eksikler,

belki de beni yeni bir çalýþma için zorlayacak..."

Albümü dinlememiþ birçok insan bu çalýþma ile Gürol Aðýrbaþ'ýn

yakýn bir geçmiþte yayýnlanmýþ olan 'Bas Þarkýlarý' adlý çalýþmasý

arasýnda bir paralellik kurabilirdi. Kamil kafamdan geçen bu soruya

þöyle bir açýklýk getirdi: 

"Gürol Aðýrbaþ'ýn çalýþmasý benimkinden farklý. Onun albümünde

bir grup müziði var ve bas gitarý çalan kimse de grubun lideri. Ama

dünyada benim çalýþmama benzer bazý çalýþmalar oldu. Victor

Wooten'ýn iki çalýþmasý, Miroslav Vitious, Marc Dresser, Eberhard

Weber, Glenn Moore ilk aklýma gelenler. Biliyorsun ben Jaco

Pasterious'u da çok beðenirim ama onun çalýþmasý bir düet.

Müzikte melodi konusunda oldukça tutucuyum, bence melodisiz

müzik olamaz. Bu albümde bas sesleri armoni ve melodi ile

kaynaþtýrdým, ve deðiþik bir müzik yaratmaya çalýþtým.

Albümdeki müzikler her þeyden önce benim kendi müziklerim.

Dünya müziklerinden bir çok izlenimi de içlerinde barýndýrýyorlar. Bir

grup müziði yapsaydým bu mümkün olmazdý. Bu yüzden ben de

sadece basý ön plana çýkarttým."

Elimdeki albümde 12 parça olduðunu biliyordum. 6 tanesi solo, 6

tanesi davul veya perküsyon ile çalýnmýþtý. Ona en çok hangilerini

beðendiðini sordum. Bir an düþündü, aslýnda sorunun kendisi saçma

idi. 12 yavrusu olan bir anneden hangisini daha çok sevdiðini

söylemesini beklemek gibi bir þeydi. Kamil de onlara arasýnda net bir

ayýrým yapmadý ama albüme adýný veren parçayý diðerlerinden daha

çok sevebileceðini tahmin ettim. Kamil parçalar hakkýnda olmasa da

dinleyicisi hakkýnda düþüncelerini benimle paylaþtý:
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�Her albüm kendi beklentisini kendisi yaratýr. Bence bu albüm bas

sevenler gibi kýsýtlý bir kitlenin ilgisini çekecektir. Ama Asia Minor'un

ulaþtýðý kitlelere ulaþmasý mümkün deðil.  Parçalarý icra ederken kendi

teknik limitlerimi zorladým, albümdeki parçalarý evde arkadaþlarýma

çalarken bile tekrar çalýþmam gerekiyor. 

Ama dinleyicinin kendi yargýsýný kendisinin oluþturmasý gerekiyor.

Bir çok müzisyen arkadaþýmdan olumlu tepkiler aldým. Projenin bir

kýsmýný Onno Tunç anýsýna yapýlan gecede çaldým. Ankara da

Manhattan da Mustafa Boztüy ile tümünü çaldýk. Geçen sen ODTÜ'de

verdiðim bir bas gitar resitali bu albümün baþlangýcý oldu. 

Albümün promosyonunu Kalan müzik yapýyor, ayrýca bu konuda

bana yardýmcý olan bir basýn danýþmaným da var. Yurt dýþýna tanýtým

içinde bir giriþimim oldu ama henüz somut bir þey yok. Aslýnda önce

albümün somut olarak çýkmasýný istedim. Daha da yeni çýktý.�

Albümün iç notlarýnda  katkýda bulunan tüm insanlara yapýlmýþ

sýcak bir teþekkür yer alýyor. Merak edip okudum:

"Prodüksiyonunu üstlenen Hasan Saltýk'a ve Kalan Müzik

çalýþanlarýna, stüdyo çalýþmalarýndaki özeni ve sabrý için Ahmet

Özgül'e, fotoðraflar için Aykut Uslutekin'e, kapak tasarýmý için Ali Murat

Yýlmaz'a, "Every Time We Say Goodbye"ýn solo bas için

düzenlenmesindeki yardýmlarý için Tuna Ötenel'e, bu projenin ilk sahne

performansýný organize eden Ankara Caz Derneði'ne, Ýngilizce

metinler için Meliha Ýsen'e, müzisyen arkadaþlarým Cem Aksel, Erhan

Seçkin ve Can Kökrek'e, çalýþmalarýma her zaman destek olan aileme,

arkadaþlarýma teþekkür ederim.�

Asia Minor Kamil Erdem'in 1990 da kurmuþ olduðu ve ilk

sohbetimizin eksenini oluþturan grubu. O zamanlar bu grubu

"Dünyanýn bu bölgesine ait deðerleri tüm dünyanýn anladýðý ortak bir

dille, yani müzik ile ifade etmeyi amaçlýyor" diye tanýmlamýþtý. Bu grup

için yapmýþ olduðu besteleri de 'kendi müzikal birikiminin bir

dýþavurumu' olarak görüyordu. Asia Minor'un performansý konusunda

ise 'icrada mükemmellik olamayacaðýný, çünkü mükemmel olanýn

tekamül edemeyeceðini söylüyordu. Bana grubun son durumunu þu

sözlerle anlattý:
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"Asia Minor 10 yýllýk bir grup ve halen devam ediyor. Onun yarattýðý

müziðin Türkiye'de yeterince tüketilmediðini düþünüyorum.  Asia Minor

ile yapmýþ olduðumuz müziðe daha fazla ilgi gösterilebilirdi, 6-7 yerden

daha fazla yerde çalabilirdik. Yaptýðýmýz müzik üretimine uygun bir

tüketimle karþýlaþmadýk. Gene de þuna inanýyorum, o grupta ben her

þeyimi olabileceði þartlarda en iyi þekilde yaptým  Ama grup üyeleri

olarak birbirimizden çok uzaklarda yaþýyoruz, çok sýk bir araya

gelemiyoruz. 

Yeni parçalarýmý bu grup için yazmadým. Benim müzikal kiþiliðim bu

formatýn çok ötesinde. Yeni bestelerimin de bu formatýn çok ötesine

geçmesi lazým. Biraz olaylarý zamanýn akýþýna býraktým. Ben de

heyecanýmý baþka projelere yönelteceðim."

Her ne kadar bu günü konuþuyor olsak da referans noktamýz ister

istemez kendisi ile 5 yýl önce yapmýþ olduðum röportaj oluyordu. O

konuþmamýzda felsefe olarak müziði 'zaman zaman deðiþik

kýyýlarýndan içine girilmesi gereken bir okyanus' olarak gördüðünü

belirtmiþti. Anladýðým kadarýyla da þimdi yeni bir denizin kýyýsýndan

uzaklara bakmaya baþlamýþtý. Ona insanlarýn kendisini ne derece

anlayabildiðini merak edip etmediðini sordum: 

"Anlaþýlmayan bir insan olduðumu söyleyemem ama marifet iltifata

tabidir derler. Ben kendimi iyi ifade ettiðimi düþünüyorum.

Müzisyenler, hele ki beste yapýyorlarsa sürekli bir birikim ve

dýþavurum süreci içindedirler. Müzik dinlemek müzisyenin birikiminin

tek deðilse bile en önemli unsurudur. Müzik dinlemeyi sadece bir zevk

deðil ayný  zamanda bir görev olarak kabul etmek gerekiyor.

Dinlediklerini harmanlayýp yeni bir müzik ortaya koyabilirsin. Ama bu

zorlama ile olamayacaðý gibi sadece ilginç bir þey yapýyor olmak için

de yapýlmamalý. Yaptýðým beðenilsin ya da yaptýðýmýn bir benzeri

olmasýn kaygýsý  ile yapýlan bir beste en azýndan samimi deðildir."

Kamil kendisini bir jazz müzisyeni olarak kategorileþtirmekten her

zaman özenle kaçýnýrdý. Ancak sürekli olarak jazz festivallerine

çaðýrýlmasýnýn da bir tesadüf olmadýðýný söylerdi. 

Bana 'eðer jazz uluslararasý bir sanatsa  mihenginin de uluslararasý

piyasa olmasý gerekir' demiþti. Ancak uluslararasý olmayý bir 'yücelik'

kriteri olarak görmüyor ve  jazz müzisyenleri için icra platformunun
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kendi ülkeleri dahil tüm dünya olmasý gerektiðini düþünüyordu. Jazz

standartlarýný dinlemeyi ve çalmayý çok sevdiðini, ancak bu parçalarý

andýran besteler yapmayý klasik müzikle uðraþan bir bestecinin barok

tarzda  besteler yapmasýna benzettiðini söylemiþti. Barok müziðin en

yetkin örneklerinin yüz yýllarca önce yapýlýp bitirildiðini ayný þekilde

John Coltrane, Miles Davis ve Cole Porter'un geçtiði bir dünyada

yeniden ayný tarz müziði bestelemenin anlamý olmadýðýna inanýyordu. 

Ona biraz da bugün beðendiði jazz müzisyenlerinin kim olduðunu

ve kimlerle beraber çalmak istediðini sordum:

�Tuna Ötenel ile çalmayý çok seviyorum. Bana göre Standartlarý

çalabilme jazz müzisyeni olabilmenin de standardýdýr. Sibel Köse ve

Januz Szprot ile çalýþýyorum.

Ýdeal bir grup kurma konusunda tek bir düþüncem yok. Kafamda

deðiþik tarzlarda müzikler için deðiþik müzisyenler var. Standart jazz

çalarsam mutlaka Tuna ile çalardým. Diðer müzisyenleri izin verirsen

kendime saklamak istiyorum. 

Avihashi Kohen'i basçý olarak çok beðeniyorum, iki albümünü

aldým. Colors ve Devotions. Gerçekten hoþ kompozisyonlarý var.

Bugün dünyada müzik konusunda bir týkanma var. Bir albüme

gerçekten güzel diyebilmek için bir iki parçanýn güzel olmasý yetmiyor.� 

Bir otobüs geldi, içinden bir dolu turist ve bavul boþaldý. Ýkimizin de

gözü onlara takýlmýþtý. Ýstanbul'un ve Türkiye'nin içerisinde olduðu tüm

kargaþadan uzak, sadece yarýn sabah yapacaklarý þehir turunu

düþünen insanlar olduklarýný düþündüm. Kamil'e 'Bazen bu ülkede

sadece Turist gibi yaþamak istediðim anlar oluyor' dedim.

Konuþtuðumuz yer Taksim'deki Maramara Oteli'nin pastanesi idi. Fitili

ateþlemiþtim bir kere. Her Türk vatandaþý gibi biz de ülkemizin

içerisinde olduðu durumla ilgili olarak tespitlerde bulunmalý ve bazý

çözümler de önermeliydik ama Kamil olayýn daha farklý boyutlarýna da

deðindi:

"Türkiye'nin durumu vatandaþ olarak beni etkiliyor. Çözüm

öneremem, en azýndan somut bir çözüm öneremeyeceðimi bilecek

kadar bilinçliyim. Uygar bir Türkiye'de yaþamak isterdim. Sloganlar

ötesi. Uygar bir ülke zaten demokrat olur.
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Türkiye'de albüm yapmak hem zor, hem de kolay. Sanatçý sahtesi

çok, demo bile yapmamasý gereken insanlar albüm yapýyorlar.

Türkiye'de doðru dürüst bir deðerlendirme kriteri bile yok. Ne

prodüktörlerde ne de eleþtirmenlerde. Ne de toplumda. Herkes kendi

dünya görüþüne göre hareket ediyor. 

Ben bir müzisyen olarak özeleþtirilere karþý çok açýk yürekliyim.

Ama bu güne kadar bana güne kadar bana hiç bir ciddi eleþtiri de

gelmediðini söylemeliyim. 

Ýyi formasyonu olan bir insan aslýnda çok zor albüm yapar. Ama

Türkiye'de korkunç bir kültürel erozyon var. 200 yýldýr batýlýlaþma

çabalarý içerisindeyiz, bu bir türlü gerçekleþmediði gibi içimizde olan

doðululuðu da kaybettik. Biz kendimizi hem doðulu hem de batýlý kabul

ediyoruz, ama ne doðulular ne de batýlýlar bizi kendilerinden kabul

etmiyorlar. Böyle bir ortam da ise þarlatanlar ürüyor. Sahte sanatçýlar

cirit atýyorlar. Gerçek sanatçýlar ise varlýklarýný sessizce sürdürüyorlar,

ya küsüyorlar veya kendilerini baþkalarýný eðitmeye veriyorlar."

Baþkalarýný eðitmek Kamil Erdem için önemli bir uðraþ. Ama onun

sebepleri küskünlük veya sessiz kalmak deðil. Onun hocalýk

çalýþmalarýnýn ardýnda daha ilginç sebepler var:  

"Þu an Bilkent Üniversitesi'nde part time hocalýk yapýyorum. Bas

gitar ve ensemble dersi veriyorum. Ayrýca Ankara'daki Gordiyon

Akademi'de ders veriyorum, halen 50 öðrencim var.

Öðretmenliði sevdim. 1998-2000 yýllarý arasýnda Polonya'daki

Pulawey Jazz Workshop'ta bas gitar 'work shop' yönettim, orada

görevli çok az yabancý hocadan biriydim. Öðrenciler arasýnda hocalarý

deðerlendiren anketler yapýyorlardý, ben üç yýl art arda çaðrýldýðým için

beðenildiðimi düþünüyorum. Öðretmen olmak bir baþka tarz yaratýcýlýk

gerektiriyor. Her öðrenciye tek bir metot ile ders vermek mümkün deðil.

Deðiþik yetenekteki öðrencilerin artý ve eksi yönlerini görüp ona göre

öðretme yöntemleri geliþtirmek de yaratýcýlýk gerektiriyor. Bunu

baþarýyla yapabildiðimi sanýyorum. Olayýn bir baþka yönü de þu. Ýnsan

bir þeyi baþardýðýna inanýnca daha da iyi þeyler yapabiliyor. Tabii

bunun tersi olan durumlarda var. Öðretmenlik ömür törpüsü hale de

gelebiliyor. Fakat maya bir kere tutarsa da çok güze þeyler ortaya

çýkýyor. Gordiyon Akademisi'nde bunu yaþadým. Çok büyük bir haz

duydum. 
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Bir öðrencide müzisyen olabilmek için müzik yeteneðinin olmasý

þart. Sonrasý ise öncelikle merak etme meselesidir. Hiç kimse

tesadüfen basçý olamaz. Herkes önce bir armonik enstrüman çalar

sonra bas seslere ilgi duyar. Bas enstrümanlar belli bir bilinçle seçilir."

'Bir Bas Masalý' Kamil Erdem'in en son çalýþmasý ama bana göre,

ayný zamanda onun yaþamýndaki bazý yeniliklerin ve büyük

deðiþikliklerin de habercisi. Ona gelecek ile ilgili beklentilerini sordum.

Bir an düþündü, çoðumuz bu sorulara bilinç altý bir refleksten olsa

gerek okul, meslek ve medeni durum raporu ile cevap veririz. Kamil de

öyle baþladý. 1995 den beri mühendisliði býraktýðýný, 42 yaþýnda

olduðunu ve hala bekar olduðunu söyledi. Sonra da 'Kýsmet' dedi. Bu

dediðine herkes kendine göre bir anlam yükleyebilir tabii. Bekarlýk

konusuna hemen atladým, ama duyduklarým bizim dergiden çok sosyal

yaþam dergilerini ilgilendirebileceðinden kendime saklýyorum. Zaten

yazsam da Kamil'in onlarý þiddetle tekzip edeceðinden eminim. Biz

gelelim onun müzik dünyasýndaki planlarýna:

"Parasal þeylerle çok fazla ilgim ve beklentim yok. Çok hýrslý bir

insan olduðum söylenemez. Ailem bana yetiþtiðim yýllarda güzel þeyler

saðladý. Ben de bana verilen þeyleri geliþtirdim. Ama insanlar için hiç

sýnýr yok. Ýçimde sýnýrsýz bir enerji var ve ben bu hiç bitmesin isterim.

Hayalim eþeðin önündeki havuç gibi bir þey, bir türlü tam olarak

ulaþamýyorum. Þu an önümde gördüðüm havucun ne olduðunu

kendime bile itiraf edemiyorum. Benim hayatýmda bazý dönüm

noktalarý oldu. 1980'de Okay Temiz ile karþýlaþmam, 1986'da onun

beni Avrupa'ya götürmesi, o tecrübeden bir proje üretebilerek 1990'da

Asia Minor'u kurmam, 1996'da yaptýðýmýz Amerika turnesi. Özetlemek

gerekirse her beþ altý yýlda bir hayatýmda önemli deðiþiklikler oldu.

Gene böyle bir deðiþikliðe yakýn olduðumu hissediyorum. Bugüne

kadar güzel þeyler yaptým, onlarý daha büyük ölçeklerde tekrar etmek

istiyorum. Daha çok beste, daha çok icra, konser, daha çok albüm. En

önemlisi de daha çok uluslararasý mekanlarda çalmak. 1984 den beri

yurt dýþýna gittim. Belli projeler yaptým, daha da çok gitmek istiyorum.

Bu iþin asýl podyumu Amerika, oraya belli aralýklarla mutlaka gitmek

lazým. Ben ayrýca Türkiye'nin çevresindeki komþu ülkelere de gitmek

istiyorum. Yunanistan, Bulgaristan, Mýsýr, Ýsrail, buralara Asia Minor ile

bir turne yapmak isterdim. Asia Minor'un tüm geçmiþ albümlerinde

Balkan týnýlarýný kullandýk. 
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Yeni projelerim var ama yavaþ geliþiyor. Geniþ bir kadro ile kendi

bestelerimi seslendirmeyi düþünüyorum. Bir de koro bize eþlik edecek.

Asýl yapmak istediðim þey bu albümü deðiþik yerlerde ve ortamlarda

icra etmek."

Ayrýlmadan önce o da bana albümdeki hangi parçayý sevdiðimi

sordu. Ben de ona onun gibi politik bir cevap verdim.:

"Bak Kamilciðim, albüm bir bütün olarak çok özgün bir çalýþma, her

parça ayrý ayrý ilginç ve güzel. Çok hoþ melodiler, insaný alýp götürüyor.

Aralarýndan birini tercih etmek gerçekten çok zor."

Kamil bu laf salatasýný yutmadý, hala gözümün içersine bakarken

ona son darbemi indirdim:

"94.9 Açýk Radyo'da benim 'Cazname' programýmý dinlersen hangi

parçalarý daha çok sevdiðimi anlayacaksýn."

O aðzýný açamadan alelacele kalkýp vedalaþtým. Ama sýrrýmý sizinle

paylaþabilirim, ben o güzel albümdeki tüm parçalarý gerçekten

aralarýnda bir tercih yapamayacak kadar sevmiþtim.
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KEREM GÖRSEV ÝLE 

ILIK BÝR SONBAHAR RÜYASI GÖRMEK

Editörümün bana Kerem'in yeni albümü çýkardýðýný haber

verdiðinde aklýma bir yýl öncesi geldi. O günlerde kendisiyle

'November in St. Petersburg' albümü hakkýnda konuþmuþtuk. Bu

günlerde yeni çýkacak olan albümünden bana daha o zamanlarda

bahsetmiþti, ama o çalýþmanýn öyküsünü dinlemem için meðer bir yýl

daha geçmesi gerekiyormuþ.

Kerem Görsev'in evine konuk olmak, onun müzik dolu dünyasýný

bölüþmek, albümlerini, notalarýný, piyanolarýný görmek ve dinlemek

gerçek bir þölendir. Kerem ve sevgili köpeði Bebop beni her zamanki

gibi neþe dolu bir enerjiyle kendi özel dünyalarýna aldýlar, söz konusu

albümün müziði ve bu tip sohbetlerin ayrýlmaz parçasý kahvenin

kokusu konuþma ortamýný süslerken o anlatmaya baþladý:

"Bu albümü 2.5 yýl önce New York'da doldurmuþtuk ama araya

'November in St. Petersburg' ve 'Laid Back' albümlerim girdi, bu

yüzden de þimdiye kadar yayýnlanmadý."

Bu arada 'November in St. Petersburg' albümünün þimdi de bir

klasik müzik markasý olan Decca tarafýndan yayýnlanacaðýný

öðrendim. Bu þekilde büyük bir klasik müzik orkestrasýyla

gerçekleþtirilmiþ olan çalýþmayý dünya müzik network'una sokmaya

çalýþacaklarmýþ.

Yeni albümün adý 'Warm Autumn' ve birçok deðerli jazz

müzisyeninin katkýsý ile gerçekleþtirilmiþ. Kerem onlarý teker teker

tanýttý:

"Trompette Russell Gunn var,  bilmem hatýrlar mýsýn 1996'da

Branford Marsellis ile Ýstanbul Jazz Festivali'ne gelmiþti, hem modern
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hem de geleneksel tarzlarda çalan bir müzisyen. New York'da

çalýþýyor, deðiþik gruplarla gerçekleþtirilmiþ bir çok albümü var.

Saksofoncumuz J.D Allen de kendi enstrümanýnda çok beðenilen

sanatçý, kendisi ile 1996'da tanýþmýþtýk. Can Kozlu, Eric Revis ve ben

Q Jazz Bar'da onunla 20 gün beraber çalmýþtýk. Halen New York da

Wallace Roney ile çalýyor.

Davulcu Alvester Garnett, Cyrus Chesnut, James Carter, Abbey

Lincoln ve Regina Carter gibi ünlü jazz müzisyenleri ile çalýþmýþ bir

isim. 

Trombon çalan Jason Jackson da ünlü tromboncular J.J Johnson

ve Steve Turre'in öðrencisi. Çok iyi yetiþmiþ bir müzisyen. Albümdeki

üç parçada trombonu ile solist olarak çalýyor. Trombon bana göre

duygularý çok iyi anlatan bir enstrüman. Onun oval seslerini ve pastel

renklerini çok beðeniyorum."

Ama Kerem için beraber çalýþtýðý müzisyenler arasýnda bir tanesinin

yeri diðerlerinden daha baþka. Eric Revis hem bu albümün prodüktörü

hem de tüm müzisyenleri bir araya getirerek Kerem'in hayalini

gerçekleþtiren insan. Kerem ondan 'müzikal dünyamý deðiþtiren, jazz'a

bakýþýmý etkileyen' insan olarak bahsediyor. Ýlk defa tanýþtýklarý 1996

yýlýndan beri Kerem'in dört albümümde ve birçok konser ve festivalde

beraber çalýþmýþlar. Týpký 'November in St. Petersburg' gibi bu

albümün kökleri de Kerem'in çocukluk yýllarýna uzanýyor:

�Bana göre 1960'lý yýllarda dünyadaki en güzel ve mutlu soundu

çýkartan bir üçlü vardý. Tenor saksofoncu Benny Golson, Tromboncu

Curtis Fuller ve trompetçi Art Farmer. Ben çocukluðumda bu üçlünün

Benny Golson Trio olarak gerçekleþtirdikleri birçok albümü dinleyerek

büyüdüm. Günün birinde kendi bestelerimi de böyle bir format ve

'sound' ile çalmak istiyordum. Bu hayalimi Eric e açtým; ' hemen atla,

New York a gel' dedi. Tam 3. 5 ay orada yaþadým. Bu arada zamanýmý

boþ geçirmedim, dersler aldým, jazz çalýnan kulüplere gittim. Bu

adamlarýn hepsi çok meþgul insanlar bir araya gelmemiz çok uzun

sürdü. Bu dönemin sonuna doðru bir gün toplandýk ve prova yaptýk.

Kayýt günü ise saat 10 da buluþtuk, iki saat ' sound check' yapýldý,

daha sonra yemek arasý dahil 6 saatte kayýtlarý bitirdik.
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Bitince ben ortaya çýkan neticeden çok memnun kaldým. Eric bana

tek bir þey söyledi: 'I had told you'. Haklýydý, tüm endiþelerimin yersiz

olduðunu gördüm. Daha sonra bütün ekip Türkiye'ye geldiler ve

beraberce bu albüm projesindeki parçalarý deðiþik yerlerde ve

konserlerde çaldýk."

Albümün gerçekleþmesinde Kerem'in bazý yakýn dostlarýnýn da

katkýlarý olmuþ. Bunlar arasýnda gerçek bir jazz sever olan Hakký

Mýsýrlýoðlu var. Hakký beyin sahibi olduðu 'Ajans Ultra' geçmiþ Kerem

Görsev albümlerinde olduðu gibi bu albümün de kapaðýný tasarlamýþ.

Fotoðraflarý bir baþka dost, Ali Arif  Ersen çekmiþ. Baskýlarý ise gene

bir dostu olan Alpaslan Balioðlu nun sahibi olduðu A4 Ofset

gerçekleþtirmiþ.

Albümde iki tane Horace Silver parçasý var, 'Ecaroh' ve 'Strolling'.

Bunlar Keremin çok beðendiði ama az çalýnan Horace Silver

besteleriymiþ. 

'His name is Bebop the 102nd' Keremin sevgili köpeði Bebop için

yapýlmýþ bir parça. Biz konuþmamýz sýrasýnda bir yandan da albümün

bir stüdyo kopyasýný dinliyorduk. Bakýþlarým kendisine ayrýlan koltukta

gözlerini kapatarak müziði dinleyen Bebop'a kaydý. Ýnsan onun nasýl

jazz müziði dinlediðini görünce doðrusu bu besteye hiç þaþýrmýyor.

'Sailor Longed For' Keremin bir baþka eski dostu olan Saadettin

Davran için yazýlmýþ bir parça. Daha evel ayný parça 'November in St.

Petersburg' albümünde de yer almýþtý.

'There is no Greater Love' Kerem e göre jazz standartlarýnýn

standardý. Burada ana melodiyi trombon sunuyor. 

'Mango' Kerem'in Ýstanbul'da konserve olarak gördüðü ama tazesini

Cayman adalarýndaki bir tatil sýrasýnda çok severek yediði meyvenin

adý. "Bir ýsýrdým, aðzýmdan melodiler döküldü." diye anlatýyor. Bir jazz

vals olarak bestelenmiþ.

'Wild Flower'  daha önce 'I Love May' albümünde yer almýþ bir

Kerem Görsev bestesi. Albüme adýný veren parça 'Warm Autumn' ise

Kerem'in en çok sevdiði mevsim olan sonbahar da hissettiði

duygularýn müzik olarak ifadesi. Albümün kapaðýndaki baskýn renk

olan sarý da sonbaharýn rengi olarak kabul edilmesinden dolayý

seçilmiþ. Bu parçada da trombon, aðýrlýklý olarak yer alýyor. 
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'I Remember April' onu ünlü yapan Ella Fitzgerald'ýn yorumundan

çok farký olarak yorumlanmýþ. Bu hareketli yorum ayný zamanda

albümün kapanýþ parçasý ve herkesin eþit aðýrlýkta çalýp sonra da

'sanal' olarak dinleyiciye el sallayarak sahneden ayrýldýðý parça.

Kerem Görsev albümü neden Amerika'da ve Amerikalý

müzisyenlerle gerçekleþtirdiðini þöyle anlattý:

"Ben müziðin ortak anlatým dili olduðunu Amerika'daki çalýþmalarým

sýrasýnda öðrenmeye baþladým. Zamanla fark ettim ki daha evel

çaldýðým müzik çaldýðým sýralarda gerektiðinden fazla boþluklara

tecavüz ediyormuþum. Daha iyi çalabilmek sadece çok plak dinleyerek

olmuyor. Üst seviyedeki müzisyenlerle çalýp hatalarýný anlaman lazým.

Hatalarýný tamamen gidermezsin, ama her zaman daha az hata

yaparak çalmaya çalýþmalýsýn. Ýleride bir gün Amerika'ya gidip kendimi

daha da fazla yetiþtirmek istiyorum."

Ama Kerem Görsev için bir projenin bitiþi aslýnda bir baþkasýnýn

baþlangýcý oluyor. O yeni bir albümü kýzaða indirmiþ bile:

"Yeni bir albümün çalýþmalarýna baþladým, 16 aylýk kýzým 'Nisan'

için müzik yazýyorum. Kýzým daha þimdiden iyi bir müzik dinleyicisi

oldu. Ben piyano çalarken o da minik parmaklarýyla tuþlara dokunuyor.

Ona kendi odasýnda küçük bir müzik seti kurduk, Mozart, Strauss,

Vivaldi ve benim November in St. Petersburg albümümü dinliyor.

Aþaðý kata bizim yanýmýza indirdiðimizde ise Allah ne verdiyse koyu bir

jazz müziði dinliyor. Albümün her aþamasýný tüm ayrýntýlarýyla

planlýyorum. Bestelerini yaptým ama formatýný þimdilik kendime

saklýyorum."

Ben formatý öðrendim ama size þimdilik söyleyemem, ama

paparazzi ruhum beni dürtükleyip duruyor. O zaman size Kerem

Görsev'in gizlice gördüðüm hazinesinden bahsedeyim. Bir tanesi

restore edilmiþ iki ayrý Fender Rhodes bir odada kardeþ kardeþ

oturuyorlardý. Ýkincisinin restorasyonu da çok yakýnmýþ. Aman o bu

sýrrýný sizlerle bölüþtüðümü duymasýn.

Veda zamaný geldiðinde ona nasýl olup da bunca güzel çalýþmayý

yorulmadan, ilgisizlikten kýrýlmadan gerçekleþtirebildiðini sordum,

verdiði cevabý sizlerle paylaþabileceðimi söyledi: 

"Amatörlüðü kaybetmezsen profesyonelce iþ çýkarýrsýn, ben buna

inanýyorum."
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MARE NOSTRUM

"Mare Nostrum ile bir röportaj yapar mýsýnýz ?"

Telefondaki ses BÜMED dostum Metin'e aitti. Olayý

kavrayamamýþtým. Acaba neden bahsediyordu. Mare Nostrum belki

de bizim okulun mezunlarýnýn açtýðý bir pizzacý olabilir diye düþündüm

ama bu kelimelerin bir müzik grubuna ait olduðunu keþfetmem çok

uzun sürmedi. 

Kýsa bir süre sonra grubun gitaristi Özgür elinde bir CD ve yazýlý

basýn bültenleri ile ziyaretime geldi. Dergi için daha önce Boðaziçi

Üniversitesi Gösteri Sanatlarý Topluluðu'ndan "Kardeþ Türküler" ile bir

görüþme yapmýþtým. O gün "Introduction to BGST" adlý dersin ikincisini

aldým. Önce basýn bültenini okudum:

"Mare Nostrum 1994 yýlýnda Boðaziçi Üniversitesi'nde kuruldu. 

Grupta dört müzisyen var. Özgür Ay elektro gitar, Koray Taþçýlar

klavye, Rýza Okçu perdesiz bas gitar, Fýrat Akýn ise davul çalýyorlar.

Grup üyeleri Boðaziçi Üniversitesi Oyuncularý(BÜO) ve Folklor

Kulübü'nün "Galip Sokaklara Talip" adlý dans-mim gösterisinde canlý

müzik icra ederek bir araya geldiler. Oyunun müzikleri rap, rock,

psyhedelic rock, oyun havalarý ve pop þarkýlarýn ironik yorumlarýndan

oluþuyordu. Gösteri Türkiye'nin deðiþik yerlerinde elli kez sahnelendi.

Bu gösteriden sonra grup çalýþmalarýný Boðaziçi Üniversitesi Müzik

Kulübü'nde sürdürdü.

1995 yýlýnda Ýstanbul'un çeþitli üniversitelerinde konserler verdiler.

Türkçe sözlü ve batý enstrümanlarýný aðýrlýklý kullanýldýðý ancak

doðulu sound'a sahip besteler icra etti.
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1996 yýlýnda BGST Tiyatro Boðaziçi biriminin sahnelediði

Shakespare'in Fýrtýna adlý oyunu için müzikler yazdýlar. Oyun Avni

Dilligil Jüri Özel ödülünü kazandý.

1997'de Led Zeppelin grubunun parçalarýný yorumlayarak bir

repertuar oluþturarak konserler verdiler.

1998 yýlýnda BÜO-BÜFK ortak yapýmý olan "24:00" adlý dans

tiyatrosu gösterisinde canlý müzik yaptýlar. Grup bu kez daha reggae,

oyun havalarý, klasik müzik, funk jazz atonal gibi deðiþik soundlarý

barýndýran besteler icra etti.

1999 yýlýnda BGST'na katýldýlar. BGST-Tiyatro Boðaziçi'nin

sahnelediði "Þvayk ile Übü'nün  Tarihi Karþýlaþmasý" adlý oyunda

müzik yaptýlar. DJ müziði/electrotecnica tarzýnda anlý müzik yapýldý."

Resmi tarih burada sona eriyordu ama ben resmi tarihle gerçek

tarih arasýnda farklarý yaþayarak öðrenen bir Türkiye Cumhuriyeti

vatandaþý olarak yazýlý olmayan tarihi de çok merak ediyordum. Onu

da grubun basçýsý Rýza ve Özgür ile yaptýðým ikinci toplantýda

öðrendim.

"En uzun koþu ise Türkiye'de Devrim,

Sen onun en güzel yüz metresini koþtun.

Acýyorsam sana anam avradým olsun

Ama aþkolsun sana çocuk, aþkolsun."

Ben grubun adýnýn nereden geldiðini sorduðumda lafa bu þiir ile

girdiler:

"Bu þiiri Can Yücel Deniz Gezmiþ için yazmýþtý. O bizi çok etkilemiþ

bir þairdir. 

Deniz Gezmiþ bizim neslimizin insaný deðil ama biz onu bir gençlik

hareketinin kahramaný olarak algýlýyoruz. Bu yüzden grubumuza bizi

çok etkilemiþ olan Can Yücel'in Deniz Geçmiþ için yazmýþ olduðu

þiirden ilhamla Mare Nostrum adýný verdik. Bu söz eskiden Akdeniz'e

verilen admýþ ve "Bizim Deniz" anlamýna geliyor."

Rýza gözleri pýrýl pýrýl parlayan bir genç adam. Özgür daha sessiz.

Ancak bakýþmalarýndan hissediyorum ki ayný düþünce ve duygularý

paylaþýyorlar. Elimdeki albümün hikayesini dinlemeye devam ettim:

157
Cazname II- Tunçel Gülsoy



"Müziðe tiyatro müziði yapan bir grup olarak baþladýk.

Shakespeare'ýn oyunlarýný onun çevirisi ile oynamýþtýk. Can Yücel için

çeviri diye bir þey yoktu. O yabancý dilde okuduðu þeyi Türkçe söylerdi

sadece. Zaten bizde albümümüzün üzerinde ondan bahsederken

'Türkçe söyleyen: Can Yücel' ifadesini kullandýk. 

'Fýrtýna' Shakespare'in 'Tempest' adlý oyunu. Biz orijinal Ýngilizce

metini de okuduk, oyunun bir bölümünde batý enstrümanlarý eþliðinde

söylenen bir þarký vardý. Can Yücel'in 'Türkçe söylediði' þekilde ise

metin aruz vezninde idi ve onu ancak bir Roman müziði olarak davul

zurna eþliðinde ve aksak ritimle ifade edebileceðimizi fark ettik. Öyle

de yaptýk, sonradan baktýðýmýzda çok da iyi olduðunu fark ettik."

Yavaþ yavaþ soðuk bir basýn bülteninin sislerinin ardýndaki gerçek

insanlarý tanýmaya baþlamýþtým. Ben sormadan onlar kafamdaki

sorularý yanýtladýlar: 

"Biz diðer müzik gruplarýndan farklý olmak istiyoruz. Bizim üzerinde

çalýþtýðýmýz Doðu Müziði'nde 12 sesli Batý Müziði'nden farklý olarak 24

ses var. Aslýnda Türkiye'nin Doðu bölgelerini de kapsayan çok geniþ

bir coðrafyanýn ortak müziði bu 24 sesli yapý. Asýl amacýmýz bu

topraklarýn rengini batý enstrümanlarý kullanarak ifade etmek ve bu ses

sistemi üzerinde bir þehir müziði yaratmak. Bu Türkiye'de mutlaka

yapýlmasý gereken bir þey ve büyük bir iddia. Ama bu konuda mütevazý

araþtýrmalar yaptýk, denemelere giriþtik.

Anadolu müziklerinin günümüze gelininceye kadar uðramýþ olduðu

asimilasyon çok büyük. Bu olay doðrudan doðruya Türkiye

Cumhuriyeti'nin batýlýlaþma çabalarý ile baðlantýlý. Ülkenin bölünme ve

parçalanma korkusuna dayalý bir siyasi görüþ yüzünden insanlarýmýz

bu müziklerin içerdiði gerçek kültür deðerlerinden uzaklaþmýþ. Doðu

müzikleri günümüzde gerçek boyutlarýyla bilinmiyor.

Anadolu dünyada eþi benzeri olmayan zenginlikte ve renkte bir

müzik kültürünü baðrýnda taþýyor. Bu topraklarda tüm dünyada mevcut

olan ritimler var. Gerçekte bu topraklardaki müzik mirasý herhangi bir

dünya müzisyenini þok edecek derecede geniþ. Buradaki müzikler tüm

dünyayý besleyebilecek çeþitlilikte. Ayrýca bu müzikleri birbirleri ile

karþýlaþtýrmak da hatalý olur, çoðunun ortak bir yanlarý da yok. Ancak
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yýllar boyunca sürdürülen bir kültür politikasý ile bu çok renklilik

zamanla yok olmuþ ve halkýn kulaðý kapalý hale gelmiþ. Etnik

farklýlýklar klasik ulus yapýsýna aykýrý olarak deðerlendirilmiþ. Tüm

müzikler Halk müziði olarak þematize edilmiþ. Kültüre siyasi kaygýlar

ile yaklaþmak çok yanlýþ bir þey. Siyaset dönemsel bir olgudur, gelip

geçer. Halbuki kültür asýrlarý aþan bir birikimdir ve insanlarý çok uzun

yýllar boyuna etkiler, þekillendirir. Müziði bugün mevcut olan politik

sýnýrlar ile deðerlendirmemek lazým. Bu bölgenin müziklerinin tarihi

etnik ayýrýmlarýn da ötesinde çok eski."

Rýza'ya göre uzun yýllar boyunca doðu müziði, batý müziðinin

yanýnda geliþtirilmesi gereken bir müzik olarak görülmüþ. Ancak

günümüzde doðu müziði konusunda üzerinde mutabýk kalýnmýþ bir

teori bile yokmuþ. Rýza nota aralýklarýnýn frekansý konusunda bile

deðiþik görüþlerin olduðunu söylüyor. Bu yüzden günümüzde farklý

bölgelerde imal edilen enstrümanlarýn akortlarý bile tutmayabiliyormuþ. 

Beni asýl þaþýrtan þey ise bu müziðin çok sesli olduðunu öðrenmem

oldu:

"Bizce en önemli yanlýþ Doðu müziðinin çok sesli olmadýðý iddiasý.

Doðu müziði çok kiþinin sandýðý gibi tek sesli deðil. Ama günümüzde

öyle olduðuna inanýlýyor. Evet TRT'den dinlenen müzik bu þekilde

algýlanabilir ama o müzik yýllar boyunca sürmüþ olan bir kültür

politikasýnýn sonucunda sterilize olmuþ bir müzik. En azýndan þunu

düþünün. Doðu müziðinde saptanabilmiþ 5000 tane makam var.

Çünkü bu müzik 12 sesli batý müziðinin aksine 24 sesli bir müziðin

permutasyonlarýndan oluþuyor. Dolayýsý ile çok daha zengin bir içeriði

var.Biz bugün çok sesliliði sadece batýlý anlamda kabul ediyoruz.

Halbuki bugün gelinen noktada batý dünyasý klasik armonizasyonu

müziðin geliþimine karþý bir tehdit olarak görüyor. Bu düþüncenin

geçmiþi de oldukça eski. Beethoven'in son dönemlerinde yazdýðý yaylý

sazlar dörtlüsü müziklerinde o devrin kurallarýna göre yasak olan

sesler ve zorlamalar vardý. Bu daha sonra Debussy'i de etkilemiþtir.

Onun "Bir Kýr Tanrýsý'nýn Öðleden Sonrasý" eserinin baþýnda  flütün

giriþi devrinin müzik kurallarýna aykýrýdýr. Armoni tarihi kabaca  insan

kulaðýnýn dissonansa olan toleransýnýn artmasýnýn tarihidir.

Bugün Türk müziklerinin altýna akor döþeme çabalarý anlamýný

çoktan yitirmiþtir."
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Rýza bana 20. yüzyýlýn klasik müzik paradigmasýnýn aslýnda doðada

var olan ses frekanslarýna göre oluþtuðunu anlattý. Ama zaman

içerisinde batý ülkeleri endüstri devrimini yaþamýþlar, ses evrimlerini

yapmýþlar ve dolayýsý ile insan tipleri deðiþmiþ. Bu deðiþimin etkilerini

þöyle açýkladýlar:

"Sonuçta insan içerisinde olduðu ses evreninde yaþar ve müziði de

ona göre algýlar. Bizim ses evrenimiz batýya kýyasla daha fazla doðaya

yakýn, henüz onlar gibi doðadan kopmadýk. Olayýn bir baþka boyutu da

yaþadýðýmýz dönemin yapýsýnýn 'deterministic' olmamasýdýr. 20. yüzyýl

bilimi insanlarýn 'deterministic doða' inancýný yok etti. Çeþitli sanat

dallarýnda üzerinde alýþýlagelmiþ kalýplar konusunda þüpheler uyandý.

Bilim yaþamýn 'probablistic' yönünü ortaya çýkarttý." 

Mare Nostrum'un müziðe sahne müziði ile baþlamasý onlara çok

geniþ ufuklar açmýþ. Her oyun için deðiþik tarzlarda ve anlayýþlarda

müzik yapmak zorunda kalýnca çok geniþ bir yelpazede araþtýrma

yapmak ve çalýþmak zorunda kalmýþlar. Kendi tabirleri ile at

gözlüklerinden kurtularak dünyaya daha geniþ bir açýdan bakmayý

öðrenmiþler. Müzik topraðýný daha derinlere doðru deþtikçe farklý

düþüncelere ulaþmýþlar. Sonunda geldikleri noktada 'gerçek

müziðimiz' diye nitelendirebilecekleri bir müzik türü kalmamýþ, her

þeye ve her yöne açýk bir müzik topluluðu olmuþlar. Ýçinde yer aldýklarý

prodüksiyon ne gerektiriyorsa onu yapabilecek hale gelmiþler.

Bu düþüncelerini kendi üsluplarý ile þöyle ifade ettiler:

"Eninde sonunda herkesin derdi baþkalarý ile iletiþim içerisinde

olabilmektir. Bizim iletmek düþünce ise Doðu müziði ve Anadolu

müziði için bir alternatif yaratmanýn gerekli olduðu düþüncesi. 

Sanatçýlar her devirde ve kültürde boþ býrakýlmýþ alanlara yönelen

ve alternatifler arayan ve yaratan insanlar olmuþlardýr. Biz de Anadolu

gibi zengin bir kültür birikiminin üstünde böylesine kültür fakiri olarak

yaþamaya isyan ediyoruz. Hem bir alternatif  yaratmak hem de

kendimize bir alan açmak üzere müzik üretiyoruz."

Boðaziçi Üniversitesi'nin kültürel birikimi Mare Nostrum'un

çalýþmalarýnýn temel çýkýþ noktalarýndan birisi. Rýza bu etkiyi þu

sözlerle ifade ediyor: 
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"Boðaziçi Üniversitesi bize çok þey verdi. Bu üniversiteyi diðer

üniversitelerden ayýran en önemli fark kulüplerin mevcudiyeti. Evet

baþka okullarda da kulüpler var ama buradaki kültür ve bilgi birikimi

çok yüksek. Bakýn kulüpler aslýnda öðrencilerin üniversite sonrasý

yaþamda neler yapmak istediklerine karar verdikleri yerler. Örneðin

ben bilgisayar mühendisliði eðitimi gördüm ama kulüplerdeki

çalýþmalarým sonunda müzisyen olmaya karar verdim.

Ayrýca okulu bitirmiþ olmamýza raðmen Boðaziçi Gösteri Sanatlarý

Topluluðu'nun bir parçasý olmaya devam edebiliyoruz. Bu  bizim için

çok önemli bir kavram. Hiçbir zaman tek baþýna çalýþan bir topluluk

olmayý düþünmüyoruz. Ýçinden çýktýðýmýz topluluðun tiyatro ve müzik

kültürünün parçasý olmayý sürdüreceðiz.  

Bizim aldýðýmýz müzik kültürünü konservatuar eðitiminde

alamayabilirsiniz de. Çünkü okullarda bir eðitim sisteminin parçasý

oluyorsun. Halbuki biz burada ortak bir hedefe doðru þekillenen bir

eðitimi paylaþtýk. Bir sanat topluluðu çerçevesinde kararlarýmýzý da

beraber veriyoruz. Bir keresinde solfej öðrenmemiz gerekti ve

konservatuardan gelen bir arkadaþ bize bir yaz mevsiminde üç ay

haftada yedi gün ders verdi. Ama solfeji de öðrendik. Bir hedefe

yönelik öðrenme isteði olunca hiç bir þey sizi durduramýyor.

Bununla da kalmýyoruz. Topluluk kendi bünyesinde çalýþtýrýcý da

yetiþtiriyor. 

Sanatýn temeli eðitimdir. Biz konservatuarlarda okumadýk ama

geldiðimiz nokta itibarý ile kendimizi alaylý saymýyoruz. Zaten alaylý bir

kimse de çalýþmalarda hissiyat noktasýný geçemez."

Grup bundan sonraki çalýþmalarýnda bir 'ensemble' etiði

çerçevesinde çalýþmak ve kök salmak istiyor. BGST'nin

gerçekleþtirdiði bir çok oyun için özgün müzikler yazmaya devam

ediyorlar. Bana vermiþ olduklarý CD'nin adý 'Fýrtýna' ve ellerindeki ilk

toplu ve prodüksiyon düzeyinde hazýr çalýþma olduðu için albüm olarak

yayýnlanmýþ. Oyun 1997'de sahneye konmuþ. Albüm ise üç yýl önce

sahneye konmuþ olan oyunun müziklerinin 2000 yýlýndaki yorumlarýný

içeriyor.

Grubun bundan sonraki projeleri arasýnda 'Kardeþ Türküler' ile

Semahlar üzerinde bir çalýþma yapmak var. Ayrýca farklý
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enstrümanlarýn kullanýldýðý bir Orta Anadolu Müziði projeleri var. Orda

da elektro gitar, klavye, davul ve bas kullanacaklar. Bu proje için

klavyelerini komalý olarak çalabilecek þekilde programlayacaklar. 

Onur ve Rýza'ya bu tür sohbetlerde her zaman yaptýðým gibi

kendilerinden sonra gelen daha genç öðrencilere söyleyecekleri bir

son sözleri olup olmadýðýný sordum:

"21. Yüzyýla girdik. Müzikle uðraþan bir insanýn içerisinde yaþadýðý

dünya ve onun meseleleri ile yakýndan ilgilenmesi gerekiyor. Nerede

yaþýyoruz, çevremizde neler olup bitiyor, diðer dünya müzisyenleri

nerelerdeler, neleri paylaþýyorlar, neleri tartýþýyorlar, anlamak

zorundasýnýz. Ayrýca müziðin tarih içindeki geliþimini incelemiþ ve

öðrenmiþ olmanýz gerekir. Bir þeyin tarihini bilmeden içerisinde

olduðunuz noktayý bilmezsiniz. Böyle bir yaklaþýmýnýz olmazsa

kendinizi toplumdaki ortak oluþumlara býrakýrsýnýz ve kendi sanat

diliniz olmaz. Kendi sanat dilinizi oluþturabilmek için kendi

oluþumunuzu gerçekleþtirmeniz gerekir.

Yaþamda kolay olan yolu tercih ederseniz olmanýz gereken yerden

farklý bir noktada olursunuz. Bizim amacýmýz da ayaðýmýzýn bu topraða

basmasý idi ve buna ulaþmanýn kolay bir yolu olmadýðýný biliyoruz."

Onlarýn yaptýklarý iþe gösterdikleri saygý ve sevgiden ben de

etkilenmiþtim. Merhum Can Yücel'in hoþ görüsüne sýðýnarak ben de

onlara bir þeyler söylemek istedim:

"En güzel koþu ise yaþamda müzik,

Siz onun en güzel bölümünü koþuyorsunuz.

Kýskanýyorsam sizi kulaklarým saðýr olsun

Ama aþkolsun size çocuklar, aþkolsun."
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AYÞE TÜTÜNCÜ, UZUN YOLUN YOLCUSU

"Alman Hastanesi'ne gelmeden ...evet, köþede..., en üst kata

çýkacaksýn."

Telefonda böyle sözleþmiþtik, Nisan yaðmurunun çiseleyerek

ýslattýðý sokaklarý geçip de beþinci kata týrmanýrken Ayþe'nin nasýl olup

da kilosunu koruyabildiðini de öðrenmiþ oldum. O beni karþýlarken

gülüyordu, yüzündeki ifadeden ona nefes nefese gelen ilk konuðun

ben olmadýðýmý anladým. Sýrýlsýklam pardösüyü en yakýn iskemleye

atarken giriþin sol tarafýndaki mutfakta çayýn kaynadýðýný fark ettim.

Salondaki oturma grubuna raðbet etmeden ufak yemek masasýna

iliþtim, burasý not almak için daha uygundu. Salonun dibinden açýlan

bir baþka oda dikkatimi çekti, burasý ev sahibimin çalýþma odasý idi.

'Bak' dedi, bir piyano, bir synthesiser, yüklü miktarda kaset ve CD'ler

dikkatimi çekti. Ayþe benim bakýþlarýmdan 'çay ister misin' diye sorma

gereði olmadýðýný hissetmiþti, o mutfakta gerekli hazýrlýklarý yaparken

ben onun kasetlerinin ne kadar deðiþik müzikleri kapsadýðýna

þaþýrmakla meþguldüm. Klavyeyi incelerken bunun Ayþe'nin tek

klavyesi olmadýðýný öðrendim. Diðer ikisi bir yerlere ödünç verilmiþti.

CD ve kasetlerini dikkatli bir þekilde dizdiðini fark ettim. Bunlarýn

arasýnda birçok stüdyo kayýtlarý olduðu da dikkatimi çekti.

Çaya baþladýðýmýzda fotoðrafçý arkadaþým Sinan da geldi,

yaðmurlu bir cuma öðleden sonrasý Ayþe'nin ikram ettiði peynirli

poðaçalara saldýrdýk. "Annen mi yaptý" diye sorma hakkým vardý,

çünkü annesi Özcan haným bizim çok eski bir komþumuzdu, onun

yaptýðý güzel poðaçalarý birçok kereler yemiþtik. Ancak onun Ayþe'ye

daha önemli bir katkýsý olduðunu da bu vesileyle öðrendim.
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"Annemi tanýyorsun, tam bir müzik delisidir. Beni çok küçük yaþta

müziðe baþlattý. Evimizin civarýndaki bir okulun müzik kursuna

gittiðimde daha beþ yaþýndaydým. O kursta Fýrat Kýzýltuð'dan ders

almaya baþladým. Hocam çok ilginç bir insandý. Bana müziði çok

sevdirdi. Sanýrým birçok baþka çocuk da ayný þekilde müziðe onunla

baþladý ve sevdi. Diðer müzik kurslarýnýn aksine onun sýnýfýnda deðiþik

enstrümanlarý çalan insanlar bir arada çalýþýrlardý. O bazen birimizle,

daha sonra da diðerimizle arka arkaya ilgilenirdi. Mandolin, flüt,

piyano, keman, akordeon çalan birçok kiþi ayný çatý altýnda hep

beraber çalýþýrdýk. O günlerimi çok hoþ bir zaman olarak hatýrlýyorum.

Belki de bugün sürdürdüðüm grup müziði çalýþmalarýnýn bana çok

doðal gelmesinin sebebi çocukluðumdaki o ortamdýr."

Poðaçalarýn dýþarýdan alýndýðýný öðrenince "Savoy" dan mý diye

sordum. Bu tahminim de boþ çýktý ama iþtahýmýz azalmadý. Sinan

yavaþ yavaþ ekipmanýný çýkarttý, Ayþe anlatýrken o kendini fotoðrafýn

gizemli dünyasýna kaptýrmýþtý bile.

"1960 doðumluyum. Evet, kova burcu, sanýrým hayal gücümün

geliþmiþ olduðu konusunda haklýsýn. Ýlk müzik derslerimi gitarla aldým,

bana küçük olduðum için yarým boy bir gitar aldýlar. Ýki yýl böyle geçti,

daha sonra hocam anneme müziðe yetenekli olduðumu ve piyanoya

baþlamamý; müziðe bayaðý ciddiyetle eðilmemizi söylemiþ. Böylece

babam bir piyano aldý ve annemle haftada iki gün konservatuara

gitmeye baþladýk. Ergican Saydam hocam oldu, tabii öncesinde bir

yýllýk bir hazýrlýk ve giriþ sýnavý falan var. Ýlkokulda ya da lisede ise

piyano çalýyor olmam þöyle bir durum yaratýyordu: Bilirsin her okulda

bir piyano vardýr. Ders aralarýnda arkadaþlarým piyano baþýna geçip

günün popüler melodilerini çalmamý isterlerdi. Önce radyolardan

iþittiðim þeyleri sonra da yavaþ yavaþ televizyondakileri kulaktan

çýkartarak çalmaya baþladým. Akorlarý kendim uydurarak, melodilerin

eksik kýsýmlarýný tahminen doldurarak, deðiþtirerek ... Bu ayný

zamanda benim için bir eðitim süreci de oldu." 

Ayþe'ye öyküsünün bu kýsmýný George Gershwin'in Tin Pan Alley

günlerine benzettiðimi söyledim. Bir zamanlar New York da müzik nota

olarak satýlýrmýþ ve nota satan dükkanlarda müþterilerin seçtiði notalarý

çalan piyanistlerin oturduðu odacýklar varmýþ. Gershwin gençliðinde
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böyle bir yerde piyano çalarak hayatýný kazanýrmýþ. Bu benzetmeyi

gülümseyerek karþýlayarak okul yaþamýný anlatmaya devam etti.

"Ýlkokulu Sultanahmet'teki 44. Ýlkokulda ve Etilerdeki Hasan Ali

Yücel Ýlkokulu'nda okudum. Sonra Ýstanbul Erkek Lisesi'ne gittim.

Sanýrým okulun adý artýk deðiþmiþ, 'erkek' sýfatýný çýkartmýþlar.

Almanca bilmem ve Alman kültürüne olan yakýnlýðým oradan geliyor."

Sinan onu piyano baþýnda da çekmek istiyordu, poz vermeyi

sevmediðini biliyordum, bize bir þeyler çalýp çalamayacaðýný sordum.

Piyanonun baþýna oturduðu an bizim oturduðumuz odadan ruhunun

çýkýp gittiðini hissettim. Sinan piyanonun baþýnda çalarken kendisine

doðru bakmasýný isteyince tekrar bize katýldý. Çaldýðý þey en son

albüm çalýþmasý olan 'Çeþitlemeler'den bir temaydý. Fotoðraf faslý

bitince tekrar masamýza döndük, sýra benim en merak ettiðim bölüme

gelmiþti, bu sefer onu dinledik:

"Bilir misin, eski Yunanca'da müzik bir sanat uðraþý sayýlmazdý.

Fenni bir þey, bir hesap kitap iþi olarak kabul edilirdi. 1978 yýlýnda,

liseyi bitirdiðim sene oldukça uzun bir kararsýzlýk döneminden sonra

Boðaziçi Üniversitesi'nin Endüstri Mühendisliði bölümüne girmek

istedim. Ancak puaným matematik bölümüne tutunca ben de oraya

girdim. Orada okuduðum bir yýlda þöyle hissettim: hani müzik,

matematik, mühendislik, hepsi birbiri ile baðlantýlý þeyler. Tam olarak

sana açýklayamýyorum ama böyle. Sonra kredilerimi saydýrarak

sosyoloji bölümüne geçtim, o bölümden bir sürü ders almýþtým.

Boðaziçi'nin iyi taraflarýndan biri de bu esneklik. Fakat okulu

bitirmedim, dördüncü sýnýfýn ilk sömestrinde artýk müzisyen olacaðým

kesinleþmiþti. Bir diploma almak için ileride yapmayacaðým bir meslek

konusunda  daha fazla zaman kaybetmek istemedim ve okulu

býraktým. Ailem bu kararýma önceleri üzüldü, ancak bana hala çok

yerinde bir karar olarak geliyor."

Aslýnda ben de makine mühendisliði diplomasýný alýrken gerçekte

Boðaziçi Üniversitesi Oyuncularý'ndan mezun olmuþ bir eski öðrenci

olarak onu çok iyi anlýyordum. Ama benim oyunculuk yeteneðim onun

müzik yeteneði kadar geliþmemiþti. Gülerek 1980'li yýllarýn

Boðaziçi'sine gittik. 
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"Müzisyen olmamda okuldaki kulüplerin de çok önemli bir katkýsý

oldu. Hazýrlýk sýnýfý da dahil Boðaziçi'nde 6 yýl okudum. Þimdi hala öyle

mi bilmiyorum, ama o devirde kulüpler her bakýmdan kendi kendilerini

yönetirlerdi. Müzik kulübünün yanýsýra tiyatro kulübünde de çok

çalýþtým. Bir çok oyununa katkýda blundum. 'Julia ve Magdelena'nýn

Ýbret Verici Öyküsü', 'Bay Jül Sezar'ýn Ýþleri', 'Mutfak', 'Bulunmaz

Fýrsatlar' gibi bir çok gösteride çalýþtým. Bazen oyuncu, bazen müzikçi,

zaman zaman dramaturg, þarkýcý, ve dekorcu gibi katkýlarým oldu.

Tiyatronun birçok deðiþik aþamasýnda çalýþtým, bir tek kostüm tasarýmý

yapmadým. Daha sonralarý bir Brecht yorumu olan 'Adam Adamdýr'da

ve Amerika'nýn 1930'lu yýllarýný hicveden 'Bulunmaz Fýrsatlar'

oyununda müzik yaptým. Daha önceleri yaptýðýmýz 'Kartal Kanatlý

Kanarya'da ise orkestrasyon ve koro düzenlemelerini gerçekleþtirdim.

Daha birçok 'küçük oyun'a deðiþik katkýlarým oldu. Hatýrlýyorum, aile

büyüklerinden birisi üniversitede hangi bölümde okuduðumu sormuþtu

da farkýnda olmadan 'tiyatro bölümünde' deyivermiþtim. Okulda böyle

bir bölüm olmadýðýný bilen kadýncaðýz çok þaþýrmýþtý."  

Ben de ona kendi benzer öykülerimi anlattým. Makine

Mühendisliði'ndeki advisor hocam orta karar olan mühendislik dersleri

notlarýma ve iyi olan sanat dersler notlarýma bakarak: "Sen galiba Art

Engineering okuyorsun." demiþti. Metalürji Mühendisliði'nden

devþirme ve sürekli iþ idaresi ve sanat derslerini elecitive olarak ala ala

ben hiç bir sýnýfa ve bölüme ait olmayan bir Boðaziçi vatandaþý

olmuþtum. Ama ilk bakýþta garip görünen bu durum ikimize de deðiþik

bir boyut getirmiþti. Onun öyküsünü dinlemeye devam ettim:

"Tüm bu çalýþmalarda þunu öðrendim. Öðrenmenin en iyi yolu

öðretmek. Okuldaki kulüplerde önce öðrenir bir sonraki yýlda ise

öðrendiklerimizi öðretirdik. Yani bir önceki yýlýn öðrencisi bir sonraki

yýlýn öðretmeni olurdu. Böyle bir süreç insaný saðlamlaþtýrýyor,

öðrendiði þeyin düzeyini ve içeriðini denetliyor ve kiþiyi sürekli

geliþmeye teþvik ediyor. Kulüplerde öðrendiðim bir baþka þey de bir

iþin deðiþik bölümlerinde döne döne çalýþmanýn ne kadar yararlý bir

öðrenim süreci olduðudur. Bu öyle bir çalýþma düzeni ki, bu dönem

kostümcü olmuþ bir kiþi gelecek oyunda dramaturg olarak çalýþtýðýnda

artýk bir kostüm bölümünden isteyebileceklerinin sýnýrýný anlamýþ

olarak çalýþýyor. Böylece ayný iþin farklý birimlerinde çalýþan kiþiler
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olarak birbirinle iletiþim kurmayý, ortak bir çalýþma platformu

oluþturmayý, bütünü kavramayý ve ortak hedeflere varmayý

öðreniyorsun. Boðaziçi'ndeki kulüplerden hepimiz yaþama dair bir çok

þey öðrendik."

Ona neden tiyatrocu deðil de müzisyen olduðunu sordum. Geldiði

noktayý bilmesem anlattýklarýndan bir tiyatro sanatçýsý ile konuþtuðumu

sanabilirdim.

"1978-79 yýllarý benim Boðaziçi'nde geçirdiðim en mutlu, en verimli

yýllar oldu. Gerçekten kardeþçe çalýþtýk ve birçok deðerli þey ortaya

koyduk. Ama ben daha ilk baþýndan beri müziði býrakamayacaðýmý

biliyordum. O devirde müzik bir meslek olarak kabul edilmezdi.

Müzisyenim dediðinde, "Tamam, anladýk bu hobin, ama mesleðin ne?"

derlerdi. Bir meslek sahibi olmak gerekiyordu ama parçalanmaya da

gelemeyeceðimi hissettim ve meslek olarak müzisyenliði seçtim.

Ancak þimdi geldiðim yerde görüyorum ki iyi ki tiyatro ile yoðun olarak

ilgilenmiþim. Tiyatroda öðrendiðim birçok þey bana müzisyenlik

yaþamýmda da yol gösterdi.

1983 yýlýnda Mozaik grubunu kurduk. Ýlk albümümüz bir konser

kaydý olan 'Ölümden Önce Bir Hayat Vardýr' oldu. Daha sonra üç tane

daha stüdyo kaydý albüm yaptýk. Önce 'Ardýndan', sonra 'Çook

Alametler Belirdi' en sonra ise 'Plastik Aþk'ý yaptýk. O senin çok

sevdiðin albüm galiba bu sonuncusu idi. Bu albümlerden seçilmiþ dört

parçamýz bir Alman yayýncý firmanýn yaptýðý 'The Other Side of Turkey'

albümünde yer aldý."

Ben gelirken yanýmda onun en son çalýþmasý olan 'Çeþitlemeler'i

getirmiþtim. Bir çay arasý verdik. Sinan'ýn iki makara filmi bitirdiðini

gördüm. Benzini bitmiþti, izin aldý. Bir müddet albümü sessizce dinledik

sonra kafamdaki sessiz sorularý yanýtlamaya baþladý.

"Benim müzik anlayýþým biraz salataya benziyor. Belki de

çocukluðumdan ve tiyatro kulübünden gelen bir etki bu. Çok deðiþik

þeyleri harmanlayan bir müziði seviyorum. Ýçinde klasik var, rock var,

jazz var. Mozaik'de çalýþýrken çeþitli milletlerin folk müziklerini, rock

müziðini, þarký ve ballade geleneklerini derinlemesine taramýþtýk. Bu

süreç içerisinde yavaþ yavaþ jazz müziði ile ilgilenmeye baþlamýþtým

ve bu ilgi gittikçe geliþti. Ama bugün kendimi bir jazz müzisyeni olarak
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tanýmlayamam. Ýlle de bir tarif istiyorsan þöyle diyebiliriz; bir sürü

müzik tarzý arasýnda ve deðiþik coðrafyalarda gezinen bir müzisyenim.

'Çeþitlemeler' benim Mozaik çalýþmalarýndan sonra çýkarttýðým ilk

albüm. Benim dýþýmda grubumda dört tane perküsyoncu var, iþte

Saruhan, Timuçin, Ümit ve Serdar Gönenç, Oðuz Büyükberber de

nefesli sazlarda yer alýyor. Bazen onun yerini baþka nefesli saz çalan

arkadaþlar alabiliyorlar."

'Çeþitlemeler' yapýldýðý yýl olan 1999'dan bugüne 5000 taneden

fazla satmýþ. Bu sayýnýn çok yüksek olmadýðý düþünülebilir ama jazz

müziðinde böyle bir satýþ seviyesi oldukça iyi sayýlýyor. Ona yabancý

müzisyenlerle bir albüm yapsa idi hangileri ile çalmak isteyeceðini

sordum. Ýlk olarak benim tanýmadýðým bir Amerikalý kontrbasçý olan

John Goldsby adýný verdi. Ama hayalindeki grubun diðer elemanlarýný

çok iyi tanýyordum. Davulda Paul Motian, saksofonda Charlie Mariano,

piyanoda ise Lennie Tristiano var. Kendisi piyanist olduðu halde bir

baþka piyanist ile çalýþmasýnýn sebebi de ilginç. Kendisini bu grubun

müziklerini düzenleyen elemaný olarak hayal ediyor. Peki nasýl bir

müzik yapardýnýz, diye sorunca gene ayný yanýt geliyor: 'salata'. Sonra

bu hayalimizden vazgeçiyoruz, çünkü biraz daha düþününce yapmayý

düþündüðü müzik için bu grubun uygun olmayacaðýný düþünüyor. 

"Bundan sonra yapacaðým ilk albüm sýrf piyano müziði olabilir.

Aklýmda olan bir baþka proje de deðiþik dans müziklerini yorumlamak.

Son zamanlarda polka, samba, govend, Ege oyunlarý gibi çeþitli

danslara kafamý takmýþ vaziyetteyim .... 'Çeþitlemeler'deki derdim ise

sanýrým þöyle bir þeydi: Ben Türkiye'de sanat geleneklerinin bir

nesilden diðerine kesintisiz sürdürüldüðüne inanmýyorum. Örneðin

bugün 200 yýl önce burada yapýlan müzik hakkýnda yeterli bilgimiz yok.

Baðlar kopuk. Bu albümüm þöyle oluþtu: Yýllardan beri deðiþik

müzikler yaptým. Bunlar arasýndan hangilerini sevmiþim, neleri

benimsemiþim, neleri kendime mal ederek çalmýþým... Tüm bunlarý

tekrar deðerlendirmiþ oldum. 'Çeþitlemeler' benim için baþlangýç

platformunu oluþturdu."

Ayþe'nin müzik daðarcýðýna katkýda bulunmuþ birçok deðiþik müzik

insaný var. Bunlardan en önemlisi ünlü Rus besteci Sergey Prokofiyev,

onun armoniyi kullanýþ biçimini, melodi ve armoni arasýnda kurduðu

iliþkiyi, basit bir melodiyi armoniyi kullanarak deðiþik biçimlere
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sokuþunu beðeniyor. Sohbetimizin bu bölümünde aklýna gelen diðer

isimler ünlü Kurt Weill ve Nino Rota. Weill ile iliþkisi tiyatro

çalýþmalarýndaki Brecht oyunlarýna dayanýyor. Fellini filmlerinin

unutulmaz bestecisi Rota'nýn albümlerini Ýtalya'da arayýp da

bulamadýðýný anlatýrken gülüyoruz, ayný þeyin benim de baþýma

geldiðini anlatýyorum. Derken sýra onun  beðendiði jazz

müzisyenlerine geliyor.

"Abdullah Ýbrahim, Herbie Hancock, Chic Corea ve tabii ki Carla

Bley'i beðeniyorum. Son zamanlarda Jaki Byard ilgimi çekmeye

baþladý. Ama kendimi gerçekten özdeþleþtirdiðim müzisyeni merak

ediyorsan önce Prokofiyev, sonra da jazz piyanistleri arasýndan Lennie

Tristiano diyebilirim, bir de son zamanlarda dinlemeye baþladýðým bir

piyanist Mikhail Alperin. Türk müzisyenler arasýndan da bir çok

beðendiðim insan var. Ýlk aklýma gelenler Cengiz Baysal, Cem Aksel,

ve Oðuz Büyükberber. Genç yaþta kaybettiðimiz Nükhet Aruca'yý da

bu listeye dahil etmeliyim, çok yazýk oldu. Tuna Ötenel'i de çok

beðeniyorum ..."

Yaðmur biraz durmuþtu. Evin balkonuna çýktýk. Ýlerde Alman

Hastanesinin eski binasý görünüyordu. Binanýn eski Alman mimarisine

göre tasarlanmýþ olan çatýsý týpký peri masallarýndaki kocaman çikolata

evlere benziyordu. Oturduðu daireyi neredeyse sýrf bu benzerlik

yüzünden beðenerek kiraladýðýný öðrendim. Ancak hayaller ne yazýk ki

burada bitiyordu ve insanýn baþý balkondan birazcýk saða sola

dönünce karþýsýna acýmasýz bir Türkiye mimari gerçeði çýkýyordu. Ona

yaþadýðýmýz ülke hakkýnda neler düþündüðünü sordum. Uzun süreden

beri ilk defa ekonomik krizin içinde yer alamadýðý bir Türkiye konuþtuk:

"Türkiye'de tabii ki müzik yapýlýyor. Ancak sistematik çok eksik.

Bizde müzik yapmak biraz trende gitmeye benziyor. Ama þöyle bir

tren: Ýkide bir trenden inip raylarý döþemek zorundasýn. Ancak

haksýzlýk da etmeyeyim. Günümüzde raylar daha saðlam.

Organizasyon yetenekleri çok geliþti. Artýk konser ekipmaný taþýmak

gibi þeyler mesele olmaktan çýktý. Gerçi müziðin yapýlabilmesi için

gereken alt yapý hala çok eksik ama son zamanlarda katýldýðýmýz

festivallerde gerçekten mükemmel organizasyonlarla karþýlaþtýk.

Bunlar insana enerji veren þeyler, demek ki istenirse organizasyonlar

eksiksiz olarak gerçekleþtirilebiliyormuþ.
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6. Eskiþehir, 4. ODTÜ, ve geçen hafta da 1. Afyon jazz festivallerine

katýldým. Afyon içlerinde en ilginci idi. Orada 7 yaþ ile 17 yaþ arasý

gençlerle ' workshop' larda bir araya geldik. Orada çok ilginç sorularla

karþýlaþtým. Bana niye bazý müzisyenlerin, örneðin popçularýn,

yaptýklarý müzikal yolculuðun kýsa yoldan sonuca ulaþtýðýný, bazýlarýnýn

ise, örneðin jazz ile uðraþanlarýnkilerin neden uzun sürdüðünü

sordular. Onlara uzun olan yolu kendimin isteyerek seçtiðimi söyledim.

Bence bir insan bir restorana gidip de, daha çabuk piþiyor diye

sevmediði bir yemeði ýsmarlamamalý. Türkiye yaþanmasý zor ama çok

renkli ve zengin bir ülke. Baþka ülkelerde de bulundum ama burada

yaþamayý seviyorum."

Vaktimizin ve çayýmýzýn sonuna geldiðimizi biliyordum. Evden

çýkmadan önce daha evvelce hazýrlamýþ olduðu bir biyografisi olup

olmadýðýný sordum, varmýþ. Bazý þeyleri de oradan öðrendim:

Mozaik grubu Paris, Münih ve Nürnberg'de konserler vermiþ. Ayþe

bu arada jingle'lar, ve film müzikleri yazmýþ. 'Yeni Türkü' ve Bülent

Ortaçgil'in yaptýklarý albüm çalýþmalarýna katýlmýþ. 1996 da Akademi

Ýstanbul'da çalýþmaya baþlamýþ. Katýldýðý festivaller arasýnda 6.

Ýstanbul Jazz Festivali ve 1. Ýstanbul Müzik festivali de var. Sanýrým bu

yazý yayýnlandýktan sonra BÜMED dergisinde kendisi hakkýnda bir de

röportaj yayýnlandý diye ilave edecek diye düþünüyordum ama bana

gösterdiði gazete kliplerinden anladým ki ondaki yaratýcýlýðý ilk

keþfeden yayýn organý bizim dergi deðilmiþ. Bunlardan 'Roll'

dergisinde yayýnlanmýþ olan bir tanesi onun piyanosuna nasýl baktýðýný

anlatýyordu. Ýlginç buldum:

"Piyano bana göre hem maskülen hem de feminen bir þey. Bu

ikisinin çok da iyi bir karýþýmý ayný zamanda. Piyano baþýnda her þeye

aday olabilirsin. Bir kere hiç kimseye muhtaç olmadan tek baþýna

müziðini çalýp bitirebilirsin. Sen kendine eþlik edebilirsin. Solist

olabilirsin, alt yapý olabilirsin, bir senfoniyi piyano ile çalabilirsin. Bir

piyanist zihniyeti ile çok yapý kurucu düþünebilirsin müziði. Halbuki

solist olduðunda, alt tarafta ne döndüðü seni ilgilendirmeyebilir.

Ortalýðý çekip çevirmek, derleyip toplamak feminen bir iþse bir piyanist

bunlarý yapmak zorunda. Ama yapý kurmayý, bir þeyin karkasýný

oluþturmayý maskülen bir þey olarak kabul ediyorsak bir piyanist

bunlarý da yapmak zorunda. 
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Baþka bir þey daha geliyor aklýma... Ýlk defa bir viyolonseli elime

alýp tuttuðumda fark ettim ki; baþka bir enstrümanla kurulabilecek

baþka bir iliþki daha varmýþ piyanoda yapýlamayan. Bir viyolonsele

sarýlabilirsin, kucaðýna alabilirsin, çalarken saða sola hareket

ettirebilirsin, piyano ise orada durur. Sen eðilip bükülürsün. Piyano

'Cool' takýlýr yani. Piyano durur, sen kýrk dereden su getirisin. Ona

vurup, ona yumuþak dokunup...yani çýrpýnýrsýn iliþki için. Ama o

karþýlýk verir de."

Dergi titizlikle sakladýðý bir arþivin parçasý, önce onu ödünç aldým

ama sonra ne olur ne olmaz diye bir kýrtasiyecide fotokopisini çektirdim

ve iade ettim. Fotokopici dergiyle uðraþýrken ben de ona son sorumu

sordum. Bakýn Boðaziçi Üniversitesi öðrencileri arasýndan kendi

seçtiði yolu seçmeyi düþünenlere ne tavsiye ediyor:

"Bana göre bir insan ne denli zor olursa olsun istediði iþi asýlýp

yapabilmeli. Yapmak istediðim daha bir çok müzik var, onlarý her ne

kadar sözlerle tarif edemiyorsam da sese dökerim inþallah."  

Bize de düþen bu güzel dileðe gönülden katýlmak oluyor az seçilen

yolun tatlý yolcusu.

Her þey gönlünce olsun. 
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CAZ KOROSU: YÜREKLERDEN GELEN BÝR SES

Okulda yürürken bir ilan dikkatimi çekti.

"Caz Korosu Konseri, 17 Mayýs, BTS saat 19.30"

Boðaziçi Üniversitesi Müzik Kulübü'nün çalýþmalarýný yakýndan

takip ettiðim halde bu koro hakkýnda hiçbir þey bilmediðimi fark ettim.

Ama atalarýmýz "Bilmemek deðil öðrenmemek ayýp." demiþler. Hatta

bana göre bu sözü þöyle denilmeli: "Müzikle ilgili güzel þeyleri merak

etmemek ayýptýr." Merakým uzun sürmedi, çünkü kýsa bir süre sonra

tanýþtýk:

"Boðaziçi  Üniversitesi öðrencisi olmakla ne kadar övünüyorsam

Müzik Kulübü üyesi olmak da beni o kadar gururlandýrýyor. Çünkü

Müzik Kulübü'nde sadece müzik deðil, arkadaþlýðý, sevgiyi ve sýcak bir

ortamý her zaman bulabiliyorsunuz. Kulübe, rock korosu koristi olarak

girdim ve üçüncü senemde jazz korosu üyesi oldum. Açýkçasý, jazz'a

ilgim müzik kulübünde baþladý. Burada sadece þarký söylemeyi deðil,

iþin teknik kýsmýný da zaman içinde öðrenmeye baþladým, hala

öðreniyorum. Ve çok sesli müzik yapmanýn zevkini yaþýyorum.

Korolarda ve müzik kulübünde farklý bir ortam var, þeflerimiz de dahil

hepimiz öðrenciyiz ve birbirimize çok yakýn olduðumuz bir ortamý

paylaþýyoruz." 

Bu sözleri bana korodaki öðrencilerden birisi görüþmemiz sýrasýnda

söyledi. Onlarla daha yeni tanýþmýþtýk. Önce çalýþtýklarý odadaki

piyanonun arkasýndan sessizce onlarý dinledim.  Konuþtukça

öðrendim ki kendilerine ayrýlmýþ bu oda da onlar aslýnda

evlerindeydiler ve ben istemeyerek de olsa onlarla evlerinin

mahremiyetini paylaþmýþtým. Sonra her biri benimle bu evde

yaþadýklarý güzellikleri anlattýlar:
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"Arkadaþlýk, paylaþým, sevgi ve bütün bunlarýn birleþimi: Müzik.

Merak ettiðim ve üzerine araþtýrma yaptýðým jazz müziðinin içinde

aktif olarak yer alma isteðim... Her gün kulüpteki her üyeden, üye

olmayan kiþilerden öðrendiðim onlarca þey, sýnýrlarý her gün

geniþleyen bilgi daðarcýðým; paylaþým...

Kulüpte olduðum her an yanýmda sýcaklýklarýný hissettiðim, derdim

olduðunda bütünüyle ortak olan insanlar, ve bütün varlýðýmla

yanlarýnda olduklarým; arkadaþlýk...

Suratým asýk olduðunda, yüzüm güldüðünde, sinirli olduðumda

omzumda hissettiðim el, konuþmaksýzýn sadece birbirimizin gözlerinde

gördüðümüz ýþýk; sevgi...

Ve hepsini içinde yaþadýðýmýz ve yaþattýðýmýz müzik!

Ýþte Müzik Kulübü, iþte Caz Korosu, Ýþte ben..."

Çalýþmalarý bitmiþti, ben piyanonun üzerinde durduðu platformda

oturmuþ onlarý dinliyordum. Onlar ise benim çevremde yarým daire

halinde iskemlelerde oturuyorlardý. Ýçlerinden bir baþkasý konuþtu:

"Müzik kulübü ve burada yaþadýklarým hayatýmýn çok önemli bir

bölümünü oluþturuyor ve sanýrým öncelikle kulübümün ve koristliðimin

benim için ne kadar önemli olduðunu söyleyerek baþlamalýyým. Müzik,

hayatýmda bir þekilde hep var oldu. Ýlkokulda flüt ve org çalarak,

ortaokul ve lisede okul korolarýnda ve orkestralarýnda söyleyerek ve

þimdi de burada, Boðaziçi Üniversitesi Müzik Kulübü'nde klasik ve jazz

korolarýnda yer alarak... Daha önce gerek klasik müziðe gerekse

jazz'a sadece uzaktan bir dinleyici olarak ilgim vardý, ama korolar

öncelikle bu iki çok önemli müziði sevmemde ve daha yakýndan

ilgilenmemde çok çok etkili oldu. Ama belki de daha da önemlisi

arkadaþlýðý, ayný frekanslarda olduðun insanlarla beraber müzik

yapabilmenin keyfini, müziðin gerçek anlamýnýn paylaþmak olduðunu

öðrendim." 

Daha önce de müzik  gruplarýyla konuþmuþtum, ama onlar

karþýmdaki koro kadar kalabalýk deðillerdi. Onlarý nasýl

anlatabileceðimi düþünürken bir baþkasý söze girdi:
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"Bu koroya 1,5 sene önce bas olarak girdim. Açýkçasý koroya

girmeden önce jazz'la yakýndan uzaktan alakam yoktu. Koroya

girmem benim jazz'la tanýþmamý saðladý. Koroya þef olmam ise

tamamen bir tesadüf. Koronun benim için bir çok anlamý var. Birincisi

ve en önemlisi grup halinde ortaya bir þeyler çýkarmanýn verdiði tat ve

bu yolla oluþan arkadaþlýklar. Kendimi bir þeften ziyade koronun bir

parçasý, bir korist olarak görüyorum, koronun devamlýlýðý ve

motivasyonu da ancak bu þekilde saðlanabilir. Sonuç olarak bu amatör

bir koro."

Bu sefer gruptaki erkeklerden birisi konuþmuþtu, okulun matematik

bölümünde okuyordu. Koroyu idare ederken bir yandan da bas sesleri

mýrýldandýðýný fark etmiþtim. Ancak korodaki arkadaþlarýna

yaklaþýmýnda otoriter bir þeften ziyade 'eþitler arasýnda bir sözcü"  tavrý

vardý. Kýzlardan biri söz aldý:

"Boðaziçi Üniversitesi'ne geldiðimde Müzik Kulübü'nün etkinliklerini

ve korolarý merak ettim. Hazýrlýk sýnýfýnda Korolar Konseri'ni

izlediðimde ertesi yýl Jazz Korosu'na girmek istediðime karar kýldým.

Birinci sýnýfýn baþýnda seçmelere girdim ve Jazz Korosu'na alýndým.

Bugün üçüncü sýnýftayým; yani yaklaþýk üç senedir, aralýksýz olarak

bu koroda söylüyorum. 

Bu okuldan mezun olduktan sonra, burada olduðum sürece, yine bu

koroda söylemek istiyorum. Ayrýca, baþka fýrsatlar da yakalarsam,

baþka bir korolarda da söylemek istiyorum. Farklý bir koroda buradan

aldýðým zevki bulabilir miyim bilemiyorum; çünkü her koroda ayný

isteði, ayný sevgi ve hevesi bulamayabilirsiniz. Bence koronun anlamý

sadece müzik yapmak deðil; beraber, belli bir disiplin içinde ve istekle

çalýþmaktýr. Bizim koroda bu unsurlarýn varolduðuna ve zamanla daha

da güçleneceðine inanýyorum."

Onlarýn geçmiþlerini merak ediyordum. Hepsi birer birer bana

liselerini ve Boðaziçi'ndeki bölümlerini anlattýlar. Aralarýnda müziðin

dýþýnda ortak bir bað olmadýðýný gördüm. Türkiye denen mozaiðin

deðiþik köþelerinden gelen ve Boðaziçi denen modern Babil Kulesinin

deðiþik bahçelerinde yaþayan gençlerle konuþtuðumu fark ettim.

Herkesin katýlýmý kendine özel sebeplerdendi. Herkesin bir öyküsü

vardý:
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"Koroya girdikten sonra Jazz'ýn sadece saksofon, trompet gibi

aletlerin doðaçlama çalýnmasýndan ibaret olmadýðýný gördüm. Kendi

içinde birçok dallara ayrýldýðýný ve birçok müzik tarzýnýn anasý

olduðunu öðrendim. Bizim koromuz müzik aletlerinin deðil vokalin ön

planda olduðu bir jazz  tarzýný benimsiyor ve uyguluyor. En önemli þey

çok seslilik. Geçen sene bize tüm müzik aletlerinin seslerini

çýkartabilen, elektronik bir klavye eþlik ediyordu. Bu sene ise daha çok

'A Capella' þarkýlara aðýrlýk verdik. 'A Capella' benim özellikle ilgi

duyduðum bir müzik tarzý. Kelime anlamýyla 'enstrümansýz' ama

aslýnda öyle deðil. Vokalin yanýnda bazý enstrümanlarýn insan sesiyle

taklit edilmesi de var ve bu özellikle hoþuma gidiyor. Bu tarz bazý

profesyonel gruplarý da dinledim ve insan sesinin iyi bir çalýþmayla

neredeyse bütün enstrümanlarý taklit edebildiðini gördüm. 

Ben iki yýldýr bu koronun bir parçasýyým ve her yýl bu koro benim

daha büyük bir parçam haline geliyor. Mezun olana kadar da devam

ettirmeyi düþünüyorum."

Günümüz Boðaziçi Üniversitesi öðrencileri için okul bittikten sonra

da okulun bünyesinde kültürel çalýþmalarý sürdürme imkaný var. Bunun

ne kadar önemli olduðunu anlamýþtým. Çünkü bana göre müzik aslýnda

bir yaþam biçimidir. Bir baþka kýz içimdeki düþünceleri aklýmý

okumuþçasýna dile getirdi:

"Koronun sýcak, samimi ortamý; insaný tamamen içine çekiyor. Jazz

korosunda söylemek, çalýþmalarda müziðin ritmine kendini kaptýrmak,

aralarda hep beraber bir yerlere gitmek, konser hazýrlýklarýnda

yaþanan telaþlar ve sonrasýndaki coþkular, sahne heyecanlarý...

yaþanmadan bilinmez...

Müzik bir yaþam biçimidir, buna gerçekten gönül verenler için.

Günlük konuþmalar bile notaya dökülür, herkes fark etmese de.

BÜMK'te herkesin yaþamý müziðin büyüsüyle renklenmiþtir. Tüm

paylaþýmlar, dostluklar, acýsý tatlýsýyla tüm yaþananlar müzikte

kaynaþýr."

Konuþmamýz gittikçe hareketlendi. Yavaþ yavaþ ben de geçmiþe

döndüm, Boðaziçi Üniversitesi'ne bir zaman tünelinden geçerek

vardým ve onlarýn evleri kabul ettiði odada sohbete katýldým. Neden

onlarýn koroya katýldýklarýný daha iyi anladým:
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"Burada müziðin dýþýnda sýcak bir dostluðu da paylaþýyoruz.

Açýkçasý ben sevgiyle yapýlan her þeyin baþarýyla sonuçlanacaðý

kanýsýndayým ve üç senelik Jazz korosu geçmiþimde heyecanlý ve bir

o kadar da baþarýlý konserlere BÜMK olarak imza attýðýmýz için gurur

duyuyorum. Okuldan mezun olacaðým bu son senemde bu kulüpten

tatlý anýlarla ayrýlacaðým için çok üzgün olduðumu da belirtmeden

edemeyeceðim." 

Boðaziçi Üniversitesi Müzik Kulübü 1973 yýlýnda Semih Fýrýncýoðlu

tarafýndan kurulmuþ. Benim tiyatro kulübü arkadaþým sevgili Semih. Ýlk

olarak 'gospel' söyleyerek çalýþmalarýna baþlamýþlar. 1994 yýlýnda

artan talepler üzerine üç ayrý koro olarak çalýþmalarýný devam

ettirmiþler. Bugün artýk klasik, caz ve rock korolarý kulübün temelini

oluþturuyorlar ve birçok deðiþik festivalde okulu temsil etmiþler.

Kulüpte koro çalýþmalarýnýn dýþýnda enstrüman dersleri de

sürmekteymiþ. Piyano, davul, bas gitar, elektro gitar, klasik gitar ve

keman öðrenmek veya çalmak isteyenler için öðrenme olanaklarý

mevcutmuþ. Korolarýn dýþýnda "Taþ Oda" denen daha küçük bir odada

çalýþma yapan 17 grup daha varmýþ ve rock aðýrlýklý olmak üzere

deðiþik çalýþmalar yapýyorlarmýþ.

Gençlerden bir baþkasý da gönlümden geçen baþka þeyleri dile

getirdi:

"Hayatýmý müziksiz olarak düþündüðümde, gözümün önüne sadece

sorumluluk ve görevlerden oluþan kuru bir düzen geliyor. Müzik bu

sýkýntýlar silsilesi içinde biraz nefes almamý saðlayan küçük bir mola

deðil sadece, hayata bakýþ açýmý zenginleþtiren bir arkadaþ ve yaþam

sevincimi geri veren bir soluk. Müziði bu dünyada pek çok yerde

yapabilirsiniz. Bunlarýn arasýndan BÜMK'ü seçmek neden derseniz,

size vereceðim ilk cevap, kulübümüzde önemli olanýn sadece müzik

yapmak olmasý ve kimsenin neyi nasýl yaptýðýnýza müzikal anlamda

set koymamasý. Çünkü müzik baþkalarýnýn ya da yöneticilerin empoze

ettiði bir disiplinle yapýlamaz. Bu tamamen içinizden gelen bir þeydir.

Jazz da benim içimden gelen bir his gibi. Hem sýcak hem de karmaþýk.

Eðer Boðaziçi Üniversitesi'nde müziðinizle baþ baþa kalabileceðiniz

sýcak bir yer arýyorsanýz BÜMK'e gelin."
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Ancak gene gençlerin konuþmalarýndan öðrendim ki bu sýcak yerin

oldukça soðuk sorunlarý da var. Kulüp bu kadar çok müzik

çalýþmasýnýn yapýlmasýndan dolayý altyapý oluþturmanýn da önemli

olduðunu düþündüðünden çalýþmalara destek olacak alt komiteleri de

oluþturmuþ. En büyük sorunlarý kolayca tahmin edilebileceði gibi

maddi desteðin yetersiz kalmasý. Buna raðmen kulüp olarak en çok

dikkat ettikleri þey bilet fiyatlarýný en alt seviyede tutmak. Ýstanbul'da

ancak yüksek fiyatlarla izleyebilecek konserleri üniversite ortamýna

öðrencilere uygun fiyatlarla getirmek ve daha çok izleyiciye ulaþmaya

çalýþýyorlar. Bu konuda sanatçýlar ellerinden gelen özveriyi

gösteriyorlar. Ama gene de kulübün ses sisteminin yetersizliði

nedeniyle sýk sýk dýþardan ses sistemi getirilmesi maliyeti arttýrýyor.

Olayýn jazz yönünü bir baþka genç müzisyen þöyle ifade etti:

"Ben Jazz Korosu'yla ilk kez geçtiðimiz yýlki Korolar Konseri'nde

tanýþtým. O zamana kadar koroyla hiç bir ilgim yoktu; ancak konser

sýrasýnda duyduðum coþku, heyecan ve neþe beni de bu ortamýn içine

çekti. Bence hem okulu hem de böyle bir koroyu birlikte yürütmek

gerçekten zor, çünkü jazz içine girdikçe derinleþen bir müzik tarzý.

Gene de Jazz Korosu'nda olduðum için gerçekten mutluyum."

Müzik kulübündeki bu mutluluðu geçmiþte paylaþmýþ kiþiler

arasýnda Melih Kibar, Nezih Ünen, Deniz Þafak, Teoman, Bora

Ebeoðlu, ve Cengiz Baysal gibi müzik dünyasýnda kendini kanýtlamýþ

bir çok deðerli müzisyen var. Ama bu isimlerin çoðalacaðýný tahmin

etmeme sebep olan þeyler duymaya devam ettim:

"Ýki sene koroda söyledikten sonra  bu sene söylemeyi býrakýp

korolar koordinatörlüðü görevini üstlendim. Açýkçasý koroda þarký

söylemeyi býraktýðýmdan beri eskisi gibi hissetmiyorum.

Koordinatörlüðünü yaptýðým korolarýn bir elemaný olarak, onlarla

sahneye çýkamamak oldukça üzdü beni. O zaman fark ettim ki þarký

söylemek tüm yaþamýmý etkiliyor. Müzik Kulübü de bu isteðimi bu

okulda karþýlayabilecek tek kurum.

Koordinatör olarak þunu söyleyebilirim ki korolarýmýz her sene daha

ileriye gidiyorlar. Üyelerinin tamamen öðrencilerden oluþtuðunu ve

tamamen gönüllü bir aktivite olduðunu düþünerek deðerlendirilmeli

bence korolar. Bu þartlar altýnda tüm koristler ellerinden geleni
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yapýyorlar. Amaçlarý tabii ki her geçen gün daha iyi þeyler yapmak,

daha iyi iþler baþarmak. Buraya ilk geldiklerinde zaten pek çoðu müzik

hakkýnda bilgisiz oluyorlar. Hatta çok sesliliði bile burada öðreniyorlar.

Bu açýdan da deðerlendirildiðinde iþleri pek de kolay deðil"

Dinlemeye devam ederken bir yandan da kara kara düþünmeye

devam ediyordum, karþýmda duran gençlerin yaþadýðý duygularý nasýl

aktarabileceðimi bilmiyordum. Nasýl bir yol izlesem  diye düþünürken o

duygu bu sefer de þöyle ifade edildi:

"BÜMK korolarýnýn genel olarak sahip olduðu dinamik hiç þüphesiz

Caz Korosu'nda da var. Korolarýmýz her þeyden önce öðrencilerin

eðitimleri dýþýnda hayatlarýna müziðin girmesine izin veriyor. (Müziði

hayatlarýna sokuyor) Örneðin Caz Korosu'na giren birisi, hiç Jazz

dinlemese bile o atmosferi soluduktan sonra jazz dinlemeye baþlýyor.

Belki de hayatlarýnda hiç duymadýklarý müzikal terimleri öðreniyor ve

uygulayabilmeye baþlýyor (Öðrenci kulübünde edinilen sýcak iliþkiler

de cabasý). 

Ýþte bu koro bana aynen bunlarý saðlamýþtýr."

Müzik Kulübü kendi tabirleriyle eðlenceyi sürdürebilmek için

önümüzdeki yýllarda ellerindeki potansiyeli tümüyle aktif hale getirmek

ve burayý Boðaziçi Üniversitesi'ne yakýþýr bir sanat merkezi haline

getirmeyi hedefliyorlar.

Ancak Caz Korosunun tüm elemanlarý için jazz müziði özel bir ilgi

alaný deðil, ama onlar da ayný keyfi paylaþýyorlar. Sonradan aramýza

katýlan bir öðrenci bu durumu þöyle açýkladý:

"Ben koroda perküsyon çalýþýyorum. Caz Korosu'nda ilk senem.

Jazz'a karþý özel bir ilgim yok. Müzik bir olgunlaþma süreci, Jazz'ýn da

bu sürecin son noktasý olduðunu düþünüyorum. Þu anda Blues, Rock,

Rock'n Roll daha çok ilgimi çekiyor. Fakat sonuçta müzik bence bir

eðlence ve türü ne olursa olsun ritim tutmak hoþuma gidiyor.

Gelecekte müziði meslek olarak seçmeyi düþünmüyorum. Hobi olarak

devam edeceðimi sanýyorum. Neyse..."

Ancak bazýlarý için ise koro caz dünyasýna daha da derinlemesine

girmek için bir fýrsat
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"Caz Korosunu seçmemin sebebi þu ana kadar sadece jazz'ý

dinlemekle kalmayýp jazz'la ciddi olarak uðraþmaktý. Koroya girmemle

birlikte jazz'la ilgili haberleri takip etmeye baþladým. Çalýþmalarda 4-5

sesli insan seslerinin alýþýlmamýþ notalarla birlikteliðinin mutluluðunu

ve bu koronun içinde olmanýn gururunu yaþadým. Hayatýmda bu

farklýlýða geçmekle birlikte üniversite ortamýnýn verdiði rahatlýkla

sadece müzikte deðil her alanda deðiþikliði denedim ve sevdim. Ayrýca

yaþamda çoðunlukla uðraþmak istediðim 'müzik' alanýna daha çok

yaklaþtým. Birlikte þarký söylerken çoksesliliðin uyumunu hisseden

arkadaþlarla ve anlayýþlý bir þefle çalýþmaktan büyük keyif alýyorum.�

Caz Korosu ile konuþurken aradýðým yanýtý bir anda buldum.

Koroyu benim anlatmam gerekmiyordu. Jazz bir çok jazz müzisyeninin

tarifinde 'yaþanan þeylerin müzik olarak ifadesi' olarak tarif edilmiþti.

Müzik olarak yaþadýklarý þeyleri ifade edebilen insanlarýn içinde

yaþadýklarý duygularý da kelimelerle ifade edebileceðini düþündüm.

Etrafýmda oturan pýrýl pýrýl gençlere seslendim:

"Arkadaþlar lütfen sizlere daðýtacaðým kaðýtlara bu kulüp

hakkýndaki düþünce ve duygularýnýzý yazar mýsýnýz ?"

Kabul ettiler. Onlar bir köþeye çekilip yazarken ben de koronun

vereceði konserdeki repertuarý incelemeye baþladým. Repertuar da

kendileri gibi renkli ve neþeli idi ama onlarý yazmanýn çok anlamlý

olmayacaðýný düþündüm. Çünkü tüm sözlerin ötesinde bir koro bir

arada þarký söyleyen insanlarýn yarattýðý inanýlmaz bir duygu seli idi ve

bunu ancak dinleyebilenler anlardý.

Caz Korosu'nun yazmýþ olduðu kaðýtlarý topladým, içim rahatlamýþtý,

artýk onlarý benim anlatmama gerek kalmamýþtý. Her þey onlarýn

yazdýðý satýrlarýn arasýnda zaten vardý... 

179
Cazname II- Tunçel Gülsoy



GÖRGÜN TANER ÝLE 

ÝSTANBUL JAZZ FESTÝVALÝ ÜZERÝNE

Ben Görgün Taner'i hep tanýrdým, aslýnda hiçbir zaman

tanýþtýrýlmadýðýmýz halde.  Jazz müziðine tutkun bir insan olarak ben

de onun düzenlediði jazz festivaline göre yaz tatilimi planlýyordum ve

festivalin sadýk bir izleyicisi idim. Zaman zaman bir yerlerde

karþýlaþtýðýmýzda selamlaþýrdýk da ama hiç oturup da konuþmamýþtýk.

Ama gün geldi kader bizi bir araya ve zamana getirdi. Ben de onun

benim jazz yazýlarýmýn okuru olduðunu öðrendim. Ne tuhaf diye

düþündük, neden daha evvel yollarýmýz kesiþmedi diye hayýflandýk. 

Görgün Taner'in ofisinde ilk kahvemi içerken bir yandan da etraftaki

sonsuz sayýdaki CD'yi inceliyordum. Ýçinde olduðum mekan beni her

sene 15 gün esir alan bir jazz festivalinin önce hayal edildiði, sonra da

bin bir güçlükle hazýrlandýðý yerdi. Kendi halinde masasýnda duran bir

puro kutusuna elim uzandý, kahveyle iyi gittiðini belli ki biliyordu, ama

o sigara içmeyi tercih etti. Fotoðrafçýmýz Sinan kamerasýný

doðrulturken biz gecikmiþ bir tanýþma faslýný ardýmýzda býrakmýþtýk

bile. 

"Bu iþe nasýl girdim diye soruyorsun, tesadüf diyebiliriz. Hayat

tesadüflerle dolu. Kadýköy Maarif Koleji'ni 1977'de bitirdikten sonra

ODTÜ'de Ýþletme okumaya baþladým. Son sýnýfta gelince "Ben niye

bunu okuyorum" diye kendi kendime sordum. Okulu býraktým ve bir

daha üniversite sýnavýna girdim ve tek tercihim olan Boðaziçi

Üniversitesi tarih bölümünü kazandým. Þimdi yapabilir miyim

bilmiyorum, o zamanlar gençtik, içimizde bir delilik vardý. 1983 yýlýnda

daha henüz öðrenciyken arkadaþým Serdar Atav Ýstanbul Festivali'ne

gelen sanatçýlara rehberlik yapmamýzý önerdi. Bu benim Ýstanbul
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Kültür ve Sanat Vakfý'ndaki ilk iþim oldu. O zamanlar Aydýn Gün Bey

vakfýn genel müdürüydü. Daha sonra vakfýn düzenlemiþ olduðu film

festivalinde Kent sinemasýnda koordinatör olarak çalýþtým. Böylece iþe

mutfaktan baþlamýþ oldum. Ben Yavuz Baydar ve Ýzzet Öz'ün

kuþaðýndayým. O devirlerde Türkiye'ye çok albüm gelmezdi, gelse de

bizim alacak paramýz olmazdý. Öðrencilik yýllarýmda kýsýtlý bütçemle ilk

aldýðým plak "Osibisa" oldu. Film festivali ile baþladýktan sonra vakýfta

çalýþmaya baþladým. Sonra zamanla Ýstanbul Müzik Festivali'nin jazz

bölümünü üstlenmeye baþladým. O zamanlar þimdiki imkanlar yoktu.

Faks daha çýkmamýþtý. E-mail ve cep telefonunu hayal bile edemezdik.

Teleks baþýnda oturur programlarý denkleþtirmeye çalýþýrdýk. Çok zor

anlar yaþardýk. Sarah Vaughan öldüðünde onu konserinin yerine

Asturd Gilberto ve Stan Getz konserini ayarlayýncaya kadar akla

karayý seçtiðimizi hatýrlýyorum." 

Hayatýmýn dönüm noktasý Miles Davis konseri oldu. Miles Davis çok

özel bir insandý."

Miles iþin içerisine girince jazz severler bir an dururlar. Biz de

sohbetimize bir Miles arasý verdik ve onun 1988'de verdiði Ýstanbul

konserini andýk. O konser benim de yýllar boyunca hatýrladýðým özel

konserlerden birisi olmuþtu. Görgün festivalin eski katalog arþivinden

o yýla ait olanýný çýkarttý, beraberce baktýk ve geçmiþ günlere gittik ama

bu uzun sürmedi, kaldýðýmýz yerden devam ettik:

"1993'de Aydýn Bey vakýftan ayrýldý. Melih Fereli Bey geldi ve

onunla birlikte festivalin kapsamý da deðiþti. O zamanlar festival

yaklaþýk 1,5 aya yayýlýyordu, Jazz ve benzeri müzikler de bu zamanýn

dörtte birini kapsýyordu. Festivalin konseptini geliþtirebilmek için jazz'ý

ayýrmak gerekiyordu. Sonra jazz müziðinin festival ayý Avrupa'da

temmuzdur. O ayda tüm Amerikalýlar Avrupa'ya gelirler. 1994'te Jazz

konserlerini yönetim kurulu kararýyla Ýstanbul Müzik Festivali

kapsamýndan çýkarttýk.

1994'te düzenlediðimiz 1. Jazz Festivali'nden sonra Ýspanya'dan bir

faks geldi. Avrupa Jazz Festivalleri Birliði olarak toplanýyoruz, bize

katýlýr mýsýnýz dediler. Her ülkeden bir festivali aralarýna üye alýyorlardý.

Bizi de aldýlar. Tabii burada yer alabilmek için bir bütçeniz, vizyonunuz,

programýnýz olmasý gerekir. Bu katýlým bizim festivalin geliþimine de

ýþýk tuttu.�
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Görgün'ün verdiði broþürde bu birliðin kapsamýnda Ýstanbul'dan

baþka hangi þehirler olduðunu öðrendim. Viyana, Montreal, Montreux,

Northsea, Umbria, Pori, Vitoria ve Molde jazz festivallerinden oluþan

uzun bir listeydi bu. Avrupa Birliðine jazz kapýsýndan da olsa çoktan

girdiðimizi düþündüm. Ama daha da önemlisi tüm bu ülkelerin katýlýmý

ile oluþan bu topluluðun baþkanýnýn Görgün olmasý idi. Finlandiyalý

baþkan ayrýlýnca topluluðun baþkanlýðýna o seçilmiþ. Mütevazý

kiþiliðiyle Görgün her ne kadar bu seçimi bir takým dengelerin

içerisinden sýyrýlmak olarak nitelendiriyorsa da biliyordum ki

karþýmdaki insan geldiði yere derin bir müzik sevgisinden kaynaklanan

tutkuyla gelmiþti.

Ýstanbul Jazz Festivali'ni diðerlerinden ayýran bir baþka özelliði

Görgün þöyle anlattý:

"Bizim festival diðerlerine göre çok yoðun bir festival deðil. Katýlan

sanatçý sayýsý daha az. Programlar çok sýkýþýk deðil. Bu yüzden de

sanatçýlarla bire bir yakýn olmak ve onlarla kiþisel olarak ilgilenmek

mümkün. Ama Montreux Festivali'nde herkese müzik için 45 dakika

vakit ayrýlýr. Bu süreyi bir dakika bile geçemezsiniz. Bir grup iner, 10

dakikada sahne deðiþir, diðeri çýkar. Jazz müzisyenleri Montreux'yu bir

hayvanat bahçesine benzetirler. Bizde ise hala "human touch"

dediðimiz þeyi vermek mümkündür. Diðer yerlerde sanatçýyý

havaalanýnda bir þoför elinde isim tabelasý ile karþýlar. Biz ise

Ýstanbul'da herkesi havaalanýnda karþýlar, oteline götürür kiþisel olarak

tüm ihtiyaçlarý ile yakýndan ilgileniriz. Ona yakýn oluruz. Avrupalýlar

kendi kültürlerinde bunu yapmýyorlar.

Türkiye'nin tanýtýmý genel olarak zayýf. Bu yüzden festivale ilk olarak

katýlan jazz sanatçýlarýnýn bizden beklentileri de doðal olarak zayýf

oluyor. Ama gösterdiðimiz sýcaklýkla onlarýn gönlünü alýyoruz.�

Bu sefer ben ona festival anýlarýmý anlattým. Micheal Brecker

grubunun konserinin olduðu gün sabahtan beri yaðmur yaðmýþtý.

Bizleri festival yönetiminin daðýttýðý naylon yaðmurluklarýn içerisinde

ve þemsiyeler altýnda görünce Brecker'ýn yüzünün aydýnlandýðýný ve

çok keyifli çaldýðýný hatýrlamýþtým. Avrupa Jazz festivalleri Birliðinin

parçasý olmanýn bizim festivalimize kattýðý birçok yön olmuþ: 
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"Ýlk dönemde Ýstanbul Jazz Festivalini tanýtýrken ve geliþtirirken,

içinden çýktýðý Ýstanbul Müzik Festivali'nin baþarýsýný ve birikimini

kullandýk. Daha sonraki çalýþmalarýmýzda Avrupa Festivaller Birliði de

bize çok katkýda bulundu. Festival anlayýþýmýzý mahalli boyuttan

çýkarýp, uluslararasý boyutlara geçirdik. Bilgileri paylaþtýk, birbirimize

'feedback' verdik. Jazz festivali programlarýnýn ana yapýsý da, onlarla

beraber yaptýðýmýz toplantýlardan ve konuþmalardan çýkýyor. Her yýl

temmuz ayýnda festival gerçekleþtirilir. Boþ olduðumuz tek ay

Aðustos'tur. Eylül'de toplanýr, program çalýþmalarýna baþlarýz. Hangi

müzisyenleri getirebiliriz, kimlerin doðum, ölüm gibi sebeplerle

anýlmasý gerekiyordur, kim için özel bir senedir, tüm bunlarý ortaya

koyarýz. Bazen ortak projeler de üretiriz." 

Çoðu zaman davulun sesi uzaktan hoþ gelir denir. Çoðu insan

bazen zamansýzlýktan bazen de parasýzlýktan tüm bu güzel konserlere

gidemez. Böyle zamanlarda zaman zaman iþi icabý bu konserlere

gitmesi gereken insanlarýn yerinde olmak da istemiþizdir. Ben de o

kiþilerden biriyim ama Görgün bana aynanýn öteki yüzünü de gösterdi:

"Ben de sizler gibi yerime oturup konserleri izlemek isterim ama bu

hiçbir zaman mümkün olmaz. Bizler sizler gibi bir konsere gittiðimiz

zaman sahnede çalýnan müziðe konsantre olamayýz. Ben kiþisel

olarak hep sahne arkasýnda olmak zorundayým. Mesele bir Keith

Jarrett sahnede çalarken her an piyanosunda teknik bir problem

olabilir, ben hep diken üstünde otururum. Öyle bir anda hemen olaya

müdahale edip durumu düzeltmeniz gerekebilir. Sürekli gözüm

sahnededir,  her þey tamam mý, bir eksiklik aksaklýk var mý diye etrafý

tarar dururum."

Görgün Taner de bizim gibi bir Boðaziçi mezunu, Tarih bölümünün

tek tercihi olduðunu söylemiþti ama neden bu bölümü seçtiðini merak

ediyordum:

"Benim hep sosyal konulara ilgim oldu, 1980 öncesinden kalma bir

ilgi bu. O devirlerde çok tarih okumuþtum. Kütüphane kokusu diye bir

þey vardýr. Bu koku beni hep çekti. Bir kokunun ardýndan gittim. Bizim

ülkemizin insanlarýnda bir hafýza zayýflýðý var. Geçmiþten ders

alamýyoruz. Geçmiþten bir bilgi birikimi yok gibi davranýyoruz. Geçmiþi

irdeleyerek ders çýkartmýyoruz. Boðaziçi üniversitesine biraz da

183
Cazname II- Tunçel Gülsoy



arkeoloji merakým yüzünden girdim. Ama zaman içerisinde Osmanlý

tarihine merak sardým. Tarih bölümünün mecburi derslerini 3 yýlda

bitirdim. Ama mezun olmak için 1 yýl daha okumam gerekiyordu. O

arada full time Ýstanbul Sanat Vakfý'nda çalýþmaya baþladým. Yýl 1987

idi. Bu iþ kanýnýza girince bir daha asla çýkmaz." 

Bu iþin kanýna gerçekten girdiðinin delili 'Bir milyon dolarýn olsa ne

alýrdýn' soruma verdiði cevaptan belliydi. Odadaki onca CD'nin

tamamýný hakkýný vererek dinlemediðine emindim ama o bu para ile

bol bol CD ve kitap almayý düþünüyordu. Bunlarý okuyamayacaðýný o

da biliyordu ama ayný tutkuyu paylaþan bir insan olarak onu hemen

anladým. Asýl olan koleksiyonun etrafa verdiði sessiz bir 'aura' nýn

parçasý olmanýn güzelliði idi. Ama bu arada onun bambaþka bir

yönünü keþfettim:

"Yemeðe de meraklýyým. Ayný zamanda yaparým da. Kendi

spesiyalitem olan bir mantý çeþidi var. Babamýn babasý Bilecikli.

Oradan gelen bir aile geleneði olarak nohutlu mantý yapýyorum.Tarifini

mi istiyorsun, peki veriyorum.

Nohudu bir gün önceden ýslatýp ezersin. Sonra  karabiber ve tuzla

karýþtýracaksýn.. Yoðrulmuþ nohudu dinlenmeye býrakmalýsýn. Ben

yufkayý kendim açarým, kare kare keserim. Ortalarýna bir tutam

hazýrladýðým nohut ezmesinden koyarým. Bohça gibi kapatýrým. Ýçinde

sana yaðý gezdirilmiþ tepsiye dizerim. Tereyaðý da kullanabilirsin ama

biraz aðýr olur. Piþirmenin de bir usulü  var tabii. Üzerine tavuk suyu

gezdirdikten sonra fýrýna vereceksin. Ama fýrýna vermeden önce,

tepsinin üstüne bir kat yufka kapat ki, kendi buharýyla piþsin. Bu üstüne

kapatýlan  yufkaya þýpýdýk deniyor. Ben Türk mutfaðýna meraklýyým. Bir

ara Fatih dönemine ait yemek tarifleri topluyor ve yapýyordum. Bazen

de yiyemeyip döküyorduk. Belki de damak zevkleri deðiþti."

Bu tarifi duyduktan sonra onu daha iyi tanýmýþ oldum. Kendi

üslubunu geliþtirmiþ, yaþamýn ince nüanslarýna duyarlý, yaptýðý iþi

dikkat ve titizlikle yapan bir insanla konuþuyordum. Bir gün beni bu

mantýyý yemeye davet etmesini ummaktan baþka çarem yoktu. Ben de

ona kantinci Kazým ustanýn 'ýspanaklý tost' tarifini 'bonus' olarak

verdim. Bir anda bu konuþmayla tekrar Boðaziçi'ne dönmüþ olduk. O

bana okulumun az bildiðim bir bölümünü anlattý:
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"Ben ODTÜ'de okurken, 1980 öncesinin koþullarý farklýydý. 80'li

yýllarýn sonrasýnýn Boðaziçi Üniversitesi de çok farklý. Bence bir

üniversite öðrenciyi sadece akademik derslerle kýsýtlamamalý. Aslýnda

üniversite yaþamý bir insanýn okul sonrasý yaþamýnýn perspektifini

çizer. Hayat baþarýsýný sadece üniversitede aldýðýnýz notlar

belirlemiyor.

Boðaziçi Üniversitesi'nde, tarih bölümünde çok mükemmel

hocalarla okudum. Zafer Toprak, Selçuk Esembeli, Selim Deringil,

Abdullah Kuran, Aslýhan Yener, Anhony Greenwod, her biri teker teker

bende derin izler býraktýlar. Dersler alýþýlmýþ anlamda ders gibi

yapýlmazdý. Abdullah hocadan aldýðým dersin zevkini baþka hiçbir

yerde alamadým. Olay asla not almak deðildi. Hocalar öðrencilerine

"Bu insanlarý nasýl geliþtirebiliriz, okuma alýþkanlýklarýný nasýl

geliþtirebiliriz, kendilerini geliþtirmeleri için nasýl rehber olabiliriz?"

anlayýþý ile yaklaþýrlardý. O devrin üniversitesinde týpký bizim jazz

festivalinde gerçekleþtirdiðimiz gibi bir 'human touch' vardý.

Tartýþmalara açýktýk. Selim Deringil'in dersinde Perry Anderson

okutulurdu. Tarih bölümünde sýnýflar 20-25 kiþiydi. Bazý derslerde bu

10-15 olurdu. Tabii bu durumda iletiþim de farklý olurdu. Sürekli

konuþma ve tartýþma ortamý vardý. Yasaklarla disiplinin

saðlanamayacaðýný orada fark ettim".

Görgün'e aslýnda bu tarz eðitimin Boðaziçi Üniversitesi'nin Robert

Kolej kültüründen gelen bir uzantýsý olduðunu söyledim. Bu arada

deðiþik müzikler dinlemeye devam ediyorduk. Bir ara CD'ler arasýnda

bulunan Kenny Barron-Regina Carter ikilisinin albümü gözüme çarptý.

Jazz dergisi için yazacaðýmýz festival yazýlarý arasýnda bu ikilinin

konseri de vardý. Regina Carter'ýn kemaný Kenny Barron'un sihirli

tuþlarýna karýþýrken ona en merak ettiðim soruyu, jazz'ýn onun için ne

demek olduðunu sordum:

"Tabii bu kelime yaþamýmda çok önemli bir yer tutuyor. Ben 70'li

yýllarda müziðe rock dinleyerek girdim. Jazz'a baþlamam ise Miles

Davis ile oldu. Sonra Keith Jarret'in 'Return to Forever' grubunu

keþfettim. Benim içimdeki jazz duygusu bu ikisini dinledikten sonra

dallandý, budaklandý. Jazz kocaman bir þemsiye veya belki de bir

'puzzle'. Bir çok þeyi bir araya getiren bir 'puzzle'. Jazz kolay bir müzik

deðil. Ne dinlemesi, ne icrasý kolay."
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Bu arada bir çok jazz sanatçýsýnýn yaþadýklarýný jazz olarak

çaldýklarý festivali düzenleyen ev sahibimin kendisinin hiç bir

enstrüman çalmadýðýný öðrendim. Masanýn üzerinde gözüme çarpan

fotoðraf Görgün'ün bu yýl piyanoya baþlamýþ olan 8 yaþýndaki kýzýna

aitti. Kýz Pekinel kardeþlerin piyano çalmasýndan etkilenmiþ olacak ki

babasýndan kendisini onlarýn konserine götürmesini istemiþ. Söz

aileden açýlmýþken eþi Engin Ýyimen'in mimar olduðunu ve  Latin ve

Brasil müzikleri dinlediðini de öðrendim. Mimar olduðu için evin alt ve

üst yapýsýndan da o sorumluymuþ. Görgün de benim gibi evde bir

ampul bile deðiþtirmiyormuþ. Bu özelliðini 'önemli olan sevdiðin iþi

yapmak, bence her þeyin düðümü bu' diye açýklýyor. Ayný açýklamayý

ben de hayat arkadaþýma yapabileceðimi düþünerek rahatladým. 

Ben de ona ampul konusundaki benzerliðimizden ve 'Blues

Brothers' konserine nasýl kýzýmýn isteði ile gittiðimizden bahsediyorum.

Kýzým bir radyo programýnda jazz virüsünün o konser sýrasýnda kanýna

girdiðini anlatmýþtý. Ýstanbul Jazz Festivali'nin bilip bilemediðimiz

kimlerin yaþamýný etkilediðini tartýþtýk: 

"Festivalin amacý giderek þu oldu. Dünya deðiþiyor, dünya ile

birlikte müzik ve müzik anlayýþý deðiþiyor. Biz mümkün olan en geniþ

müzik paletini dinleyicilerimize saðlamak ve komþu müziklerden yola

çýkarak jazz ile insanlarýmýzý buluþturmak istiyoruz. Jazz konusunda

insanlarda bir merak uyandýrmak istiyoruz. Jazz kavram olarak klasik

müzikten daha geniþ ve esnek. Birçok müziði jazz çerçevesine almak

mümkün. Ancak bazen festivaldeki konserlerin jazz kavramýnýn dýþýna

da çýktýðý  oluyor ama bu bizim felsefemize göre kabul gören bir þey. 

Bize göre festival, bir platform. Ýsteyen istediðini dinlemekte

serbest. Hiçbir þeyi dinlemek için zorunluluk yok. Herkes özgürce

bizim sunduðumuz mönüden kendi anlayýþýna göre bir çerçeve

seçiyor."

Ben bu mönüden çok yararlanmýþ bir insan olarak onunla ayný

görüþleri paylaþýyordum. Ama sýrasýnýn geldiðini düþünerek ondan

gelecek için planlarýný anlatmasýný istedim.

"21 Mart 1959 doðumluyum, koç burcuyum, 41 yaþýndayým. Güzel

þeyler yaþadým ama yaþamýmýn bundan sonrasý için de planlarým var. 
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Önce þu mevcut festivali bir New Orleans Jazz Festivali gibi bir

festival haline getirmek istiyorum. New Orleans de her türlü müzik var,

jazz'a yakýn müzikler de var. Ve bunlarýn hepsi çok deðiþik

mekanlarda, þehrin içinde yayýlmýþ olarak çalýnýyor, dinleniyor. 

Ýstanbul içinde ayný anlayýþ geliþtirilebilir. Bizim festivalin daha

yaygýn olmasýný istiyorum. Mesele niye þehir hatlarý vapurunda bir

konserimiz olmasýn? Niye Heybeli Ada'da jazz dinlemeyelim? Festivali

kentin bir arada soluduðu tüm insanlarýn tam olarak katýlarak dinlediði

bir festival haline getirmek istiyorum. Ýleriki projelerimiz arasýnda jazz

festivalini Türkiye'ye yaymak var. Mesela Þile'de, Tekirdað'da,

Lapseki'de konserler dinleyebiliriz.

Ýçinde bulunduðum kurum - Ýstanbul Kültür Sanat Vakfý- aslýnda bir

okul. Bu camiada birçok kiþi çalýþýyor, birçok kiþi de geçmiþte çalýþmýþ.

Birçok kiþi deðiþik görevlerde bulunmuþ. Bizler kendi izleyicimizi

kendimiz yarattýk. Bugün gelinen noktada insanlar festival için yaz tatili

programlarýný festivale göre ayarlýyorlar. Ben bu okulun bir parçasý

olarak kalmak istiyorum. Ýlerde jazz festivaline çok katkýsý olmuþ, onun

sayesinde birçok güzel konser izlenmiþ bir insan olarak anýlmak

istiyorum. Ýleride arkaya baktýðým zaman çocuklarýma anlatacak bir

þeylerim olmalý.

Ama yaþam beklentilerim bunlarla da sýnýrlý deðil. Yemek konusu ile

ilgilendiðimi söylemiþtim. Belki ilerde bir lokantada þef de olmak

isterim. Bir türlü yazmayý bitiremediðim bir Rumelihisarý tarihim var.

Uzun yýllar o mahallede oturdum. Belki bitirip onu yayýnlarým." 

Görgün Taner ile keþke daha evvel tanýþsaydým demeyeceðim,

çünkü bana göre yaþam geçmiþe üzülerek deðil, geçmiþten ders

alarak geleceðe bakýlan bir süreçtir. Zaman sýnýrlý, görülecek þeyler ise

sonsuzdur.

Umarým sevgili Görgün bir gün kitabýný bitirir, hatta belki de bir

lokanta açar ve kendi özgün yemeklerini bizlere tattýrýr.

Ama o günlere daha çok var diye düþünüyorum.

Ben kendisi ile tanýþtýðýmýz gün Görgün Taner'in kiþiliðinde yeni

Türkiye insanýn modelini gördüm. Kendisine empoze edilen standart

eðitim ve yaþam biçimlerinin ötesine geçebilen bir insan modeliydi o.
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Yüreðinin götürdüðü yere giden, iþletme veya mühendislik okuduktan

sonra finans master'ý yapmamýþ, cam gövdeli akýllý binalardan birinde

çalýþmayan, toplumun bildiði benimsediði modellerin hiç birisine itibar

etmemiþ bir insan. Kendi modelini kendi çizmiþ ve doðru bildiði yolda

yürüyen bir insandý o.

Bana göre Görgün Taner'in bu üniversitenin genç insanlarýna

sessizce söylediði çok önemli mesajlar var. 

Þimdi artýk tanýþtýk, onu eskisi kadar merak etmiyorum. Ama merak

ettiðim bir þey var: Þu mantýnýn üzerine sarýmsaklý kýrmýzý biberli

erimiþ yað dökülüyor muydu, dökülmüyor muydu?
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�Caz insanýn yaþamýn gerçek sebebini
bulmasýnda kullandýðý müzikal bir pusuladýr...�

Özge Baykan�dan, Cazname II vesilesiyle Tunçel Gülsoy ile
ayaküstü söyleþi

altKitap: Bir albümün prodüksiyonunu üstlenseydiniz, hangi
sanatçýlarý dahil etmek isterdiniz? 

Tunçel Gülsoy: Kent Mete, Ýmer Demirer, Emin Fýndýkoðlu-
Detant, Can Kozlu 

altKitap: Bir festival düzenleseydiniz kimleri çaðýrýrdýnýz?

Tunçel Gülsoy: Charles Lloyd, Charlie Haden, Ornette Coleman,
Sonny Rollins 

altKitap: Bir enstrüman çalacak olsaydýnýz bu hangisi olurdu?
Onunla hangi parçalarý çalmak isterdiniz? 

Tunçel Gülsoy: Kontrbas ile Cole Porter, Gershwin ve Jobim 

altKitap: Burcunuz? Burcunuzun özelliklerini ne kadar
yansýtýyorsunuz? 

Tunçel Gülsoy: Ben mükemmelim, Tanrý kendi mükemmelliðine
delil olarak beni yaratmýþ, tam bir teraziyim: tembel, obur, sorumluluk
ve detay sevmeyen bir jazz düþkünü 

altKitap: Bugünlerde en çok kimleri dinliyorsunuz? 

Tunçel Gülsoy: Jobim, Gershwin, Dave Holland, Fazýl Say,
Jacques Loussier, Keith Jarrett, Kurt Weil, Dave Brubeck  
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altKitap: Þu andaki Türkiye'deki caz ortamýndan memnun
musunuz? 

Tunçel Gülsoy: Daha geniþ bir jazz dünyasý, müzik alt yapýsý ve
üretimi olsun isterdim.  

altKitap: Kendinize sorulmasýný istediðiniz bir soru var mý? (Favori
sorunuz?) 

Tunçel Gülsoy: Nasýl oluyor da böylesine mükemmel bir insan
olabiliyorsunuz, insan dediðin kusurlu olur, yoksa siz jazz
gezegeninden mi geldiniz 

altKitap: Bana sormak istediðiniz bir soru var mý? 

Tunçel Gülsoy: Akþam yemeðine geldiðinde ne yemek istersin? 

altKitap: Kendi röportajlarýnýzda sorduðunuz bir soruyu sormak
istiyorum: Bugün geldiðiniz noktada kendinizi nasýl
deðerlendiriyorsunuz? Sizin yaþamýnýzda en önemli þeyler neler? 

Tunçel Gülsoy: Çok daha iyi bir insan, usta bir yazar ve jazz
uzmaný olmak isterdim. Eðitim konusunda iþ hayatýnda bir yerlere
gelebilseydim isterdim. Ama tüm bunlarý hala çok istiyorum 

altKitap: Caz nedir? 

Tunçel Gülsoy: Caz insanýn yaþamýn gerçek sebebini
bulmasýnda kullandýðý müzikal bir pusuladýr, duygulara doðru hareket
eder. 

altKitap: Ýleride nasýl hatýrlanmak istersiniz? 

Tunçel Gülsoy: Severek yaþadý, severek ve yürekten verdi,
dünyayý daha güzel bir yer yapmak için çok çalýþtý ve netice de aldý.
Rahmetli iyi ve güzel ruhlu bir insandý.... amin (gömün herifi, daha
baþka iþlerimiz var). 
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